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  خطاي نرخ گذاري و بي توجهي به شرايط بازار

 تقريبا از ابتداي ش��هريور بازار ارز كش��ور با نوسانات مختلفي همراه بوده است. ابتدا 
برداشت بر آن بود كه بانك مركزي قصد دارد خلأ تورم سال و نرخ ارز را پر كند. 

 البته بماند كه براي مدتي نرخ هاي اعلامي از برابري صحيحي برخوردار نبود كه در 
صورت ادامه مي توانست به قاچاق ارز منتج شود و با اصلاح نرخ نامه بانك مركزي و تعديل 
نرخ ارزهاي مداخله يي خطر رفع ش��د. لكن در دي ماه نوس��انات مجددا تش��ديد شد به 
خصوص از نهم دي ماه و طي 20روز گذشته بازار خود را با دامنه موجود تطبيق داده بود 
و درصد نوسانات كاهش يافته بود، گرچه هنوز از التهاب آن كاسته نشده و از پيام توييت 
رياست كل بانك مركزي برداشت مي شد كه عزم و اراده بانك مركزي بر تزريق وسيع ارز 

مداخله يي و كاهش نرخ است. 
ام��ا مجددا دي��روز يكم بهمن ماه با افزايش چش��مگير نرخ ارز مواجه ش��ديم؛ حال 
سوال اينجاس��ت كه اين نوسانات حاصل كار)به قول مس��وولان دولتي( دلالان است يا 
دوس��تان ترامپ كه از افزايش قيمت ارز خوش��حال مي شوند؟ يا اشتباهات به سهو يا به 
عمد نرخ گذار؟ برخي علت را در عدم تزريق مكفي ارز مداخله يي اعلام كرده اند اما از نظر 
نگارنده عامل اصلي نحوه نرخ گذاري و بي توجهي به شرايط بازار به عنوان مهم ترين دليل 

جهش نرخ ارز در مقاطع ياد شده فوق است. 
 بانك مركزي در دو مقطع 9دي ماه و س��ي ام دي ماه در نرخ گذاري اش��تباه فاحشي 
مرتكب ش��د در هر دو مقطع نرخ ارز مداخله يي را برخلاف رويه معمول بالا تعيين كرد 
به عنوان مثال نرخ ارز مداخله يي روز س��ي ام دي ماه 4480تومان بود كه حاكي از عدم 
درك نرخ گذار از وضعيت بازار اس��ت چراك��ه در وضعيتي كه هنوز التهاب بازار فروكش 
نكرده و تقاضاي س��فته بازي بازار همچنان وجود دارد به طوري كه دامنه آن به طبقات 
مختلف مردم رسيده و بسياري نه براي سود بردن بلكه براي حفظ ارزش پول تقاضاي ارز 
مي نمايند، چنين نرخي در حدود 4480تومان يك س��يگنال قوي به بازار مي دهد يعني 
مظنه بانك مركزي بالاتر از اين حرف هاس��ت! و اينگونه بود كه پيام آقاي س��يف يادآور 
مصاحبه هاي آقاي بهمني ش��د، كاش به جاي توييت كردن و شعار دادن به بازار ارز هم 

مثل ساير بازارها نگاه تخصصي مي  شد. 
البته اگ��ر رويه بانك مركزي را خطاي كارشناس��ي در نرخ گذاري بدانيم هيچ راهي 
جز تعديل سريع نرخ مبادله يي آن هم با حجم بالا وجود ندارد البته بعضا بانك مركزي 
جهت جلوگيري از رانت و جلوگيري از فساد شروع به كنترل بازار با نرخ هاي نزديك به 
بازار غيررسمي مي كند اما اين نسخه قابل استفاده در هر موقعيتي نيست بلكه بايد عامل 
انتظارات و جو حاكم بر فضاي بازار را در نظر گرفت. همانطور كه كمتر از يك ماه دو بار 
تجربه شد، جهش نرخ ارز ناشي از نرخ گذاري چنان بود كه تلاش سياست گذار در رساندن 
نرخ به سطح قبلي هم با شكست مواجه شد. لذا پايش بازار و رصد فضاي حاكم بر اقتصاد 

كشور از ملاحظات مهم نرخ گذاري است كه بايد بانك مركزي رعايت كند. 
اما اگر ديدگاه سياس��ت گذار پولي به سياس��ت مداخل��ه در بازار ارز ب��ه عنوان ابزار 
كنترل نقدينگي يا ابزار تامين مالي دولت باشد در هر دو حالت دچار خطا نشده و كاملا 
وظيفه اش را به درس��تي انجام داده كه بحث جداگانه يي  است اگرچه به كرات مسوولان 
كشور موضوع تامين مالي بودجه دولت از طريق درآمد حاصل از فروش ارز مداخله اي را 
تكذيب كرده اند ولي ش��ائبه در اين خصوص بسيار بوده است. نكته ديگر آنكه مسوولان 
بانك مركزي تاكنون درخصوص استفاده از سياست فروش ارز مداخله يي به عنوان ابزاري 
در جهت عمليات بازار باز غيررس��مي اظهارنظر نكرده اند و جهت اظهارنظر كارشناس��ي 
در اي��ن خصوص نياز به اطلاعات دقيق از ميزان ارز فروخته ش��ده بدين طريق بوده كه 
اطلاعات آن اعلام عمومي نمي ش��ود.  در هر صورت اين س��وال باقي مي ماند كه آيا 
بانك مركزي بايد يگانه مس��وول نرخ گذاري نرخ ارز باش��د؟ آيا وقت آن نرسيده كه 
بازار منس��جم و قانون مداري براي ارز ايجاد كنيم؟ راستي يكسان سازي نرخ ارز چه 
ش��د؟ چرا هر بار فش��ار يكسان سازي از سوي كارشناس��ان به صورت جدي مطرح 
مي شود، بازار دچار تلاطم شده و در نهايت مسوولان مي گويند: الان زمان مناسبي 
براي يكسان س��ازي نيس��ت؟ چه كس��ي نوس��انات را دامن مي زند نرخ گذاري هاي 
بي قاعده)ش��ايد هم ب��ا قاعده( يا عوامل ديگر؟ چرا بانك مركزي كه خود مس��وول 
نظارت بر ش��فافيت بانك هاس��ت خود ش��فاف عمل نمي كند؟ چ��را نبايد بنگاه ها، 
سرمايه گذاران و خانوار قادر به پيش بيني و برنامه ريزي اقتصادي نباشند، آن هم به 
اين دليل كه بخش وس��يعي از عدم اطمينان از جانب غيرشفاف بودن سياست ها و 

برنامه هاي دستگاه هاي دولتي، اجرايي و سياست گذار است.
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»آكسفام« در آغاز چهل و هشتمين نشست سالانه مجمع جهاني اقتصاد اعلام كرد

نابرابري ها در جهان عميق تر شد
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رانت يا رابطه دولتي؟
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همزم��ان با آغ��از نشس��ت داووس، 
 گزارش ه��اي مختلفي از اوضاع اقتصادي 
جهان منتش��ر مي ش��ود. هفته گذشته 
مجمع جهاني اقتصاد )كه اجلاس داووس 
را برگزار مي كند( در گزارش مفصلي 10 
ريسك مهم دنيا در سال جاري ميلادي 
را معرف��ي كرد كه عم��ده آن مربوط به 
محيط زيس��ت و اوضاع جوي اس��ت. در 
همين ح��ال، نهادهاي ديگ��ري هم در 
آس��تانه برگزاري اين نشس��ت اقدام به 
انتش��ار گزارش هايي درخص��وص اوضاع 
اقتص��ادي جهان مي كنند. روز گذش��ته 
يكي از اين گزارش ها توس��ط نهاد معتبر 
»آكس��فام« منتش��ر ش��د؛ گزارشي كه 
آكسفام آن را به زنان و مرداني در جهان 
تقديم كرده كه عليه نابرابري و بي عدالتي 
مبارزه مي كنند، حتي به بهاي جانشان! 
بنا به گزارش اين نهاد در س��ال گذشته 
نابرابري ه��ا در جهان عميق تر ش��ده به 
گونه يي كه 82درصد ثروتي كه در سال 
2017 ايجاد ش��د، به سمت يك درصد 

ثروتمندترين جمعيت جهان رفته است. 
اين گزارش )كه بخشي از آن را در صفحه 
7 مي توانيد، بخوانيد( حاكي از آن است 
كه شكاف بين »غني« و »فقير« عميق تر 
شده و هر سال بر عمق اين شكاف افزوده 

مي شود. 
مفهوم »فقر« و »غنا« همواره س��وژه 
چالش برانگيز اقتصاددانان و سياستمداران 
بوده اس��ت به نحوي ك��ه درون آنها دو 
جبهه متضاد ش��كل م��ي داده كه بعضا 
اوض��اع داخلي را به س��مت بحران پيش 
مي برده است. همچنين مكاتب مختلف 
از ليبراليسم گرفته تا سوسياليسم سعي 
كرده ان��د از دل همين دع��وا براي خود 
فرضيات تازه يي بيابند و تصميم سازي ها 
را ب��راي دولتم��ردان و سياس��ت گذاران 
بهينه كنند. فراموش نكنيم، بس��ياري از 
پارادايم هاي تعريف شده در كتاب سرمايه 
ماركس از همين جا آغاز ش��ده است. هر 
چند برخي اوق��ات تفاوت نظر ميان اين 
تئوري ها در عمل با شكست هايي مواجه 
مي شوند كه نمونه مشخص آن را مي توان 
در روي كار آم��دن پوپوليس��م س��راغ 

گرفت. طبيعتا چنين شكست هايي باعث 
مي ش��ود، فرضي��ات و تئوري هاي آنها با 
بن بست مواجه شود. چه كسي مي تواند، 
منكر ش��ود كه از دل همي��ن منازعه در 
س��ال 1384 بود كه احمدي نژاد بيرون 
آمد يا از دل همين دعوا در س��ال 2016 
دونالد ترامپ از رياس��ت جمهوري امريكا 

سر برآورد؟
فقر و غنا در همه اعصار آن قدر موضوع 
جذابي بوده كه توانسته نگاه ها را به سمت 
خود جلب كن��د و تئوري هاي زيادي در 
باب رفع فقر و ايجاد برابري نوش��ته شود 
ولي به نظر مي رسد در حال حاضر هيچ 
تئوري اي به اندازه تئوري توماس پيكتي 
ب��راي دنيا كاربردي تر نيس��ت. به اعتقاد 
توماس پيكت��ي، براي كاه��ش نابرابري 
ميان فقرا و ثروتمندان بايد از ثروتمندان 
ماليات گرفت و بهشت هاي مالياتي را كه 
ب��راي فرار از ماليات به آنجا پناه مي برند، 
 بس��ت، همچنين تم��ام بانك ها موظف 
ش��وند كه دارايي هاي ثروتمندان را افشا 
كنند. اينكه اين تئوري و دس��تورالعمل 
چقدر كاربردي است، جاي سوال دارد اما 
در حال حاضر مي تواند مورد مطالعه قرار 
گيرد؛ چه آنكه وقتي كتاب »سرمايه در 
قرن 21« منتشر شد و پيكتي نظريه خود 

را در اين كتاب تقرير كرد، چنان جذاب 
بود كه اين كت��اب را جزو پرفروش ترين 
كتاب ه��اي س��ال 2014 در جهان قرار 
داد و ب��ه بي��ش از 5 زب��ان دنيا ترجمه 
ش��د.  با اين توصيف ول��ي بحث »فقر« 
و »غنا« صرفا ب��ه موضوع اموال فيزيكي 
برنمي گردد. هفته گذش��ته يادداش��تي 
در همين روزنامه منتش��ر شد كه نشان 
مي داد جدا از نابرابري هاي فيزيكي ميان 
مردم، حس نابرابري هم يكي از مهم ترين 
دلايل ش��كاف ميان فقير و غني اس��ت. 
نيويوركر كه به اين موضوع پرداخته بود، 
اذعان داشت آنچه باعث مي شود ما حس 
»غني« بودن بكنيم، نه دارايي زياد، بلكه 
برابري بيش��تر اس��ت.  نكته مهم تر آنكه 
نتيجه دو قطبي شدن »فقر« و »غنا« را 
در جامعه خود چش��يده و شاهد بوده ايم 
ميراث پربار 16سال پس از جنگ، چگونه 
ب��ا يك انتخاب غلط بر باد رفت و اقتصاد 
كشور را حدود 10 سال به عقب راند. به 
نظر مي رس��د، اين روند يك بار ديگر در 
حال بازتوليد است. آيا بهتر نيست دولت 
از هم اكن��ون به فكر باش��د تا اين حس 
نابراب��ري در جامعه عميق تر نش��ود. به 
عبارت ديگر بهتر نيست دولت يك دولت 

»كنش« باشد نه يك دولت »واكنش«؟

سرمقاله

شبح فقر و غنا
 بهاره مهاجري   

معاون سردبير

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطب�ان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيش�نهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

همزم��ان با آغ��از نشس��ت داووس،  گزارش هاي 
مختلفي از اوضاع اقتصادي جهان منتش��ر مي شود. 
هفته گذش��ته مجم��ع جهاني اقتص��اد )كه اجلاس 
داووس را برگ��زار مي كند( در گ��زارش مفصلي 10 
ريس��ك مهم دنيا در س��ال جاري ميلادي را معرفي 
كرد كه عمده آن مربوط به محيط زيس��ت و اوضاع 
جوي اس��ت. در همين حال، نهاده��اي ديگري هم 
در آس��تانه برگ��زاري اين نشس��ت اقدام به انتش��ار 
گزارش هاي��ي درخص��وص اوضاع اقتص��ادي جهان 
مي كنند. روز گذش��ته يكي از اين گزارش ها توسط 
نهاد معتبر »آكس��فام« منتش��ر ش��د؛ گزارشي كه 
آكسفام آن را به زنان و مرداني در جهان تقديم كرده 
كه عليه نابرابري و بي عدالتي مبارزه مي كنند، حتي 

به بهاي جانشان ...

 تقريبا از ابتداي شهريور بازار ارز كشور با نوسانات 
مختلفي همراه بوده است. ابتدا برداشت بر آن بود كه 
بان��ك مركزي قصد دارد خلأ تورم س��ال و نرخ ارز را 
پر كند.  البته بماند ك��ه براي مدتي نرخ هاي اعلامي 
از برابري صحيحي برخوردار نبود كه در صورت ادامه 
مي توانست به قاچاق ارز منتج شود و با اصلاح نرخ نامه 
بانك مركزي و تعديل ن��رخ ارزهاي مداخله يي خطر 
رفع ش��د. لكن در دي ماه نوس��انات مجددا تش��ديد 
ش��د به خصوص از نهم دي ماه و طي 20روز گذشته 
ب��ازار خود را با دامنه موجود تطبيق داده بود و درصد 
نوس��انات كاهش يافته بود، گرچه هنوز از التهاب آن 
كاسته نشده و از پيام توييت رياست كل بانك مركزي 

برداشت مي شد ...

شبح فقر و غنا
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سرمقاله

يادداشت

 همين صفحه  

 همين صفحه  

ایرانشهر

8

خيز شهرداري تهران براي 
جذب سرمايه خارجي

گروه راه و شهرسازي  آزاده كاري 
آنگونه كه حجت الله ميرزايي، معاون برنامه ريزي 
و توسعه شهري ش��هردار تهران گفته است، تلاش 
بس��يار جدي در اين نهاد ش��هري براي شناسايي، 
آماده س��ازي و معرفي 100 پروژه به سرمايه گذاران 
خارجي در حال انجام اس��ت و اميد مي رود تا پايان 
س��ال اين 100 پروژه شناسايي و به سرمايه گذاران 
خارجي ارائه ش��ود. شوراي ش��هر تهران در روزهاي 
گذش��ته ش��اهد دو اتفاق مهم ش��هري بود. هفته 
پيش ش��هردار تهران گزارش 100 روزه خود را كه 
از ابتداي ش��روع به فعاليتش قول آن را داده بود در 
قالب سند تحويل و تحول در صحن شورا قرائت كرد 
كه بازتاب هاي مختلفي از سوي مسوولان و رسانه ها 
داش��ت. يك ش��نبه هفته جاري ني��ز لايحه بودجه 
ش��هرداري توسط نجفي تقديم شورا شد. ديروز نيز 
حجت الله ميرزايي معاون برنامه ريزي و توسعه شهري 
ش��هرداري تهران در يك نشست خبري به سوالات 
خبرنگاران درباره س��ند تحويل و تحول و نيز لايحه 

بودجه 97 شهرداري تهران پاسخ داد ...

 بهاره مهاجري   

 مسعود بيرمي   

خجسته ميلاد حضرت زينب كبري سلام الله عليه را تبريك مي گوييم

 مسعود بيرمي   
 كارشناس مسائل اقتصادي

مع��اون وزي��ر كار، تع��اون و رف��اه 
خان��وار  300ه��زار  گف��ت:  اجتماع��ي 
ثروتمند بدون داشتن پرونده مالياتي در 

كشور شناسايي شدند. 
به گ��زارش ف��ارس، احم��د ميدري 
معاون رفاه اجتماعي وزارت تعاون، كار و 
رفاه اجتماعي در نشست بررسي عملكرد 
پروژه ه��اي اقتصاد مقاومت��ي با موضوع 
پنج��ره واحد حمايت ه��اي اجتماعي به 
ابع��اد مختلف اي��ن پنج��ره پرداخت و 
اظهار داشت: اين پنجره مربوط به بيمه 
يارانه  تس��هيلات  قاليبافان،  اجتماع��ي 
مشاغل خرد، بيمه كارگران ساختماني، 
يارانه دارو و بيماران خاص و مس��تمري 

نهادهاي حمايتي مي شود. 
الكترونيك��ي  ثبت ن��ام  اف��زود:  وي 
پيش بيني شده و افراد مي توانند در اين 
پايگاه ثبت نام كرده تا مشخص شود كه 
آيا صلاحيت دريافت خدمات را دارند يا 
ن��ه.  معاون رفاه اجتماعي وزارت تعاون، 
كار و رف��اه اجتماع��ي تصريح ك��رد: با 
بررسي دهك هاي درآمدي بالا مشخص 
ش��د 300هزار خان��وار ثروتمن��د بدون 
س��ابقه مالياتي در كشور وجود داشته و 
به س��ازمان امور مالياتي معرفي شدند، 
همچني��ن با تجميع اطلاعات، 136هزار 

كودك در مدرسه حضور ندارند. 
مي��دري عنوان ك��رد: طب��ق پايگاه 
افرادي  اطلاعات، بررس��ي كرديم چ��ه 
در روس��تاها حض��ور دارن��د ك��ه اگ��ر 
بخواهيم يارانه آنها حذف شود، چه آثار 
اجتماعي خواهد داش��ت، مشخص شد 
كه يك ميلي��ون نفر كارت مل��ي ندارند 
و پ��س از اق��دام آن، پرونده هاي خود را 
تكميل كردند.  وي با اش��اره به اينكه از 
سازمان تامين اجتماعي خواسته شد، تا 
بيمه افراد اس��تخدام شده طي دو سال 
اخير بررس��ي شود، تا در چه رشته هايي 
مش��غول فعاليت هس��تند، عنوان كرد: 
اين موض��وع به سياس��ت گذاران كمك 
مي كن��د، تا مس��ير حركت اش��تغال را 
سياس��ت گذاري  و  كنن��د  پيش بين��ي 

منعطف خواهد بود. 
مي��دري گف��ت: ماهيان��ه 2ميليون 

تومان به بيماران خاص يارانه مي دهيم. 
معاون وزير كار به موضوع كدپس��تي 
در ايران اش��اره كرد و يادآور شد: بحث 
كدپستي به اندازه كدملي اهميت دارد، 
اما متاس��فانه در ايران رس��مي نيست و 
نامعتبر اس��ت.  ميدري با بيان اينكه در 
بيمه روستاييان مشخص شد 5 ميليون 
نفر راكد وجود دارند، خاطرنش��ان كرد: 
اين تعداد حجم مالي بزرگي براي دولت 
مي ش��وند، اما آماري از آنها وجود ندارد 
ك��ه كجا هس��تند، همچني��ن در بحث 
مالي��ات و تامين اجتماعي و قوه قضاييه 
آدرس رس��مي از اف��راد نداري��م كه در 
كشورهاي ديگر اين طور نيست. از ستاد 
اقتصاد مقاومتي درخواست مي كنم همه 
دس��تگاه ها مجبور ش��وند از ثبت احوال 
كد ملي و كدپس��تي را اس��تعلام كنند، 
تا افراد مجبور ش��وند تغيير آدرس خود 
را در س��امانه ثب��ت كنند. اگ��ر اين كار 
صورت بگيرد، برنامه ريزي ها بهتر خواهد 
بود. اين آمار بديهيات حكومتداري است 
و ناپلئون 200 س��ال پي��ش اين كار را 

انجام داد اما ما نداديم. 
وي افزود: يارانه ها بايد هدفمند شود، 
همچني��ن نظام مالياتي نيازمند دريافت 
اطلاعات بانكي است، اين موضوع حقوق 
دولت ب��وده و امر خصوصي نيس��ت، با 
توج��ه به حساس��يت در كش��ور و براي 
اينكه اعتماد به نظام بانكي مختل نشود، 

مشاوره گرفتيم. 

هر كس يارانه مي خواهد حس�ابش 
بررسي مي شود

وي افزود: ه��ر كس يارانه مي خواهد 
بايد رضايت دهد كه حس��اب بانكي اش 
درياف��ت ش��ود و هر ك��س يارانه نقدي 
مي خواهد، بايد دسترس��ي به حس��اب 
بانكي بدهد كه خوش��بختانه نمايندگان 
اين موض��وع را ب��ه تبص��ره 14 لايحه 
بودجه 97 اضافه كردند.  ميدري عنوان 
كرد: اگ��ر بانك مرك��زي حمايت كند، 
ظرف سه ماه مساعدت هاي اجتماعي و 
حمايت هايي كه مردم دريافت مي كنند، 

را شفاف خواهيم كرد. 

معاون وزير كار خبر داد

شناسايي ۳۰۰هزار خانوار ثروتمند 
بدون سابقه مالياتي

روحاني در گفت و گوي تلويزيوني تاكيد كرد

دلار براي جبران كسري بودجه گران نشده است



 كلانت�ري و حجتي با دس�تور رييس جمهوري 
راهي استان خوزستان شدند؛پاد|عيسي كلانتري، 
رييس سازمان حفاظت محيط زيست به همراه محمود 
حجتي، وزير جهاد كشاورزي با دستور رييس جمهوري 
براي پيگيري فوري طرح هاي اخير و كوتاه مدت دولت 
در زمينه مبارزه با ريزگردها راهي اس��تان خوزس��تان 
مي شوند. روحاني ديروز در جلسه ويژه بررسي وضعيت 
آلودگي هوا و مشكل ريزگردها در بخش هايي از مناطق 
جنوب غربي كشور ضمن اخذ گزارش آخرين اقدامات 
انجام شده دستور داد، كلانتري و حجتي براي نظارت 
بيش��تر و پيگيري فوري طرح ه��ا و برنامه هاي دولت 
عازم اين مناطق شوند. رييس سازمان حفاظت محيط 
زيست و وزير جهاد كشاورزي همچنين موظف شدند، 
گزارش اقدامات و هر گونه موانع احتمالي را به روحاني 

ارائه دهند. 
 توضي�ح بعيدي نژاد درباره رون�د مذاكرات در 
م�ورد رآكتور آب س�نگين اراك؛تعادل| س��فير 
ايران در انگليس اع��لام كرد در مذاكرات ايران و 5+1 
درباره رآكتور آب سنگين اراك در پي مخالفت تهران 
با پيش��نهادهاي اين گروه مبني بر ارسال قلب رآكتور 
به خارج و نيز چند تكه كردن محفظه فولادي كالندريا 
ب��ر حفظ آن به عنوان محصول خلاقيت دانش��مندان 
هس��ته يي تاكيد و در آخرين مرحله پيش��نهاد ش��د 
فقط منافذ كالندريا و نه قلب آن با س��يمان پر ش��ود. 
بعيدي نژاد كه پيش از تصدي سفارت ايران در انگليس، 
رييس گروه كارشناس��ان تيم مذاكره كننده هسته يي 
ايران بود ديروز با انتش��ار پيامي در صفحه اينستاگرام 
خود، فرازهايي از مذاكرات ايران با گروه 1+5 در رابطه 
با رآكتور آب س��نگين اراك را روايت كرد. سفير ايران 
در انگليس اظهار كرد: سازمان جنگ رواني صهيونيسم 
جهان��ي براي تبديل اين پيروزي به شكس��ت، تمثيل 
س��اختگي پر كردن قلب رآكتور با س��يمان را مطرح 

كردند.  
 امري�كا ديگ�ر برج�ام را تايي�د نخواهد كرد؛ 
فارس| معاون رييس جمهور امريكا در سفر به فلسطين 
اش��غالي در »كنس��ت« پارلمان رژيم صهيونيس��تي 
س��خنراني و ادعاهايي را عليه ايران مطرح كرد. پنس 
گفت: امريكا با اسراييل همكاري خواهد كرد تا با ايران 
مقابل��ه كن��د. او در ادامه ادعاهاي بي پايه و اساس��ش 
درباره ايران گفت: ايران در تلاش اس��ت، جهان عرب 
را در دست بگيرد. ايران برنامه هسته يي مخفي داشت 
و اكنون نيز درحال توس��عه برنامه موشكي بالستيك 
است. معاون رييس جمهور امريكا با »فاجعه« خواندن 
توافق هس��ته يي ايران گفت، امريكا ديگر اين توافق را 

تاييد نخواهد كرد. 
 جرايم�ي ك�ه نباي�د ب�ه دادس�راها ارج�اع 
شود؛ايس�نا| حجت الاسلام حسن نوروزي سخنگوي 
كميسيون حقوقي و قضايي مجلس درباره نتايج جلسه 
كميته حقوق جزاي كميسيون با بيان اينكه موضوع در 
دستور كاهش عناوين قضايي بود، گفت: معتقد هستيم 
جرايمي كه مجازاتشان در درجه هفت و هشت است، 
تخلف تلقي شود و اينها در دادگاه اداري يا دادگاه هاي 
تعزيرات حكومتي مورد بررس��ي قرار گيرد. يعني اين 
موارد نبايد به دادگاه ها و دادس��راها ارجاع ش��ود. او با 
تاكي��د بر اينكه بايد از عناوين مختلف جزايي بكاهيم، 
تصريح كرد: بايد اين ۲۷۰۰عنوان جزايي را براي مثال 

به هزار عنوان برسانيم. 
 بازدي�د اعض�اي فراكس�يون امي�د از مناطق 
اعض��اي  از  جمع��ي  كرمانش�اه؛ايلنا|  زلزل�ه زده 
فراكس��يون اميد مجلس كه به كرمانشاه سفر كردند، 
از مناطق  زلزله زده در سرپل ذهاب و قصرشيرين بازديد 
كردن��د. نمايندگان مجلس ش��وراي اس��لامي در اين 
س��فر در حركت به سمت قصرش��يرين و سرپل ذهاب 
از روس��تاهاي ميان ميل، بازگير و كوييك بازديد كرده 
و همچنان در حال سركش��ي به ديگر روستاهاي اين 
منطقه هس��تند. محمدرضا عارف رييس فراكس��يون 
اميد، عبدالكريم حس��ين زاده نايب رييس فراكسيون، 
به��رام پارس��ايي س��خنگو، محمدعل��ي وكيلي عضو 
اصلاح طلب هيات رييس��ه مجلس، پروانه سلحشوري 
رييس فراكس��يون زنان مجلس دهم، جلال ميرزايي 
نماين��ده اصلاح طل��ب ايلام و رييس كميته سياس��ي 
فراكس��يون اميد و محس��ن عليجاني زمان��ي نماينده 
اصلاح طلب ته��ران و دبير مجمع نمايندگان اس��تان 
تهران ازجمله اعضاي فراكس��يون حاضر در اين س��فر 

استاني هستند. 
 بررسي عملكرد بودجه ۹۶ در مجلس با حضور 
نوبخت؛تس�نيم| اكبر رنجبرزاده عضو هيات رييس��ه 
مجلس ش��وراي اسلامي با اش��اره به دستوركار جلسه 
علن��ي امروز پارلمان گفت: براس��اس برنامه ريزي هاي 
انجام شده، قرار است عملكرد بودجه سال 96 از ابتداي 
فروردين تا پايان آذر در جلسه علني امروز )سه شنبه، 
3 بهمن( پارلمان مورد بررس��ي قرار گي��رد. او افزود: 
عملكرد 9ماهه بودجه امس��ال فردا ب��ا حضور رييس 
مركز پژوهش هاي مجلس، رييس كل ديوان محاسبات 
و رييس سازمان برنامه و بودجه كشور در جلسه علني 

مجلس بررسي و ارزيابي مي شود. 
 نام�ه 13 ريي�س دانش�گاه برت�ر كش�ور ب�ه 
ريي�س مجلس؛مهر| رييس دانش��گاه خواجه نصير 
گفت: روس��اي 13 دانش��گاه برتر كشور در واكنش به 
مصوبه اخير كميسيون تلفيق در خصوص محدوديت 
افزايش حقوق بالاي 5ميليون تومان نامه يي به رييس 
مجلس نوشتند. علي خاكي صديق افزود: مصوبه اخير 
كميسيون تلفيق مجلس شوراي اسلامي در خصوص 
محدوديت افزايش حقوق هاي بالاي 5 ميليون تومان 
موجب مي ش��ود تا نخبگان از كش��ور خارج ش��وند. 
بنابراين روس��اي 13 دانش��گاه برتر در واكنش به اين 
مصوبه و جلوگيري از خروج نخبگان از كشور نامه يي 
به رييس مجلس ش��وراي اس��لامي نوش��تند. رييس 
دانش��گاه خواجه نصي��ر اظهار داش��ت: اعضاي هيات 
علمي دانش��گاه ها به نوع��ي كارآفرين نيز به ش��مار 
مي روند و به فضاي اش��تغال كشور كمك مي كنند اما 
اين مصوبه به فضاي نخبگي و اش��تغال كشور آسيب 

وارد مي كند. 
اوي�ن  ب�ه  مجل�س  نماين�دگان  بهم�ن   8  
مي روند؛ايرنا| سخنگوي كميسيون حقوقي و قضايي 
مجلس ش��وراي اس��لامي گف��ت: جمع��ي از اعضاي 
كميسيون هاي حقوقي و قضايي و امنيت ملي مجلس 
شوراي اسلامي يك شنبه 8 بهمن از زندان اوين بازديد 
مي كنند. حجت الاسلام والمس��لمين حس��ن نوروزي 
افزود: اين بازديد بر اساس برنامه ريزي هاي انجام شده 
عملي مي ش��ود و هدف آن پيگيري مسائل مربوط به 
بازداشت شدگان ناآرامي هاي اخير است. نوروزي تصريح 
كرد: بنده به همراه  اللهيار ملكشاهي رييس كميسيون 
حقوقي و قضايي مجلس و اكثريت اعضاي كميسيون 
حقوقي و قضايي و تعداي از اعضاي كميسيون امنيت 

ملي مجلس در اين بازديد حضور خواهيم داشت. 

روي موج خبر

رييس ديوان محاسبات با اصلاح يك آيين نامه خبر داد

تخلفات مقامات گذشته هم رسيدگي مي شود
گروه ايران  

4 ش��هردار زماني ك��ه در ارائه حس��اب هاي 
مالي با ديوان محاس��بات همكاري نكردند، حكم 
انفص��ال از خدم��ات دولتي گرفتن��د؛ اما پس از 
صدور اين حكم از كرده خود پش��يمان ش��ده و 
ه��ر نوع اطلاعات يا رمز حس��اب هايي كه ديوان 
محاس��بات نياز داش��ت را در اختيار ديوان قرار 
دادن��د. اين رواي��ت رييس ديوان محاس��بات از 
ش��هرداران 4شهر در اس��تان هاي مختلف كشور 
است كه وقتي حكم انفصال به دستشان رسيد از 
پافش��اري بر موضع غيرقانوني خود كوتاه آمده و 
ت��ن به درز اطلاعات دادند پس از آن نيز محكمه 
ديوان محاس��بات رأي انفصال از خدمات دولتي 
اين افراد را بازگرداند. احتمالا يكي از ش��هرداران 
مورد اش��اره عادل آذر، صولت مرتضوي ش��هردار 
پيشين مشهد و نخستين رييس ستاد انتخاباتي 
ابراهيم رييس��ي در انتخابات رياس��ت جمهوري 

بوده است.
 مرتضوي كه خرداد ماه امسال با حكم فياض 
ش��جاعي، دادس��تان ديوان محاس��بات به دليل 
»استنكاف از حسابرسي ديوان محاسبات« حكم 
انفص��ال از خدمت براي او صادر ش��د. ش��هردار 
پيشين مش��هد معتقد بود، ش��هرداري ها نهادي 
دولتي نيستند و براساس اصل 55 قانون اساسي، 
ديوان محاسباتش��ان رس��يدگي به حس��اب هاي 
آن��ان را ن��دارد. اما اي��ن برخلاف اعتق��اد ديوان 
محاسبات بود. آنجا كه در اصل 55 قانون اساسي 
آم��ده »ديوان محاس��بات به كليه حس��اب هاي 
وزارتخانه ه��ا، موسس��ات، ش��ركت هاي دولتي و 
س��اير دستگاه هايي كه به نحوي از انحا از بودجه 
كل كش��ور استفاده مي كنند به ترتيبي كه قانون 
مقرر مي دارد، رسيدگي يا حسابرسي مي كند كه 
هيچ هزينه  يي از اعتبارات مصوب تجاوز نكرده و 
هر وجهي در محل خود به مصرف رسيده باشد« 
و به اعتقاد دي��وان برخلاف تصور مرتضوي و آن 
3ش��هردار، اين قانون ش��هرداري ها را هم شامل 
مي ش��ود. ع��ادل آذر در ادام��ه اي��ن گفته هايش 

درباره 4ش��هردار كه دس��ت كم يك��ي از آنان از 
چهره پرنفوذ سياسي است؛ بر اين موضوع تاكيد 
ك��رد كه »در داخل ديوان محاس��بات، قانونگذار 
به نوعي نظامات رس��يدگي و حسابرسي، دادسرا 
و مستش��اري را تدوين و تنظيم كرده كه رعايت 
اصول حرفه يي و استقلال حرفه يي سيستماتيك 
اتف��اق مي افتد« تا او اطمينان خاطر دهد، راي ها 

در ديوان متاثر از لابي هاي سياسي نيست. 
اما رييس ديوان محاس��بات در گفت وگويش با 
خانه ملت از حل يكي از نواقص آيين نامه يي ديوان 
هم خبر داد؛ آنجا كه » اگر مقامات تخلف مي كردند 
اين تخلف براساس آيين رسيدگي ديوان محاسبات 
باي��د ب��ه ريي��س مجلس اع��لام مي ش��د و ديوان 
محاس��بات اقدامي روي آن انجام نمي داد« اما اين 
روند در دو سال اخير و از زماني كه او رييس ديوان 

شده با تغييري در آيين نامه اصلاح شده است.
 او در اي��ن ب��اره توضيح داد: تي��م جديد كه 
روي كار آم��د، رييس مجلس گفت تخلف فردي 
كه زماني رييس جمه��ور، وزير يا مديري بوده از 
سوي ديوان محاس��بات به من اعلام مي شود اما 
اين فرد اكنون مس��ووليت گذش��ته را ندارد لذا 
نمي توان استيضاح انجام داد، سوال كرد يا تذكر 
داد و مجبور هس��تم پرونده ها را بايگاني كنم لذا 
بايد ديوان محاس��بات فكري كند كه رأي ديوان 
اجرايي ش��ود. اگر لازم اس��ت همانن��د يك فرد 
ع��ادي با اين فرد برخورد ش��ود، اگر لازم اس��ت 
اين فرد ممنوع الخروج و ممنوع المعامله ش��ود يا 
حساب آن مس��دود ش��ود يا اگر كارمند دولتي 

است، انفصال از خدمت داده شود. 
عادل  آذر با بي��ان اينكه حرف رييس مجلس 
كاملا منطقي ب��ود چراكه بس��ياري از پرونده ها 
در م��ورد مقام��ات و مديران بايگاني ش��ده بود، 
افزود: اين سوال پيش آمد فردي كه وزير نيست 
ب��ا فردي كه وزير اس��ت چه فرق��ي دارد لذا در 
هي��ات عمومي ديوان محاس��بات ك��ه بالاترين 
مرج��ع تصميم گي��ري و تصميم س��ازي دي��وان 
محاسبات اس��ت، اين اس��تدلال ها مطرح شد و 

هي��ات عمومي دي��وان محاس��بات اصلاحيه يي 
درب��اره آيين رس��يدگي اش صادر ك��رد و اظهار 
ش��د ضمن اينكه اين تخلفات همانند گذشته به 
رييس مجلس اعلام مي شود دفتر اجراي احكام، 
ديوان محاس��بات كه در دادس��راي ديوان است 
حك��م خ��ود را اجرايي  و اج��راي آن را پيگيري 
مي كند يعني اگر اين فرد ممنوع المعامله اس��ت 
به دس��تگاه ذي ربط اعلام كند يا اگر نياز اس��ت 
حساب اين فرد مسدود شود به بانك اعلام شود. 
او مباحث��ي كه به تازگي مطرح ش��ده مبني بر 
اينكه چرا در گذش��ته نحوه رس��يدگي به تخلفات 
مقامات اينگونه نبوده و اكنون بدين صورت اس��ت 
را ب��ه دليل همي��ن اصلاحيه دانس��ت كه جديدا 
صورت گرفته و به گفته او تصميم بسيار خوبي بود 
چراكه حق مردم است بدانند فردي كه در گذشته 

وزير بوده از تخلفات گذشته خود مصون نيست. 
رييس ديوان محاس��بات با بيان اينكه پرونده 
مقامات جمهوري اسلامي ايران كه تخلفات آنها 
قطعي ش��ده به رييس مجلس اعلام مي ش��ود و 
ع��لاوه ب��ر آن اجراي اح��كام ديوان محاس��بات 
تخلف��ات اين ف��رد را انجام مي ده��د و در واقع 
تخلف��ات مقام��ات در زمان مس��ووليت و پس از 
دوران مس��ووليت توس��ط اجراي اح��كام ديوان 
محاسبات پيگيري مي شود، تصريح كرد: مقامات 
زماني كه در مس��ووليت هس��تند رييس مجلس 
ق��درت اجرا دارد و زماني ك��ه به رييس مجلس 
اعلام مي ش��ود كه بايد اين وزير كسر از خدمت 
بگي��رد اين حكم اجرايي مي ش��ود ي��ا اينكه اگر 
گفته ش��ود اين وزير صلاحي��ت وزارت را ندار،د 
مجلس مي تواند اين وزير را استيضاح كند و پس 
از آن پرونده مجازات تعريف شده، اعمال مي شود 
ك��ه اين مج��ازات درباره تخلف��ات انفصال دايم، 
انفص��ال موقت، ممنوع المعامل��ه، ممنوع الخروج، 
مسدود شدن حساب، كس��ر حقوق و... است اما 
اگر اين فرد درحال حاضر وزير نيست به تناسب 
مس��ووليتش مج��ازات و اجراي احكام توس��ط 

دادستان ديوان محاسبات اعمال مي شود. 
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چهرهها

 معاون سياس��ي وزير امور خارجه 
معتق��د اس��ت: اروپايي ه��ا مي دانند 
ك��ه اگ��ر برج��ام را كن��ار بگذارن��د 
اعتبار خ��ود را در جامع��ه بين الملل 
از بي��ن مي برن��د. به گزارش ايس��نا، 
س��يدعباس عراقچي گفت: طي سفر 
اخير به آلمان ب��ا همتاي خود راجع 
ب��ه موضوعات دوجانب��ه، منطقه يي و 
مس��ائل بين المللي و برجام گفت وگوهاي سياس��ي شد. معاون 
وزير خارجه در يك گفت وگوي راديويي خبر منتش��ر ش��ده در 
رس��انه ها كه ايران با آلمان و انگليس و... درباره مسائل موشكي 
مذاكره كرده اس��ت را رد كرد و گفت: اي��ن خبر صحت ندارد. 
ب��ه گفته عراقچ��ي موضوعات منطقه يي ما مذاك��ره ندارد و در 
اي��ن رابطه مذاكره يي نداريم. معاون سياس��ي وزير امور خارجه 
خاطرنش��ان كرد: از سال گذش��ته رييس جمهور امريكا براي از 
بين بردن برجام يا اصلاحش، در قدم اول خواس��تند شرايط را 
براي ايران س��خت كنند تا ايران خودش از برجام خارج ش��ود 
در ق��دم بعدي تلاش كردند ك��ه اروپاييان را راضي كنند كه از 
برجام خارج شوند و بعد توپ را در زمين كنگره امريكا انداختند 
كه موفق نبودند. رييس س��تاد پيگيري برجام گفت: اين ميزان 
اختلاف امروز ميان اروپا و امريكا بي سابقه بوده است. عراقچي با 
بي��ان اينكه قطعا در 4 ماه آينده چالش هاي جديدتري خواهيم 
داشت، گفت: ما هنوز هيچ جمع بندي مشخصي در اروپا نداريم 
برخ��ي از آنها اي��ن ايده را دارند و فكر مي كنن��د اگر امتيازاتي 
ب��ه ترامپ در موضوعات غيربرجام��ي بدهند، مي توانند او را در 
برجام نگه دارند كه اين يك سياس��ت كاملا غلط است و حتما 

نتيجه معكوس خواهد داشت. 

 اعطاي امتياز غيربرجامي اروپا به ترامپ
براي ماندن او در برجام

 س��خنگوي وزارت ام��ور خارجه 
تاكي��د ك��رد: مس��ائل در سياس��ت 
خارج��ي در قال��ب ي��ك سياس��ت 
كلان اتخ��اذ مي ش��ود و وزارت امور 
خارجه مجري اين تصميمات اس��ت. 
اينك��ه بخواهي��م با اغ��راض خاص 
نتيجه گيري هاي خاص را بگيريم. به 
گزارش ايلنا، بهرام قاسمي ديروز در 
نشس��ت خبري با اصحاب رسانه، درخصوص بيانيه وزارت امور 
خارجه خطاب به صداوس��يما گفت: بحث پاسخگويي يا انتقاد 
ب��ه يك برنام��ه تلويزيوني به خاطر برجام نبود بلكه مس��ائلي 
كه در آن برنامه مطرح ش��د، با منافع ملي مغايرت داش��ت و 
به همين خاط��ر وزارت امور خارجه تصميم به شفاف س��ازي 
گرف��ت. وي افزود: هدف نه گوينده و نه خود برنامه بود؛ آنچه 
ب��راي م��ا مهم بود محتوا و ادعايي بود ك��ه در اين باره مطرح 
ش��د. خبرنگار اصولگرايي مدعي شد كه آيا بيانيه وزارت امور 
خارجه برخلاف نقدپذيري دولت نيست كه قاسمي بيان كرد: 
خير، خلافي با نقدپذيري نيس��ت. وقتي سخن نادرستي بيان 
ش��ود بايد شفاف سازي كرد. فضاي نقد هم به اين معنا نيست 
ك��ه يك طرف س��خن بگويد و طرف ديگر س��كوت كند. وي 
در پاس��خ به اين س��وال كه آيا ايران از حمله تركيه به عفرين 
اطلاع داشته است، يادآور شد: باتوجه به نوع مناسبات، روابط 
و گفت وگوهاي ايران با همس��ايگان و ب��ه ويژه با تركيه وجود 
دارد و حض��ور اي��ران در كنار روس��يه و تركيه در آس��تانه، با 
دوستان ترك به صورت مرتب در ارتباط هستيم و رايزني هاي 
منطقه يي خود را داش��ته و خواهيم داش��ت. درخصوص اقدام 

تركيه در عفرين، مواضع خود را روز گذشته مطرح كرديم. 

 معناي فضاي نقد، سخن گفتن يك طرف
و سكوت طرف ديگر نيست

عض��و فراكس��يون امي��د مجلس 
ش��وراي اس��لامي تاكيد كرد: ديدار 
در  ناطق ن��وري  حجت الاس��لام  ب��ا 
راس��تاي گفت وگوي مل��ي و اخوت 
بيش��تر ص��ورت گرفته اس��ت. ما به 
صورت ج��دي درصدد آن هس��تيم 
كه از نظرات بزرگان اس��تفاده كنيم 
و در ديدار با ايش��ان ه��م در رابطه 
با مش��كلات داخل��ي، منطقه ي��ي و بين المللي صحبت ش��د.  
به��روز بني��ادي در گفت وگو با ايلنا با بي��ان اينكه در ديدار با 
ناطق ن��وري بيش��تر مباحث بودجه يي مطرح ش��د درباره نگاه 
ناطق به اعتراضات اخير گفت: در اين ديدار درخصوص مسائل 
روز كش��ور صحبت ش��د. آقاي ناطق نوري در اي��ن باره تاكيد 
كردن��د اين اعتراضات به خاطر ايجاد فاصله بين مس��وولان و 
مردم خصوصا نس��ل جوان است. ايشان يادآور شدند كه مردم 
تلاش ه��اي مس��وولان در مبارزه با فس��اد را كمتر مي بينند و 
نتيجه تلاش هاي آنان در جامعه احساس نمي شود. در اين باره 
لازم اس��ت، دستگاه هاي قضايي و اطلاعاتي محكم باشند و در 
مبارزه با فساد پافشاري كنند و هيچ تعارفي با متخلفان در هر 
پست و مقامي نداشته باش��ند. عضو فراكسيون اميد در پاسخ 
به اين س��وال كه تا پيش از ديدار با حجت الاسلام ناطق نوري 
چه ديدارهاي ديگري صورت گرفته است؟ يادآور شد: اعضاي 
فراكسيون اميد قبلا ديدارهايي با آقاي آملي لاريجاني، رياست 
قوه قضاييه نيز داشته اند. علاوه بر اين ديدارها، ما با سيدمحمد 
خاتم��ي و جهانگي��ري و تعدادي از وزرا ني��ز ديدار كرده ايم و 
مي خواهيم با ساير دلس��وزان و تاثيرگذاران ديگر رايزني هايي 

داشته باشيم. 

 جزئيات ديدار اعضاي فراكسيون اميد با
»شيخ نور« از زبان بنيادي

نيچيروان بارزاني در ديدار با علي 
لاريجان��ي، رييس مجلس ايران گفت 
ك��ه در س��فر او به بغداد و جلس��ه با 
گفت وگو  راه ه��اي  ع��راق،  مقام��ات 
ميان آنه��ا و دولت مركزي گش��وده 
ش��د. نخس��ت وزير اقليم كردس��تان 
ع��راق اف��زود: حل مس��ائل بين ما و 
دول��ت مرك��زي باي��د در چارچ��وب 
قانون اساس��ي عراق باش��د زيرا ما خود خواس��تار يكپارچگي و 
حفظ تماميت ارضي عراق هس��تيم. او تصريح كرد: ما اين توقع 
را نداري��م كه همه مش��كلات به يك باره و در يك جلس��ه حل 
شود اما براساس فرمايش هاي آيت الله سيستاني اين آمادگي را 
داري��م كه در چارچوب يك س��ري گفت وگوهاي مداوم و طبق 
قانون اساس��ي دولت عراق بتوانيم خواس��ته  هاي خود را مطرح 
كرده و مش��كلات موجود را حل كني��م. بارزاني گفت: ما خود 
خواهان اين هس��تيم كه جزو عراق متحد باش��يم تا دش��منان 
از اي��ن فاصله نتوانند ب��ه نفع خود بهره ببرن��د و ما اميدواريم 
با همكاري دوس��تان خود بتوانيم مش��كلات سر راهمان را حل 
كني��م. او تصري��ح كرد: ما از جمهوري اس��لامي ايران به خاطر 
حمايت هايي كه هميش��ه از ما داشته اند، سپاسگزاريم و بايد به 
اين مس��اله تاكيد كنيم كه بازگشايي مجدد مرزها مردم اقليم 
را بسيار خشنود كرد و سفر ما به ايران هم به اين دليل صورت 
گرفت تا به م��ردم خود اين پيغام را بدهيم كه پيوند برادري با 
برادران ايراني خود را هيچ  وقت خدشه دار نخواهيم كرد. بارزاني 
خاطرنشان كرد: ما آماده ايم تا صفحه  جديدي را در روابط خود 
بگش��اييم و از مس��ائل به وجود آمده در گذشته به عنوان يك 

تجربه براي ساختن آينده يي روشن استفاده كنيم. 

بارزاني: خواستار حفظ تماميت ارضي عراق 
هستيم

علي صابري 
حقوقدان و عضو سابق شوراي شهر تهران 

ديوان محاسبات از زيرمجموعه هاي قوه مقننه 
اس��ت. حال اگر نهادي ك��ه از بودجه عمومي و 
خزانه كل كشور استفاده مي كند، مرتكب تخلف 
ش��ود يا انحرافي در بودجه صورت بگيرد، ديوان 
محاس��بات مي تواند ورود كرده و آن را پيگيري 
و در آخر از طريق دادس��تان ديوان حكم صادر 
كند اما شهرداري ها از اين قاعده مستثنا هستند 
چراك��ه آنها از بودجه دولت اس��تفاده نمي كنند 
و خودگردان ان��د. اگرچه مباحثي درباره س��هم 
ش��هرداري ها از ماليات ب��ر ارزش افزوده مطرح 
مي ش��ود و برخي اعتقاد دارن��د درخصوص اين 

بخش از بودجه ش��هرداري ها، ديوان محاسبات 
مي تواند ورود كند ام��ا بنده اعتقاد دارم در اين 
خص��وص هم ديوان محاس��بات حق ورود ندارد 
چراكه براساس قانون درصدي از اين ماليات كه 
در منطقه جغرافياي يك شهر هزينه مي شود به 
ش��هرداري همان ش��هر اختصاص مي يابد و اين 
طور نيس��ت كه ماليات پرداختي توس��ط مردم 
يك ش��هر به شهرداري ش��هر ديگري اختصاص 
يابد. از اين رو اگر درباره نحوه هزينه كرد بودجه 
شهرداري ها ابهاماتي وجود داشته باشد، مراجع 
قانون��ي ديگري ازجمله س��ازمان بازرس��ي كل 
كشور و دادستان به عنوان مدعي العموم هستند 

كه مي توانند در اين باره تحقيق كنند. 

ديوان محاسبات و حساب مالي شهرداري ها

  تعادل |
رييس جمه��ور ي در گفت و گ��وي ديش��ب خود 
تاكي��د كرد ك��ه دول��ت نوس��انات ارزي را كنترل 
مي كن��د و مردم مطمئن باش��ند ك��ه درآمد ارزي 
كش��ور از مخارج آن بيش��تر اس��ت. وي همچنين 
گفت: به بانك  مركزي دس��تور دادم مجوز جديدي 

براي ايجاد بانك خصوصي صادر نكند.
حسن روحاني ديشب در گفت و گوي تلويزيوني 
ك��ه با مجري گري رش��يد پور برگزار ش��د در مورد 
نوس��انات اخير ارزي گفت : به مردم ايران مي گويم 
كه خوش��بختانه درآمد ارزي ما بيش��تر از مخارج 
اس��ت . وي با اش��اره به اين نكته كه تا پايان امسال 
9۰ ميلي��ارد دلار درآمد از نفت و غير نفت خواهيم 
داش��ت گفت : مخ��ارج كش��ور  اعم از رس��مي و 
غيررسمي مثل قاچاق و ...  ۷5 ميليارد دلار خواهد 
ب��ود . مردم باي��د بدانند درآم��د ارزي از مخارج آن 

بيشتر است و سال آينده هم بيشتر خواهد شد . 
رييس جمهوري در مورد نوسانات اخير گفت : ما 
اشكالاتي در توزيع دلار در كشور داريم كه  يكي از 
اين مش��كلات ارتباطات بانكي ما با دنيا است . فعلا 
ما داريم اس��كناس در جامعه تقس��يم مي كنيم كه 
كار درستي نيس��ت ،  اما ما به مردم به صراحت مي 
گوييم كه كليه نيازهاي ارزي كشور را دولت تامين 

مي كند و نوسانات نرخ ارز بلند مدت نخواهد بود . 
وي در پاس��خ به اين س��وال كه آيا دولت براي 
جبران كس��ري بودجه دلار را افزايش داده اس��ت 
گفت : اصلا  اين جور نيس��ت . به نفع دولت نيس��ت 
ك��ه دلار را بالا ببرد تا مخارج خود را تامين كند و 

به صراحت مي گويم كه دولت براي تامين كس��ري 
بودجه خ��ود به دنبال افزايش قيمت دلار نيس��ت . 
 وي همچني��ن گف��ت ك��ه اين دولت طي 4 س��ال

۲۰ ميلي��ارد دلار قاچ��اق را ب��ه 1۲ ميلي��ارد دلار 
رسانده اس��ت. روحاني در ابتداي گفت و گوي خود 
به حادثه س��انچي اش��اره كرد و گف��ت :  اين حادثه 
بس��يار تلخ بود. در اين حادثه  3۲ عزيز را از دست 
داديم . من س��اعاتي بعد از حادثه از آن مطلع شدم 
و صبح فردا مس��وولين را خواس��تم تا كميته يي را 

تشكيل دهند . 
وي با اش��اره به اي��ن نكته ك��ه  وزارتخانه هاي 
نفت ،  راه ،  كار و ام��ور خارجه در اين كميته حضور 
داشتند گفت: متاسفانه خبرهاي اوليه نشان مي داد 
كه اميد ه��ا در باره زنده ماندن آنها كم مي ش��د اما 
تلاش ه��ا ادامه يافت . به همي��ن خاطر  وزير كار به 

چين رفت . 
روحاني گفت كه به همه مقامات مسوول گوشزد 
ك��رده ام كه به اين موضوع بپردازند كه چرا اين رخ 

داد و به خانواده هاي داغدار هم رسيدگي كنند.
وي در پاس��خ به اين س��وال كه چرا وزير كار به 
چين رفت، گفت : متاس��فانه در دولت قبل به خاطر 
بدهكاري دولت به تامين اجتماعي يك سري اموال 
به اين س��ازمان واگذار شد كه يكي شركت نفتكش 
ب��ود كه در اختيار س��ازمان تامي��ن اجتماعي قرار 
گرفت . اما به سازمان تامين اجتماعي دستور داده ام 
ك��ه مديريت بنگاه هاي اقتصادي را رها كنند و آنها 
را واگذار و اميدوارم كه دستگاه هاي عمومي كشور 

را به بخش خصوصي واگذار كنند. 

رييس جمهوري در ادامه به موضوع زلزله اش��اره 
ك��رد و در اين باره در خصوص بازس��ازي بافت هاي 
فرس��وده گفت : در  بودجه 9۷ به بحث مقاوم سازي 
و بافت هاي فرس��وده تاكيد شده است و  در سراسر 
كشور تصميم گرفته ش��ده كه اين كار انجام شود. 

در همي��ن رابطه محل هايي كه بافت هاي فرس��وده 
است قرار شده كه  به طور مجاني زمين هاي دولتي 
و دس��تگاه هاي عمومي براي توسعه گرها  اختصاص 
داده ش��ود و  به خانواده ه��اي آن خانه هاي مجاني 
مي دهيم تا خانه هاي فرس��وده آنها بازس��ازي شود.  

ب��راي اين كار از بانك ها،  صندوق توس��عه و بودجه 
دولت استفاده مي كنيم . وي گفت :  اولين كلنگ آن 

در چند نقطه تهران زده مي شود . 
روحاني در باره مسكن مهر هم گفت كه تا پايان 

سال پرونده مسكن مهر بسته مي شود. 

روحاني در گفت و گوي تلويزيوني تاكيد كرد

دلار براي جبران كسري بودجه گران نشده است
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3 كلان
  بررسي طرح اصلاح قانون 
برنامه و بودجه كليد خورد

 سخنگوي كمس��يون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
نشس��ت اين كميسيون را تشريح كرد.  به گزارش خانه ملت، 
محمدمهدي مفتح با اشاره به نشست ديروز كميسيون برنامه، 
بودجه و محاسبات مجلس گفت: طرحي اصلاحي درخصوص 
بازنگري در قانون برنامه و بودجه تقديم مجلس شده و از آنجا 
كه اين طرح اهميت بس��زايي در تدوين قانون 5 ساله توسعه 
و قانون بودجه س��نواتي دارد با وقت وس��يعي بررس��ي آن در 
كميسيون انجام مي شود.  سخنگوي هيات رييسه كميسيون 
برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شوراي اسلامي ادامه داد: در 
قانون اساسي تاكيد ش��ده كه بودجه سنواتي بر مبناي قانون 
بالادستي تنظيم و ارائه شود بنابراين قانون برنامه و بودجه حكم 
قانون مادر را دارد چراكه نقش بسزايي در تنظيم بودجه سالانه 
و شكل گيري برنامه هاي توس��عه يي دارد.  نماينده تويسركان 
در مجلس دهم به س��ابقه قانون برنامه و بودجه كش��ور اشاره 
و اظهار كرد: قانون برنامه و بودجه به س��ال ۱۳5۱ برمي گردد. 
شرايط اقتصادي و زماني تغييرات بسياري داشته و ۴۰سال از 
پيروزي انقلاب اس��لامي مي گذرد بنابراين اصلاح قانون برنامه 
و بودجه ضروري اس��ت.  اين نماينده مجلس به بررسي طرح 
بازنگري قانون برنامه و بودجه در كميسيون پرداخت و گفت: 
در نشست كميسيون از روس��اي سابق سازمان برنامه بودجه 
آقايان روحاني زنجاني و فرهاد رهبر دعوت ش��د تا ديدگاه هاي 
خود را مطرح كنند همچنين كارشناسان مركز پژوهش ها نيز 
اظهارنظر كردند.  مفتح با تاكيد بر اينكه بررسي طرح بازنگري 
قانون برنامه و بودجه در نشس��ت بعدي كميسيون نيز دنبال 
مي شود، ادامه داد: در نشست امروز)دوشنبه( سوالات متعددي 
مطرح ش��د كه در جلس��ه روز سه شنبه مباحث دنبال خواهد 
شد.  سخنگوي كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
شوراي اسلامي اظهار كرد: اعضاي كميسيون علاقه مند هستند 
كه طرح پخته يي را تقديم مجلس كنند تا زيرساخت مناسب 
و كارشناس��انه يي براي تدوين قوانين برنامه 5 س��اله و بودجه 

سنواتي داشته باشيم. 

  جدول هدفمندي يارانه ها 
در بودجه ۹ اشكال دارد

رييس فراكسيون نمايندگان ولايي مجلس گفت: جدول 
هدفمن��دي يارانه ها در بودجه ۹ اش��كال دارد كه در صحن 
مجلس بايد اشكال هاي جدول هدفمندي يارانه ها را اصلاح 
كنيم.  حميدرضا حاجي بابايي ۹ اش��كال بر اين جدول وارد 
كرده اس��ت: رديف درآمدي و هزينه يي ندارد. صادرات گاز 
در آن نيس��ت. ص��ادرات فرآورده ه��اي كامل آورده نش��ده 
,۷هزار  اس��ت، درآمد آن ۱5هزار ميليارد تومان است كه ۶
ميليارد تومان آمده اس��ت.  كل درآمده��ا ۸۷هزار ميليارد 
تومان آورده ش��ده اس��ت، كه مربوط به سال ۱۳۹5 است. 
درآمدها در س��ال ۱۳۹۷ حداق��ل ۱۰۰هزارميليارد تومان 
اس��ت. درآمد ها و هزينه هاي جدول مبهم است. فقط مبلغ 
۳۷هزارميليارد تومان درآمد در بودجه عمومي آمده اس��ت. 
تخصيص۱۰۰هزارميلي��ارد توم��ان به س��ازمان مديريت و 
برنامه ري��زي و پرداخت به خزانه داري كل نيس��ت. منطبق 

با برنامه  ششم  نيست. 

بودجه 

»تعادل« اثر افزايش نرخ ارز در متغيرهاي كلان اقتصادي را بررسي مي كند

پيش بيني افزايش 4 تا 5 واحد درصدي تورم
گروه اقتصاد كلان| الهام آبايي| 

روند افزايش نرخ ارز كه امسال هم مانند سال هاي 
اخي��ر در روزهاي پاياني فصل پايي��ز رخ داد و در ماه 
نخست زمس��تان ادامه يافت، گرچه پيش تر هم قابل 
پيش بيني بود اما استمرار اين افزايش، نگراني ها را در 
مورد نرخ ارز و اثر آن در شاخص هاي كلان اقتصادي 

شدت بخشيد. 
در طول س��ال هاي فعاليت دولت يازدهم ش��اهد 
بودي��م ك��ه ن��رخ ارز يك��ي از ابزارهاي دول��ت براي 
مهار ت��ورم بود و در طول اين س��ال ها دولت و بانك 
مركزي با هرگونه افزايش نامتعارف در نرخ ارز مقابله 
مي كردند. اما امس��ال باوجود افزاي��ش نرخ ارز، بانك 
مركزي عكس العملي به اين افزايش نشان نداده است. 
نگراني ها از آنجاست كه ادامه اين روند و تثبيت قيمت 

ارز در نرخ هاي فعلي آثار تورمي برجاي بگذارد. 
در اي��ن زمينه محمدرض��ا عبدالهي پژوهش��گر 
اقتصادي بر اين باور اس��ت كه اگر نرخ ارز به رقم هاي 
پيش��ين بازنگردد، بايد انتظار افزايش ۴ تا 5درصدي 
ن��رخ تورم را داش��ت. به گفته عبداله��ي اين بار بانك 
مركزي با افزايش نرخ ارز مقابله نمي كند كه مي تواند 
ناشي از محدوديت منابع ارزي اين دستگاه باشد. البته 
اين پژوهش��گر اقتصادي مي گويد يكي از انگيزه هاي 
دولت هم مي تواند جبران كس��ري بودجه باش��د. به 
گفته او، گرچه اين مس��اله در سياس��ت هاي رسمي 
دولت عنوان نش��ده اما با قطعيت هم نمي توان گفت 

كه دولت انگيزه يي از افزايش نرخ ارز ندارد. 
اي��ن اقتص��اددان در گفت وگو با »تع��ادل« يكي 
از مهم تري��ن اثرات افزايش ن��رخ ارز در اقتصاد را بالا 
رفتن نرخ تورم و مس��ائل معيشتي عنوان مي كند اما 
در عين حال مي گويد كه اثر بلندمدت اين مساله در 
تشديد نااطميناني سرمايه گذاري خارجي و بدتر كردن 

وضعيت اشتغال خواهد بود. 

 افزايش 4 تا 5 واحد درصدي تورم
عبداله��ي با بي��ان اينكه نرخ ارز از كان��ال واردات 
مي توان��د روي ت��ورم اثرگذار باش��د، تصري��ح كرد: 
»برآوردها نشان مي دهد كه هر ۱۰درصد افزايش نرخ 
ارز، تورم را ح��دود 2درصد افزايش مي دهد. بنابراين 
اگ��ر افزاي��ش نرخ ارز باق��ي بماند، ن��رخ ارز از حدود 
۳۸۰۰تومان به ۴۷۰۰ رس��يده ك��ه حدود 2۰درصد 
رش��د داشته اس��ت. اين افزايش نرخ مي تواند اثر ۴ تا 
5درصدي روي تورم داش��ته باشد. اما به نظر مي رسد 
كه نرخ ارز در نرخ فعلي باقي نخواهد ماند. پيش بيني 
مي شود كه اين افزايش نرخ ارز تا حدي حباب باشد و 

نرخ ارز دوباره به حدود ۴2۰۰ تومان بازگردد. در اين 
ص��ورت، افزايش نرخ ارز زياد نخواهد بود و اثر زيادي 

هم روي تورم نخواهد داشت.«
وي با بيان اينكه افزايش ن��رخ ارز را از جنبه هاي 
مختلفي مي توان بررسي كرد، افزود: »برخي تحليل ها 
حاكي از آن اس��ت كه افزايش نرخ ارز س��يكل فصلي 
دارد و بر اين اساس، در پاييز هر سال نرخ ارز افزايش 
پي��دا مي كند. اما دليل اصلي افزايش نرخ ارز در حال 
حاضر بيش��تر خواس��ت بانك مركزي است. از طرفي 
ش��اهد هس��تيم كه نرخ ارز افزايش پيدا مي كند و از 
ط��رف ديگر بانك مركزي منابعي را براي كنترل نرخ 
ارز تزريق نمي كند. ش��ايد يكي از دلايل اين باشد كه 
بان��ك مركزي قصد دارد ن��رخ ارز را مقداري بالا نگه 
دارد. به اين طريق، كسري تا حدي از بين مي رود و در 
عين حال، خبرهاي غيررسمي حاكي از آن است كه 
تمايل به افزايش نرخ ارز در پاييز بيش از مقداري بود 
كه رخ داد. بانك مركزي در آن دوره، حدود ۸ميليارد 
دلار را در بازار ارز تزريق كرده است تا نرخ ارز بالا نرود. 
به نظر مي رسد كه بانك مركزي هزينه كرد ارزي خود 

را كاهش داده تا منابع ارزي خود را از دست ندهد.«
عبدالهي اف��زود: »در صورتي كه نرخ ارز در حدود 
۴۸۰۰تومان باقي بماند، ت��ورم ۴ تا 5درصدي ايجاد 
مي شود و به تبع آن اثراتي در اقشار مختلف جامعه و 
فقرا نمايان مي شود. اما بايد ديد آيا نرخ ارز در حدود 
فعلي باقي مي ماند يا خير. اگر نرخ ارز برگردد، اتفاقي 
كه مي افتد اثر نااطميناني در بازارهاست كه مي تواند 
ريس��ك س��رمايه گذاري را افزايش و س��رمايه گذاري 
واقع��ي را كاهش دهد. ب��ه همين دليل، بيش از آنكه 
بعد تورمي افزايش نرخ ارز مطرح باش��د، اين مس��اله 
در درازمدت از جنبه ريس��كي كه به س��رمايه گذاري 
تحميل مي كند حايز اهميت است. عدم سرمايه گذاري 
ه��م اثرات بعدي خ��ود را خواهد داش��ت. همان طور 
كه در چند س��ال اخير هم شاهد بوديم، رشد منفي 
سرمايه گذاري باعث ش��ده كه آمار خوبي در اشتغال 
و س��اير متغيرهاي اقتصادي نداشته باشيم. بنابراين 
افزايش نرخ ارز بيشتر از جنبه ريسك سرمايه گذاري 
و تحت تاثي��ر ق��رار دادن تصميم��ات بنگاه ه��ا براي 

سرمايه گذاري حايز اهميت است.«

 تاثير فضاي سياسي بر افزايش نرخ ارز
اين پژوهش��گر اقتصادي گريزي هم به مناسبات 
سياس��ي مي زند و مي گويد كه يكي از دلايل افزايش 
نرخ ارز هم مي تواند نااطميناني ناش��ي از برجام باشد. 
ب��ا صحبت هاي اخير ترامپ در مورد برجام و احتمال 

اينكه بع��د از ۴ ماه آينده اين قرارداد تمديد نش��ود، 
ممكن اس��ت ش��وك هايي به نرخ ارز وارد شده باشد. 
بنابراي��ن در چنين ش��رايطي بازگش��ت تحريم ها و 

افزايش نرخ ارز مي تواند قابل انتظار باشد. 
عبدالهي بر اين باور است كه سياست ارزي مناسب 
مي تواند ثابت نگه داشتن نرخ ارز واقعي باشد. به گفته 
وي، ثابت نگه  داش��تن نرخ ارز واقعي به اين معناست 
كه نرخ ارز اسمي به اندازه نرخ تورم داخلي ما و تورم 
وارداتي رش��د داشته باش��د. نرخ تورم جهاني بسيار 
پايين اس��ت و تورم ما هم در سال هاي اخير بين ۱۰ 
تا ۱2درصد بوده است. بنابراين منطقي اين است كه 
نرخ ارز هر سال بين ۷ تا ۱۰درصد افزايش پيدا كند. 
در زم��ان روي كار آمدن دولت روحاني نرخ ارز حدود 
2۷۰۰ توم��ان بود اما تعديل نرخ ارز تا پاييز امس��ال 
انجام نش��ده بود. نرخ ارز به نس��بت كمتري از ميزان 
اختلاف تورم داخلي و خارجي رش��د پيدا كرده است. 
انباشتي از كاهش ارزش نرخ ارز واقعي در اين سال ها 
رخ داده ك��ه به صورت همزمان اعمال ش��ده اس��ت. 
ام��ا باز هم ن��رخ ۴۷۰۰ توماني ارز بيش��تر از نرخ ارز 
تعادلي است. به نظر مي رسد كه اگر بانك مركزي هم 

سياستي در راستاي كاهش نرخ ارز داشته باشد، بايد 
نرخ ارز به قيمت تعادلي خود بازگردد. 

اين پژوهشگر اقتصادي با بيان اينكه به نظر نمي  رسد 
كه سركوب نرخ ارز مكانيسم موثري در هدف گذاري 
تورمي بوده باش��د، تصريح كرد: »در سال هاي اخير 
بانك مركزي جز موارد شوك فصلي نرخ ارز، چندان 
دخالتي نداشت. در زمان توافق برجام هم كه نرخ ارز 
به ش��دت رو به كاهش بود، بان��ك مركزي در جهت 
عدم كاهش نرخ ارز دخالت كرد و س��يف رسما اعلام 
 كرد كه نرخ ارز نباي��د از اين رقم پايين تر بيايد. اين 
در حالي اس��ت ك��ه انتظار بازار اين ب��ود كه نرخ ارز 
بس��يار پايين تر بيايد و روي ارقام مربوط به سال هاي 
۹۰ و ۹۱ بايس��تد. بنابراين به نظر نمي رس��د كه در 
افزايش نرخ ارز ه��م هدف گذاري هاي تورمي مدنظر 
دولت بوده باشد. در اين زمينه دخالت نيروهاي بازار 
مش��هودتر است. دولت هم تا يك حد مشخصي توان 
دخال��ت در ب��ازار ارز را دارد و از جاي��ي به بعد ديگر 
دولت هم نمي تواند در بازار دخالت كند. اين اتفاق در 
س��ال هاي ۹۰ و ۹۱ هم افتاد. دولت همان زمان هم 
سعي مي كرد با مداخله در بازار نرخ ارز را پايين بياورد 

اما با موانعي هم مواجه بود. دولت نمي خواست ذخاير 
بانك مركزي را از دس��ت ده��د و نمي تواند دخالت 

زيادي هم در بازار ارز داشته باشد.«

 زمينه  هاي رويكرد انفعالي دولت در برابر نرخ ارز
وي در م��ورد انگيزه هاي دول��ت از افزايش نرخ 
ارز توضي��ح داد: »در بخش��ي از دولت كه مرتبط با 
صادرات اس��ت و با افزايش ن��رخ ارز عايدي زيادي 
خواهد داش��ت، تمايل نس��بي ب��راي افزايش نرخ 
ارز وج��ود دارد. برخي اجزاي دول��ت مانند وزارت 
صنعت، معدن و تجارت ممكن اس��ت كه نسبت به 
افزايش نرخ ارز تمايل نش��ان دهند. دولت هميشه 
در مظ��ان اين اتهام بوده كه با افزايش نرخ ارز قصد 
دارد كسري بودجه خود را پوشش دهد. اگر چنين 
امري وجود داشت بايد عملا آن را در لايحه بودجه 
مي ديديم. نرخ ارز محاس��باتي بودجه ۳5۰۰ تومان 
است و با محاس��باتي كه در جاهاي ديگر در مورد 
نرخ ارز صورت گرفته اس��ت مي بيني��م نرخ ارز در 
بودجه عملا ۳۸۰۰ تومان اس��ت. دولت با اين رقم 
بودجه ريزي كرده است. به نظر مي رسد قيمت نفت 
هم همان چيزي كه پيش بيني ش��ده اس��ت، باشد. 
اگر پيش بيني از قيمت نفت كاهش��ي بود يا س��اير 
درآمدهاي دولت مانن��د درآمدهاي مالياتي محقق 
نمي ش��د، مي توانس��تيم تصور كنيم كه دولت براي 
پوش��ش كس��ري بودجه خود به افزاي��ش نرخ ارز 
 روي آورده اس��ت. ام��ا حالا كه ن��رخ ارز در بودجه
 ۳۸5۰ تومان درنظر گرفته اس��ت، به نظر نمي آيد 
كه حداقل در سياس��ت هاي رس��مي اين مساله را 
منظور كرده باش��د. اما اين اتهام همواره از س��وي 
دولت ها وجود داش��ته و همواره دولت ها هم توپ را 
در ميدان بازار انداخته اند. سياس��ت دولت افزايش 
ن��رخ ارز برمبناي تورم اس��ت اما اين ام��ر لزوما به 
معناي پوشش كس��ري بودجه از اين محل نيست. 
البته نمي توان مدعي ش��د ك��ه دولت اين انگيزه را 
ندارد، چراكه مشخص نيست ارز هاي نفتي فروخته 
ش��ده با چه س��ازوكاري از بانك مرك��زي به دولت 
مي رس��د، چون اين مكانيس��م ها ش��فاف نيس��ت، 
نمي تواني��م بگوييم كه با افزايش نرخ ارز كس��ري 
دولت برطرف مي ش��ود يا خي��ر.« حال كه دولت با 
فش��ارهاي مالي متعددي مواجه است، مساله افزايش 
ن��رخ ارز و جبران كس��ري بودجه هم چن��دان دور از 
ذهن به نظر نمي رسد. البته براي قضاوت بهتر مساله 
بايد درخصوص وضعيت منابع ارزي بانك مركزي هم 

اطلاعات دقيق تري دراختيار داشت. 
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اسفند 96 اختتاميه 
جشنواره فيلم پاسارگاد

فيل��م  جش��نواره  دومي��ن  اختتامي��ه  مراس��م 
180ثانيه يي پاس��ارگاد در تاريخ پنجم اس��فند سال 
1396 در س��الن همايش ه��اي صدا و س��يما برگزار 

خواهد شد. 
ب��ه گزارش روابط  عمومي بانك پاس��ارگاد، خس��رو 
رفيع��ي دبير اجرايي و عضو هيات  داوران جش��نواره با 
اع��ام اين خبر گفت: پس از جمع بن��دي آراي داوران 
و انتخاب آثار برتر در مرحله نهايي، مراس��م اختتاميه 
اين جش��نواره در تاريخ پنجم اس��فند 1396 با حضور 
مس��وولان س��ازمان محيط زيس��ت، انجم��ن اهداي 
عضو ايرانيان، س��ازمان جنگل ه��ا، مراتع و آبخيزداري 
كش��ور، واحد اهداي عضو بيمارستان مسيح دانشوري، 
مديران بانك پاس��ارگاد، جمعي از هنرمندان كش��ور، 
ش��ركت كنندگان در جش��نواره و عاقه مندان برگزار 

خواهد شد. 
وي درخصوص آمار نهايي آثار ارس��الي به دبيرخانه 
اف��زود: در مجم��وع 1333 اثر متش��كل از 603 فيلم 
درخصوص مح��ور تكريم خان��واده و حقوق اجتماعي 
431 فيلم درخصوص محور حفظ محيط زيست و منابع 
طبيعي و 299فيلم در محور اهداي عضو همچنين 918 
ايده به دبيرخانه جش��نواره ارسال شده كه هر كدام به 
طور كامل توسط هيات  انتخاب بازبيني و بررسي شده 
و آثار برگزيده در مرحله نهايي داوري انتخاب ش��دند. 
رفيعي خاطرنش��ان كرد: به كليه عزيزان شركت كننده 
كه اثر آنها در ارزيابي اول داوري پذيرفته شده ، تنديس 
حضور در جش��نواره و هديه يي به رس��م يادبود تقديم 

خواهد شد. 
دبير اجرايي جشنواره ادامه داد: دبيرخانه جشنواره 
فيلم 180ثانيه يي پاس��ارگاد قص��د دارد زمينه را براي 
نظرس��نجي از هم ميهنان و جلب آراي آنها درخصوص 
فيلم هاي ارس��ال شده به جش��نواره نيز فراهم كند. در 
اين راس��تا هموطنان گرامي مي توانند بعد از برگزاري 
مراسم اختتاميه جشنواره با مراجعه به سامانه تلويزيون 
اينترنتي آيو نسبت به مشاهده آثار شركت كنندگان و 
ثبت رأي خود اقدام كنند. بانك پاسارگاد به يك فيلم در 
هر بخش كه توسط هم ميهنان انتخاب شده است، جايزه 
ويژه تماشاگران را اهدا خواهد كرد. همچنين به 3 نفر 
از شركت كنندگان در انتخاب مردمي، هديه يي به رسم 
يادبود و به قيد قرعه اهدا خواهد شد. رفيعي همچنين 
اظهار اميدواري كرد كه هم ميهنان عزيز بتوانند مراسم 
اختتاميه دومين جشنواره فيلم 180ثانيه يي پاسارگاد 
را نيز به  صورت مس��تقيم از طريق س��امانه تلويزيون 

اينترنتي آيو تماشا كنند. 
وي درخصوص جوايز اين جشنواره تاكيد كرد: به نفرات 
اول تا چهارم در هر بخش اين جشنواره به ترتيب تنديس 
جشنواره به همراه ديپلم افتخار و مبلغ 80 ميليون ريال، 
تنديس جشنواره به همراه ديپلم افتخار و مبلغ 60 ميليون 
ريال، تنديس جش��نواره به هم��راه ديپلم افتخار و مبلغ 
40ميليون ريال و تنديس جشنواره به  همراه ديپلم افتخار 
و مبلغ 20ميليون ريال اهدا مي شود. همچنين در بخش 
جنبي به 4 ايده برتر در هر بخش كه امكان ساخت پيدا 
نكرده اند، تنديس جشنواره به همراه ديپلم افتخار و مبلغ 

10ميليون ريال پرداخت خواهد شد. 
عضو هيات  داوران جشنواره همچنين تاكيد كرد: 
از نظر دبيرخانه جش��نواره، مالكيت كليه آثار ارسالي 
از سوي شركت كنندگان در اختيار خود ايشان است 
اما به دليل ايجاد زمينه مناس��ب براي پخش بيشتر 
و ديده  ش��دن اين آثار توس��ط اقشار مختلف جامعه 
اين جش��نواره حق پخش آث��ار را براي خود محفوظ 
مي داند. ارس��ال كنندگان آثار به جشنواره پاسارگاد، 
پيش از ش��ركت از اين بند آگاهي كامل داش��ته اند. 
بي ش��ك اين مهم در راستاي جذب بيشتر بينندگان 
براي تماش��اي آث��ار و كمك ب��ه ارتقا و پيش��رفت 

هنرمندان جوان در نظر گرفته  شده است. 
وي در پاي��ان اظه��ار كرد: ب��ه زودي كارت ورود 
به مراس��م براي 250نفري كه ب��ه مرحله نهايي راه 
يافته اند، ارس��ال خواهد شد. اس��امي اين نفرات در 
س��ايت بانك پاسارگاد همچنين سايت جشنواره درج 

شده است. 

 رشد قيمت سكه و دلار
در بازار

روز دوش��نبه 2بهم��ن 96 در ش��رايطي كه نرخ 
اونس جهاني به 1332دلار رس��يده و قيمت دلار نيز 
همچنان ب��ا افزايش مواجه اس��ت و به 4618تومان 
رس��يده، در نتيجه قيمت طا و س��كه نيز با افزايش 
مواجه شده اس��ت. به گزارش »تعادل«، صرافي هاي 
پايتخت نيز هر دلار امريكا را با 26تومان رشد نسبت 
به روز يك ش��نبه 4ه��زار و 618تومان داد و س��تد 
مي كردند. هر يورو با 15تومان افت در مدت مش��ابه 
5ه��زار و 835تومان و هر پوند ب��ا 92تومان افزايش 

6هزار و 363تومان به فروش مي رسيد. 
قيمت هر قطعه سكه تمام بهار آزادي طرح جديد 
دي��روز در ب��ازار آزاد با 2ه��زار و 800تومان افزايش 
نس��بت به روز يك شنبه به يك ميليون و 526هزار و 
800تومان رسيد. همچنين هر قطعه سكه تمام بهار 
آزادي ط��رح قديم نيز افزاي��ش ۷هزار و 500توماني 
را نس��بت به روز يك شنبه شاهد بود و يك ميليون و 

490هزار تومان داد و ستد مي شد. 
در عين حال هر قطعه سكه نيم بهار آزادي نيز با 
9هزار تومان رشد نسبت به روز يك شنبه، ۷39هزار 
و 500تومان و هر قطعه ربع سكه بهار آزادي با 2هزار 
و 500تومان افزايش 439هزار و 500تومان فروخته 
مي شد. ديروز و در بازار آزاد همچنين هر قطعه سكه 
گرم��ي با 2هزار تومان افزايش قيمت نس��بت به روز 

يك شنبه 28۷هزار تومان معامله مي شد. 
ه��ر گرم ط��اي 18عيار نيز ديروز ب��ا يك هزار و 
620تومان افزايش نسبت به روز يك شنبه 144هزار 

و 200تومان قيمت گذاري شده بود. 

اخبار

»تعادل« از گردهمايي سالانه فعالان بانكداري الكترونيك گزارش مي دهد

اصلاح دريافت كارمزد از خدمات بانكي
توصيه سيف به مردم: قيمت ارز كاهش مي يابد و بازار ارز آرام خواهد شد؛ ريسك نكنيد

پليس جلو فعاليت نهادهاي پولي غيرمجاز را مي گيرد
گروه بانك و بيمه 

به دنبال مصوبات شوراي عالي امنيت ملي مبني بر جلوگيري 
نيروي انتظامي از داير ش��دن موسس��ات مالي و اعتباري جديد 
كه فاقد مجوزهاي لازم از بانك مركزي هس��تند، ضروري است 
بانك مركزي در اس��رع وقت فهرست تفكيكي موسسات مالي و 

اعتب��اري مجاز و غيرمجاز را در اختيار نيروي انتظامي قرار دهد. 
شناس��ايي نهادهاي پولي غيرمجاز و جلوگي��ري از فعاليت آنها 
در راستاي س��اماندهي بازار غيرمتشكل پولي نيز در دستور كار 
پليس اس��ت.  به گزارش »تعادل«، سردار سعيد منتظرالمهدي 
سخنگوي ناجا با اشاره به ممانعت پليس از داير شدن موسسات 

بدون مجوز اظهار داش��ت: به دنب��ال مصوبات 55۷، 616 و 618 
ش��وراي عالي امنيت مل��ي مبني بر ممانعت ني��روي انتظامي از 
داير ش��دن موسس��ات مالي و اعتباري جديد كه فاقد مجوز هاي 
لازم از بان��ك مركزي هس��تند، ضروري اس��ت بانك مركزي در 
اس��رع وقت فهرست تفكيكي موسس��ات مالي و اعتباري مجاز و 

غيرمجاز را در اختيار نيروي انتظامي قرار دهد. س��خنگوي ناجا 
با اش��اره به ممانعت پليس از داير ش��دن موسسات بدون مجوز 
گفت: شناس��ايي نهاد هاي پولي غيرمجاز و جلوگيري از فعاليت 
آنها در راس��تاي ساماندهي بازار غيرمتشكل پولي نيز در دستور 

كار پليس است. 

گروه بانك و بيمه  احسان شمشيري 
روز دوش��نبه دوم بهم��ن 96 هفتمين همايش 
بانك��داري الكترونيك و نظام هاي پرداخت با حضور 
فعالان بانك��داري و صنعت پرداخ��ت، محمدجواد 
آذري جهرمي وزي��ر ارتباطات و فناوري اطاعات و 
ولي الله س��يف رييس كل بانك مركزي برگزار شد 
و موضوعات��ي از قبيل چال��ش كارمزدهاي بانكي، 
ارزه��اي رمزينه، وضعيت فين تك ه��ا و psp ها از 

موضوعات مورد بحث در اين همايش بود. 
به گزارش»تع��ادل« رييس كل بانك مركزي به 
مردم توصيه كرد: ريسك و خطر موجود در بازار ارز 
را نپذيرفته و به س��مت سرمايه گذاري امن حركت 
كنند ه��ر چند كه به طور حتم ب��ه زودي بازار در 

فضايي آرام حركت خواهد كرد. 
سيف به جريان سودآوري در منابع بانكي و بازار 
ارز پرداخت و ادامه داد: حدود 4 تا 5 سال گذشته 
كس��ي كه س��رمايه خود را در بانك ها سپري كرده 
و حتي اگر نرخ س��ود ب��الاي 25درصد هم دريافت 
نكرده و 15درصد گرفته است حداقل تاكنون منابع 
او 80 درصد رش��د داشته درحالي كه اگر در همين 
مدت س��رمايه گذاري در ارز انجام ش��ده بود و نرخ 
دلار را در آن زم��ان 3000توم��ان در نظر بگيريم 
حداكثر س��ود نگه��داري دلار نزديك به 50 درصد 

مي شود. 
وي ب��ا بي��ان اينكه درآمد ارزي نس��بت به قبل 
وضعي��ت بهت��ري دارد، اف��زود: با توجه ب��ه اينكه 
قيمت هر بش��كه نفت به ۷0دلار رس��يده اس��ت، 
دليل��ي ندارد كه در بلندم��دت وضعيت ارزي دچار 
نوسان شود. سرمايه گذاري در بازار ارز به هيچ وجه 
توجيه اقتصادي ن��دارد و در روزها و ماه هاي آينده 
قيمت ارز كاهش مي يابد. فضاي فعلي اقتصاد كشور 
خوب اس��ت و بانك مركزي بازار را كنترل مي كند 
همانطور كه قبا گفتم در دو ماه پاياني س��ال نرخ 
ارز روند نزولي خواهد داشت. سرمايه گذاري در بازار 
ارز به هيچ وجه توجيه اقتصادي ندارد، كس��اني كه 
منابع خود را به ارز تبدي��ل مي كنند نهايتا متضرر 

مي شوند. 
وي با اش��اره به سياست بانك مركزي در حوزه 
رمزينه پول ها و فناوري هاي مربوط به زنجيره بلوك 
توضي��ح داد: اگرچه ظرفيت هاي فن��اوري زنجيره 
بل��وك مي توان��د جري��ان تازه يي ب��راي روش هاي 
بانكداري باش��د اما تهديدهايي مانند س��فته بازي، 
نوسان ش��ديد قيمتي، حباب هاي موجود در ارزش 
آنه��ا همچني��ن از دس��ت رفتن تدريج��ي خواص 
اين پول ها ب��ه عنوان ابزار پرداخت قابل اتكاس��ت 
ك��ه تمامي بانك هاي مركزي جه��ان ازجمله بانك 
مرك��زي ايران ب��ه احتياط پذيرش و به رس��ميت 

شناختن اين پول ها تاكيد دارد. 
س��يف گفت: سياست فعلي بانك مركزي درباره 
رمزينه پول ها رصد تحولات همچنين تعامل با ساير 
بانك هاي مركزي و نهادهاي سياس��تي و در پيش 
گرفتن رويه هايي است كه در آن ريسك و خطرات 
بالاي رمزين��ه پول ها را در نظر گرفت��ه و بتواند از 
فناوري هاي پش��تيبان آنها براي كاربردهاي جديد 

بهره برداري كند. 
وي در جمع خبرنگاران درباره وضعيت بازار ارز 
و اقدام��ات بانك مركزي براي بازگش��ت آرامش به 
اين بخش اظهار كرد: من قبل از اينكه به اين سوال 
پاسخ دهم بهتر است، اشاره يي به وضعيت اقتصادي 
كشور داشته باشيم چراكه در تورم و رشد اقتصادي 
هم اكنون اقتصاد كشور در مسير درست قرار گرفته 

و به سمت تحرك و رونق بيشتر حركت مي كند. 

  سيف: ناچار به اصلاح نظام كارمزدي هستيم
همچنين ولي الله س��يف در نشس��ت ميزگرد 
ن��وآوري، بازيگ��ران جديد و كارايي در كس��ب 
وكار مال��ي با حضور محمدج��واد آذري جهرمي 
وزير ارتباطات، ناصر حكيمي معاون فناوري هاي 
نوين بان��ك مرك��زي و علي ديوان��دري رييس 
پژوهش��كده پول��ي و بانكي برگزار ش��د به بيان 
تازه ترين تصميم بانك مركزي براي اصاح نظام 

كارمزدي پرداخت. 
س��يف درباره اصاح مدل كارم��زدي و دريافت 
كارم��زد از دس��تگاه هاي كارتخوان و ش��ركت هاي 
پرداخت، اظهار كرد: براي ايجاد تعادل بايد ساختار 
كارمزدي چه در بانكداري الكترونيك چه در س��اير 
خدمات بانكي بايد اصاح شود و ما ناچار به اجراي 
اين مهم هستيم. نظام بانكي با چالش هايي رو به رو 
است كه نياز به اصاح ساختار جدي در اين بخش 
دارد. براي طبقه بن��دي و اصاح اين چالش ها عدم 
تعادل هايي اس��ت كه بايد اصاح ش��ود كه يكي از 

آنها درآمد و هزينه نظام بانكي است. 
وي گفت: بانك ها براي ورود به فناوري اطاعات 
بنا به ش��رايط بازار و نگاه رقابت��ي عموما در نقطه 
ش��روع در مس��ير بازاريابي به اقتصادي بودن ارائه 
خدمات بانكي زياد توجه نداشتند البته اين مطلب 
در ساير خدمات بانك ها نيز كاما مشهود است. در 
دنيا براي بررس��ي و ارزيابي ساختار بانك اينكه چه 
مي��زان از هزينه هاي جاري از درآمدهاي كارمزدي 

تعيين مي شود مورد ارزيابي قرار مي گيرد. 
وي با بيان اينكه س��اختار ما هم اكنون نامناسب 
اس��ت، اضافه كرد: اگر كارمزد در دنيا حذف شود، 
بان��ك براي ادامه حيات مجبور اس��ت كه هزينه ها 
را به نرخ تس��هيات اضاف��ه كند و در نهايت هزينه 

تامي��ن مالي را گران مي كند ولي مش��كل ما از اين 
فراتر اس��ت. عدم تعادل دارايي و بدهي و نقدينگي 
ني��ز م��ورد توجه بانك مركزي اس��ت ك��ه در اين 

خصوص اقداماتي هم انجام شده است. 

  حل چالش و تعارضات كسب و كارهاي نوين 
همچني��ن وزي��ر ارتباطات و فن��اوري اطاعات 
گف��ت: جايگاه فين تك ه��ا در اقتصاد ايران درحال 
گسترش اس��ت. كس��ب وكارهاي نوين در شرايط 
فعل��ي روز به روز درحال گس��ترش اس��ت و دولت 
براي اينكه بتواند موانع توسعه و آسيب هاي جاري 

آن را كاهش دهد درحال برنامه ريزي است. 
محمدج��واد آذري جهرمي درب��اره اينكه برنامه 
دول��ت درب��اره فين تك ه��ا در چه مس��يري قرار 
دارد، گفت: كس��ب وكارهاي نوين در گام نخس��ت 
با تقابل هاي كس��ب وكارهاي س��نتي مواجه است 
و ب��راي نمونه مي توان ب��ه راه اندازي اس��تارت آپ 
حمل و نقل شهري اش��اره كنيم كه ابتدا آژانس ها 
و تاكس��يراني به تقابل با آن پرداخت اما در ادامه با 
پذيرش ش��رايط و درك شرايط نوين كسب وكارها 

اين مساله حل و عادي شد. 
جهرمي در ادامه به نقش فين تك ها در كش��ور 
اشاره كرد و گفت: فين تك ها روز به روز در اقتصاد 
كشور درحال گسترش و پيدا كردن جايگاه هستند 
و به موازات آن بخش��ي از شكايات در دستگاه قضا 
نيز مرتبط به اين مجموعه نوين در كشور است كه 
بخ��ش عمده يي از آن به خاطر ش��ناخت ناكافي از 
اين پديده است. وجود كسب وكارهاي نوين عاوه 
بر اينكه باعث بزرگ تر ش��دن بازارها مي ش��وند به 

رشد بهره وري در اقتصاد هم كمك مي كنند. 
وي دغدغه هاي دس��تگاه قضا را نيز دغدغه هاي 
مه��م و قاب��ل اعتنايي اع��ام كرد كه باي��د به آن 
ني��ز توجه ويژه ش��ود تا در يك مس��ير تعاملي و با 
گفت وگو بالاخره براي اين مس��اله مهم راه حل هاي 

پايداري ايجاد كنيم. 

  بانك مركزي امكان خلق پول نمي دهد 
همچنين معاون فناوري هاي نوين بانك مركزي 
ب��ا بي��ان اينكه حدود 12جلس��ه با اس��تارت آپ ها 
براي رفع دغدغه هاي آنها برگزار ش��د، خاطرنشان 
كرد: ع��اوه بر اين جلس��ات و دريافت نظرات آنها 
نتايج سياس��ت هاي به دس��ت آمده را روي سايت 
ني��ز گذاش��تيم تا اگر مش��كات ديگري از س��وي 
اس��تارت آپ ها وجود دارد كه به آن پرداخته نشده 

نيز از طريق كامنت ها دريافت شود. 

  ارزهاي ديجيتال در اوايل سال 9۷
مع��اون فناوري هاي نوين بان��ك مركزي اعام 
كرد: مواضع بانك مركزي درباره ارزهاي ديجيتال 
تا اوايل سال آينده مشخص مي شود. اگر بخواهيم 
س��رمايه گذار با روش هاي سنتي به كار خود ادامه 
دهد به اتاف وقت دامن زده ايم اگر مس��ير تعالي 
فناوري هاي نوي��ن را پيگيري نكنيم، هرج و مرج 

رخ خواهد داد. 
وي ب��ا تاكي��د بر اينكه مس��ير آغاز ش��ده در 
پرداخت يار، تجميع كنن��ده و متمركز كننده بايد 
ادام��ه يابد، تصريح ك��رد: در رابطه با فناوري هاي 
جديد اكوسيس��تم ايجاد شده و ما در پديده هاي 
فين تك متوقف نخواهيم ش��د بلكه ادامه مس��ير 
ميان بخش��ي خواه��د ش��د. تمركز عم��ده روي 
روي  تمرك��ز  پرداخ��ت،  خدم��ات  و  س��امانه ها 
دسترسي پذيري به جاي محصولات جديد و عدم 
معرفي محصولات تركيبي از مهم ترين چالش هاي 

اين حوزه است. 
وي ام��كان حذف پول را كم��اكان در انحصار 
بانك مركزي و بانك ه��ا بيان و اظهار كرد: امكان 

خلق پول به فناوران مالي نمي دهيم و اين مساله 
در انحصار بانك مركزي قرار دارد. 

مع��اون فناوري ه��اي نوين بان��ك مركزي به 
خطوط قرمز سياس��ت هاي فناوري اش��اره كرد و 
افزود: فعاليت زير چتر موسسات مجوز دارد و بايد 
گزارش دهي استاندارد و شفافيت سازي همچنين 
كنت��رل ارتب��اط بين بانكي توس��ط بانك مركزي 

صورت گيرد. 

  تعامل بانك ها با فين تك ها
در ادام��ه مراس��م هفتمين همايش س��الانه 
بانكداري الكترونيك و نظام هاي پرداخت، رييس 
بخ��ش بانكداري حوزه اروپا در موسس��ه مكنزي 
گفت: س��رمايه گذاري در ديجيتال بايد به صورت 
سازماندهي شده انجام گيرد و بانك ها هم بايد با 

فين تك ها شريك شوند. 
انريك��و لوچينتي رييس بخش بانكداري حوزه 
اروپا در موسسه مكنزي گفت: اين شركت داراي 
2 هزار ش��ريك از 80 كشور مختلف جهان است 
كه در حوزه مش��اوره در امور بانك��داري فعاليت 
دارد.  در ح��ال حاضر جهان به س��مت بانكداري 
ديجيتال حركت مي كند و اين رويه از 40 س��ال 
پي��ش ب��ا ورود خودپردازها كليد خورده اس��ت. 
ام��روزه 40درصد از معامات به  صورت ديجيتال 
انجام مي ش��ود و 30درصد فروش ها از اين بستر 

عبور مي كند. 
وي خاطرنش��ان ك��رد كه نف��وذ ديجيتال در 
كش��ورهاي آس��يايي س��هم 35درصدي به خود 
گرفته و اين موضوع در كشورهاي اسكانديناويايي 
95درصد اس��ت كه در هر دو منطقه بيش��ترين 
سهم آن به بانكداري موبايل نسبت داده مي شود 
و با ترويج گوشي هاي هوشمند تعامل خوبي ميان 
مشتريان و بانك ها به وجود آمده است. همچنين 
بيش از 40درصد از پروسه هاي كليدي به صورت 
ديجيت��ال انجام مي ش��ود و به ط��ور كل مي توان 
گفت كه كس��ب و كار در يك س��مت و ديجتيال 
در س��مت ديگر ق��رار گرفته و هزينه ها از بس��تر 

ديجيتال 30درصد كاهش پيدا كرده است. 

  كاهش شعب و محو شدن دستگاه هاي پز
لوچينت��ي گفت: بانك هاي پيش��گام اروپايي 
بي��ن يك ت��ا 2ميليارد دلار در ح��وزه ديجيتال 
س��رمايه گذاري كرده اند و بانك ه��ا بايد در اين 
ح��وزه ب��ا يكديگر تعامل داش��ته باش��ند و بايد 
بانك ها در حوزه ديجيت��ال به صورت تخصصي 
عمل كنند. ش��ركت مكنزي پيش بيني مي كند 
كه اكوسيس��تم بانكي 65درص��د از فعاليت هاي 
ديجيت��ال بان��ك به اتوماس��يون بانك��ي تبديل 
ش��ود و امروزه شاهد آن هستيم كه دستگاه هاي 
پ��ز در حال محو ش��دن هس��تند و پلتفرم هاي 
جايگزي��ن ويژه يي جاي آنه��ا را خواهند گرفت 
كه با سيس��تم هاي عامل تجار در تطابق هستند 

و مي توانن��د رويه بانكداري خود را از بس��تر آن 
انجام دهند. 

رييس بخش بانكداري حوزه اروپا در موسسه 
مكنزي گفت: سيس��تم هاي پيشرفته براي انجام 
تراكنش ه��اي مختلف و مديريت هزينه و درآمد 
به ش��دت در ح��ال تغيير پيدا كردن هس��تند و 
فين تك ها 15درصد از تجارت جهاني را مديريت 
مي كنند؛ ضم��ن اينكه بانك ها بايد ياد بگيرند و 

با فين تك ها شريك شوند. 
لوچينت��ي گف��ت: در آينده ض��رورت نياز به 
ش��عب بانكي كمتر خواهد شود و در اروپا تعداد 
ش��عب بانك ها تا 50درص��د كاهش پيدا كرده و 
به طور كل نقش ش��عب بس��يار متفاوت از امروز 
خواه��د بود. در واقع ش��عب پيش��رو فقط بحث 
مش��اوره يي و حل و فصل كردن مسائل پيچيده 

را مديريت خواهند كرد. 

  6۸ درصد تراكنش هاي مالي در شبكه ها
همچني��ن س��يد ابوطالب نجف��ي مديرعامل 
شركت خدمات انفورماتيك در هفتمين همايش 
بانك��داري الكترونيك و نظام هاي پرداخت اظهار 
داش��ت: امروزه فش��ار تحول بر بانك ها از سوي 

بازيگران مختلف مشاهده مي شود.
اي��ن تهديده��ا وضعي��ت ب��ازار بانك��ي را با 
چالش هاي��ي روب��ه رو ك��رده اس��ت. 33درصد 
متولدين سال هاي 1980 به بعد اظهار مي كنند 
ك��ه اصا به بان��ك احتياجي ندارن��د، همچنين 
68درص��د مردم جه��ان تراكنش هاي مالي خود 
را از طريق شبكه هاي اجتماعي انجام مي دهند، 
ضم��ن اينكه 52درصد از مديران ارش��د صنعت 
بانك��ي رقباي خ��ود را خارج از صنع��ت بانكي 

مي دانند. 
وي بي��ان داش��ت: برب��ر )اخالگ��ر( يكي از 
چالش هاي روبه روي بازار بانكي به شمار مي رود 
و قرار نيست تنها در صنعت بانكداري بماند بلكه 

به ساير صنعت ها نيز سرايت خواهد كرد. 
نجفي با بيان اينك��ه بانك هاي دنيا از طريق 
ايمي��ل ي��ا پيام��ك ب��راي مش��تري هاي خود 
پكيج ه��اي خاص��ي را در نظر مي گي��رد، گفت: 
در اي��ران پيامك هايي كه به مش��تريان بانك ها 
ارس��ال مي ش��ود ش��امل اينكه 10 هزار تومان 
بابت پيامك هاي بانكي از حساب شما كسر شده 

است، دريافت مي كند.
 

  رييس پژوهش�كده پول�ي و بانكي مطرح كرد؛ 
نظام بانكي طلايه دار به كارگيري فناوري هاي نوين 

افتتاحي��ه  در  ديوان��دري  عل��ي  همچني��ن 
و  الكتروني��ك  بانك��داري  هماي��ش  هفتمي��ن 
نظام ه��اي پرداخت ب��ا بيان اينكه نظ��ام بانكي 
طايه دار معرفي و به كارگيري فناوري هاي نوين 
در عرصه ارائه خدمات مالي كش��ور بوده و از آن 
به عنوان پيشران صنعت فناوري اطاعات كشور 

نام مي برند، اظهار داش��ت: بر اس��اس چند دهه 
ت��اش خس��تگي ناپذير در اين زمين��ه، در حال 
حاضر كش��ور ما بر اس��اس اغلب ش��اخص هاي 
جهاني در استفاده از فناوري اطاعات بانكي در 

سطح بالايي قرار دارد. 
وي اف��زود: اكن��ون فن��اوري اطاع��ات جزو 
لاينفك و جدايي ناپذير نظام بانكي كشور است، 
به طوري  كه عمليات دس��تي در بانك ها برچيده 
ش��ده و ورود، نگه��داري و تحلي��ل اطاع��ات 
در حس��اب هاي بانك��ي در لحظ��ه و از طري��ق 
سيس��تم هاي بس��يار پرقدرت بزرگ مقياس در 

حال انجام است. 
طبيعتا اين حجم عمليات پردازش��ي نيازمند 
مردان و زن��ان متخصص فداكار و هوش��مندي 
اس��ت ك��ه عمدتا ج��زو نخبگان كش��ور بوده و 
طي س��ال هاي متم��ادي در توس��عه بانكداري 

الكترونيك كشور مشغول به كارند. 
وي افزود: پيش��رفت هاي فناوري باعث ايجاد 
تحولات ساختاري و توسعه مدل هاي كسب  وكار 
جديد بالاخص در عرصه ارائه خدمات مالي شده 
است. در دنياي امروز شاهد ظهور كسب و كارهاي 
نوآورانه ي��ي با نام فين تك ها هس��تيم كه با ارائه 
خدمات مالي گس��ترده به ياري بانكداري سنتي 
آمده اند و گس��ترش فعاليت فين تك ها در جهان 
نش��ان دهنده پتانس��يل  بالاي اين ش��ركت هاي 

دانش بنيان در عرصه هاي مختلف است. 
ديواندري با اش��اره به اينكه بر اساس آخرين 
آمارها، س��رمايه گذاري جهاني در فين تك ها در 
س��ه ماهه س��وم 201۷ بالغ بر 8.2ميليارد دلار 
بوده اس��ت، تصريح ك��رد: نگاهي به نحوه تعامل 
بانك ه��اي جهان با اين بازيگ��ران جديد حاكي 
از آن اس��ت ك��ه بانك ها ديگر ب��ه اين نهادهاي 
تازه وارد به عنوان رقيب نمي نگرند بلكه با فراهم 
كردن زيرس��اخت هاي مناسب براي فعاليت آنها 
از نوآوري ه��ا، خدم��ات و محصولاتي ك��ه ارائه 
مي دهند در جهت ارتقاي كارايي خدمت رساني، 
حداكث��ر اس��تفاده را كرده و توانس��ته اند از اين 
مسير عملكرد خود در زمينه سودآوري را بهبود 
بخش��ند. از اي��ن رو تم اصل��ي هفتمين همايش 
سالانه بانكداري الكترونيك و نظام هاي پرداخت، 
حول موضوع »نوآوري، بازيگران جديد و كارايي 

در كسب و كار مالي« شكل گرفته است. 
رييس پژوهش��كده پولي و بانكي خاطرنشان 
ك��رد: فين تك ه��اي نوظهور در س��ال هاي اخير 
مي توانن��د آغازي براي عصر جديد خدمات مالي 
مبتني بر فناوري باش��ند ك��ه با حمايت بانك ها 
و زمينه س��ازي بانك مركزي توانايي آن را دارند 
كه اكوسيس��تم بانكي را به نفع مشتريان تغيير 

دهند. 
در ح��ال حاضر كه با پيش��رفت هاي فناوري، 
فين تك هاي ح��وزه پرداخت به عنوان پديده يي 
در حال رش��د در كشور مطرح ش��ده اند، انتظار 
مي رود اين اس��تارت آپ ها بتوانند نظام بانكي را 
در افزايش كيفيت خدمات ياري رسانند. بانك ها 
نيز براي پاسخ دهي موثرتر و دقيق تر به نيازهاي 
مش��تريان مي توانند با فراهم آوردن پلتفرم هاي 
مناس��ب از ظرفيت بالاي اي��ن بازيگران جديد 
در عرصه خدمات مالي بهره مند ش��وند. به بيان 
ديگر بانك ها و فين تك ها به س��مت هم زيستي، 
مش��اركت و انتف��اع دوجانب��ه در ح��ال حركت 
هستند كه اين مطلب و موضوعات پيراموني آن 
بخش مهمي از محورهاي همايش امس��ال را به 

خود اختصاص داده است. 
وي ب��ا بي��ان اينكه كس��ب و كاره��اي نوين 
مي توانن��د فرص��ت بي نظي��ري را ب��راي رش��د 
و تعمي��ق صنع��ت بانك��داري كش��ور، افزايش 
دسترس��ي به خدمات مالي، كاه��ش هزينه ها و 
افزاي��ش كارايي عمليات بانكي رقم بزنند، افزود: 
عاوه بر مزايايي كه اس��تارت آپ هاي مالي براي 
صنع��ت بانكداري دارن��د، در دني��اي امروز اين 
كس��ب و كارهاي جديد نق��ش انكارناپذيري در 
ايجاد اش��تغال و رش��د اقتصادي كش��ورها ايفا 
مي كنن��د و به نوعي مي توان گفت به پيش��راني 
براي توسعه بدل ش��ده اند. خلق ايده هاي جديد 
كارآفرين��ي و ظه��ور كس��ب وكارهاي جديد در 
نتيج��ه بهره گيري از فناوري ه��اي نوين، فرصت 
طايي را پيش روي صنع��ت مالي و به طور كلي 
اقتصاد كش��ور قرار داده تا بتوانيم از توس��عه در 
حوزه اقتصاد دانش بنيان براي ايجاد اش��تغال در 
كش��ور و به تبع آن افزايش رشد اقتصادي بهره 

ببريم. 
وي تصري��ح ك��رد: مانن��د هر س��ال يكي از 
اهداف مهم برگ��زاري اين همايش بهره مندي از 
نظرات ارزش��مند و تجارب فعالان بين المللي در 
عرصه بانكداري الكترونيك بوده اس��ت و در اين 
راس��تا از صاحب نظران و انديشمندان برجسته  و 
مطرح داخلي و بين المللي دعوت ش��ده است تا 
با س��خنان خود ما را از پيشرفت هاي روز جهان 
در اي��ن ح��وزه مطلع كنند. همچني��ن عاوه بر 
كارشناسان و متخصصان امر، از مسوولان كشور 
و مراجع تصميم گير نيز جهت حضور در همايش 
و ش��ركت در مباحث دعوت به عمل آمده است 
كه ب��ا قبول زحمت و حضور خود بر بار علمي و 

اثرگذاري سياستي اين رويداد افزوده اند.  دوشنبهيك شنبهشنبهنوع سكه و ارز

سكه طرح 
۱۵۰۷۳۰۰۱۵۲۴۰۰۰۱۵۲6۸۰۰جديد

سكه طرح 
۱۴۷۴۰۰۰۱۴۸۲۵۰۰۱۴9۰۰۰۰قديم

۷۳۰۵۰۰۷۳۰۵۰۰۷۳9۵۰۰نيم سكه

۴۲9۰۰۰۴۳۷۰۰۰۴۳9۵۰۰ربع سكه

۲۸۳۰۰۰۲۸۵۰۰۰۲۸۷۰۰۰سكه گرمی

هر گرم طلای 
۱۸۱۴۱۳6۰۱۴۲۵۸۰۱۴۴۲۰۰ عيار

۴۵۱۰۴۵9۲۴6۱۸دلار

۵6۰۵۵۸۵۰۵۸۳۵يورو

6۱6۸6۲۷۱6۳6۳پوند

معرفي بربر به عنوان اخلال گر و چالشي پيش روي بازار بانكي، اعلام نظر بانك 
مركزي درباره ارزهاي ديجيتال در اوايل سال ۹۷، عدم تعادل درآمد و هزينه در نظام 
بانكي، حل چالش و تعارضات كسب وكارهاي نوين از مهم ترين محورهاي همايش 

بانكداري الكترونيك بود

سرمايه گذاري مردم در 4 تا ۵ سال گذشته با نرخ 1۵تا ۲۵درصد حداقل ۸۰ درصد 
رشد داشته درحالي كه اگر در همين مدت سرمايه گذاري در ارز انجام داده باشد 

و نرخ دلار را در آن زمان ۳۰۰۰تومان در نظر بگيريم حداكثر سود نگهداري دلار 
نزديك به ۵۰ درصد مي شود لذا ريسك و سودآوري سپرده بانكي بيش از خريد 

دلار بوده است
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5 بورس و فرابورس
 سود 209ريالي معدني و صنعتي چادرملو: 
ش��ركت معدن��ي و صنعت��ي چادرمل��و اطلاع��ات و 
صورت ه��اي مالي ميان دوره يي 9ماهه منتهي به 30 
آذر ماه 96 را حسابرس��ي نش��ده و با سرمايه معادل 
28ه��زار و 215ميليارد ريال منتش��ر كرد. علاوه بر 
اين شركت با انتشار عملكرد 9ماهه سال مالي جاري 
اعلام ك��رد: در دوره 9ماهه ياد ش��ده معادل 7هزار 
و 7ميليارد و 316ميليون ريال س��ود خالص كس��ب 
كرد و بر اين اس��اس مبلغ 209ريال سود به ازاي هر 
سهم اختصاص داد كه در مقايسه با دوره مشابه سال 
مال��ي قبل معادل 12درصد افزايش داش��ت. گفتني 
اس��ت، »كچاد« در دوره 9ماهه سال مالي قبل مبلغ 
186ريال سود به ازاي هر سهم اختصاص داده است. 
براس��اس اين گزارش به س��ود خالص دوره نيز سود 
انباش��ته ابتداي س��ال افزوده ش��د و در نهايت مبلغ 
7ه��زار و 440ميلي��ارد و 816 ميلي��ون ريال س��ود 
انباشته پايان دوره در حساب هاي اين شركت منظور 

شد. 
 انتش�ار گ�زارش 6 ماهه »ف�ارس«: صنايع 
پتروشيمي خليج فارس اطلاعات و صورت هاي مالي 
ميان دوره ي��ي 6 ماهه منتهي ب��ه 30 آذر ماه 96 را 
حسابرسي نشده و با س��رمايه 50 هزارميليارد ريال 
منتشر كرد. بر اساس انتشار عملكرد 6 ماهه شركت 
در دوره ياد ش��ده مبل��غ 103ميليارد و 324ميليون 
ريال زيان خالص كس��ب و مبلغ 2ريال زيان به ازاي 
هر س��هم محقق كرد. گفتني اس��ت، اين شركت در 
دوره مش��ابه س��ال مالي قب��ل مبلغ 10ري��ال زيان 
شناس��ايي كرده بود. همچنين اين شركت در پايان 
س��ال مالي قبل به ازاي هر س��هم 811 ريال س��ود 
محقق كرد. همچنين با افزوده ش��دن س��ود انباشته 
ابتداي س��ال ب��ه زيان خال��ص دوره در نهايت مبلغ 
78ه��زار و 697 ميليارد و 816 ميليون ريال س��ود 
انباشته پايان دوره در حساب هاي اين شركت منظور 

شد. 
 تحق�ق س�ود 491ريال�ي »ف�ولاد«: فولاد 
مبارك��ه اصفه��ان اطلاع��ات و صورت ه��اي مال��ي 
ميان دوره ي��ي 9ماه��ه منتهي ب��ه 30 آذر ماه 96 را 
حسابرسي نش��ده و با سرمايه معادل 75هزارميليارد 
ري��ال منتش��ر كرد. علاوه بر اين ش��ركت با انتش��ار 
عملك��رد 9ماهه س��ال مال��ي جاري اع��لام كرد: در 
دوره 9ماهه ياد ش��ده مبل��غ 36هزار و 803 ميليارد 
و 159ميلي��ون ريال س��ود خالص كس��ب كرد و بر 
اين اس��اس مبلغ 491ريال س��ود به ازاي هر س��هم 
اختصاص داد كه در مقايس��ه با دوره مش��ابه س��ال 
مالي قبل معادل 230درصد افزايش داش��ت. گفتني 
اس��ت »فولاد« در دوره 9ماهه سال مالي قبل مبلغ 
149ريال سود به ازاي هر سهم اختصاص داده است. 
براس��اس اين گزارش به س��ود خالص دوره نيز سود 
انباشته ابتداي سال افزوده شد و در نهايت مبلغ 54 
هزار و 435ميليارد و 996ميليون ريال سود انباشته 

پايان دوره در حساب هاي اين شركت منظور شد. 
 نگاه�ي ب�ه صورت ه�اي مالي »غپ�اذر«: 
ش��ير پاستوريزه پگاه آذربايجان ش��رقي، اطلاعات و 
صورت ه��اي مالي ميان دوره يي 9ماهه منتهي به 30 
آذر ماه 96 را حسابرس��ي نش��ده و با سرمايه معادل 
200هزار ميليون ريال منتشر كرد. همچنين شركت 
انتش��ار عملكرد 9ماهه خود اع��لام كرد در دوره ياد 
ش��ده مبلغ 50 ميلي��ارد و 304ميليون ريال س��ود 
خالص كس��ب كرد و بر اين اس��اس مبلغ 252ريال 
س��ود به ازاي هر سهم محقق كرد. گفتني است، اين 
شركت در دوره مشابه سال مالي قبل مبلغ 241ريال 
س��ود شناس��ايي كرده بود. همچنين اين شركت در 
پايان سال مالي قبل به ازاي هر سهم 267ريال سود 
محقق كرد. بر اين اساس با افزوده شدن سود انباشته 
ابتداي س��ال به سود خالص دوره در نهايت مبلغ 64 
ميليارد و 167ميليون ريال س��ود انباشته پايان دوره 

در حساب هاي اين شركت منظور شد. 
 انتش�ار صورت مالي »فجر«: ش��ركت فولاد 
اميركبي��ر كاش��ان اطلاع��ات و صورت ه��اي مال��ي 
ميان دوره ي��ي 9ماهه منته��ي به 30 آذر م��اه 96 را 
حسابرسي نشده و با سرمايه معادل 858 ميليارد ريال 
منتش��ر كرد. علاوه بر اين ش��ركت با انتشار عملكرد 
9ماهه س��ال مالي جاري اعلام ك��رد در دوره 9ماهه 
ياد شده معادل 286ميليارد و 809 ميليون ريال سود 
خالص كس��ب كرد و بر اين اس��اس مبل��غ 334ريال 
س��ود به ازاي هر سهم اختصاص داد كه در مقايسه با 
دوره مشابه سال مالي قبل معادل 107درصد افزايش 
داشت. گفتني است »فجر« در دوره 9ماهه سال مالي 
قبل مبلغ 161ريال س��ود به ازاي هر سهم اختصاص 
داده است. افزون بر اين به سود خالص دوره نيز سود 
انباش��ته ابتداي س��ال افزوده ش��د و در نهايت مبلغ 
433ميليارد و 198ميليون ريال س��ود انباشته پايان 

دوره در حساب هاي اين شركت منظور شد. 
 عملكرد پتروشيمي خراس�ان: پتروشيمي 
خراس��ان، اطلاعات و صورت هاي مالي ميان دوره يي 
9ماه��ه منته��ي ب��ه 30 آذر ماه 96 را حسابرس��ي 
نشده و با س��رمايه معادل يك هزار و 789ميليارد و 
912ميليون ريال منتشر كرد. افزون بر اين شركت با 
انتشار عملكرد 9ماهه نخست سال مالي جاري اعلام 
كرد در دوره 9ماهه ياد ش��ده مبلغ يك هزار و 656 
ميليارد و 491ميليون ريال س��ود خالص كسب كرد 
و بر اين اساس مبلغ 925ريال سود به ازاي هر سهم 
اختصاص داد كه در مقايسه با دوره مشابه سال مالي 
قبل معادل 51 درصد افزايش داش��ت. بر اين اساس 
»خراسان« در دوره 9ماهه سال مالي قبل مبلغ 611 
ريال س��ود به ازاي هر س��هم اختصاص داده اس��ت. 
اين درحالي اس��ت كه به سود خالص دوره نيز سود 
انباشته ابتداي سال افزوده شد و در نهايت مبلغ يك 
هزار و 741ميليارد و 147ميليون ريال سود انباشته 

پايان دوره در حساب هاي اين شركت منظور شد. 
 س�ود 1770 ريالي »رانف�ور«: شركت خدمات 
انفورماتيك اطلاع��ات و صورت هاي مالي ميان دوره يي 
9ماهه منتهي به 30 آذر ماه 96 را حسابرس��ي نش��ده 
و با س��رمايه معادل 2هزار و 800 ميليون ريال منتشر 
كرد. علاوه بر اين شركت با انتشار عملكرد 9ماهه خود 
اعلام كرد در دوره ياد شده مبلغ 4هزار و 957ميليارد 
و 315ميليون ريال س��ود خالص كس��ب كرد و بر اين 
اساس مبلغ يك هزار و 770ريال سود به ازاي هر سهم 
محقق كرد. همچنين اين ش��ركت در دوره مشابه سال 
مالي قبل مبلغ يك هزار و 577 ريال س��ود شناسايي 
كرده بود. همچنين اين ش��ركت در پايان س��ال مالي 
قبل به ازاي هر س��هم 2هزار و 292ريال س��ود محقق 
كرد. براس��اس اين گزارش با افزوده شدن سود انباشته 
ابتداي سال به سود خالص دوره در نهايت مبلغ 11هزار 
و 849 ميليارد و 129ميليون ريال س��ود انباشته پايان 

دوره در حساب هاي اين شركت منظور شد. 

رويخطشركتها

»تعادل« درگفت وگو با صاحب نظران بازار سرمايه وضعيت بازار  هاي مالي در پي رشد قيمت دلار را بررسي مي كند

ارسال سيگنال مثبت از فردوسي به حافظ
گروه بورس| مسعود كريمي|

در معام��لات س��ومين روز  كاري ب��ورس اوراق 
به��ادار تهران س��هامداران تالار شيش��ه يي ش��اهد 
بازگش��ت نماگر هاي بازار س��هام به م��دار صعودي 
بودند. اين در حالي است كه در ساير بازار هاي مالي 
از جمل��ه بازار پول، ن��رخ دلار در رقم 4هزارو 555 
تومان��ي قرار گرفت و در نقطه مقابل نرخ مبادله يي 
ني��ز رقم 3هزارو 663 تومان��ي را به خود اختصاص 
داد. بر اين اس��اس، افزايش روزبه روز نرخ دلار براي 
صنايعي كه تحت تاثير قيمت هاي جهاني قرار دارند 
و از طرفي صنايعي كه صادرات محور هستند بسيار 
مثبت ارزيابي مي ش��ود چرا ك��ه اين صنايع به طور 
كلي شاخص س��از هستند و تغييرات مثبت و منفي 
به دليل وزن زياد   آنها در كليت بازار س��هام بس��يار 
مشهود است. در همين حال، مي توان اذعان داشت 
كه انتظ��ار افزايش قيم��ت ارز موجب رونق بورس 
مي ش��ود و به طور كلي برآيند اين موضوع در كليت 
بازار س��هام مثبت ارزيابي مي ش��ود. اما با توجه به 
اينكه صادرات  محور هاي بورس��ي ب��ا افزايش نرخ 
دلار با اقبال مواجه مي شوند در نقطه مقابل صنايع 
وارداتي بازار س��هام  نيز با اين موضوع دچار ضرر و 
زيان مي شوند چرا كه افزايش نرخ دلار تاثير منفي 
و مس��تقيمي بر آنها خواهد داش��ت. به هر حال، با 
توجه به وعده هايي كه در خصوص تك نرخي شدن 
نرخ ارز تا پايان سال 96 داده شده بود بعيد به نظر 
مي رس��د تا پايان سال شاهد تحقق اين موضوع در 
اقتصاد كشور باشيم. از طرفي در صورت ادامه روند 
فعلي پيش بيني مي ش��ود با افزاي��ش نرخ دلار آزاد 
طي چند وقت آينده ش��اهد اختلاف حدود 1000 
توماني با دلار مبادله يي باشيم كه اين موضوع علاوه 
بر اينكه پيامد هاي مثبتي را در پي نخواهد داشت، 
زمينه س��از ايجاد رانت و فس��اد بيشتر هم مي شود. 
از همي��ن رو، »تعادل« در گفت وگو با 2 صاحب نظر 
ب��ازار س��رمايه تاثير افزاي��ش ن��رخ دلار در كليت 
اقتصاد به خصوص در بازار س��رمايه و مسكن، تاثير 
راه اندازي س��امانه مديريت ريسك و مزاياي آن در 
بازار س��رمايه، چشم انداز آينده بازار در گزارش هاي 
عملك��رد 3 ماه��ه چهارم ش��ركت هاي بورس��ي را 

بررسي مي كند كه آن را در ادامه مي خوانيد. 

 واكنش  هاي ابتدايي
در همين رابط��ه، فردين آقابزرگ��ي مدير عامل 
س��ابق كارگزاري بانك آينده با اش��اره به س��امانه 
مديريت ريس��ك و تاثير آن در روند معاملاتي بازار 
س��هام در گفت وگو ب��ا »تعادل« عن��وان كرد: اين 
فرآيند شامل گذشته نمي شود و به نوعي مربوط به 
آينده است. از طرفي قبل از اجراي چنين فرآيندي 
به هر ان��دازه كه مي��زان اعتبارات در ب��ازار وجود 
داش��ته، كماكان ادامه پيدا مي كند. وي خاطرنشان 
كرد: طبيعي اس��ت موضع خريد افرادي كه تا اين 
لحظه اعتبار داشتند به واسطه عدم امكان تخطي از 
حد مقرر اعتباري كنترل شود. اين كارشناس بازار 
س��رمايه اذعان داشت: بخشي از فعالان بازار از اين 
ميزان حجم اس��تفاده مي كردند اين در حالي است 
كه عمده بازار نقشي در افزايش ميزان اعتبارات در 

صنعت كارگزاري نداشتند. 
فردي��ن آقابزرگ��ي بيان كرد: با توج��ه به اينكه 
مي��زان بازدهي بازار س��هام در س��ال ج��اري قابل 
توجه بوده اس��ت، مطمئنا تطبيق وضعيت را اهالي 

بازار س��رمايه پذيرا خواهند ب��ود و اين موضوع اگر 
چه ش��وك مقطعي ب��ه بدنه بازار وارد كرده اس��ت 
اما به طور كلي مانع محس��وب نخواهند كرد. بر اين 
اس��اس، با توجه به معاملات روز گذش��ته مشاهده 
مي ش��ود ك��ه بي��ش از 400 واح��د از اف��ت 700 
واحدي روز هاي ش��نبه و يك ش��نبه در بازار سهام 
جبران ش��د. اين تحليلگر بازار سرمايه تصريح كرد: 
هر تغييري در بازار س��رمايه چ��ه در جهت مثبت، 
همانن��د موضوع مربوط به »EPS« و چه در جهت 
منف��ي در ابتدا واكنش هاي منف��ي را در پي دارد. 
مدير عامل سابق كارگزاري بانك آينده در خصوص 
سامانه مديريت ريسك گفت: اين موضوع در نهايت 
موجب افزايش ش��فافيت، كاهش ريسك معاملاتي 
ن��ه صرفا براي صنعت كارگ��زاري بلكه براي كليت 
فعالان بازار خواهد ش��د. وي اف��زود: طي چند ماه 
گذش��ته معاملاتي در بازار ص��ورت گرفت كه وقفه 
بس��يار ش��ديدي را در بورس ايجاد كرد كه تا اين 
لحظه چندين ش��ركت در گير اين موضوع هستند. 
به هر حال، را ه اندازي اين س��امانه براي بازار سهام 
مزيت محس��وب مي ش��ود و به وضعيت بازار سهام 
كمك ش��اياني خواهد كرد. فردين آقابزرگي عنوان 
كرد: افزايش ش��فافيت، كاهش ريسك عدم وصول 
مطالبات و كاهش آس��يب به فروشنده در شرايطي 
كه به هر دليلي معاملات از درجه اعتبار ساقط شود 

از ديگر مزاياي سامانه جديد به شمار مي رود. 

 تفاوت با بورس هاي جهاني
اين كارشناس بازار سرمايه اظهار داشت: خيلي 
از س��ازو كار هاي بورس كش��ور كه بيش از 50 سال 
قدمت دارد در بازار هاي مالي به كار مي رود اما اصل 
و اس��اس آن با چيزي كه مي بايس��ت از ابتدا به كار 
در بورس كش��ور مي رفت تف��اوت قابل ملاحظه يي 
با س��اير بورس ها داش��ت. وي گفت: معامله سهام 
در بورس ه��اي ه��ر نقطه ي��ي از دنيا ي��ا بازار هاي 
مال��ي بالعكس فضاي حاك��م در بورس هاي داخلي 

ص��ورت مي گيرد به ط��وري كه كارگزار مش��تاقانه 
در خواس��ت اعتبار دهي به مش��تري را بيان مي كند 
زي��را ريس��ك هاي تضمين، س��وخت و نك��ول به 
هيچ  عنوان وجود نخواهد داش��ت. بر اين اس��اس، 
تضامين در ابتدا در يك مكانيسم و ساختار همانند 
سامانه مديريت ريس��ك در نظر گرفته شده است. 
اين تحليلگر بازار س��رمايه اظهار داش��ت: در حال 
حاضر مشاهده مي ش��ود كه بورس به وضعيتي كه 
بايد از روز هاي نخس��ت در دس��تور كار قرار مي داد، 
قرار گرفته اس��ت. و به عبارتي درحقيقت با اجراي 
درست اين موضوع مي توان اذعان داشت كه بورس 
كشور به نقطه يي مساوي با ساير بورس هاي دنيا در 

حال فعاليت است. 
فردين آقابزرگي با اشاره به افزايش نرخ دلار نيز 
بيان كرد: در بازار سرمايه ارزش جايگزيني شركت ها 
به صورت خيلي محس��وس طي چند وقتي كه نرخ 
ارز رش��د قابل توجهي را داش��ته اس��ت، تغييراتي 
را به ثبت رس��انده اس��ت. وي گف��ت: فرآورده ها و 
محصولاتي كه با ورود مواد اوليه از خارج از كش��ور 
توليد مي ش��وند به طور قطع افزايش قيمت خواهند 
داش��ت. از طرف��ي افزايش قيمت با هر مكانيس��م 
نظارتي كه در نظر گرفته شود قاعدتا با يك حاشيه 
س��ود ثابت قدر مطلق سود بيشتري خواهد داشت. 
بنابراين س��ود صنعت و شركت افزايش پيدا خواهد 
ك��رد كه در نتيجه افزايش قيم��ت محتمل خواهد 
بود. مدير عامل س��ابق كارگزاري بانك آينده اذعان 
داش��ت: از زماني كه دلار در سال 91 از نرخ 1000 
توم��ان ب��ه 3000 تومان رفت ش��اهد يك افزايش 
بس��يار قابل توجهي در ش��اخص كل بورس كشور 
بوديم. به عبارتي افزايش نرخ دلار تاثير مستقيمي 

در بازار سرمايه خواهد داشت. 

 انتظار افزايش قيمت ارز؛ رونق بورس 
اين كارش��ناس بازار س��رمايه ابراز داشت: بازار 
مس��كن طي يك م��اه گذش��ته كه دلار با ش��دت 

بيشتري نوس��ان مثبت داشته اس��ت به طور كامل 
مس��كوت مانده اس��ت. زيرا درياف��ت نقدينگي به 
ازاي ف��روش هر دارايي هيچ مزيت��ي براي حفظ و 
نگهداري وجه نقد ندارد. وي افزود: به گفته رييس 
كل بانك مرك��زي س��رمايه گذاران در حال حاضر 
اق��دام به خريد دلار نكنند زيرا افرادي كه س��پرده 
بانكي از سال 92 تا كنون داشتند 80 درصد به طور 
متوسط براساس نرخ سود سپرده 15 درصد كسب 
كرده اند. فردين آقابزرگي گفت: اين در حالي است 
ك��ه در ادبيات آكادميك اقتصادي س��ود س��پرده 
جب��ران ارزش كاهش پول در نظر گرفته مي ش��ود 
به همين دليل گفته مي شود كه نرخ تورم بايد يك 
تطابق بس��يار ملموسي را با نرخ سود سپرده بانكي 
داشته باش��د. اين تحليلگر بازار سرمايه خاطرنشان 
ك��رد: زمان��ي كه گفته مي ش��ود ارز يا دلار رش��د 
بيش��تري را نداش��ته، به اين معني است كه ميزان 
عرضه زياد بوده است. به نوعي حباب منفي دلار در 
اظهارات رييس كل بانك مركزي مش��هود است كه 
دلار 30 درصد بازدهي تجربه كرده اما نرخ تورم يا 
نرخ س��ود س��پرده بانكي 80 درصد بوده است. وي 
اذعان داش��ت: به طور كلي انتظار افزايش در قيمت 
ارز ها مي تواند موجب رونق بيشتر در بورس شود. 

 2 تاثير متفاوت افزايش نرخ ارز در بازار سهام
در س��ويي ديگ��ر، عل��ي صادقي��ن م��درس و 
پژوهش��گر بازار س��رمايه درباره تاثي��ر افزايش نرخ 
ارز در بازار س��هام در گفت وگو ب��ا »تعادل« عنوان 
ك��رد: جداي از اين موضوع ك��ه افزايش نرخ ارز در 
اقتصاد كلان مي توان��د وضعيتي تورم زا ايجاد كند، 
به ط��ور كلي ت��ورم  در ب��ازار س��رمايه مي تواند در 
كوتاه مدت و ميان مدت اثر مثبتي داشته باشد. وي 
خاطرنش��ان كرد: تاثير افزايش ن��رخ ارز از 2 منظر 
در بازار س��هام قابل بررس��ي است. از منظر نخست 
اين موضوع مربوط به صنايعي مي ش��ود كه عمدتا 
تابعي از قيمت هاي جهاني و كاموديتي ها هس��تند 

كه با افزاي��ش نرخ دلار ميزان ري��ال دريافتي اين 
ش��ركت ها افزايش پي��دا خواهد ك��رد همانند بازار 
مربوط به محصولات حوزه انرژي، فلزات، معدني ها 
ك��ه عمدتا ايران ه��م در آنها داراي مزيت نس��بي 
است و ش��ركت هاي موجود هم عمدتا شركت هاي 
صادراتي هستند. اين كارشناس بازار سرمايه اذعان 
داشت: طي چند ماه گذش��ته صنايعي كه از منظر 
قيمت هاي جهاني وضعيت مناسبي را سپري كردند 
در نتيجه ميزان »EPS« آنها را افزايش و منجر به 

تعديل مثبت براي اين گروه ها مي شود. 
علي صادقين ابراز داش��ت: عمده اين س��هم ها 
شاخص س��از هس��تند و به نوعي ش��اخص كل را 
افزايش مي دهند اين در حالي اس��ت كه مي توانند 
كل ارزش ب��ورس را نيز صع��ودي كنند. از طرفي 
س��ودآوري اين ش��ركت ها ب��راي س��هامداران در 
گزارش هاي 12 ماهه منجر به بهبود خواهد ش��د. 
اين تحليلگر بازار س��رمايه گفت: در سويي ديگر، 
معمولا افزاي��ش نرخ ارز ب��راي گرو ه هاي وارداتي 
ك��ه ماده اوليه، ماش��ين  آلات، محصولات و... اينها 
تابعي اس��ت از واردات همانن��د گروه هاي خودرو، 
داروي��ي، تجهي��زات و ماش��ين آلات به طور قطع 
با افزايش هزينه تمام ش��ده مواجه خواهند ش��د. 
ك��ه در نهايت اين موضوع مي تواند به عنوان عامل 
منفي براي اين گروه ها تلقي ش��ود. اين مدرس و 
پژوهش��گر بازار س��رمايه افزود: در مجموع اقتصاد 
به ط��ور قطع افزايش ن��رخ ارز يك تورم وارداتي را 
احتم��الا در ميان مدت تجربه خواه��د كرد. براين 
اس��اس، اين تورم وارداتي مي تواند تاثير خود را به 
عنوان عامل منفي طرف عرضه روي دس��تمزد ها، 
قيمت تمام  شده محصولات و كاهش قدرت خريد 
مصرف كنن��دگان در ب��ازار بگ��ذارد. اي��ن موضوع 
مي توان��د در بلندم��دت در صنايع بورس��ي تاثير 

منفي اي را داشته باشد. 
علي صادقين اظهار داش��ت: شركت هاي بزرگ 
ك��ه با ش��ركت هاي خارجي طرح هاي توس��عه يي 
داش��تند عمدتا به صورت اقس��اط اين پول تامين 
مالي ش��ده را بايد به مرور به شركت هاي خارجي 
بازگردانند. اين در حالي اس��ت كه اين اقس��اط به 
صورت ارزي اس��ت و با افزايش نرخ ارز هزينه هاي 
مال��ي مربوط به اين نوع ش��ركت  ها ه��م افزايش 
پي��دا كن��د. بنابراي��ن از بعد كلان و بع��د مربوط 
ب��ه هزينه ه��اي مالي ه��م مي تواند اث��ر منفي اي 
را داش��ته باش��د. وي با اشاره به س��امانه مديريت 
ريس��ك نيز عنوان ك��رد: اصولا مديريت ريس��ك 
براي س��رمايه گذاران، كاربرد اساس��ي در مديريت 
س��بد يا پرتف��وي دارد كه ب��راي دارايي ها در نظر 
گرفته مي ش��ود. مس��لما با تحليل حساس��يت در 
قالب اين س��امانه از منظر متغير هايي كه مي تواند 
ريسك سبد س��هامداران را دستخوش  تغيير كند 
در ايجاد و بهبود تركيبي از سبد دارايي ها به ويژه 
براي صندوق هاي بزرگ مفيد است. اين مدرس و 
پژوهشگر بازار س��رمايه بيان كرد: چشم انداز بازار 
به ويژه در حوزه مربوط به كاموديتي ها و صنايعي 
ك��ه عمدتا تحت تاثير قيمت هاي جهاني هس��تند 
مثبت ارزيابي مي ش��ود. به عبارت ديگر، س��هامي 
كه داراي مزيت نس��بي در كش��ور است از جمله 
صادراتي ه��ا، نيز به همين ش��كل خواهد بود. اين 
در حالي اس��ت كه گزارش هاي 3 ماهه چهارم نيز 

مثبت پيش بيني مي شود.

گروه بورس|
ش��اخص كل ب��ورس اوراق به��ادار تهران در 
معام��لات ديروز ب��ا افزايش 407واح��دي همراه 
ش��د و توانس��ت رقم 98ه��زار و 628 واحدي را 
به خ��ود اختصاص دهد. در داد و س��تد هاي روز 
گذشته نمادهاي صنايع پتروشيمي خليج فارس، 
پتروش��يمي جم، ملي مس، پتروش��يمي خارك، 
س��رمايه گذاري غدي��ر و پتروش��يمي پرديس با 
بيش��ترين تاثير مثبت بر شاخص رشد اين متغير 
را رق��م زدند. علاوه ب��ر اين در داد و س��تدهاي 
روز دوشنبه س��رمايه گذاران بورسي بيش از يك 
ميلي��ارد و 103ميليون برگه س��هم، حق تقدم و 
ساير دارايي هاي مالي را دست به دست كردند كه 
ارزش اي��ن مبادلات بيش از 2هزار و 286ميليارد 
ري��ال بود و در 65 هزار نوب��ت معاملاتي به ثبت 
رسيد. همچنين شاخص هاي بازار اول و دوم نيز به 
ترتيب 251و يك هزار و 73واحد صعودي شدند. 
افزون بر اين نمادهاي صنايع پتروش��يمي خليج 
فارس، پتروش��يمي جم، ملي مس، پتروش��يمي 
خارك، سرمايه گذاري غدير و پتروشيمي پرديس 
با بيشترين تاثير مثبت بر شاخص رشد اين متغير 
را رقم زدند. در مقابل نماد بانك ملت بيش��ترين 

تاثير منفي را بر ش��اخص ثبت كرد. اين درحالي 
اس��ت كه گروه هاي ش��يميايي، فلزات اساسي و 
خودرو با بيش��ترين حج��م و ارزش معاملات در 
ص��در برترين گروه ه��اي صنعتي قرار داش��تند. 
براس��اس اي��ن گزارش صدرنش��يني ب��ازار نيز با 
بيشترين رش��د قيمت متعلق به نمادهاي شهد، 
پارس دارو، صنايع جوش��كاب يزد، معادن منگنز 
ايران، زغال سنگ نگين طبس، پتروشيمي خارك 
و صنايع كاغذ سازي كاوه بود. در مقابل نمادهاي 
داروسازي زهراوي، بين المللي توسعه ساختمان، 
پي��اذر، كارخانجات توليدي شيش��ه رازي، لامپ 
پارس ش��هاب، ريخته گري تراكتورسازي ايران و 
بيمه ملت با بيش��ترين كاه��ش قيمت در انتهاي 

جدول معاملات نشستند.
 افزون بر اين در جريان معاملات روز دوشنبه 
اوراق مشاركت شهرداري س��بزوار، سهام صنايع 
ش��يميايي سينا، س��هام پتروش��يمي كرمانشاه، 
واحده��اي صن��دوق پارن��د پايدار س��پهر، اوراق 
مشاركت شهرداري مشهد و اوراق مشاركت رايان 
س��ايپا بيشترين تقاضا را داشتند. در مقابل سهام 
بانك كارآفرين، اوراق مشاركت شهرداري سبزوار، 
اوراق صكوك س��ايپا، اوراق مش��اركت شهرداري 

مشهد و اوراق مشاركت شهرداري تهران بيشترين 
عرضه ها و طولاني ترين صف هاي خريد را داشتند. 
در پايان معاملات س��رمايه گذاري معادن و فلزات 
ب��ا معامله بلوكي 181ميلي��ون حجمي به ارزش 
340ميلي��ارد ري��ال بيش��ترين حج��م و ارزش 

معاملات را داشت. 

 سبزپوشي آيفكس
در س��ويي ديگ��ر در ميان��ه نخس��تين هفته 
مبادلات��ي بهم��ن  م��اه، معامله گ��ران بازارهاي 
فرابورس ايران بي��ش از 357ميليون ورقه بهادار 
را در 41ه��زار و 885 نوبت مبادلاتي دس��ت به 
دس��ت كردند كه اين حجم از دادوستدها، ارزش 
بيش از يك ه��زار و 417ميليارد ريال را به ثبت 
رس��اند. بر اين اساس شاخص كل فرابورس ايران 
دومي��ن روز از بهمن  ماه را با قرارگيري در ارتفاع 
1084واحدي با سبزپوش��ي و رش��د حدود يك 
درصدي به پايان رس��اند كه در اي��ن ميان نماد 
»مارون« با 5 واحد اثر منفي مانع از رشد بيشتر 
آيفكس شد. همچنين نماد »زاگرس« نيز با حدود 
3واحد اثر مثبت بيشترين تاثير را در سبزپوشي 
آيفكس بر جاي گذاش��ت ضمن آنكه اين نماد با 

رقم زدن ارزش 80 ميليارد ريالي بيشترين ارزش 
مبادلات��ي را در ميان بازارهاي اول و دوم به خود 
اختصاص داد. افزون بر اين بالاترين ميزان حجم 
دادوس��تدها در بازارهاي اول و دوم نيز مربوط به 
نماد »ذوب« بود چراكه معامله گران در اين نماد 
مبادله بيش از 31ميليون سهم را به ارزش افزون 
ب��ر 26ميليارد ريال رقم زدند. در مجموع اين دو 
ب��ازار ميزبان نقل  و انتقال بي��ش از 126ميليون 
س��هم به ارزش مبادلاتي نزديك به 411ميليارد 

ريال بودند. 
همچنين مبادلات سهام در 3 تابلو معاملاتي 
بازار پايه نيز طي دس��ت به دست شدن بيش از 
226ميليون سهم به ارزش افزون بر 302ميليارد 

ريال منتهي ش��د. براس��اس اين گزارش در بازار 
اوراق ب��ا درآمد ثابت ش��اهد دادوس��تد بيش از 
609 هزار ورقه ب��ه ارزش افزون بر 580 ميليارد 
ري��ال بوديم كه از اين مي��زان بيش از 100هزار 
ورق��ه به ارزش افزون بر 85 ميليارد ريال مربوط 
ب��ه مبادلات اوراق »س��خاب 7« بود. بيش��ترين 
استقبال خريداران و فروشندگان اوراق تسهيلات 
مس��كن در روز جاري مربوط به تسه دي  ماه 96 
بود. بدين ترتيب بالغ بر 58 هزار ورقه تسه9610 
به ارزش بيش از 42ميليارد ريال دست به دست 
شد. مبادلات اوراق تسهيلات مسكن در مجموع 
به نقل وانتقال بيش از 86 هزار ورقه به ارزش 63 

ميليارد ريال منتهي شد. 

مروري بر آمار معاملات ديروز

بازگشت آرامش به بورس تهران

نماينده س��ابق مجلس گفت: اقدام دولت در پرداخت س��ود 
موجب ش��د تا اعتماد مشمولان به سهام عدالت بازگردد. ولي الله 
شجاع پوريان گفت: س��اماندهي س��هام عدالت ازجمله اقدامات 
دولت ه��اي نهم و ده��م بود كه ب��دون برنامه ريزي مناس��ب و 
فراهم آوردن زيرس��اخت ها اجرايي ش��د و به دليل اينكه دولت 
قبل��ي براي آن برنامه يي هم نداش��ت به نظر مي رس��يد س��هام 
عدالت به س��رانجام نرس��د. به گزارش س��ازمان خصوصي سازي 
اين نماينده س��ابق مجلس افزود: خوشبختانه با روي كار آمدن 
دولت يازدهم برنامه  ريزي مناس��بي در اين زمينه صورت گرفت 
و حاصل تلاش هاي بي وقفه دولتم��ران دولت يازدهم همچنين 
رياست س��ازمان خصوصي سازي سبب ش��د تا با رفع مشكلات 
و فراهم آوردن زيرس��اخت ها اين روزها شاهد توزيع سود سهام 

عدالت ميان مش��مولان باشيم كه تا پايان س��ال نيز قرار است، 
باقي مانده اين س��ود ميان آنها توزيع ش��ود. وي ادامه داد: البته 
س��ود واريزي به حساب مش��مولان صرفا به سال جاري محدود 
نخواهد ش��د و مش��مولان در صورت حفظ سهام خود مي توانند 
س��ال هاي سال از آن بهره مند شوند. عضو سابق شوراي اسلامي 
ش��هر تهران درخصوص رقم پرداختي س��ود سهام عدالت گفت: 
همان طور كه اشاره شد تا پايان سال بخش ديگري از سود سهام 
عدالت ميان مش��مولان پرداخت خواهد ش��د كه اين رقم براي 
دو دهك نخس��ت مشمولان كه ش��امل مددجويان و افراد تحت 
پوش��ش نهادهاي حمايتي هس��تند، مي تواند رقم قابل توجهي 
باشد. ش��جاع پوريان افزود: اقدام دولت در پرداخت سود موجب 

شد تا اعتماد مشمولان به سهام عدالت بازگردد. 

اعتماد مشمولان به سهام عدالت
آن دس��ته از مش��مولاني كه تاكنون اقدام به درج شماره 
شباي حساب بانكي خود در س��امانه سهام عدالت نكرده اند، 
لازم اس��ت براي دريافت سود سهام خود اقدام به درج شماره 
شباي خود در سامانه سهام عدالت نمايند. به گزارش سازمان 
خصوصي سازي؛ براساس مرحله دوم ساماندهي سهام عدالت 
قرار است، سود س��ال مالي 95 شركت هاي سرمايه پذير طي 

دو يا سه مرحله به حساب مشمولان واريز شود. 
بر اين اساس نيز سود مرحله اول سهام عدالت در چند روز 
گذشته به حساب مشمولاني واريز شده است كه شماره شباي 
خود را در س��امانه س��هام عدالت وارد كرده و ش��ماره شباي 
حس��اب بانكي آنها مورد تاييد قرار گرفته است. بر اين اساس 
آن دسته از مشمولاني كه تاكنون اقدام به درج شماره شباي 

حس��اب بانكي خود در سامانه س��هام عدالت ننموده اند، لازم 
است براي دريافت سود سهام خود اقدام به درج شماره شباي 
www.samanese.ir خود در سامانه سهام عدالت به نشاني 

نمايند تا پس از راس��تي آزمايي از س��وي بانك ها، سود سهام 
عدالت مربوط به س��ال مالي 95 ش��ركت هاي سرمايه پذير به 

حساب آنها واريز شود. 
گفتني اس��ت از زمان واريز مرحله نخس��ت س��ود سهام 
عدالت به حس��اب مشمولان تاكنون بيش از 2ميليون شماره 
شباي حساب بانكي توسط مشمولان سهام عدالت در سامانه 
اين س��هام درج شده كه پس از راس��تي آزمايي و تاييد، سود 
س��هام عدالت اين مرحله در بازه زمان��ي مربوط به گروه هاي 

مشمولان به حساب آنها واريز خواهد شد. 

ضرورت درج شماره شباي بانكي
خصوصيسازي
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افزايش 33 د رصد ي صاد رات 
زعفران ايران 

ايسنا| براساس آمار رسمي منتشر شد ه طي ۹ماه 
منتهي به آذر س��ال جاري بالغ ب��ر ۱۶۰تن زعفران به 
ارزش��ي بيش از ۲۱۹ميليون و ۲۷۰د لار به ۵۶ كشور 
مختلف صاد ر شد ه كه از نظر وزني 33.33د رصد  از نظر 

ارزشي و ۲۶.۰۵د رصد  رشد  را نشان مي د هد . 
»لتوني، اتريش، ارد ن، اس��پانيا، استراليا، اسلوواكي، 
آفريق��اي جنوبي، افغانس��تان، الجزاير، آلم��ان، امارات 
متحد ه عربي، انگلستان، امريكا، ايتاليا، بحرين، برزيل، 
بلژيك، بوس��ني هرزگوين، پاكس��تان، تايوان، تركيه، 
تركمنس��تان، جمهوري چك، جمه��وري كره، چين، 
د انمارك، ژاپن، س��نگاپور، سوئد ، سوييس، صربستان، 
عراق، عمان، فرانسه، فنلاند ، فيليپين، قرقيزستان، قطر، 
كاناد ا، كويت، گرجس��تان، لبنان، لهستان، ماد اگاسكار، 
مالتا، مالزي، مجارستان، مراكش، موريس، نروژ، نيوزلند ، 
ويتنام، هلند ، هند ، هنگ كنگ و يونان« ۵۶ مش��تري 
زعفران ايراني د ر مد ت ياد  شد ه بود ند  كه د ر اين ميان 
»امارات متح��د ه عربي« با بيش از ۲3تن، هنگ كنگ 
با بيش از ۱۵تن، اس��پانيا با بيش از ۱۴تن، افغانستان 
ب��ا بيش از ۵ ت��ن و چين با بي��ش از ۴تن بزرگ ترين 
مشتريان طلاي سرخ ايران هستند  كه مجموعا بالغ بر 
۷۸د رصد  اين محصول را خري��د اري كرد ه اند . البته د ر 
اين ميان كش��ورهايي مانند  »امريكا، آلمان، انگلستان، 
ايتاليا، بلژيك، سوئد ، سويسس، فرانسه، كاناد ا و هلند « 
جزو كش��ورهاي اروپايي و امريكايي هستند  كه نسبت 
به سال گذش��ته تمايل و خريد  بيش��تري د اشته اند  و 
كش��ورهايي مانند  »ماد اگاسكار« نيز به تازگي به جمع 
مش��تريان زعفران ايراني پيوس��ته اند . البته نگاهي به 
وضعيت صاد رات زعفران نش��ان مي د هد  كه همچنان 
بيشترين حجم صاد رات اين محصول به زعفران فله يي 
اختصاص د ارد  كه به بيش از ۵۰ تن رس��يد ه است و از 
سوي د يگر نيز زعفران خرد  نشد ه و ساييد ه نشد ه بالغ بر 
۲۵تن صاد ر شد ه است اما مجموع صاد رات زعفران د ر 
بسته بند ي هاي خرد  ۱۰تا 3۰گرمي و كمتر از 3۰گرمي 
به ۵۰ گرم هم نمي رس��د . اين وضعيت نشان مي د هد  
كه بايد  مس��وولان و متوليان صنعت زعفران د ر بخش 
خصوصي و د ولت��ي بايد  بيش از پيش به اين محصول 

توجه كنند  و بازار آن را ساماند هي كنند . 

قاچاق گل به كشور 
تس�نيم| رييس اتحاد يه فروشند گان گل و گياه 
ب��ا بيان اينكه بازار گل و گياه كش��ور بر اثر ركود  هر 
روز نسبت به گذشته بي رمق تر مي شود ، گفت: د رحال 
حاض��ر 3 نوع گل از طريق قاچاق به بازار كش��ور راه 
پي��د ا مي كند . اكبر ش��اهرخي د ر مصاحب��ه با راد يو 
اظه��ار كرد : توليد كنن��د گان د اخلي متاث��ر از پد يد ه 
ركود ، ض��رر و زيان هاي فراواني را متحمل ش��د ه اند . 
او د ر اد امه ضمن اش��اره به بح��ث قاچاق گل و گياه 
گفت: خوش��بختانه با همكاري خوب بازرس��ان اتاق 
اصناف تهران، تعزيرات حكومتي، جهاد  كش��اورزي و 
پلي��س آگاهي جلو قاچاق د ر اين حوزه گرفته ش��د ه 
است. رييس اتحاد يه فروش��ند گان گل و گياه گفت: 
هم اكن��ون قاچاق د ر اين حوزه به  حد ي نيس��ت كه 
بتواند  ب��ه توليد كنند گان د اخلي لطمه يي وارد كند . او 
با ابراز اينكه بازارهاي گل و گياه كش��ور تحت كنترل 
اس��ت، افزود : د رحال حاضر 3 نوع گل از قبيل»لاكي 
بامبو، اركي��د ه د ند ليون و كاكتوس ه��اي زينتي« از 
طريق قاچ��اق به بازارهاي كش��ور راه پيد ا مي كنند . 
شاهرخي با بيان اينكه د ر شرايط حاضر لاكي بامبو و 
كاكتوس هاي زينتي خاص د ر ايران توليد  نمي ش��ود ، 
گفت: تنها تع��د اد  محد ود ي از توليد كنند گان د اخلي 
»اركيد ه د ند ليون« را د ر گلخانه هاي مجهز توليد  و به 
بازار مصرف عرضه مي كنند  بنابراين قاچاق اين گل ها 

ضربه يي به توليد  د اخلي وارد  نخواهد  كرد . 

 نقد ي بر قانون
حمايت از صنايع 

تس�نيم| آيين نامه اجرايي قانون حمايت صنعتي 
ب��راي جلوگيري از تعطيلي كارخانه هاي كش��ور اخيرا 
توس��ط معاون اول رييس جمهور ابلاغ شد ه ولي عضو 
هيات مد يره خانه صنعت، معد ن و تجارت ايران معتقد  

است، اين قانون ضمانت اجرايي ند ارد . 
آرم��ان خالق��ي د ر رابط��ه ب��ا آيين نام��ه اجرايي 
قان��ون حماي��ت صنعت��ي ك��ه ب��راي جلوگي��ري از 
تعطيلي كارخانه هاي كش��ور اخيرا توس��ط معاون اول 
رييس جمهور ابلاغ شد ه است، اظهار كرد : قانون حمايت 
صنعتي مربوط به س��ال ۱3۴3 اس��ت كه د ر طول اين 
س��ال ها به صورت كامل اجرايي نش��د ه است. البته د ر 
۱۰سال اخير تشد يد  مشكلات واحد هاي صنعتي باعث 
ش��د ه تا اس��تفاد ه از ظرفيت اين قانون براي حمايت از 
واحد هاي توليد ي مورد  توجه قرار گيرد . او با بيان اينكه 
د ر بحث توليد  »كارگاه« يك اصالت جد ي د ارد ، افزود : 
وقت��ي يك واحد  توليد ي فعالي��ت خود  را آغاز مي كند  
د يگر به مالك تعلق ند ارد  بلكه سرنوش��ت آن مرتبط با 

مرد م و د ستگاه هاي مختلف است. 
او با اعلام اينكه قرار است د ر اين قانون يك هيات 
مش��كل از نماين��د گان وزارت كار، صنع��ت و اقتصاد  
متولي رسيد گي به مشكلات واحد هاي توليد ي شود ، 
تصريح كرد : براساس اين آيين نامه اين هيات مي تواند  
تغييرات مالكيت را ني��ز د ر واحد هاي توليد ي اعمال 
نكند  و حتي مي تواند  با حفظ مالكيت اقد ام به تغيير 

مد يريت واحد هاي صنعتي هم كند . 
خالق��ي با بيان اينكه اجرايي ش��د ن د رس��ت اين 
قانون نيازمند  پيش ش��رط هاي مختلفي است، گفت: 
نماين��د گان بخش خصوصي باي��د  د ر هيات حمايت 
صنعتي حضور جد ي د اش��ته باش��ند  حت��ي د ر اين 
زمينه بايد  از د يد گاه هاي بخش خصوصي نيز استفاد ه 
شود  تا د ر نهايت يك تصميم كارآمد  براي واحد هاي 

توليد ي اتخاذ شود . 
او افزود : براي رفع مشكلات واحد هاي توليد ي بايد  
از نقطه نظرات تشكل هاي صنعتي نيز استفاد ه شود . 
د ر كنار اين موضوع تصميمات هيات حمايت صنعتي 

بايد  ضمانت اجرايي لازم را د اشته باشد . 
جهانگيري د ر اد امه با تاكيد  بر اينكه سوءمد يريت ها 
و شرايط اقتصاد ي كشور د و عامل اساسي ورشكستگي 
واحد هاي توليد ي اس��ت، اظهار كرد : ممكن اس��ت د ر 
برخي موارد  اين هيات تصميم به واگذاري واحد  توليد ي 
به سيستم بانكي بگيرد  اما د ر اين رابطه بايد  د قت شود  
كه آيا بانك مي تواند  مد يريت واحد  توليد ي را انجام د هد  
ي��ا خير. حتي مي توان با حفظ مالكيت بانك، مد يريت 

كارآمد  را د ر واحد هاي توليد ي اعمال كرد . 

اخبار

تاثير دفاتر بازرگاني بر توسعه تجارت در 4 كشور »اتريش، آلمان، ايتاليا و كره جنوبي« بررسي شد

راه نفوذ به بازارهاي جديد

در دهمين نشست كميسيون تسهيل  كسب  و كار اتاق تهران مطرح شد

صادركنندگان طلا »پروانه كاربرد علامت اجباري استاندارد« دريافت كنند

تعاد ل|
يافت��ن ب��ازار يك��ي از مولفه ه��اي مه��م ب��راي 
صاد ركنند گان و توليد كنند گان به شمارمي رود ؛ حال از 
آنجا كه بس��ياري از صاد ركنند گان و توليد كنند گان د ر 
كشورهاي د رحال توسعه، منابع محد ود  و د انش اند كي از 
بازارهاي خارجي و اقتضائات آن د ارند ، اغلب نياز زياد ي 
به حمايت و راهنمايي مخصوصاً براي برد اشتن نخستين 
گام ه��اي خود  د ر د نياي تجارت د ارن��د . د فاتر بازرگاني 
يكي از بهترين ابزارها به منظور توسعه تجارت بين المللي 
و كمك به توليد كنند گان و صاد ركنند گان د ر راستاي 
د سترس��ي به بازارهاي جد يد  هستند . حال با توجه به 
اينكه يكي از مهم ترين اهد اف پساتحريم، رونق تجارت 
د ر عرصه جهاني اس��ت ود ولت نيز به د نبال راه كارهاي 
تقويت توليد  صاد رات محور و افزايش صاد رات غيرنفتي 
است، تاسيس د فاتر بازرگاني د ر ايران مي تواند  به عنوان 
يك ابزار مهم د ر كنار اصلاحات ساختاري به شناسايي 
پتانسيل هاي بازارهاي هد ف و كمك به بازرگانان ايراني 
براي گسترش صاد راتي اثرگذار باشد . د ر همين راستا، 
معاونت اقتصاد ي اتاق ايران د ر جد يد ترين گزارش خود  
به تجربه تاس��يس د فاتر بازرگاني د ر ۴ كشور »اتريش، 
آلمان، ايتاليا و كره جنوبي« و تاثير آنها بر توسعه تجارت 
و د سترس��ي به بازارهاي جد يد  پرد اخت��ه، كه موارد ي 
نظير ساختار اين د فاتر، منابع مالي، خصوصي يا د ولتي 
بود ن و خد مات آنها مي تواند  الگويي براي تاسيس د فاتر 
تجاري د ر ايران باشد . چراكه بررسي تجربه كشورهاي 
مختل��ف نش��ان مي د ه��د ، عموم��ا »اطلاعات ب��ازار، 
حمايت هاي مربوط به ورود  به بازار، مش��اوره، خد مات 
نمايشگاهي، يافتن شريك تجاري و تبليغات« د ر زمره 
اي��ن خد مات قرار مي گيرند . بيش��تر د فاتر بازرگاني د ر 
د نيا مرتبط با يك سازمان د ولتي هستند ، اما د ر برخي 
از كش��ورها نظير آلمان و اتريش اين د فاتر وابس��ته به 

اتاق هاي بازرگاني اين كشور به شمار مي روند . 
  

د فاتر بازرگاني د ر كشورهاي مختلف معمولا وابسته 
به يك وزارتخانه، س��ازمان د ولتي يا اتاق بازرگاني بود ه و 
خد مات مختلفي را بسته به پتانسيل هاي خود  و نيازهاي 
بازار ارائه مي د هند . بررس��ي تجربه كش��ورهاي مختلف 
نش��ان مي د هد  كه عموماً اطلاعات ب��ازار، حمايت هاي 
مربوط به ورود  به بازار، مش��اوره، خد مات نمايش��گاهي، 
يافتن ش��ريك تجاري و تبليغ��ات د ر زمره اين خد مات 
قرار مي گيرند . بيش��تر د فات��ر بازرگاني د ر د نيا مرتبط با 
يك سازمان د ولتي هستند ، اما د ر برخي از كشورها نظير 
»آلمان و اتريش« اين د فاتر وابسته به اتاق هاي بازرگاني 

اين كشور به شمار مي روند . 
همچنين ارتباط تجارت و رش��د  اقتصاد ي همواره 
مورد توجه نظريه پرد ازان توسعه بود ه است؛ بطوري كه 
اقتصاد د انان كلاس��يك تجارت را موتور رشد  و توسعه 
مي د انس��تند . آنها اثرات تجارت خارجي را به د و بخش 
»اثرات مستقيم« مانند  تقس��يم كار جهاني، گسترش 
ب��ازار، افزايش اثرات جانبي س��رمايه گذاري، تخصيص 

مناب��ع و »اثرات غيرمس��تقيم« را مانن��د  تامين مواد  
اوليه و اقلام مورد نياز، انتقال د انش، تكنولوژي جد يد ، 
انتقال س��رمايه خارجي، ايج��اد  رقابت و تش��ويق آن 
تقسيم مي كنند . ازآنجايي كه صاد رات كالاها و خد مات 
باكيفيت، پتانس��يل بهبود  رش��د  اقتصاد ي و توس��عه 
ملل را د ارد ، بيشتر كش��ورهاي توسعه يافته و د ر حال  
توس��عه، رونق صاد رات را يكي از اولويت هاي سياستي 
خود  به منظور د ستيابي به اهد اف توسعه اقتصاد ي قرار 
د اد ه اند . يكي از د لايل توسعه ناكافي بخش صاد رات د ر 
ايران، عد م يك سيستم بازاريابي و بازرگاني مناسب و 
كارا بود ه است. بطوري كه د ر اغلب موارد  كالا و خد مات 
صاد راتي كشور باوجود  برخورد اري از كيفيت مطلوب به 
د ليل نبود  يك سيستم مناسب تبليغاتي و اطلاع رساني 
د ر بخش مباد لات خارجي، جايگاه شايسته خود  را د ر 
بازارهاي جهاني به د س��ت نياورد ه اس��ت. د رواقع بايد  
گفت كه بازارسنجي مناسب د ر كشورهاي هد ف، يكي 
از مهم ترين اركان توس��عه صاد رات به ش��مار مي رود . 
د ر همين راس��تا يكي از استراتژي هاي موفق كشورها 
به منظ��ور بازاريابي و بازارس��نجي د ر س��اير نقاط د نيا 
تاسيس د فاتر توس��عه بازرگاني و تجارت د ر بازارهاي 

هد ف است. 
اي��ن د فاتر با كاركرد هاي مختلف، تع��د اد  كارمند ان 
متغي��ر و بود جه ه��اي متفاوت هد ف يكس��اني را د نبال 
مي كنند ؛ »حمايت از ش��ركت ها« و صاحبان كسب وكار 
يك كش��ور د ر بازارهاي د نيا« ازجمله ويژگي هايي است 
كه اتاق ها براي راهيابي به بازارهاي د نيا د نبال مي كنند . 
د ر اي��ن گ��زارش، جزييات فعاليت هاي برخ��ي از د فاتر 
بازرگاني د ر كشورهايي نظير »آلمان، اتريش، ايتاليا و كره 
جنوبي« مورد  بررسي قرارگرفته و موارد ي نظير ساختار 
اين د فاتر، منابع مالي، خصوصي يا د ولتي بود ن و خد مات 
آنها ارائه مي ش��ود  تا الگويي براي تاسيس د فاتر تجاري 

د ر ايران باشد . 

 شبكه اتاق هاي بازرگاني خارجي آلمان
 )AHKs( شبكه اتاق هاي بازرگاني خارجي آلمان
مش��تمل ب��ر اتاق ه��اي بازرگاني خارج��ي د وجانبه، 
هيات هاي تجاري و نمايند گي هاي كس��ب و كارهاي 
خارجي است و مسووليت مشاوره، حمايت و نمايند گي 
شركت هاي آلماني د ر سراسر د نيا كه خواهان توسعه و 
گسترش فعاليت هاي بازرگاني خارجي خود  هستند  را 
بر عهد ه د ارند . شبكه اتاق هاي بازرگاني خارجي آلمان 
د ر واقع موسسات توسعه تجارت خارجي آلمان هستند . 
انجمن اتاق هاي بازرگاني آلمان نيز بطور مستمر بر اين 
شبكه نظارت كرد ه و آن را توسعه مي د هد . اين شبكه 
منافع اقتصاد ي كش��ور آلمان را د ر ۱3۰ منطقه و ۹۰ 
كش��ور نمايند گي مي كند . د ر واقع اين شبكه د ر همه 
مناطقي كه يا براي اقتصاد  آلمان اهميت اس��تراتژيك 
د ارند  يا د ر مناطقي كه بيشترين ميزان فعاليت تجاري 
از سوي ش��ركت هاي آلماني وجود  د ارد ، حضور د ارند . 
تعد اد  و تركيب اعضاي AHKs د ر د نيا نشان مي د هد  

كه حتي د ر عصر ارتباطات روزافزون مجازي و استفاد ه 
از شبكه هاي اجتماعي، ملاقات هاي رو د ر رو و تعاملات 
شخصي بخش جد ايي ناپذير و اساسي كسب و كار به 
شمار مي رود . خد مات اصلي AHKs شامل اطلاعات 
بازار، حمايت هاي مربوط به ورود  به بازار، جست وجوي 
آد رس، اطلاع��ات حقوقي، وصول بد ه��ي يا خد مات 
د اوري و بازپرد اخت ماليات بر فروش اس��ت. خد مات 
اصلي د ر سراسر جهان به صورت يكسان و د ر استاند ارد  

بالا ارائه مي شود . 

 مركز بازرگاني اتريش
از س��وي د يگر ات��اق اقتصاد ي ف��د رال اتريش بنابر 
قان��ون اين كش��ور موظف به توس��عه تج��ارت خارجي 
بپرد ازد . د ر اين راس��تا، مرك��ز بازرگاني اتريش به عنوان 
بازوي ات��اق اقتصاد ي فد رال اتريش عمل مي كند . مركز 
بازرگاني اتريش، سازمان رسمي توسعه تجارت خارجي 
د ر اين كش��ور اس��ت. اين مركز د ر حد ود  ۱۱۰ د فتر د ر 
بيش از۷۰ كش��ور د ارد  كه خد ماتي به بنگاه هاي اتريش 
و ش��ركاي بين المللي آنها ارائه مي د هد . توسعه تجارت، 
معرفي اتريش به عنوان يك شريك تجاري قابل اعتماد ، 
س��ازماند هي ملاقات هاي تجاري بين فعالان اقتصاد ي، 
شبكه سازي مراكز وابس��ته به اتريش د ر ساير كشورها، 
حماي��ت از فعاليت ه��اي بازرگاني برون م��رزي، انتقال 
د انش د ر اتريش و خارج از مرزها از جمله خد مات مركز 

بازرگاني اتريش محسوب مي شود . 

 آژانس توسعه تجارت ايتاليا
آژانس توس��عه تجارت ايتاليا )ICE( يك س��ازمان 
د ولتي اس��ت كه جهاني سازي ش��ركت هاي ايتاليايي با 
تاكيد  بر حماي��ت از بنگاه هاي كوچك و متوس��ط اين 
كش��ور را به عهد ه د ارد . اين آژانس تحت نظارت وزارت 
توسعه اقتصاد ي اين كش��ور و د ر هماهنگي و همكاري 
ب��ا وزارت امور خارج��ه و وزارت امور مال��ي و اقتصاد ي 
ب��ه ايفاي نق��ش مي پ��رد ازد . اين س��ازمان هماهنگ با 
اس��تراتژي هاي وزارت توسعه اقتصاد ي ايتاليا، اطلاعات، 
حمايت و مشاوره به شركت هاي خارجي و ايتاليايي ارائه 
مي كند . د فتر مرك��زي ICE واقع د ر رم ارتباط نزد يكي 
با وزارتخانه ها و موسسات د ولتي، انجمن هاي كارآفريني، 

اتاق هاي بازرگاني و سازمان هاي بين المللي د ارد . 

 آژانس توسعه تجارت و سرمايه گذاري »كره جنوبي«
آژانس توسعه تجارت و س��رمايه گذاري كره جنوبي 
)KOTRA( يك س��ازمان د ولتي اس��ت ك��ه با هد ف 
مش��اركت د ر توس��عه اقتصاد  مل��ي از طري��ق افزايش 
صاد رات، سرمايه گذاري د ر شركت هاي د اخلي و خارجي 
و حمايت از همكاري هاي حوزه فناوري صنعتي تاسيس 
ش��د . اين آژانس د ر حال حاضر تحت نظارت وزارت تازه 
تاس��يس اقتصاد  د انش بنيان است و علاوه بر آن بخش 
س��رمايه گذاري ك��ره د ر اي��ن س��ازمان د ر برابر كميته 
س��رمايه گذاري خارجي اين كشور كه د ر واقع مهم ترين 

نهاد  تصميم گيري د ر حوزه س��رمايه گذاري نيز اس��ت، 
پاسخگو است. رييس بخش سرمايه گذاري كره سازمان 
KOTRA از اعض��اي اصل��ي كميته س��رمايه گذاري 
خارجي است. KOTRA شبكه وسيعي از د فاتر خارج 
از كش��ور با تجارب د ر س��طح بين المللي د ارد  كه سبب 
شد ه تا آژانس به شكل مناسبي براي فعاليت هاي توسعه 

سرمايه گذاري آماد ه شود .  
 ريي��س KOTRA تواناي��ي تش��كيل يك كميته 
مش��ورتي را د ارد . اين كميته شامل ۲۰ عضو است كه ۸ 
نفر از آنها از فعالان كس��ب و كاري بود ه كه د ونفر عضو 
اتاق بازرگاني، ۲ نفر عضو انجمن تجار كره جنوبي، ۲ نفر 
عضو انجمن فعالان كسب و كار و ۲ نفر عضو فد راسيون 
ملي ش��ركت هاي صنايع كوچك و متوس��ط بود ه و ۱۲ 
عضو د يگر از وزارتخانه هاي اقتصاد ي اين كشور هستند . 
»تلاش ب��راي بهبود  حجم صاد رات، تلاش براي غلبه بر 
چالش هاي ساختاري، زمينه سازي براي حضور شركت ها 
د ر صنايع صاد راتي كره و افزايش سرمايه گذاري خارجي 

از جمله خد مات KOTRA به شمار مي رود . 

 ويژگي د فاتر بازرگاني 
د فاتر بازرگاني د ر كشورهاي مختلف اشكال گوناگوني 
د ارن��د . آنها از يك د فتر كه تنها توس��ط ي��ك نفر اد اره 
مي ش��ود  تا يك سازمان گسترد ه با تعد اد  زياد ي كارمند  
و د فاتر زياد  د ر سراس��ر د نيا، متغير هس��تند . اين د فاتر 
معمولاً انعطاف پذير بود ه و مي توانند  نقش هاي متفاوتي را 
به عهد ه گيرند ؛ اما بطورمعمول د فاتر بازرگاني موفق د ر 

د نيا برخي نقاط مشترك د ارند : 
۱- از حماي��ت ق��وي جامعه كس��ب وكار برخورد ار 
هستند . ۲- به شكل مناس��بي بنيان نهاد ه شد ند  بد ين 
معني كه ساختار سازمان يافته د اشته و كاركرد  و خد مات 

مشخصي را د ر د ستور كار قرار د اد ه اند . 
3- كارمن��د ان بامهارت��ي را اس��تخد ام مي كنند  كه 
د رآمد شان رقابتي و بسته به ميزان موفقيت د ر حرفه شان 
اس��ت. اين كارمن��د ان معمولاً د ر زمينه ه��اي بازاريابي، 

تجارت بين الملل، پيش بين��ي بازار، روابط عمومي، آمار، 
زبان بازار ه��د ف و اطلاعات كش��ورهاي هد ف، تجارب 

گران بهايي د ارند . 
۴- ب��ازار محور بود ه و بازتاب نيازهاي ش��ركت هاي 
خصوصي د ر ساير بازارهاي د نيا هستند . اين د فاتر معمولاً 
يا يك س��ازمان د ولتي هس��تند  يا از حمايت هاي مالي 

د ولت ها سود  مي برند . 
۵- نكت��ه مهم د يگر د ر رابطه با اين د فاتر، روش هاي 
تامين مالي آنهاست. معمولاً بخشي از بود جه آنها توسط 
د ولت تامين مالي مي ش��ود . حتي د فاتر بازرگاني وابسته 
ب��ه اتاق هاي بازرگاني مانند  آلمان ه��م از بود جه د ولتي 
برخورد ار هس��تند . د ر كنار اين بود جه، بخش د يگري از 
منابع مالي اين د فاتر توس��ط د ريافت هزينه از خد ماتي 

است كه ارائه مي د هند . 
۶- به د ليل نقش و اهميت توسعه صاد رات د ر د نياي 
امروز، به نظر مي رس��د  فعال نمود ن د فاتر بازرگاني براي 
شركت هاي ايراني يك ضرورت انكارناپذير است. با توجه 
به اينكه يكي از مهم ترين اهد اف پساتحريم، رونق تجارت 
بين الملل اس��ت و د ولت نيز به د نبال راهكارهاي تقويت 
توليد  صاد رات محور و افزايش صاد رات غيرنفتي اس��ت، 
تاسيس اين د فاتر مي تواند  د ر كنار اصلاحات ساختاري 
به شناس��ايي پتانس��يل هاي بازارهاي هد ف و كمك به 

بازرگانان ايراني براي گسترش صاد راتي اثرگذار باشد . 
۷- توسعه تجارت يا نمايند گي هاي متعد د  بازرگاني 
د ر كش��ورهاي مختلف، انج��ام تحقيق��ات بازاريابي 
خارجي، ايجاد  نمايش��گاه هاي د اخلي و خارجي براي 
معرفي توانمند ي هاي اقتصاد ي كشور، استفاد ه از آمار 
و اطلاع��ات لازم د ر ارتباط با حج��م تجارت جهاني، 
ايجاد  مراكز مطالعاتي د ر كشورهاي هد ف براي آشنايي 
باسليقه و ترجيحات مصرف كنند گان د ر آن كشورها و 
آگاهي از شرايط بازارهاي جهاني جهت افزايش سهم 
تجارت خارجي ايران د ر اين بازارها ازجمله كاركرد هاي 
اين د فاتر است كه از اهميت خاصي براي اقتصاد  كشور 

برخورد ار است.

رييس اتاق بازرگاني مشترك ايران و عمان خبر داد

تسهيل شرايط براي استفاده بخش خصوصي از فاينانس
رييس خانه اقتصاد مطرح كرد

كمك استارت آپ هاي خدماتي به لجستيك معدن
اگرچ��ه د ر تبص��ره 3 لايحه بود جه س��ال ۱3۹۷ امكان اس��تفاد ه 
از فاينانس خارجي براي بخش خصوصي نيز د يد ه ش��د ه؛ اما ش��رايط 
به گونه يي اس��ت كه د ر عمل، چنين امكان��ي وجود  ند ارد  و همه منابع 
به بخش هاي د ولتي و عمومي يا حد اكثر بخش نيمه د ولتي و خصولتي 
مي رسد . رييس اتاق بازرگاني مش��ترك ايران و عمان مي گويد : بخش 
عمد ه فرآيند  تامين مالي د ر ايران، د ر اختيار بخش د ولتي اس��ت و د ر 
زمينه فاينانس خارجي، به د ليل رويه هاي اجرايي موجود  اين موضوع د ر 
انحصار د ولت قرار گرفته است و د ولت بعد  از توافق روي يك پروژه ملي، 
براي تامين فاينانس خارجي با پشتوانه يي كه از منابع عمومي كشور د ر 
اختيار د ارد ، تامين مالي طرف خارجي را تضمين مي كند ؛ اما اين قصه 

براي بخش خصوصي با غصه و د شواري همراه است. 
محسن ضرابي د ر گفت وگو با پايگاه خبري اتاق ايران مي افزايد : بخش 
خصوصي براي برخورد اري از فاينانس تعيين شد ه و د ريافت ضمانتنامه 
پرد اخت بايد  د ر بانك عامل معاد ل ۱۰۰د رصد  و د ر صورتي كه ش��ركت 
د رخواست كنند ه گرد ش مالي و اعتبار حساب بسيار خوبي د اشته باشد ، 
حد اقل 3۰ د رصد  مبلغ فاينانس را سپرد ه گذاري كند  كه اين امر استفاد ه 

از فاينانس خارجي را غيراقتصاد ي مي كند . 
ضرابي مي گويد : روند  تعريف شد ه براي تبصره 3، اين گونه است كه 
د ر موارد ي كه استفاد ه از تسهيلات مالي خارجي با مجوز قانوني، منوط 

به تضمين د ولت جمهوري اس��لامي ايران مبني بر بازپرد اخت اصل و 
هزينه هاي تسهيلات مالي اخذ شد ه از منابع بانك هاي كارگزار خارجي 

و بانك ها و موسسات توسعه بين المللي باشد . 
ب��ه گفته او همچنين وزير امور اقتصاد ي و د ارايي مجاز اس��ت پس 
از تصوي��ب هيات وزيران به نمايند گي از ط��رف د ولت، ضمانتنامه هاي 
كلي و اختصاصي مورد نياز براي طرح ها را حد اكثر ظرف مد ت يك ماه 
صاد ر كند  و طرح هاي بخش هاي خصوصي و تعاوني و نهاد هاي عمومي 
غيرد ولتي نيز مي توانند  با سپرد ن تضمين هاي لازم به بانك هاي عامل 
از تس��هيلات مذكور استفاد ه كرد ه و بازپرد اخت اصل و سود  هر يك از 

طرح هاي فوق از محل عايد ات طرح، تامين و پرد اخت شود . 
البته آن گونه ك��ه ضرابي اظهار مي كند ، ارائه ضمانت د ولت بعد  
 )Payment Guarantee( از ارائه ضمانتنام��ه بانكي پرد اخ��ت
توس��ط بانك عامل به وزارت امور اقتصاد ي انجام مي ش��ود . رييس 
اتاق بازرگاني مش��ترك ايران و عمان تامين اين مقد ار س��پرد ه د ر 
بانك عامل را غيرممكن د انس��ته و تصري��ح مي كند : اين موضوع را 
براي بخش خصوصي د ر استفاد ه از فاينانس خارجي سخت و گاهي 
غيرممكن مي كند . به گفته او بهتر اس��ت ب��راي بهره مند ي بخش 
خصوصي از تس��هيلات تامين مالي خارجي تا فرصت باقي اس��ت 

تبصره 3 با اصلاحاتي همراه شود .  

رييس خان��ه اقتصاد  معتقد  اس��ت هرچند  به د لي��ل فضاي كاري 
فيزيكي ممكن اس��ت اين مساله كمتر به نظر بيايد  اما مطمئن باشيد  
د ر آيند ه با توجه به گراني حمل و نقل، لجستيك ماد ه معد ني هم گران 
خواهد  ش��د  و معاد ن د ر سراسر د نيا به خد مات خوب با قيمت ارزان و 

مناسب بيش از گذشته نياز خواهند  د اشت. 
ب��ه گزارش پايگاه خبري اتاق تهران، ابراهيم جميلي اد امه مي د هد : 
برد وش كشيد ن تمام بار ايجاد  اشتغال و غلبه بر بيكاري از سوي د ولت 
نه امكان پذير اس��ت و نه موفقيت آميز. د ولت بايد  از ظرفيت هاي بخش 
خصوصي د ر س��اماند هي بحران بيكاري اس��تفاد ه كند  و منظور من از 
د ولت، نه صرفا د ولت يازد هم و د وازد هم بلكه تمام د ولت هاست. افزايش 
فرصت ه��اي ش��غلي و غلبه بر غول بيكاري با همت و كوش��ش بخش 
خصوصي ممكن اس��ت و امروز با توجه به تغيي��ر رويه هاي كارآفريني 
مي ت��وان غير از روال قد يمي ايجاد  ش��غل به كارآفريني نوين هم تكيه 
ك��رد . بنا به اظهارات او، د ر يك ب��ازه زماني د ر اقتصاد  ايران وارد  كرد ن 
ماش��ين آلات امتياز ب��ود ، چراكه به افزايش به��ره وري و كاهش قيمت 
تمام ش��د ه محصول مي انجاميد . ام��روز با توجه به اس��تقبال مرد م از 
اس��تارت آپ ها اتكا به كارآفريني نوين براي توس��عه فرصت هاي شغلي 
خرد مند انه به نظر مي رسد . توسعه كسب و كارهاي نوپا يا استارت آپ ها 
د ر واقع استفاد ه از فرصت حضور جمعيت فعال، جوان و مجهز به علوم 

روز د نيا د ر كشور است. جميلي تصريح مي كند : خوشبختانه اتاق تهران 
با ايجاد  معاونت كس��ب وكار و تمركز بر فعاليت استارت آپ ها گام هاي 
موثري د ر اين زمينه برد اش��ته است. اين آغاز خوب را مي توان به د يگر 
اس��تان ها و ساير اتاق هاي بازرگاني هم سرايت د اد  به اين معني كه د ر 
چارت سازماني هر يك از آنها معاونتي براي توسعه كسب وكارهاي نوپا 
د اشته باش��يم و از فضاي بكري كه د ر زمينه فعاليت استارت آپ ها د ر 

ايران وجود  د ارد ، به بهترين شكل ممكن استفاد ه كنيم. 
رييس خانه اقتص��اد  د ر اد امه اظهار مي كند : بخش معد ن زمينه يي 
جد ا از د يگر بخش هاي اقتصاد  نيس��ت. اس��تارت آپ ها د ر بخش معد ن 
هم فرصت حضور و بروز د ارند . تمام فعالان د ر بخش توليد  به خد مات 
نياز د ارند  و وجود  اين جاد ه د وطرفه فرصت استفاد ه از ظرفيت استارت 
آپ ها د ر توس��عه معاد ن را ممكن مي كند . د ر بس��ياري از شركت هاي 
بين المللي استفاد ه از شركت هاي استارت آپي خد ماتي هزينه هاي توزيع 
را كاهش د اد ه است. به گفته او، معد ن هم از قاعد ه نياز توليد  به خد مات 
مستثني نيست. هرچند  به د ليل فضاي كاري فيزيكي ممكن است اين 
مساله كمتر به نظر بيايد  اما مطمئن باشيد  د ر آيند ه با توجه به گراني 
حمل و نقل، لجس��تيك ماد ه معد ني هم گران خواهد  شد  و معاد ن د ر 
سراس��ر د نيا به خد مات خوب با قيمت ارزان و مناسب بيش از گذشته 

نياز خواهند  د اشت. 

»حذف ماد ه ۴۱ قانون تامين اجتماعي« همچنين واكاوي»مس��ائل 
و مش��كلات نمونه گي��ري از مواد  اوليه طلا د ر زم��ان ترخيص كالا« د و 
موضوعي بود  كه اعضاي كميس��يون تسهيل  كس��ب وكار اتاق تهران د ر 
د همين گرد همايي خود  د ر د ستور كار د اشتند  و اين موارد  را د ر حضور 
نمايند گان سازمان تامين اجتماعي و سازمان ملي استاند ارد  مورد  بررسي 
قرار د اد ند . معاونت نظارت بر اجراي اس��تاند ارد  و بخش ارزيابي كيفيت 
سازمان ملي استاند ارد  به توليد كنند گان و صاد ركنند گان مصنوعات طلا 
توصيه كرد ند  براي حل مساله آزمايش د ر گمرك، پروانه كاربرد  علامت 

اجباري استاند ارد  را د ريافت كنند . 
به گزارش پايگاه خبري اتاق تهران، اين جلسه با توضيحات مقصود  
آرويش، معاون امور پيمانكاران س��ازمان تامين اجتماعي د ر مورد  ماد ه 
۴۱ قانون تامين اجتماعي و تبعات حذف اين ماد ه آغاز شد . د ر ماد ه ۴۱ 
قانون تامين اجتماعي آمد ه اس��ت:»د ر موارد ي  كه  نوع  كار ايجاب  كند ، 
سازمان  مي تواند  به  پيشنهاد  هيات مد يره  و تصويب  شوراي  عالي  سازمان  
نسبت  مزد  را به  كل  كار انجام  يافته  تعيين  و حق  بيمه  متعلق  را به  همان  
نسبت  مطالبه  وصول  كنند .« آرويش گفت: قرارد اد هاي پيمانكاري جزو 
نخس��تين قرارد اد هايي بود ه كه د ر ايران مشمول بيمه قرار گرفته است. 
فعاليت هاي عمراني از س��ال ۱3۰۰ به اين س��و د ر كش��ور آغاز شد ه و 
اغلب اين فعاليت ها به صورت يد ي انجام  مي شد ه است. د ر اين فعاليت ها 
كارگران د چار آس��يب  مي شد ند  و د ر س��ال هاي بعد  مقرر شد  ۲د رصد  
از حق��وق كارگران د ر صند وقي تحت عن��وان صند وق احتياط كارگران 

انباشته شود  و د ر زمان حاد ثه به حاد ثه د يد گان اختصاص پيد ا كند . 
او س��پس با اشاره به شكل گيري ماد ه ۴۱و مواد  قانوني مرتبط با آن 
د ر د هه هاي گذشته گفت: مزيت اين ماد ه آن است كه پيمانكار د ر زمان 
انعقاد  ق��رارد اد  از ميزان حق بيمه آگاهي د ارد . د رحالي كه با حذف اين 
م��اد ه، پيمانكاران از ميزان حق بيمه بابت هزينه هاي بالاس��ري آگاهي 

نخواهد  د اش��ت. حذف اين ماد ه د ر عين حال ممكن است كارفرما را به 
اين س��مت و سو سوق د هد  كه يا تعد اد   بيمه شد گان را غيرواقعي اعلام 
كند  يا ميزان د س��تمزد  را پايين نشان د هد . بنابراين حذف اين ماد ه به 
منزله ظلمي به  بيمه شد گان خواهد  بود . آرويش با بيان اينكه وجود  اين 
ماد ه به نفع پيمانكاران اس��ت، اد ام��ه د اد : وجود  اين ماد ه قانوني به نفع 
سازمان تامين اجتماعي نيز هست. به طوري كه ۱۸د رصد  منابع سازمان 
از ناحيه اعمال ضريب ها تامين  مي شود  كه اين رقم د ر گذشته ۲۸د رصد  
بود . كاهش اين د رآمد  نش��ان د هند ه آن است كه از فعاليت هاي عمراني 
كاس��ته شد ه اس��ت. او عنوان كرد  كه پس از حذف اين ماد ه اكنون اين 

مهلت به سازمان د اد ه شد ه كه د ر آن بازنگري كند . 

 وجود  د و مشكل 
د اريوش مهاجر، د بير كنفد راسيون صنعت بر اين عقيد ه است كه ماد ه 
۴۱ با برخي قوانين د اراي تعارض اس��ت. او گفت: براساس قانون بهبود  
مستمر فضاي  كسب وكار نهاد هاي د ولتي د ر زمان مقررات و بخشنامه ها 
باي��د  اتاق هاي بازرگاني را مورد  مش��ورت قرار د هند . بر همين اس��اس 
لازم اس��ت كه تعيين ضرايب بيمه يي توسط سازمان تامين اجتماعي با 

مشورت اتاق ها صورت گيرد . 
فريد ون طلايي زاد ه، مش��اور رييس اتاق تهران نيز با اش��اره به اينكه 
تصويب قانون تامين اجتماعي د ر سال ۱3۵۴ د ر شرايطي صورت گرفته 
ك��ه صنعت و توليد  متكي ب��ر نيروي كار بود ه اس��ت، اد امه د اد : اكنون 
د ر صنايع، تكنولوژي ارتقا يافته و از س��هم نيروي كار د ر توليد  كاس��ته 
است. د رحالي كه س��ازمان تامين اجتماعي د ر ابلاغيه هاي خود  به اين 
تغييرات توجهي نش��ان  نمي د هد  و اين مانع توسعه صنايع تكنولوژيك 
است ضمن آنكه قوانين موجود  نيز به صورت سليقه يي د ر هيات هاي حل 
اختلاف اجرا  مي شود . د ر اد امه محمد  محمد ي، عضو هيات مد يره موسسه 

حسابرسي و مشاور معاونت فني و د رآمد  سازمان تامين اجتماعي با اشاره 
به اينكه اقد امات خوبي د ر ارتباط با حل مش��كلات كارفرمايان صورت 
گرفته اس��ت، گفت: بعيد  اس��ت كه حذف ماد ه ۴۱ راي بياورد ؛ چراكه 
منابعي از ناحيه اين ماد ه د ر اختيار سازمان تامين اجتماعي قرار  مي گيرد  
و ش��وراي نگهبان با حذف آن موافقت  نمي كند . او د ر پاس��خ به پرسش 
يكي از حاضران اين نشست د ر مورد  سرنوشت بخشنامه هاي صاد ره د ر 
مورد  الزام سازمان تامين اجتماعي براي بازرسي هاي يك ساله گفت: از 
تاريخ ارد يبهشت ۹۶ هر د رخواستي كه به سازمان ارجاع يافته به صورت 
يك س��اله مورد  بازرس��ي قرار گرفته اس��ت. او د ر اد امه اين پيشنهاد  را 
مطرح كرد  كه كارگروهي مشترك با نمايند گان سازمان تامين اجتماعي 
و معاونت  كسب وكار اتاق تهران تشكيل شود  كه به صورت ماهانه تشكيل 
جلسه د اد ه و به مسائل و مشكلات مربوط به پروند ه هاي بيمه يي فعالان 

اقتصاد ي رسيد گي كند . 

 تخريب  مصنوعات طلا د ر گمرك 
 از س��وي د يگ��ر عبد النب��ي مكاب��ر، عض��و هيات مد ي��ره اتحاد يه 
توليد كنن��د گان و صاد ركنن��د گان ط��لا و جواهر به برخي مش��كلات 
صاد ركنند گان اين صنعت اشاره كرد  و گفت: مساله يي كه صاد ركنند گان 
و وارد كنند گان با آن مواجه هستند ، آن است كه د ر فرود گاه از زيورآلات 
صاد راتي نمونه برد اري  مي شود  و با اين روش به اين مصنوعات صاد راتي 
لطم��ه وارد   مي كند . د ر عين حال صاد ركنند گاني كه اقد ام به ش��مش 
معوض  مي كنند ، مش��مول اين آزمايش ها  مي شود  و تا زماني كه نتايج 
آزمايش ها صاد ر ش��ود ، اين وارد كنند گان بايد  به ازاي هر روز ۷۰۰هزار 
تومان هزينه انبارد اري به گمرك بپرد ازند .  او گفت: د ر زماني كه مسعود  
كرباس��يان، رييس گمرك بود ند  با ايش��ان مذاكرات��ي صورت گرفت و 
اين مس��اله د رحال حل ش��د ن بود  اما با تغيير رييس گمرك لاينحل 

باق��ي ماند . د ر همين ح��ال فرامرز فرهمند  كه به نمايند گي از معاونت 
نظارت بر اجراي استاند ارد  د ر اين نشست حضور يافته بود  با بيان اينكه 
مصنوعات طلا د ر شمول استاند ارد  اجباري قرار د ارد ، گفت: اگر واحد ي 
پروانه كاربرد  علامت اجباري اس��تاند ارد  را د ريافت كند ، د يگر نيازي به 
آزماي��ش مصنوعات د ر گمرك نخواهد  بود . عيارس��نجي نيز اگرچه با 
روش هاي تخريبي صورت  مي گيرد  اما روش��ي بين المللي است. مكابر 
نيز د ر پاس��خ عنوان ك��رد : حد ود  ۷هزار توليد كنن��د ه طلا و جواهر د ر 
كشور وجود  د ارد  كه۵3۰ واحد  توليد ي عضو اتحاد يه ما هستند . از اين 
ميان حد ود  ۱۶۰۰تا ۱۷۰۰واحد  د ر تهران د اراي كد  استاند ارد  هستند . 
براي ما مشخص نيست كه منظور گمرك از شمش استاند ارد  چه نوع 
شمشي است. بنابراين لازم است گمرك استاند ارد  هاي مورد  نظر خود  
را اعلام كند . گلناز موس��وي نيز كه از بخش ارزيابي كيفيت س��ازمان 
ملي استاند ارد  به اين جلسه آمد ه بود  به توليد كنند گان و صاد ركنند گان 
توصيه كرد  كه پروانه كاربرد  علامت اجباري استاند ارد  را د ريافت كنند . 
د ر عين حال تاكيد  كرد  كه ش��مش هايي كه د اراي س��رتيفيكيت هاي 
بين المللي اس��ت مورد  تس��ت و آزم��ون قرار نمي گي��رد . پس از طرح 
د يد گاه ها و نظرات توليد كنن��د گان و صاد ركنند گان طلا و نمايند گان 
سازمان استاند ارد ، مقرر شد ، جلسه د يگري با حضور نمايند گاني از بانك 

مركزي و گمرك به بررسي مشكلات اين صنعت اختصاص پيد ا كند .
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7  جهان

 سوسيال دموكرات هاي آلمان
در راه مذاكرات ائتلاف بزرگ

افت قيمت دلار امريكا در بازارهاي 
جهاني ادامه دارد

افت لير تركيه پس از آغاز عمليات 
نظامي در عفرين

گروه جهان|
درحال��ي كه ارزش ارزها در بازار مالي جهاني در مقابل دلار رو به صعود اس��ت، 
پيش بيني شده افت قيمت دلار امريكا با وجود تمام شاخص هايي كه نشان از صعود 
آن دارد، ادامه يابد، شرايطي كه بر زندگي روزمره ميلياردها نفر تاثيرگذار خواهد بود. 
ب��ه گزارش ايرنا به نقل اس��كاي نيوز عربي، د حالي ك��ه ارزش دلار در مقابل 
س��اير ارزهاي معتبر در 2017ميلادي 10درصد افت كرد و اين نخستين كاهش 
سالانه نرخ دلار از 5 سال گذشته بود اما در ماه اول 2018 تقريبا حدود نيمي از 
اين ميزان كاهش را ش��اهد بود. با وجود تخمين ادامه سياست هاي سخت گيرانه 
بانك مركزي امريكا، افزايش نرخ بهره، بهبود اقتصاد امريكا و ش��اخص هاي مثبت 
ديگر پيش بيني مي ش��ود، افت ارزش دلار در برابر ساير ارزهاي معتبر ادامه يابد. 
ب��ه اعتقاد ناظران از عوامل داخلي كاهش ن��رخ دلار، طرح اصلاح مالياتي ترامپ 
بود كه باعث افزايش تورم در امريكا نش��د و بانك مركزي اين كشور را به افزايش 
س��ريع و پي در پي نرخ بهره س��وق داد. همچنين سهام شركت هاي امريكايي كه 
شاهد سيري صعودي بود تحت فشارهاي اصلاحات با كاهش تمايل سرمايه گذاري 
از س��وي سرمايه گذاران مواجه ش��د. از س��ويي ديگر اوراق قرضه و اسناد وزارت 
خزانه داري ايالات متحده كه در ابتداي س��ال جديد افزايش درآمد داشت، توجه 
س��رمايه گذاران را به خود جلب نكرد. از مهم ترين عوامل خارجي افت قيمت دلار 
آن بود كه بانك هاي مركزي در اقتصادهاي مهم جهان، طرح هايي س��خت گيرانه 
براي سياس��ت هاي نقدي خود پي��ش گرفتند و عرض��ه اوراق قرضه را كاهش يا 
متوق��ف كردند. بان��ك مركزي اروپا ني��ز خريد اوراق قرضه را به نصف رس��اند و 
پيش بيني مي ش��ود كه بانك هاي مركزي ديگر كشورهاي صنعتي هم همين راه 
را پيش گيرند. اين امر موجب مي ش��ود كه س��رمايه ها از ايالات متحده به اروپا و 

آسيا منتقل شود. 
چه بس��ا كاهش ارزش دلار در مقابل ارزهاي معتبر براي اقتصاد امريكا سودمند 
باشد و خلاف نظر برخي كارشناسان، صادرات امريكا را در بازارهاي جهاني رقابتي تر 
كند. از س��ويي ديگر بدهي خارجي امريكا به ديگر كشورهاي دنيا به دلار است و با 
كاه��ش قيمت دلار، پرداخت اين بدهي راحت تر خواه��د بود. در مقابل مردم ديگر 
كشورها با توجه به رابطه پول ملي كشورشان با دلار از كاهش نرخ آن تاثير مي پذيرند. 

گروه جهان|
كنگره حزب سوسيال دموكرات آلمان با اكثريتي 5۶درصدي به ازسرگيري مذاكرات 
»ائتلاف بزرگ« با احزاب محافظه كار راي داد. دبيركل حزب گفته راهي دشوار در پيش 
است. به گزارش دويچه وله، مارتين شولتز دبيركل حزب سوسيال دموكرات آلمان، در 
يك س��خنراني يك ساعته تلاش كرده اعضاي حزب را براي تقبل مسووليت ائتلاف و 
همراهي با آنگلا مركل در تش��كيل دولت متقاعد كند. ش��ولتز گفته ورود به مذاكرات 
ائتلافي براي مش��اركت در ساختن آينده بهتر براي شهروندان آلماني و اروپايي است. 
او تاكيد كرده در گفت وگوهاي مقدماتي با احزاب محافظه كار، توافق هايي بر سر بهبود 
نظام درماني و بيمه ها صورت گرفته اس��ت. او به توافق سوسيال دموكرات ها با احزاب 
متحده مسيحي بر سر محدود كردن صادرات اسلحه از آلمان، حفظ مزاياي بازنشستگي 
و تامين امنيت مالي در دوران تقاعد اش��اره كرده اس��ت. در يك نظرس��نجي كه چند 
روز پيش به س��فارش روزنامه »ولت« انجام ش��د، اكثر هواداران و راي دهندگان حزب 
سوس��يال دموكرات آلمان گفته  بودند نقش اپوزيس��يون براي اين حزب را برازنده تر از 
ائتلاف با احزاب محافظه كار مي دانند. نظرس��نجي هاي دو ش��بكه تلويزيوني نيز نشان 
داده اند كه راي عمومي حزب سوسيال دموكرات آلمان در حال حاضر 18درصد است. 
اين يعني ريزش��ي 2.5درصدي به نس��بت نتيجه انتخابات سراسري ماه سپتامبر. در 
انتخابات س��پتامبر، احزاب متحده و حزب سوسيال دموكرات با ريزش چشمگير آراي 
س��نتي خود روبه رو ش��دند و حزب مركل اكثريت لازم را كسب نكرد. سپس در تلاش 
براي ائتلافي كه به جاماييكا مشهور شد، احزاب سوسيال مسيحي و دموكرات مسيحي، 
سبزها و دموكرات آزاد، گفت وگوهايي را شروع كردند كه بي نتيجه ماند. پس از شكست 
مذاكرات بر سر تشكيل دولتي ائتلافي، فرانك والتر اشتاين ماير رييس جمهوري آلمان، 
از حزب سوس��يال دموكرات خواس��ت براي ائتلاف بزرگ با احزاب سوسيال مسيحي 
و دموكرات مس��يحي وارد مذاكره ش��ود. در مذاكرات مقدماتي سوسيال دموكرات ها و 
احزاب محافظه  كار دموكرات مس��يحي و سوسيال مسيحي يك سند 28 صفحه يي به 
امضا رسيده كه از جمله شامل موضوع پناهجويان يا سياست هاي مالياتي است. در اين 
سند برخلاف تمايل حزب سوسيال دموكرات، ماليات بر درآمدهاي كلان از ۴2درصد 
به ۴5درصد افزايش نمي يابد. حزب سوس��يال دموكرات همچنين تس��ليم سياس��ت 

پناهجويي احزاب متحده شد كه پذيرش پناهجويان را محدود كرده است.

گروه جهان|
عمليات نظامي تركيه عليه كردهاي س��وريه در ش��هر عفري��ن ارزش لير تركيه 
را كاهش داد. كردهاي س��وريه مورد حمايت امريكا هس��تند. سوريه نيز به شدت از 
عمليات تركيه انتقاد كرده و ايران نيز خواس��تار توقف اين عمليات ش��ده اس��ت. به 
گزارش رويترز، لير تركيه دوشنبه با 0.۶درصد افت به نرخ 3.8280 لير در برابر دلار 
رس��يد. در طول ش��ب گذشته نيز نرخ لير تا 3.8500 سقوط كرده بود. اين درحالي 

است كه جمعه و پيش از آغاز درگيري ها، نرخ لير در برابر دلار 3.8053 بود. 
تركي��ه هدف عملي��ات خود را ايج��اد منطقه امني به عم��ق 30 كيلومتر در 
 خاك س��وريه از مرز دو كش��ور اعلام كرده اس��ت. ارتش تركيه مي گويد تاكنون
 153 موضع را در خاك سوريه مورد هدف قرار داده است. در مقابل نيروهاي كرد 
»يگان هاي مدافع خلق« از دفع حملات ارتش تركيه س��خن مي گويند. يورونيوز 
با اش��اره به عمليات تركيه در س��وريه نوشته، به نظر مي رسد نزديكي »يگان هاي 
مداف��ع خلق« با امريكا و طرح ائتلاف تحت رهبري واش��نگتن براي ايجاد نيروي 
مرزي در س��وريه، روس��يه را به سوي تغيير سياس��ت خود در حفاظت از منطقه 
عفرين س��وق داده اس��ت. به اعتقاد ناظران، عمليات آنكارا در خاك س��وريه كه 
»شاخه زيتون« نام گرفته، مي تواند بر پيچيدگي شرايط سياسي و نظامي سوريه 
بيفزايد. تركيه در حالي نبرد با نيروهاي كرد را آغاز كرده كه يگان هاي مدافع خلق 
مورد حمايت امريكا قرار دارند. اين در حالي اس��ت كه تركيه متحد ايالات متحده 
در ناتو محسوب مي شود. يگان هاي مدافع خلق با حمايت هوايي امريكا ماه اكتبر 

گذشته موفق به بازپس گيري شهر رقه از داعش شده بودند. 
تركيه از 2012 و همزمان با قدرت گيري يگان هاي مدافع خلق در سوريه نگران 
نفوذ اين نيروهاي كرد در مرز دو كشور بود. رجب طيب اردوغان رييس جمهوري 
تركيه، بارها از يگان هاي مدافع خلق تحت عنوان تروريست ياد كرده است. آنكارا 
اين گروه را وابس��ته ب��ه پ ك  ك مي داند و از ادامه هم��كاري امريكا با يگان هاي 
مدافع خلق و طرح ائتلاف تحت رهبري واشنگتن براي تشكيل يك نيروي مرزي 
جديد و نيرومند با 30 هزار سرباز خشمگين است. در مقابل امريكا تاكيد مي كند 
كه نيرويي در منطقه عفرين ندارد و مس��ووليت اي��ن منطقه را باتوجه به حضور 

ناظران نظامي روس در عفرين متوجه مسكو مي داند. 

عايدي 100 ميليارد دلاري 
عربستان از بازداشت شاهزاده ها

گروه جهان| دادستان كل عربستان براي نخستين بار 
جزئيات وضعيت بازداشت شدگان فساد را فاش كرده است. 
به گزارش بلومبرگ، دادس��تان كل عربس��تان در راستاي 
كمپين مبارزه با فس��اد گفته احتمال دارد كه دولت بيش 
از 100 ميلي��ارد دلار را در جريان توافقنامه هايي با هدف 
تسويه حساب مالي با مظنونان فس��اد به دست آورد. اين 
مق��ام س��عودي همچنين از پاي��ان يافتن مذاك��ره با اين 

مظنونان تا پايان ماه جاري ميلادي خبر داده است. 
س��عود المعجب دادستان كل عربس��تان گفته انتظار 
م��ي رود گفت وگ��و با متهم��ان پرون��ده فس��اد مالي كه 
در هت��ل »ريت��ز كارلتون« زنداني هس��تند ت��ا پايان ماه 
ج��اري ميلادي پاي��ان يابد و كس��اني كه تواف��ق نكنند 
به دادس��تاني تحوي��ل داده خواهند ش��د. وي همچنين 
گفت��ه مقامات ب��ر رد اتهامات حدود ۹0 نف��ر از مظنونان 
 تواف��ق كردند ك��ه در پ��ي آن آنه��ا آزاد ش��دند. حدودا 
۹5 نفر ديگر همچنان در اين هتل زنداني هس��تند كه 5 
نفر از آنان پيشنهادهاي توافق و سازش بر سر اتهامات شان 
را بررس��ي مي كنند. دادستان كل عربستان گفته بقيه هم 
ش��واهد ارائه ش��ده عليه خود را بررسي كرده اند. المعجب 
اع��لام ك��رده پرداخت هايي كه از س��وي متهمان صورت 
خواهد گرفت به شكل پول نقد، املاك و مستغلات و منابع 
ديگر خواهد ب��ود و احتمالا تعداد كمي از اين افراد كه در 
هتل ريتز زنداني هستند با مقامات به توافق برسند. سعود 
المعجب گفته است: »همه مظنونان توانستند از خود دفاع 
كنن��د و تم��ام امكانات در اين هتل از جمله باش��گاه هاي 
ورزش��ي، بولينگ، استخر و سونا، رستوران ها، تمام وسايل 
رفاهي و هر نوع درخواس��ت هاي ش��خصي و روزانه ديگر 
براي بازداشت شدگان فراهم است.« به دنبال مطرح شدن 
اتهامات فس��اد مقامات سعودي در نوامبر گذشته تعدادي 
از شاهزاده ها، وزيران و مسوولان سابق را بازداشت كردند. 
چندي قبل مقامات، شاهزاده متعب بن عبدالله وزير سابق 
گارد ملي را آزاد كردند. او بزرگ ترين ش��خصيتي است كه 
از هتل ريتز پس از تسويه حساب مالي كه قيمت آن ذكر 
نشده، آزاد شده است. همچنين ابراهيم العساف وزير سابق 
دارايي بعد از اثبات بي گناهي اش آزاد شد و با سمت معاون 
وزير به كابينه بازگش��ت، اما همچنان ش��اهزاده وليد بن 
طلال شاهزاده ميلياردر به همراه چند نفر ديگر از بازرگانان 
در بازداش��ت به س��ر مي برند. محمد بن س��لمان وليعهد 
عربستان پيش تر اشاره كرده بود، كساني كه بي گناهي شان 
ثابت شود آزاد مي شوند و ديگر با آنها تسويه حساب مالي 

نمي شود، اما افراد ديگر محاكمه خواهند شد. 
عربستان سعودي با مشكلات جدي اقتصادي دست 
و پنجه نرم مي كند به طوري كه رويترز از درخواست اين 
كش��ور براي دريافت وام سنگين 10 ميلياردي از چند 
بانك جهاني خبر داده است. در اين گزارش آمده، هدف 
رياض از درخواست اين وام سنگين تقويت صندوق هاي 

حاكميتي خود است. 

 دعوت از حيدر العبادي
براي سفر به تركيه

دفتر نخست وزير عراق اعلام كرده وزير خارجه تركيه در 
جريان سفرش به بغداد از حيدر العبادي دعوت كرده كه به 
تركيه س��فر كند. به گزارش سومريه نيوز، دفتر نخست وزير 
عراق اعلام كرده وي در دفتر كارش از مولود چاووش اوغلو و 
هيات همراهش استقبال كرده و طرف تركيه يي از العبادي 
خواس��ته كه به تركيه س��فر كند. در جريان اين ديدار وزير 
خارجه تركيه بر حمايت كش��ورش از وحدت و يكپارچگي 

عراق و نيز ثبات اين كشور تاكيد كرده است. 

 پاكستان دخالت 
در حمله كابل را رد كرد

س��خنگوي وزارت خارجه پاكس��تان با انتش��ار پس��ت 
توييتري، اتهامات افغانس��تان مبني بر مشاركت كشورش 
در حمل��ه تروريس��تي كابل را رد ك��رد. به گ��زارش ايرنا، 
وزارت كشور افغانس��تان مدعي شده بود كه حمله به هتل 
اينتركانتيننتال در پاكستان طراحي شده و از سوي شبكه 
حقاني اجرا شده است. در جريان اين حمله 1۹ نفر كشته و 

12 نفر زخمي شدند. 

اردني ها فقيرتر شده اند
در پ��ي اجراي برخي برنامه هاي دولتي از جمله افزايش 
مالي��ات و قيمت ها در اردن، ميزان فقر مردم اين كش��ور را 
در 201۶ ميلادي20درصد افزايش داشته است. به گزارش 
الجزيره، سطح فقر اردني ها در 2010 ميلادي 1۴درصد بوده 
است. اين نخستين بار است كه در چند سال اخير يك نهاد 
رسمي در اردن آمار فقر را اعلام مي كند. دولت اردن درصدد 
آن اس��ت كه بهاي نان يارانه يي را تا دو برابر افزايش دهد و 
در مقابل براي جبران اين افزايش بها، س��الانه مبلغي را به 

خانواده هاي كم درآمد اختصاص دهد. 

 كويت از روسيه 
گاز وارد مي كند

وزي��ر انرژي روس��يه گفت��ه با همت��اي كويتي خود 
درخصوص صادرات گاز به اين كشور مذاكره كرده است. 
به گزارش ايرنا، الكس��اندر نوواك كه در نشس��ت كميته 
مشترك وزراي ناظر بر اجراي توافق كاهش توليد اوپك 
در مسقط به سر مي برد، گفته با وزير كويتي درخصوص 
امكان صادرات گاز طبيعي به اين كش��ور براي يك دوره 
طولاني، به كارگيري مسالمت آميز انرژي هسته يي و توافق 
كاهش توليد نفت گفت وگو كرده است. شركت گازپروم 
روس��يه ميزان صادرات گاز طبيعي در 2017 را به سطح 

بي سابقه  17۹ميليارد مترمكعب رسانده است. 

 حضور قطر 
در نشست مشورتي ناتو 

قطر پس از يك هفته از امضاي قرارداد همكاري امنيتي با 
ناتو براي نخستين بار در نشست مشورتي اين سازمان شركت 
مي كن��د. وزارت خارج��ه قطر اعلام كرده در اين نشس��ت 
مس��ائلي چون امنيت منطقه يي، همكاري در زمينه مبارزه 
با تروريس��م و جنگ هاي سايبري بررسي خواهد شد. تمام 
چهار كشور ش��ركت كننده در اين نشست )بحرين، كويت، 
قطر و امارات( توافق هاي جداگانه يي را با ناتو منعقد كرده اند. 

دريچه

كوتاه از منطقه

»آكسفام« در آغاز چهل و هشتمين نشست سالانه مجمع جهاني اقتصاد اعلام كرد

نابرابري ها در جهان عميق تر شد

بي اعتنايي بورس هاي جهان به تعطيلي دولت امريكا

»گزينه هسته اي« كارگشا خواهد شد؟
گروه جهان|

دولت امريكا س��ومين روز تعطيلي خود را پشت سر 
گذاشت و بازارهاي سهام به كمك افزايش رشد جهاني و 
سودآوري كه بازارها را ماه جاري به بالاترين ركورد ثبت 
شده خود رساندند، توانستند تا حدود زيادي تحت تاثير 
اين تعطيلي قرار نگيرند. از دوش��نبه 850 هزار كارمند 
دولت به علت تعطيلي ناش��ي از بح��ران بودجه فدرال 
ناگزير به گرفتن مرخصي اجباري بدون حقوق شده اند. 

به گ��زارش بلومبرگ، پس از آنك��ه تعطيلي دولت 
امريكا به دليل اختلاف رهبران سنا در زمينه مهاجرت 
و ساير موضوعات و به بن بس��ت رسيدن مذاكرات وارد 
س��ومين روز خود ش��د، دلار امريكا دوش��نبه آرامي را 
سپري كرد و شاخص دلار بلومبرگ نسبتا بدون تغيير 
باقي ماند. نرخ يورو پس از افزايش��ي نس��بي در ساعات 
اوليه معاملات به دليل افزايش خوش بيني ها نسبت به 
تش��كيل دولت ائتلافي در آلمان در نهايت بدون تغيير 
ماند و در بازار توكيو هر يورو با 1.222۹دلار مبادله شد. 
درحالي كه يوآن در برابر دلار امريكا در قله تاريخي 
۶.۴ يوآن معامله مي ش��ود، معامله گ��ران ارز همچنان 
تمايل چين براي تقويت يوآن را زير نظر قرار دارند. ين 
ژاپن در معاملات دوش��نبه نسبتا بدون تغيير ماند، هر 
دلار ب��ا 110.7۹ين مبادله ش��د و پوند نيز بدون تغيير 

برابر با 1.38۶۹دلار بود. 
به گزارش ايس��نا، نظ��رات سياس��ت گذاران پس از 
تصميم گيري اين هفته بانك ه��اي مركزي اروپا و ژاپن 

ممكن اس��ت عامل بع��دي افزايش ب��ازده اوراق قرضه 
دولتي شود زيرا س��يگنال هايي مبني بر تغيير شماري 
از سياست هاي محرك مالي بروز پيدا كرده است. بازده 
اوراق قرضه 10س��اله وزارت خزانه داري امريكا نس��بتا 
ب��دون تغيير ماند و در 2.۶5درصد ايس��تاد كه كماكان 
بالاتري��ن س��طح بازده��ي از ژوئن 201۴ اس��ت. بازده 
اوراق قرضه 10س��اله دولت استراليا هم بدون تغيير در 

2.8۶درصد باقي ماند. 
پاول كريستنسن، مدير پرتفوي كارگزاري نيويورك 
لاي��ف اينوس��تمنت منيجمنت مي گويد:»ب��ا توجه به 
تاثيرات اقتصادي اندك تعطيلي دول��ت امريكا، بازارها 
نباي��د خيلي تحت تاثير ق��رار بگيرند. فكر مي كنيم كه 
اگر قيمت ها كمي پايين بيايد، فرصت خوبي براي خريد 
سهام خواهد بود. پس از آخرين تعطيلي دولت امريكا در 

سال 2013 بازارها صعود كردند.«

 گزينه هسته اي
تعطيل��ي دولت فدرال امريكا كه از ش��امگاه جمعه 
آغاز شده اس��ت. جمهوري خواهان و دموكرات ها كه تا 
20ژانويه فرصت داشتند تا تدابيري براي تامين خلأ مالي 
هزينه هاي دولت بينديشند اكنون يكديگر را مقصر اين 
شكست مي دانند. دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا 
دوشنبه در پيامي توييتري نوشت:»خوشحالم مي بينم 
جمهوري خواهان با چه قدرتي براي ارتش ما و امنيت در 
مرزهايمان مبارزه مي كنند و در مقابل دموكرات ها فقط 

خواستار مهاجران غيرقانوني هستند كه بدون هيچگونه 
بازرسي به داخل كشور ما بريزند.«

ترام��پ همچنين رهب��ران جمهوري خواه س��نا را 
ترغيب كرد تا يك روند موس��وم به »گزينه هسته اي« 
را ب��ه كار ببندند و قوانين اين مجلس را تغيير دهند تا 
بتوان بودجه را با اكثريت ساده 51 راي تصويب كنند و 
به تعطيلي دولت خاتمه دهند. رهبران س��نا در گذشته 
تمايل��ي به اجراي اين گزينه نش��ان ندادن��د چون اگر 
س��ري بعد كنگره به دست حزب رقيب بيفتد، آنها هم 
مي توانند از همين اختيارات اس��تفاده كنند. ترامپ در 
توييتي نوشت:»اگر بن بست ادامه يابد، جمهوري خواهان 
بايد سراغ 51 درصد)گزينه هسته يي( بروند و روي يك 

بودجه بلندمدت و واقعي راي گيري كنند نه موقت!«
براساس مقررات سنا، لايحه بودجه نيازمند ۶0 راي 
است تا بتوان بر تاكتيك هاي تاخيري حزب مخالف چيره 
ش��د. اين مجلس 100كرسي دارد. جمهوري خواهان با 
51 عضو در اين مجلس اكثريت را دارند و براي تصويب 
بودجه نيازمند كمك دموكرات ها هستند. ميچ مك كانل، 
رهبر اكثريت سناي امريكا گفته بود كه سنا ساعت يك 
صبح دوشنبه طرحي را براي تامين بودجه دولت فدرال 
تا روز 8 فوريه به راي خواهد گذاشت اما اين راي گيري 

بار ديگر به تعويق افتاد. 
مناقش��ه بر س��ر مهاجران بدون م��درك در كانون 
اختلافات قرار دارد. دموكرات ها خواس��تار جلوگيري از 
اخراج بيش از 700هزار مهاجر بدون مدركي هس��تند 

كه در كودكي وارد امريكا ش��ده اند. ترامپ اما مي گويد 
دموكرات ها»بي��ش از آنكه نگران ارتش عظيم يا امنيت 
در مرز جنوبي خطرناك امريكا باش��ند، نگران مهاجران 
غيرقانوني هستند.« مايك پنس، معاون رييس جمهوري 
امريكا هم يك ش��نبه گفت كه دولت بر س��ر مهاجرت 

غيرقانوني وارد مذاكره نخواهد شد. 
از 1۹۹0 تاكن��ون ۴ ب��ار دول��ت ف��درال امريكا 
تعطيل ش��ده اس��ت. در آخرين مورد س��ال 2013 
بيش از 800 هزار كارمن��د دولت موقتا از كار كنار 
گذاش��ته ش��دند و دولت ب��راي 1۶روز تعطيل بود. 
اين نخس��تين بار اس��ت كه تعطيلي دولت درحالي 
رخ مي ده��د ك��ه ي��ك حزب)جمهوري خ��واه( هم 

دو مجل��س كنگره را در اختي��ار دارد و هم رهبري 
كاخ س��فيد را. درحالي كه سنا به توافق براي پايان 
تعطيلي دولت نزديك مي شود، كاخ سفيد مي گويد 
ترامپ از درخواستش از دموكرات ها براي راي گيري 
با ه��دف بازگش��ايي دولت پيش از آغ��از مذاكرات 
درباره سياست مهاجرتي كوتاه نمي آيد. سارا سندرز 
هاكب��ي، س��خنگوي كاخ س��فيد دموكرات ها را به 
تلاش براي منحرف كردن دس��تاوردهاي سال اول 
رياست جمهوري ترامپ متهم كرد و از آنها خواست 
تا از مخالفت با لايحه بودجه دست بردارند. او گفت 
تنه��ا در آن صورت اس��ت كه مي ت��وان راه حلي دو 

حزبي روي تغييرات مهاجرتي يافت. 
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نشست س��الانه مجمع جهاني اقتصاد در داووس 
سوييس امروز با سخنراني نارندرا مودي، نخست وزير 
هند آغاز مي شود و جمعه با سخنراني دونالد ترامپ، 
رييس جمهوري امريكا به پايان مي رسد. اين نشست 
ژانوي��ه هر س��ال با حضور ش��مار زيادي از روس��اي 
جمهوري، نخس��ت وزيران، رهبران تجاري و بانكي و 
اقتصاددان هاي جهان برگزار ش��ده و در اين اجلاس 
پنل ه��ا و ميزگرده��اي مختلف برگزار مي ش��ود. در 
حاش��يه اين نشس��ت نيز ديدارهايي خصوصي ميان 
سياس��تمداران و مقامات اقتصادي برگزار مي ش��ود. 
همچنين با مطرح ش��دن بحث آزارهاي جنس��ي در 
امري��كا و اروپ��ا در ماه هاي گذش��ته، در اين اجلاس 
موضوعات مرتبط با نابرابري و ش��كاف جنسيتي نيز 

بررسي خواهد شد. 
همزمان با آماده شدن رهبران جهان براي شركت 
در اجلاس داووس، بنياد آكس��فام اعلام كرده كه 82 
درصد ثروت جهان به س��مت جمعيت يك درصدي 
ثروتمند جهان مي رود و نيمي از جمعيت فقير جهان 

هيچ سهمي از ثروت نمي برند. 
به گزارش خبرگزاري فرانسه، گزارش جديد بنياد 
خيريه آكس��فام همچنين به اين نكته اش��اره كرده 
 كه ثروت ميلياردرهاي جهان از س��ال 2010ميلادي
۶ برابر سريع تر از كاركنان عادي افزايش يافته است و 
بي��ن مارس 201۶ تا مارس 2017 هر دو روز يك بار 
يك نفر به تعداد ميلياردرهاي جهان اضافه شده است. 
آكسفام از داده هاي خود براي ترسيم اين واقعيت در 
اقتصاد جهاني استفاده كرده است كه اموال ثروتمندان 
مدام بيش��تر مي ش��ود درحالي كه صدها ميليون نفر 
از انس��ان ها در نزاع با فقر براي زنده ماندن هس��تند. 
ويني بيانيي ما، مدير اجرايي بنياد آكسفام در بيانيه يي 
اعلام كرده است:»افزايش چشمگير تعداد ميلياردرها 
نشانه اقتصاد پر رونق نيست بلكه بيانگر يك سيستم 

اقتصادي شكست خورده است.«
آكسفام در بخش ديگري از گزارش خود به مصائب 
كاركن��ان زن پرداخته كه هم��واره درآمدي كمتر از 
مردان داش��ته اند و غالبا كمتري��ن حقوق پرداختي و 
امنيت ش��غلي را دارند. اين گزارش افزوده است كه از 
هر 10ميلياردر ۹ نفر مرد هس��تند. اين گزارش كه با 
عنوان»اجرت كار، نه ثروت« منتشر شده از آمارهاي 

موسسه كرديت سوييس براي مقايسه درآمد مديران 
ارشد و سهامداران با كارمندان معمولي استفاده كرده 
اس��ت. طبق يافته هاي اين گزارش، پولي كه مديران 
ارش��د 5 برند مدلينگ برتر جه��ان در مدت ۴روز به 
دس��ت مي آورند برابر ب��ا درآمد همه عم��ر كارگران 

پوشاك بنگلادشي است!
ب��ه  گفته بيانيما كس��اني كه لباس هاي م��ا را توليد 
مي كنند، تلفن هاي م��ا را مونتاژ مي كنند و غذاي مورد 
مص��رف ما را پرورش مي دهند ب��راي اطمينان از وجود 
منابع دايمي كالاي ارزان قيمت و البته سود شركت ها و 
سرمايه گذاران استثمار مي شوند. بنياد آكسفام از دولت ها 
خواسته براي مقابله با روند رو به افزايش نابرابري، عايدات 
مديران ارش��د و س��هامداران را محدود كنند، ش��كاف 
پرداخت هاي جنسيتي را از ميان بردارند جلو فرار مالياتي 
را بگيرند و بيش��تر روي بهداشت و آموزش هزينه كنند. 
اين گزارش در آستانه نشست سالانه اجلاس اقتصادي 

جهان��ي رهبران مهم سياس��ي و تجاري جهان در يك 
منطقه لوكس كشور س��وييس منتشر شده كه امسال 
روي شعار»آينده مشترك در جهان چند تكه« متمركز 
اس��ت. بيانيما گفته است:»دشوار است، رهبر سياسي 
و تج��اري را پيدا كنيد ك��ه نگويد درخصوص نابرابري 
نگران نيست. اما دشوارتر از آن پيدا كردن كسي است 
ك��ه كاري را در اي��ن خصوص انجام دهد. بس��ياري از 
آنه��ا با كارهايي مانند كاهش ماليات ها و بي توجهي به 

حقوق كاركنان اوضاع را بدتر مي كنند.«

 داووس با مودي آغاز و با ترامپ پايان مي يابد
به گزارش خبرگزاري فرانسه ۶ ماه پس از حضور 
پر حاش��يه دونالد ترامپ در اجلاس سران گروه 20 
در هامبورگ آلمان يك بار ديگر س��ران قدرت هاي 
جهان��ي اين  ب��ار در داووس س��وييس روياروي هم 
قرار خواهن��د گرفت. مش��اوران امانوئ��ل ماكرون، 

رييس جمهوري فرانسه گفته اند كه او در سخنراني 
فردا)چهارش��نبه( ديدگاه هاي��ش را در ارتب��اط ب��ا 
جهاني سازي و نحوه برخورد با نابرابري ها در جهان، 
تغييرات آب و هوايي و افزايش ملي گرايي در جهان 
ارائ��ه خواهد ك��رد. پائولو جنتيلوني، نخس��ت وزير 
ايتالي��ا نيز از ديگر رهبران اروپايي حاضر در داووس 
اس��ت. ژان كلود يونكر، رييس كميس��يون اروپا نيز 
امس��ال در اج��لاس مجمع جهان��ي اقتصاد حضور 
دارد و س��خنراني خواهد كرد. پس از 20س��ال اين 
نخس��تين  بار اس��ت كه يك رييس كميسيون اروپا 
در داووس حاضر مي شود. كاخ سفيد نيز اعلام كرده 
كه رييس جمهوري امريكا در اين اجلاس ش��ركت 

خواهد كرد. 
اجلاس داووس سال گذش��ته چند روز پيش از 
مراسم تحليف ترامپ شروع شد و 20ژانويه همزمان 
با مراس��م آغاز به كار ترامپ به پايان رسيد. علاوه بر 

مقاماتي از دولت اوباما، آنتوني ساكراموچي از مديران 
مالي نيويورك از طرف تيم ترامپ در اجلاس پارسال 

شركت كرده بود. 
گفته شده، امسال ترامپ با وجود مشكلات داخلي 
امريكا با هيات بزرگي متش��كل از ركس تيلرس��ون 
وزير خارجه، استيو منوچين وزير خزانه داري و جرد 
كوشنر دامادش در داووس خواهد بود. پس از حضور 
بيل كلينتون در اجلاس داووس در سال 2000 اين 
نخس��تين  بار اس��ت كه يك رييس جمهوري امريكا 
در اين اجلاس حاضر مي ش��ود. جورج دبليو بوش و 

باراك اوباما هيچگاه در داووس حاضر نشده بودند. 
در اين حال كاخ س��فيد با اع��لام حضور ترامپ 
در داووس ب��ه نوعي جهانيان را متعجب كرد چراكه 
اجلاس داووس به عنوان يك گردهمايي از نخبگان 
و نمايندگان نظام سياسي مستقر محسوب مي شود 
كه ترامپ از آنان انتقاد كرده و خود را با ديدگاه هاي 
پوپوليستي و به عنوان ضد نظام سياسي مطرح كرده 
است. اما سخنگوي كاخ سفيد تاكيد كرده، ترامپ از 
هر فرصتي براي مطرح كردن ايده »اول امريكا« در 
جمع رهبران جهان اس��تقبال مي كند و قصد دارد 
سياس��ت هاي خود را مبني بر تقويت ش��ركت ها و 
صنايع امريكايي را ترويج كند. ترامپ قرار است طبق 
برنامه جمعه آينده در مجمع داووس سخنراني كند. 
ناظ��ران بر اين باورند كه حض��ور ترامپ موجب 
نارضايتي كش��ورهايي خواهد شد كه وي به اشكال 
مختلف به آنان حمله كرده است. كشورهايي چون 
آلمان، بريتانيا، كانادا، مكزيك، چين، پاكستان و قطر 
ازجمله كشورهاي هستند كه ترامپ در توييت هاي 
خود آنان را در زمينه هاي اقتصادي و سياسي هدف 
حمله و انتقاد قرار داده اس��ت ام��ا رويارويي اصلي 
با اروپا و چين در زمينه مس��ائل سياس��ي و تجاري 
خواهد بود. از هفته ها پيش رس��انه ها و تحليلگران 
از تقاب��ل رهب��ران اروپا ب��ه ويژه امانوئ��ل ماكرون، 
رييس جمهوري فرانس��ه و آن��گلا مركل، صدراعظم 
آلم��ان با دونالد ترامپ، رييس جمه��وري امريكا در 
داووس س��خن گفته اند. گرچ��ه با توجه به تحولات 
اخير در واش��نگتن و تعطيلي دولت امريكا به دليل 
عدم توافق دو حزب اصلي اين كش��ور بر سر بودجه 
موقت، اينك حضور ترامپ در داووس در هاله يي از 

ابهام قرار دارد. 
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ايرانشهر8
بودجه 97 شهرداري تهران 

در ترازوي نقد
برنامه اجرايي و مالي يك ساله 
ش��هرداري ته��ران كه توس��ط 
ش��هردار ارائه ش��ده، از نظر بنده 
داراي نكاتي اس��ت ك��ه در اين 

نوشته به آن مي پردازيم. 
در ابت��دا به اين نكته اش��اره 
كرده اند كه »گام نخست تدوين 
هر برنامه، شناخت و تحليل وضع 
موجود اس��ت كه با بررسي نقاط 
ق��وت و ضع��ف، راهكارهاي��ي را 
براي نيل به اهداف ارائه مي كند«. از نظر مهندسان شهرساز 
نيز گام نخس��ت، ش��ناخت وتحليل وضع موجود است ولي 
سوال اينجاس��ت اين شناخت توسط چه كس��اني و با چه 
ابزاري صورت مي گيرد ؟ براي مثال هنگامي كه بيماري به 
پزش��ك مراجعه مي كند، توقع دارد پزشك ابتدا توسط ابزار 
آزمايشگاهي، آزمايش��ي از بيمار بگيرد و سپس با استفاده 
از دان��ش و تجربيات خود جواب آن آزمايش را تحليل كند 
و س��پس داروي مناس��ب را تجويز كند. از آنجايي كه شهر 
نيز مانند يك موجود زنده اس��ت بايد ابتدا توسط ابزارهاي 
مناسب و به روز، وضع موجود اسكن شود و شناخت كافي و 
درس��ت و دقيق در سريع ترين زمان ممكن از وضع موجود 
حاصل ش��ود و سپس اين ش��ناخت به دست متخصصين 
واقعي سپرده شود تا مورد تحليل قرار بگيرد و راهكار براي 

حل مسائل و برطرف كردن مشكلات را ارائه كنند. 
يكي از مسائل در اين رابطه، اين است كه متاسفانه هنوز 
هم ابزار مناس��ب براي شناخت وضع موجود در شهرداري و 
شركت هاي وابسته وجود ندارد و مرحله شناخت وضع موجود 
به قدري طولاني مي شود كه ديگر نمي توان براي برنامه ريزي 
به آن اعتماد كرد و هنگامي كه مردم از شهرداري توقع دارند 
راه حلي براي مشكل ارائه كند، شهرداري در حال شروع براي 
شناس��ايي مشكل اس��ت و روند طولاني ارائه و اجراي طرح 

و حل مشكل، باعث نارضايتي مردم از شهرداري مي شود. 
مث��لا در بحث شهرس��ازي و در مرحله ش��ناخت وضع 
موجود ما بايد ابتدا برداش��ت هاي ميداني داشته باشيم. اين 
برداشت ها هم اكنون توسط دانشجوياني كه در شركت هاي 
مهندس مشاور هس��تند و به صورت دستي روي نقشه ها و 
فرم هاي كاغذي انجام مي ش��ود كه در اين نوع برداش��ت به 
دليل زمانبر بودن تكميل فرم ها و پيدا كردن عوارض زمين 
و عدم اس��تفاده از  GPS، زمان زيادي صرف خواهد ش��د 
در صورتي كه مي توان با اس��تفاده از نرم افزارهاي مربوطه و 
اس��تفاده از دانش برنامه نويسي، اطلاعات را روي نقشه وارد 
كرد و اطلاعات بلافاصله براي اپراتور در مركز ارسال شود و 
كار تحليل همراه با برداشت همزمان شروع شود. متاسفانه 
به دليل اس��تفاده از نيروهاي غي��ر تخصصي در بخش هاي 
تخصص��ي، امكان ارائه و اجرا اينگون��ه ايده ها وجود ندارد و 
به همين دليل اس��ت كه با وجود دس��ت و پا زدن هاي زياد 
در هر دوره از ش��هرداري، ما تغيير چشمگيري در مديريت 
شهري احس��اس نكرديم.  در گزارش شهرداري به افزايش 
بي روي��ه و يك باره ح��دود از 13 هزار نفر به مجموع نيروي 
انساني در انتهاي سال 1395 و ابتداي سال جاري )و كسري 
اعتبار ناش��ي از آن( اش��اره ش��ده بود كه در اين رابطه نيز 
مي توان گفت كه نيروي انساني در هر سازماني، ركن اصلي 
آن س��ازمان محسوب مي ش��ود ولي نيروي انساني مناسب 
داراي شاخص هايي است كه بايد قبل از استخدام بررسي و 
گزينش علمي و كاربردي شوند. براي مثال، در حال حاضر 
اگر بخواهيم براي بخش شهرس��ازي يك ش��هرداري نيرو 
استخدام كنيم ابتدا شرط مدرك و سن و معدل مي گذاريم 
ولي به نظر ش��ما آيا تا به حال با اين نوع گزينش به جايي 
رس��يده ايم ؟ بايد نوع گزينش ما تغيي��ر كند و به من نظر 
من گزينش بايد در ابتدا با توجه به مطالعات تحقيقاتي آن 
فرد و س��پس با توجه به رشته كارشناسي ايشان انجام شود 
زيرا همه ما مي دانيم كه در مقطع كارشناس��ي ارشد، افراد 
دانش كافي در آن رش��ته را به دس��ت نمي آورند و معمولا 
براي ارتقاي شغل فعلي، مدرك مي گيرند كه اين خود باعث 
استخدام تخصص هاي پوشالي در آن سازمان مي شود.  يكي 
از راهكار ها مي تواند تهيه ليس��ت رساله ها و پايان نامه ها و 
پژوهش ها از كل دانش��گاه هاي كشور باشد و از محققين و 
دانشجويان دعوت به مصاحبه و همكاري شود. ولي مشكل 
اساس��ي اينجاس��ت كه در برنامه يي كه توسط شهردار ارائه 
شده، استخدام 13000 نيرو را جزو چالش ها و مسائل پيش 
روي تهيه و تنظيم بودجه س��ال 1397 ش��هرداري تهران 
مطرح كرده اس��ت و ش��ايد اين بدين معني باشد كه از اين 
پس ديگر اس��تخدام نخواهند داشت كه اين خود مي تواند 
چالش نبود متخصص واقعي در ش��هرداري را تشديد كند. 
زيرا اين نيروي متخصص است كه مي تواند با خلاقيت خود 
در مواقع بحراني راهكار هاي كاربردي ارائه دهد ولي نيروي 
غيرمتخصص، پيوس��ته در حال يادگيري آن شغل است و 
فرصتي براي ارائه ايده ندارد زيرا دامنه آموخته هاي ايش��ان 
بس��يار كم است و فقط به كار هاي كليش��ه يي اطراف خود 
محدود مي ش��ود.  در بخش معاونت شهرس��ازي و معماري 
كه در برنامه اجرايي و مالي يك ساله شهرداري تهران مطرح 
شده اس��ت، توجه ويژه يي به بافت فرس��وده شده است كه 
به نظر بنده هم يكي از تصميمات درس��ت اين برنامه است. 
زي��را با توجه به اينكه تهران روي كمربن��د زلزله قرار دارد، 
مردم از شهرداري توقع دارند راهكار هايي براي پيشگيري و 
مديري��ت و خروج از بحران ارائه دهد و بودجه كافي را براي 
اين منظور در نظر گرفته باش��د. به همين دليل، شهرداري 
بايد همكاري خود را با س��ازمان مديريت بحران و س��ازمان 
پدافن��د غيرعامل گس��ترش ده��د و پروژه ه��اي كاربردي 
مش��ترك تعريف كنند و در بحث ت��اب آوري در طراحي و 
برنامه ريزي ش��هري توجه ويژه يي داشته باشند. اگر چه در 
بخش مص��ارف در اين برنامه نيز به بحث تاب آوري اش��اره 
شده است ولي نياز است توجه ويژه يي به اين موضوع داشته 
باشد و در شرح خدمات پروژه هاي شهري، به صورت جدي 
تاب آوري ش��هري را وارد نمايد و از شركت هاي مهندسين 
مشاور معماري و شهرسازي و عمران بخواهد در پروژه هاي 
خود بحث تاب آوري و پيشگيري و مديريت و خروج از بحران 
را در نظر بگيرند. همچنين ش��هرداري بايد از متخصصين و 
محققين شهرسازي آشنا و فعال در بحث مديريت بحران و 
پدافن��د غيرعامل دعوت به هم��كاري نمايد زيرا اين بخش 
در ش��هرداري در حال حاض��ر فعاليت كاربردي و تخصصي 
مفيدي ندارد. شهرداري بايد در جذب سرمايه هاي مردمي 
و مش��اركت خانواده ها در پروژه هاي ش��هري برنامه ريزي 
ويژه يي داشته باشد زيرا هر خانواده يك نهاد اجتماعي است 
كه مي تواند از س��رمايه خود در پروژه هاي شهري كوچك 
كمك نمايد و آن را مديريت كند. اين امر منجر به اشتغال 
زاي��ي براي اعضاي خانواده و در نتيجه براي جوانان ش��هر 
تهران خواهد شد. بخش حقوقي شهرداري بايد ساز و كار 
حقوقي مناسبي براي ورود خانواده ها براي سرمايه گذاري 
و مديري��ت پروژه هاي كوچك مقياس را آماده نمايد. اين 
موضوع مي توان��د به عنوان ايده يي جدي��د براي افزايش 
درآمد ش��هرداري ها مطرح شود و جايگزين فروش تراكم 

و فروش شهر شود. 

يادداشت

حجت ميرزايي، معاون شهردار  در پاسخ به »تعادل« خبر داد

خيز شهرداري تهران براي جذب سرمايه خارجي

»تعادل« نقاط قوت و ضعف بودجه سال 97 شهرداري تهران را بررسي مي كند

چرخش آهسته به سوي توسعه درآمدهاي پايدار
گروه راه و شهرسازي  آزاده كاري 

محمدعلي نجفي بودجه س��ال 97 ش��هرداري 
تهران را يك ش��نبه هفته جاري تقديم شوراي شهر 
كرد. شهردار و ديگر مسوولان شهري در گفته هاي 
خود به اين نكته اشاره كردند كه باتوجه به كمبود 
منابع مالي در ش��هرداري بودجه سال 97 انقباضي 
بس��ته خواهد ش��د. اين اظهارات البت��ه در لايحه 
بودجه نيز با كاهش 2.2درصدي نمود داش��ت. اين 
ميزان كاه��ش در برخي بخش ها ب��ه وضوح ديده 
مي ش��ود، از جمله كاه��ش 10درصدي كمك هاي 
ش��هرداري ته��ران ب��ه س��ازمان ها و ش��ركت هاي 
زيرمجموع��ه؛ بدين معنا ك��ه 5درصد از كمك هاي 
شهرداري براس��اس عملكرد سازمان ها و شركت ها 
در سال 1395كاهش يابد و 5درصد از طريق منابع 

درآمدي آنها تامين شود. 

 تبصره هاي بودجه سال 1397 
به گفته نجفي، بودجه س��ال 97 بسيار متفاوت 
از بودجه س��ال هاي پيش است و به جرات مي توان 
گف��ت، بنيادي ترين تغييرات بودجه يي براي س��ال 
1397 در بخش تبصره ها اتفاق افتاده است. كاهش 
و حذف تبصره هاي غير ض��روري )از 41 تبصره به 
24 تبص��ره( به همراه پيش بيني س��از و كار ايجاد 
و تقوي��ت خزانه متمركز ش��هرداري ها از جمله آن 

است. 
نهاده��اي  و  س��ازمان ها  نخس��تين بار  ب��راي 
زيرمجموعه شهرداري موظف شده اند، تمام درآمد 
خ��ود را به حس��اب خانه ش��هرداري واريز كنند و 
براس��اس بودجه مصوب در ش��هرداري هزينه هاي 
خ��ود را اخذ كنند. قطعا واريز همه درآمدها به يك 
حس��اب مركزي گام مهمي در جهت شفاف س��ازي 
مالي ش��هرداري خواهد ب��ود. در تبصره )1( ضمن 
اتخ��اذ تدابي��ر ب��راي اجراي��ي نمودن بخش��نامه 
ابلاغ��ي وزارت كش��ور در خص��وص خزانه متمركز 
شهرداري ها، مكانيسم واريز درآمدهاي سازمان ها و 

شركت هاي تابعه به خزانه تعريف شده است. 
ضمنا در اين تبصره ذي حسابان مكلف به رعايت 
مفاد موافقتنامه ه��اي متبادله در جذب هزينه هاي 

مربوطه هستند. 
درخصوص بررسي بودجه سازمان ها و شركت ها 
ضمن بازنگري در تعداد نيروي انس��اني، ساختار و 

تشكيلات و به روز رساني شناسنامه آنها سعي برآن 
ش��ده تا هزينه ه��اي آنها به حداقل ممكن برس��د. 
در همين راس��تا سازمان و ش��ركت ها به سه دسته 

تقسيم شده اند. 
دسته اول س��ازمان ها و شركت هايي هستند كه 
به نيابت از ش��هرداري تهران درآمدهاي شهرداري 
را وصول مي كنند. س��از و كار واريز و پرداخت اين 
درآمدها در بند »الف« تبصره )2( آمده است. دسته 
دوم سازمان ها و ش��ركت هايي كه سودده هستند، 
مكانيسم و ميزان واريز سود به عنوان يكي از منابع 
درآم��دي پايدار در بند »ب« تبص��ره مذكور آمده 
است ودسته سوم سازمان ها و شركت هايي هستند 
ك��ه درآم��د و هزينه هاي آنها س��ر به س��ر بوده يا 

زيان ده هستند. 
درآمدهاي س��ازمان ها و ش��ركت ها به تفكيك 
عمليات��ي و غيرعمليات��ي تدقي��ق ش��ده و نح��وه 
گ��ردش نقدينگي و چگونگ��ي درج در صورت هاي 
مال��ي تعيين گرديد. ضمنا فعاليت هاي س��ازمان ها 
و شركت هاي ش��هرداري تهران در جهت اهداف و 

وظايف ذاتي شهرداري تهران تعيين شده است. 
همچنين استفاده از انواع روش هاي تامين مالي 
و ابزارهاي مش��اركت بخش عموم��ي – خصوصي 
)PPP( نظي��ر BOT، فاينان��س و... و پيش بين��ي 
ميزان و نحوه اس��تفاده در قالب بند »الف« تبصره 
)20( و تبصره )17( پيش��نهاد شده است. ظرفيت 
اين تبصره را بايد به ظرفيت 900.1 ميليارد تومان 

واگذاري دارايي مالي افزود. 
از س��وي ديگر غيرمتمركز كردن بودجه و واريز 
آن به ش��هرداري هاي مناطق از ديگ��ر تفاوت هاي 
بودجه س��ال 97 اس��ت و در واقع مي توان گفت از 
اقدامات كليدي و س��اختاري تدوين بودجه س��ال 
1397 در بخش هزينه ي��ي تمركز زدايي از 3820 
ميلي��ارد تومان )حدود 22درص��د( از اعتباراتي كه 
در س��ال هاي گذش��ته به صورت متمركز دراختيار 
س��تاد قرار مي گرفت نظير حقوق و مزاياي پرسنل، 
فعاليت هاي رفت و روب، نگهداري فضاي س��بز و... 
است كه س��بب افزايش س��هم اعتبارات مناطق از 
كل بودجه عمومي از 15.6درصد در س��ال 1396 
به 26.1 درصد در بودجه پيش��نهادي سال 1397 

شهرداري تهران رسيده است. 
اينها بخشي از تفاوت بودجه سال 97 باسال هاي 

پيشين است. سجاد خسروي كارشناس امور شهري 
در گفت وگ��و ب��ا »تعادل« به بررس��ي نقاط قوت و 
ضعف لايحه بودجه پرداخت. وي با اش��اره به اينكه 
تهران به عنوان پايتخت سياس��ي يكي از كشورهاي 
مه��م منطقه محس��وب مي ش��ود و تجميع حدود 
70درصد ثروت كش��ور در اين كلان شهر گواه اين 
مطلب است؛ گفت: از طرفي ديگر تهران كاملا متاثر 
از سياس��ت هاي كلان مملك��ت از نظ��ر اقتصادي-

سياسي-اجتماعي و فرهنگي است كه رونق يا ركود 
هر كدام از فعاليت هاي ذكر شده باعث رونق و ركود 
اين كلان ش��هر مي شود. ش��هرداري شهر تهران نيز 
به عنوان بزرگ ترين ش��هرداري كش��ور كاملا متاثر 
از رونق و ركود اقتص��ادي قرار دارد. به عنوان مثال 
در چند س��ال گذشته ركود حاكم بر بخش مسكن 
كه همچنان نيز ادامه دارد درآمدهاي شهرداري را 

تحت تاثير خود قرار داده است. 

 گام هاي آهسته شهرداري 
وي بابي��ان اينكه بودجه ش��هرداري ش��هر تهران 
در س��ال هاي گذش��ته نيز تحت تاثي��ر همين ركود 
قرار داشته اس��ت، گفت: از طرفي ديگر ناپايدار بودن 
منابع شهرداري در بخش هاي ديگر بر بودجه هر ساله 
تاثيرگذار بوده اس��ت. همانطور كه شهردار نيز اشاره 
كرده، بودجه سال آينده با رويكرد انقباضي واقعي تهيه 
شده است. اين بودجه بالغ بر 17 هزار و 500ميليارد 
تومان است و به گفته محمدعلي نجفي شهردار تهران 
79درص��د از اين بودجه از مح��ل درآمدهاي ناپايدار 
ش��هري تامين خواهد شد. باتوجه به درصد ذكر شده 
مي توان اين گونه نتيجه گرفت كه شهر تهران به سمت 
توسعه پايدار شهري گام هاي كندي خواهد داشت كه 
اين يكي از اصلي ترين مش��كلات بودجه س��ال آينده 

به شمار مي رود. 
به گفته اين كارش��ناس ش��هري، ت��ا زماني كه 
ش��هرداري درآمدهاي پايدار را ب��راي خود تعريف 
نكند، بايد همچنان ش��اهد اينگونه درصدهاي بالا 
از درآمدهاي ناپايدار در بودجه باش��يم. درآمدهاي 
غيرپايدار در واقع حبابي هس��تندو غيرواقعي شدن 
بودجه موجب بروز مشكلات در آينده خواهد شد. 

وي يكي از ويژگي ها مثبت بودجه سال آينده را 
اولويت بندي پروژه ها برش��مرد و گفت: بودجه سال 
97 داراي اولويت بن��دي اس��ت. ب��ه اين صورت كه 

 شامل حذف 57 پروژه خاتمه يافته تا پايان سال 96، 
23 پ��روژه متوقف و 46 پروژه ش��روع نش��ده يا با 
پيش��رفت فيزيكي پايين است. همچنين 92 رديف 
كمك كه با وظايف ذاتي شهرداري غير مرتبط بوده 
اس��ت در بودجه س��ال آينده حذف خواهد شد. در 
 اين ميان، در بودجه سال 97 اعتبار لازم براي اتمام

 220 پروژه يي كه داراي پيش��رفت فيزيكي بالايي 
بوده و در س��ال 97 قابل اتمام هستند، پيش بيني 

شده است. 

 كاهش بودجه كمك به مراكز مذهبي 
خس��روي با بيان اينكه يكي ديگر از مش��كلات 
ش��هرداري ته��ران ع��لاوه ب��ر بح��ران ناپايداري 
درآمد در س��ال هاي گذش��ته به عدم ش��فافيت در 
هزينه ها برمي گردد، اظهار كرد: بايد توجه داش��ت 
ك��ه مديريت جديد ش��هري تهران بايد پاس��خگو 
هزينه هاي مربوطه باشد. يكي ديگر از اشكالاتي كه 
به مديريت قبلي شهر وارد است، صرف هزينه هاي 
ميلياردي براي تبليغات مذهبي اس��ت كه اين كار 
ذاتا جزئي از وظايف سازمان تبليغات اسلامي بوده 
و بايد توجه داشت كه اينگونه وظايف بايد به متولي 
اصلي خودش واگذار گردد. خوش��بختانه در بودجه 
س��ال آينده هر چند اين كمك ها حذف نش��ده اما 

كاهش قابل توجهي داشته است. 

 اولويت بودجه با حمل ونقل عمومي 
وي ادام��ه داد: تهران به عنوان آلوده ترين ش��هر 
اي��ران بايد ي��ك رديف بودجه خاص براي توس��عه 
ن��اوگان حمل ونقل عمومي و توس��عه مترو و خارج 
ك��ردن اتومبيل ه��اي آلوده كنن��ده ش��هري وجود 
داش��ته باش��د. كه به گفته نجفي در حوزه معاونت 
حمل ونق��ل و ترافيك باتوجه وي��ژه به آلودگي هوا 
پيش بيني يك رديف اعتباري جديد بابت بهسازي 
و نگه��داري مراكز معاينه فني براي افزايش كارايي 

و ارتقاي استانداردها انجام شده است.
همچنين بهره گيري از سامانه هوشمند نظارتي 
در ت��ردد خودروه��اي واج��د مجوز ت��ردد، منظور 
نم��ودن رديف اعتباري جهت توس��عه و نوس��ازي 
ايس��تگاه هاي س��نجش آلودگي هوا و ص��دا، انجام 
مطالعات و طرح هاي زيست محيطي در امر كنترل 
كيفيت هوا، پيش بيني رديف اعتباري تحت عنوان 
توس��عه و تامين ناوگان خطوط مترو در اين لايحه 

درنظر گرفته شده است. 

 توجه ويژه به بافت هاي فرسوده 
بافت هاي فرس��وده ش��هر از ديگر مسائلي است 
كه بايد در بودجه به آن توجه ويژه ش��ود. اين گونه 

بافت ها محدوده هاي آس��يب پذير ش��هر محس��وب 
شده و نيازمند برنامه ريزي و مداخله هماهنگ براي 
ساماندهي و ارتقاي كيفيت سكونت است. براساس 
اطلاعات ش��ركت عمران و بهس��ازي شهري ايران 
مس��احت بافت فرس��وده مصوب در ته��ران برابر با 
3268 هكتار برآورد شده، همچنين نسبت مساحت 
بافت فرسوده به س��طح كلان شهر تهران در حدود 
5درصد اس��ت. از طرفي حدود يك ميليون و200 
هزار نفر در اين مناطق سكونت دارند و اين الزام را 
به وجود مي آورد تا اين بافت ها احيا شوند و بودجه 

كافي براي احياي آنها درنظر گرفته شود. 
خس��روي با بيان اينكه بررسي بودجه شهرداري 
تهران طي س��ه سال گذش��ته نشان از اين دارد كه 
ميزان بودجه افزايش چنداني نداش��ته است، گفت: 
اين در حالي اس��ت كه در سه سال گذشته همواره 
پروژه هاي عمراني در ش��هر انجام شده است. البته 
باب��ت اين پروژه ه��ا حدود 10ه��زار ميليارد تومان 
بدهي ب��ه پيمانكاران وج��ود دارد و نزديك به 20 
هزار ميليارد تومان ديگر بدهي به بانك هاس��ت كه 
ه��ر روز اين به دليل بهره بانكي بر ميزان اين بدهي 
افزوده مي شود. از طرفي ديگر شهرداري براي اتمام 
پروژه ه��اي نيم��ه تمام به 25 ه��زار ميليارد تومان 
اعتب��ار نياز دارد تا پروژه ها تكميل ش��ود و در واقع 
ش��هرداري يك بدهي 55هزار ميليارد توماني دارد 
ك��ه بايد با بودجه 17ه��زار و 500 ميليارد توماني 
هم ش��هر را بايد اداره كند و هم بدهي ها را در يك 
سررسيد پرداخت كند. اين كارشناس شهري ادامه 
داد: باتوج��ه به اين حجم از بدهي ه��ا و نيز ميزان 
بودجه بايد به انتظار نشس��ت ك��ه مديريت جديد 

شهري چگونه به اداره شهر مي پردازند. 
وي يك��ي ديگ��ر از ويژگي ه��اي بودجه س��ال 
آين��ده را كاهش و حذف تبصره ه��اي غير ضروري 
ب��ا ش��هرداري برش��مرد و تصريح ك��رد: البته بايد 
توجه داش��ت كه رفع ي��ا كاهش هر ك��دام از اين 
موارد نيازمند بودجه بيش��تر از بودجه فعلي اس��ت 
و نياز به يك زمان بندي معين دارد. بخش عظيمي 
از ش��هر تهران روي گس��ل واقع ش��ده و همچنين 
نشست سالانه 33 س��انتي متر از دشت تهران جزو 
مواردي اس��ت كه به آس��اني نمي ت��وان از كنار آن 
گذش��ت و نياز اس��ت تا بودجه كافي براي اين امر 
اختصاص يافته و ب��ا برنامه ريزي هدفمند، اين نوع 
سكونتگاه هاي ش��هري را بيش از پيش مورد توجه 
ق��رار داد. در بخش حمل ونقل عموم��ي نيز تهران 
س��الانه نياز به 500 الي 600 اتوبوس همگاني دارد 
ب��ا توجه ب��ه بودجه فعلي بايد به انتظار نشس��ت و 
منتظر ماند كه اتوبوس هاي خريداري س��ال آينده 

به چه تعداد خواهند رسيد. 

گروه راه و شهرسازي  آزاده كاري 
مع��اون  ميرزاي��ي،  ك��ه حج��ت الله  آنگون��ه 
برنامه ريزي و توس��عه شهري شهردار تهران گفته 
است، تلاش بسيار جدي در اين نهاد شهري براي 
شناس��ايي، آماده س��ازي و معرفي 100 پروژه به 
سرمايه گذاران خارجي در حال انجام است و اميد 
مي رود تا پايان س��ال اين 100 پروژه شناسايي و 

به سرمايه گذاران خارجي ارائه شود. 
شوراي ش��هر تهران در روزهاي گذشته شاهد 
دو اتفاق مهم ش��هري بود. هفته پيش ش��هردار 
تهران گ��زارش 100 روزه خود را ك��ه از ابتداي 
ش��روع به فعاليتش ق��ول آن را داده بود در قالب 
س��ند تحويل و تحول در صحن شورا قرائت كرد 
ك��ه بازتاب هاي مختلفي از س��وي مس��وولان و 
رس��انه ها داشت. يك شنبه هفته جاري نيز لايحه 
بودجه شهرداري توس��ط نجفي تقديم شورا شد. 
ديروز نيز حجت الله ميرزاي��ي معاون برنامه ريزي 
و توس��عه شهري شهرداري تهران در يك نشست 
خبري به س��والات خبرنگاران درباره سند تحويل 
و تحول و نيز لايحه بودجه 97 ش��هرداري تهران 

پاسخ داد. 
ميرزايي در پاس��خ به سوال »تعادل« مبني بر 
اينكه سهم س��رمايه هاي خارجي در بودجه سال 
آينده ش��هرداري تهران به چ��ه ميزان پيش بيني 
شده است؟ گفت: موضوع سرمايه گذاري خارجي 
در قالب تبصره هاي بودجه ديده ش��ده اس��ت. به 
اين صورت كه كف آن صفر در نظر گرفته ش��ده 
ام��ا س��قف آن باز اس��ت. يعني به ه��ر اندازه كه 
بت��وان منابع خارجي جذب ش��ود به خصوص در 
ح��وزه معاونت هاي فني و عمراني وحمل و نقل و 
ترافيك و نيز معاونت مالي براي پروژه هايي نظير 

شهر آفتاب محدوديتي وجود ندارد. 
وي با بيان اينكه جذب س��رمايه گذاري خارجي 
ب��ه دو موضوع بس��تگي دارد، تصريح كرد: اول بايد 
ديد ش��رايط سياست خارجي كش��ور چگونه پيش 
خواهد رف��ت و تامين كنندگان مالي رابطه خوبي با 
كش��ور خواهند داش��ت يا خير؟ همچنين تلاش و 
س��عي معاونت ها نيز در اين امر بسيار تعيين كننده 
اس��ت. زيرا در بهترين شرايط اگر شهرداري تحرك 
نداش��ته باش��د، اتفاقي نخواهد افتاد. اكنون تلاش 
بسيار جدي براي شناس��ايي و آماده سازي نزديك 
به 100 پروژه براي سرمايه گذاري خارجي در حال 
انجام است واميدواريم تا پايان سال اين 100 پروژه 
شناس��ايي شده و طرح هاي توجيهي آنها تهيه شود 

و به سرمايه گذاران ارائه شود. 
ميرزايي در پاسخ به اينكه اين 100 پروژه بيشتر 
در چه حوزه هايي هستند؟ تصريح كرد: يك بخش 
در حوزه حمل و نق��ل و ترافيك و بخش ديگر هم 
در حوزه خدمات عمومي ش��هر مانند مجتمع هاي 
ايس��تگاهي، ش��هر آفتاب، سيتي س��نترها و موارد 

مشابه است. 
وي ادام��ه داد: در اي��ن ب��اره پيش بيني رقمي 
صورت نگرفت��ه و همانطور كه گفت��م، محدوديتي 
براي اين كار وجود ندارد. ش��هرتهران ظرفيت هاي 
بس��يار وسيعي دارد و هر اندازه كه سرمايه خارجي 
جذب ش��ود، باز هم نيازمند سرمايه گذاري خواهيم 
بود. ما نيز در ش��هرداري اميدواري��م كه در جذب 

سرمايه هاي خارجي موفق ظاهر شويم. 

 اثر نرخ ارز در بودجه 97؟
تورم يكي از ش��اخصه يي كلان اقتصادي است كه 
در لايحه بودجه ش��هرداري ديده شده است. ميرزايي 
در پاس��خ به س��وال ديگر »تعادل« مبني بر اينكه آيا 
اثر ديگر ش��اخص هاي اقتص��اد كلان مانند نرخ ارز و 
نرخ س��ود س��پرده ها در بودجه 97 ش��هرداري ديده 
شده اس��ت؟ تصريح كرد: يك مدل شبيه سازي شده 
در خص��وص متغيره��اي كلان اقتص��ادي در بودجه 
شهرداري در حال انجام است و عمدتا حوزه هايي كه 
متاثر از بازار ارز است مانند حوزه حمل و نقل در خريد 
اتوبوس و واگن و توسعه مترو تحت تاثير شاخصه هاي 

كلان اقتصادي قرار دارد. 
وي ادامه داد: در بودجه شهرداري متغيرهايي كه 
متاثر از تورم هس��تند را مورد توج��ه قرار داده ايم، اما 
چنانچه اتفاق پيش بيني نش��ده ديگري رخ دهد، در 
اين بودجه ديده نشده و بايد بعدها آن را اصلاح كرد. 
البته اين فقط مربوط به شهرداري نيست و در مجلس 
نيز لايحه بودجه ممكن است تحت تاثير جهش هاي 

ناگهاني درآمدي قرار گيرد. 

 تعجب از آشفتگي از گزارش نجفي
ميرزايي با اش��اره به سند تحويل و تحول شهرداري 
ته��ران گفت: تعجب مي كن��م كه چرا برخ��ي از ارائه 
اين گزارش اين همه آش��فته شده اند. اين در شرايطي 
اس��ت كه هنگامي كه آقاي قاليباف ش��هرداري تهران 
را در 12 س��ال پيش تحويل مي گرفت، س��ند تحويل 
و تح��ول را تهي��ه كرد كه در نتيج��ه آن 300 ميليارد 
تومان سند فاقد در شهرداري تهران از دوره قبلي ايشان 
مشخص ش��د و تصور مي كنم كه اس��ناد آن را نيز به 
مراجع قضايي ارائ��ه دادند. ضمن آنكه بخش بزرگي از 
اين اطلاعات توس��ط همكاران س��ابقي كه از دوره هاي 
قبل در ش��هرداري فعاليت مي كردند و از دوره قبلي در 

مجموعه حضور داش��تند، جمع آوري ش��ده است.  وي 
با بيان اينكه در راس��تاي جمع آوري همين اطلاعات و 
ارزيابي آنچه تحويل گرفته شده به شاخص هاي بسيار 
نگران كننده يي رسيديم،  اظهار كرد: براي مثال امروز در 
تهران تنها حدود 3 درصد از پس��ماند از مبدأ تفكيك 
مي شود. معاون شهردار تهران در پاسخ به سوالي مبني 
بر اينكه چرا در اين گزارش نكات مثبت مديريت قبلي 
م��ورد توجه قرار نگرفته اس��ت، تصريح كرد: به صورت 
طبيعي ن��كات منفي در اي��ن گزارش عنوان ش��ده و 
روي ش��اخص هايي دست گذاشته شده كه در راستاي 
راستي آزمايي موارد قبلي بوده است. بي ترديد هيچ كس 
منكر حجم كاري كه ظرف 12 سال گذشته انجام شده 
اس��ت، نخواهد بود اما بايد به هزينه هايي كه در ش��هر 
ظرف اين دوره انجام ش��ده توجه ويژه يي داشته باشيم. 
ب��راي مثال، اين امكان وجود داش��ت كه هزينه يي كه 
صرف ساخت بزرگراه صدر شده، در حوزه حمل و نقل 

عمومي هزينه مي شد. 
وي تاكيد كرد: منابعي كه از سال 1385 تا شهريور 
1396 هزينه ش��ده به قيمت هاي س��ال 1395 حدود 
235 ه��زار ميليارد تومان بوده اس��ت ك��ه بايد به اين 
رقم 55 هزار ميليارد تومان بدهي هاي شهرداري تهران 
نيز اضافه ش��ود. به اين ترتيب ش��هرداري تهران ظرف 
12 س��ال گذشته هر س��ال 24 هزار ميليارد تومان به 
قيمت هاي س��ال 1395 هزينه كرده اس��ت كه بايد به 
تب��ع آن آقاي قاليباف اعلام كند كه اين پروژه ها به چه 
قيمتي به اتمام رسيده است؟ البته برخي عملكردها نيز 
در همين گزارش مورد تايي��د قرار گرفته، از جمله در 
حوزه فناوري اطلاعات ش��بكه فيبر نوري مناسبي در 
شهر تهران ايجاد شده است و حجم بزرگي از داده هاي 
قابل بهره برداري به تبع آن ايجاد ش��ده اس��ت. اما اين 
موضوع نتايج مثبتي در زمينه اشتغال و هوشمندسازي 

شهر نداشته است. 

 ارسال مدارك تخلفات به قوه قضاييه
ميرزايي درباره نحوه رس��يدگي قضايي به تخلفاتي 
كه در س��ند تحويل و تحول ش��هرداري ته��ران اعلام 
ش��ده اس��ت، گفت: برخي از تخلفات در عرف قضايي 
ق��رار گرفته اند كه به صراحت تخلف هس��تند. در اين 
موارد در حال تكميل مدارك و مستندس��ازي هستيم 
تا گزارش آنها را به مراجع قضايي ارسال كنيم اما برخي 
از تخلفات در عرف تخلفات قضايي قرار نمي گيرند كه 
اتفاقا اصل مش��كلاتي كه در ش��هر ايجاد ش��ده نيز در 
همين حوزه اس��ت كه به نوعي موجب از دست رفتن 
فرصت هاي اين كلان ش��هر شده اس��ت. براي مثال، در 
سه سال منتهي به س��ال 1395، 110 هكتار از باغات 
شهر تهران تخريب شده است يا تخلفات بزرگي كه در 
منطقه 22 در حوزه ساخت و سازها انجام شده به شكلي 
كه در تهران از س��ال 1385 تا س��ال 1395 نزديك به 
300 ساختمان بلندمرتبه ساخته شده كه در مورد آنها 
احكام صريحي وجود داشته و به نوعي موجب شده اند 
كه مجراي تنفس��ي ش��هر از بين برود. در حقيقت اين 
تخلفات سرنوش��ت و كيفيت زندگي در تهران را تحت 
تاثير قرار داده اس��ت كه همه اين موارد به دستگاه هاي 
نظارتي ارائه خواهد شد. البته سند تحويل و تحول نيز 
براي همه اين دستگاه ها ارسال شده، بي ترديد تخلفات 
مالي هر كدام كه مستندات ش��ان تكميل ش��ود به قوه 

قضاييه ارسال مي شود. 
وي در خص��وص اظهارنظر دادس��تان تهران درباره 
اينكه نبايد تا پيش از اثبات تخلف توس��ط افراد از آنها 
نام برده ش��ود، گفت: ش��هردار ته��ران در جريان ارائه 
س��ند تحويل و تحول در ش��وراي اسلامي شهر تهران 
ب��ه تخلفات گس��ترده ب��راي مثال به تخلف��ي در يك 
قرارداد مبهم اش��اره كرد كه در جريان آن يك ميليارد 
و 700 ميليون تومان به پيمانكار داده ش��ده و پيمانكار 
تنها 20 ميليون از آن را برداش��ته و مابقي را برگردانده 

اس��ت اما مشخص نيس��ت كه اين پول در كجا هزينه 
ش��ده كه گزارش آن به دستگاه هاي نظارتي داده شده 
است. بي ترديد بايد به اين نكته توجه داشته باشيم كه 
مسووليت عملكرد مديريت شهري گذشته موجب ايجاد 
وضع فعلي ش��ده است و بايد مشخص شود كه در اين 
جريان چه سهمي متعلق به شورا و چه سهمي متعلق 

به شهرداري تهران است. 
معاون ش��هردار ته��ران تاكي��د كرد: متاس��فانه 
شهرداري تخلف كرده و اين تخلف در ساخت برج ها 
بوده و ب��ه ازاي آن از مالكين ع��وارض دريافت كرده 
است. در حالي كه شوراي عالي شهرسازي و معماري 
س��اخت اين ساختمان هاي بلند را ممنوع اعلام كرده 
بود. به اين ترتيب در حال حاضر حدود 1000 ميليارد 
تومان عوارض اضافي در مورد ساخت و ساز شهرداري 
دريافت كرده و امروز به س��ازندگان بدهكار است كه 
ي��ا بايد اين عوارض را پس دهد يا اينكه به آنها اجازه 
س��اخت خارج از ضوابط را بده��د. همه اين موارد در 

گزارش هايي به مراجع نظارتي ارسال شده است. 
وي ادامه داد: آقاي نجفي پيش از انتخاب به عنوان 
ش��هردار تهران از اين موارد خبر نداشته و اساسا هيچ 
كس از اين تخلفات خبر نداش��ته و تا قبل از گزارش 
س��ند تحويل و تحول نيز اطلاعات و تصوير درستي 
وجود نداش��ته اس��ت اما اينكه آقاي قاليب��اف از اين 
موارد خبر داشته يا خير خودش بايد اعلام كند. امروز 
شهردار پيشين تهران بايد اعلام كند كه چه بخشي از 
سند تحويل و تحول را درست يا نادرست مي دانند و 
چه بخش هايي نقص اطلاعات دارد و بايد اصلاح شود. 

 ايجاد تعهدات 60 ساله براي 13 هزار نفر 
معاون ش��هردار تهران با اش��اره به انجام 13 هزار 
استخدام بي ضابطه در آخرين روزهاي مديريت پيشين 
شهرداري تهران گفت: ورود اين 13 هزار نفر به اندازه 
همه اين افراد تعهدات 60 ساله براي شهرداري تهران 
ايجاد كرده است. اين در حالي است كه معاون سابق 
ش��هرداري تهران در انتقاد به نش��ر اين موضوع روند 
اس��تخدام را توضيح مي دهد. روند اس��تخدام اشتباه 

بودن اين عمل، عمل را تضمين نمي كند. 
ب��ه گفته ميرزايي، بر بس��ياري از پروژه هاي انجام 
ش��ده در شهر تهران نقدهايي به جهت »قيمت تمام 
شده دس��تاوردهاي پروژه، ارزيابي دامنه بهره برداران 
اصل��ي پ��روژه« وارد اس��ت. در حقيق��ت بر اس��اس 
همين ش��اخص ها مي توان پروژه هاي مختلف را مورد 
ارزيابي قرار داد. بر اس��اس همين شاخص ها بزرگراه 
طبقاتي صدر پروژه يي اس��ت كه با تمام اين معيارها 
مردود مي ش��ود؛ در حالي كه اين منابع مي توانس��ت 
صرف توس��عه حمل و نقل عمومي شود ضمن اينكه 
بدهي هاي سنگين نيز براي شهر تهران ايجاد نمي كرد. 
معاون شهردار تهران تاكيد كرد: جاي تعجب است 
كه از زمان استقرار تيم مديريت جديد شهري كه تنها 
4 ماه مي گذرد، اما مداوم اعلام مي شود كه چرا عملكرد 
چهار ماهه گزارش نمي شود. ما مي گوييم ابتدا عملكرد 
12 س��اله را ارائه كنيد و بعد عملك��رد 4 ماهه ما را از 
درخواست كنيد. اين در حالي است كه بخش زيادي از 
وقت 4 ماهه تيم مديريت شهري جديد براي شناخت 
و احص��اي بدهي هاي پيمانكاران مختلف كه هر روز با 
ش��عارهاي تند مقابل در ش��هرداري حاضر مي شوند و 

همچنين احصاي بدهي هاي بانكي صرف شده است. 
ادامه در صفحه 13

عباس رياضت 
كارشناس ارشد 
مديريت شهري 
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كالبدشكافي رشد مثبت ارزش افزوده مسكن
گروهراهوشهرسازيشهلاروشني

بررسي رشد ارزش افزوده بخش ساختمان از سال 
۱۳۹۱ نش��ان مي دهد كه اين بخش پس از يك دوره 
طولاني ركود هم اكنون به رش��د مثبت رسيده است. 
رش��د اين بخش در دوره سال هاي ۱۳۹۱تا ۱۳۹۵ به 
ترتيب برابر با ۳.6- ، ۳.۱- ، 0.4- ، ۱۳.۵- ، ۱4.۹- و 
حال آمارهاي بانك مركزي نش��ان مي دهد در فصل 
دوم س��ال جاري رون��ق توليد به بخش س��اختمان 
بازگش��ته اس��ت. اين بخش ك��ه زيرگ��روه صنايع و 
معادن محس��وب مي ش��ود در فصل اول سال جاري 
رش��د منفي ۳.۵درصد را ثبت ك��رده كه اين رقم در 
فصل دوم س��ال جاري به ۳.۱درصد رس��يده اس��ت. 
همچنين رش��د ارزش افزوده بخش مس��كن در نيمه 
نخست س��ال جاري معادل 0.6 درصد بوده است. در 
6 ماه نخس��ت سال قبل رشد بخش ساختمان منفي 
۱4.6درصد بوده است همچنين در بخش ساختمان 
ارزش سرمايه گذاري بخش خصوصي مناطق شهري 
به قيمت هاي جاري نس��بت به دوره مشابه سال قبل 

۱2.6 درصد افزايش يافته است. 

بازگشتسرمايهگذارهاباتاخير
اگرچه برخي از كارشناسان اين رشد را قابل توجه 
مي دانند اما در اين ميان به گفته كارشناسان واقعيت 
اين است كه ركود عميق در بخش مسكن در ۵ سال 
گذش��ته سرمايه هاي بس��ياري را از اين بخش فراري 
داده اس��ت و به همي��ن دليل نباي��د منتظر افزايش 
س��ريع س��رمايه گذاري در اين بخش بود. با اين حال 
طبق محاس��باتي كه موسس��ه نياوران)موسسه عالي 
تحت رياس��ت مسعود نيلي، مش��اور ارشد اقتصادي 
رييس جمهور( انجام مي دهد، نرخ بازدهي مسكن در 
تهران به حدود ۱4درصد رس��يده است. موضوعي كه 
در كنار كاهش نرخ سود بانكي به ۱۵درصد و احتمال 
كاه��ش مجدد آن، مزيت را ب��ه اين بخش باز خواهد 
گردان��د. هم از نظر واس��طه گران و س��فته بازان و هم 
از نظر س��رمايه گذاران. ش��اخص ديگري كه مي تواند 
حال و هواي توليد و عرضه در بخش مسكن را نشان 
دهد، شاخص گروه انبوه سازي و سرمايه گذاري بخش 
مس��كن در بورس است. ش��اخصي كه تا اواسط پاييز 
امسال در نزديكي قعر تاريخي خود قرار داشت اما در 
يك ماه اخير با بهبود نسبي مواجه شده است. افزايش 
س��ودآوري اين ش��ركت ها، به عنوان مشتي از خروار، 
شروع حركت اين ش��اخص را نشان مي دهد. اگر چه 
اين سرعت ها بسيار اندك است اما حداقل رشد منفي 
نداشته اما برعكس اين كارشناسان، برخي صاحبنظران 
در گفت وگو با روزنامه تعادل با ابراز ديدگاه هاي متعدد 
معتقدند اين رشد واقعي نبود و ناشي از اقتصاد بيمار 
كشور است زيرا هر رشد اقتصادي نيازمند رشد توليد 
اس��ت درحالي  كه رش��د ارزش افزوده كنوني ناش��ي 
از افزايش قيمت نهاده هاي س��اختماني، دس��تمزد و 

افزايش تعرفه اخذ ساخت وساز است. 

معنايرشدارزشافزودهبخشمسكن
علي عندليبي، دبير انجمن انبوه س��ازان همدان با 
بيان اينكه رش��د س��رمايه گذاري در بازار مسكن دور 
از انتظار نيس��ت، گفت: جمعيت ج��وان و بافت هاي 
فرسوده كشور در چند سال گذشته نشان مي دهد ما 

از برنامه تامين مسكن عدول كرده ايم. 
علي عندليبي گفت: هم اكنون بازار مس��كن ايران 
ب��ه خانه ه��اي كوچك مقي��اس ني��از دارد كه بخش 
ساخت وس��از باي��د به اين س��مت برود. اين مس��اله 
نش��ان مي دهد بازار مس��كن نيازمند حضور بيش��تر 
س��رمايه گذاران اس��ت. وي با بيان اينكه پيام رش��د 
ارزش افزوده بخش مسكن اين است كه بايد متقاضيان 
مصرفي در اس��رع وقت ملك مورد نظر را تهيه كنند، 
گفت: همراه با رشد ارزش  افزوده بخش مسكن مصالح 

نيز با رشد قابل  توجهي روبه رو شده است. 

رابطهدلارباقيمتمصالحساختماني
عندليبي گفت: اگرچه همه كارشناسان معتقدند 
بيش��تر مصال��ح س��اختماني در ايران توليد ش��ده و 
رابطه يي بين قيمت دلار و نهاده هاي ساختمان وجود 
ندارد اما درحال حاضر اين رشد قيمتي روي تك  تك 
مصالح تاثيرگذار بوده است به  نحوي  كه قبل از رشد 
قيمت دلار هر كيلو ميلگرد در كف بازار تهران حدود 
ه��زار و 600 ب��ود اما اين رقم درح��ال حاضر معادل 
2هزار و 6۵0 تومان اس��ت. دبير انجمن انبوه س��ازان 
همدان اظهار كرد: رشد قيمت نهاده هاي ساختماني 
و مولفه ه��اي اقتصادي بر بازار مس��كن موثر اس��ت 
بنابراين پيام مهم رشد ارزش افزوده بخش مسكن در 
نيمه نخس��ت سال جاري به  وضوح نشان مي دهد كه 
متقاضيان بازار مصرفي در مس��اله خريد ملك نبايد 
كوتاهي كنن��د. در اين  بين اين پي��ام مي تواند براي 

متقاضيان سرمايه يي نيز مثبت تلقي شود. 
وي گف��ت: درحال حاض��ر بازار مس��كن همانند 
صفحه هدف از هر س��و در تيررس پيكان هاي متعدد 
قرار گرفته و از هر پيكان اثر نسبي مي پذيرد درحالي  
كه اگر بازار مسكن بازار مصرفي بود اين اثرات تعديل 

و نزديك به صفر بود. 

رشدساختمانبادوامنيست
در همين زمينه فرش��يد پورحاج��ت، دبير كانون 
انبوه سازان بابيان اينكه دوران ۵ ساله ركود اقتصادي 
تاثير منفي بر مس��كن داشته اس��ت، گفت: اين رشد 
ارزش افزوده بخش مسكن ناشي از تورم بوده و به طور 

حتم واقعي و پردوام نيست. 
پورحاج��ت گف��ت: سياس��ت هاي پول��ي و مالي 
دولت ه��اي نهم و ده��م و در رأس آنها دامن زدن به 
واردات افسارگس��يخته كه خود ناش��ي از درآمدهاي 
افسانه يي نفتي بود، افزون بر اين بيماري هلندي را به 
جان اقتصاد ايران انداختند. بيماري هلندي در اقتصاد 
به ط��ور خلاصه عبارت از ش��رايطي اس��ت كه وفور 
درآمدهاي ارزي)عمدتا حاصل از فروش منابع طبيعي 
مانند نفت( به توقف يا كند شدن روند توليدات داخلي 

در يك كشور مي انجامد. 
وي گف��ت: ب��دون تردي��د ب��ا توجه ب��ه افزايش 
نقدينگي هاي حاصل از فروش نفت بازار مس��كن نيز 

دچار تورم ش��ده و اين تورم نتيجه يي جز بازگش��ت 
ركود ندارد. پورحاجت گفت: كند ش��دن روند توليد 
در داخ��ل را مي توان به مدد منابع ارزي و به  وس��يله 
واردات مرتفع كرد اما مس��كن تنها بخشي در اقتصاد 
اس��ت كه نهاده هاي قيمتي آن مانند زمين غيرقابل 
وارد ك��ردن هس��تند. به همين دليل ب��ه دنبال بروز 
بيماري هلندي در اقتصاد، قيمت مس��كن به ناگهان 
بالا مي رود و همين افزايش قيمت، مردم را تشويق به 
سرمايه گذاري بيشتر در زمينه مسكن مي كند و دور 
باطلي ش��كل مي گيرد كه خروجي آن حبابي شدن 

بازار مسكن خواهد بود. 
دبير كانون انبوه سازان گفت: درحال حاضر بخش 
خصوص��ي دچار رك��ود تورمي حاص��ل از نهاده هاي 
ساختماني، دستمزد، نرخ خدمات زيربنايي و روبنايي 
و... شده است بنابراين رشد ارزش سرمايه گذاري بخش 
خصوصي در مناطق ش��هري دوام نخواهد داشت. وي 
گفت: به طور حتم رشد ساختمان ناشي از افزايش نرخ 
تورم است و اين مورد بعد از مدتي منتفع خواهد شد. 
پورحاجت گفت: راهكارهايي مانند تقويت بخش 
تقاضا، شفاف س��ازي مالياتي، ارائه تسهيلات ويژه به 
س��ازندگان و توجه به بافت هاي فرس��وده مي تواند به 

رشد ارزش  افزوده مسكن بينجامد. 

آمارهاواقعينيست
در همين زمينه رييس سابق سازمان نظام كارداني 
كش��ور با بيان اينكه آمارهاي رش��د بخش ساختمان 
واقعي نيس��ت، گفت: زماني كه با افزايش دس��تمزد 
و مصالح س��اختماني روبه رو مي شويم اين رشد قابل 
پيش بيني است. محمدحسين ساختماني گفت: زماني 
مي توانيم بگوييم كه اين رشد واقعي است كه توليد يا 
قيمت مسكن افزايش داش��ته باشد. اين درحالي كه 
است كه هيچ رشدي در اين خصوص ديده نمي شود. 
ساختماني گفت: اين درحالي است كه سهم بخش 
مسكن از توليد ناخالص داخلي در دولت رييس جمهور 
س��ابق از ۵ درصد در سال ۱۳۹0 به 8 درصد در سال 
۱۳۹۱ رس��يده بود در سال ۱۳۹۵ اين ميزان نه  تنها 
بيشتر نشده بلكه افت كرده و به 7درصد رسيده است. 
وي گف��ت: مس��كن دارايي هاي مه��م خانوارهاي 
ايراني محسوب شده و به  صورت سنتي طبقه متوسط 
كه مي تواند پس انداز سرمايه گذاري داشته باشند. جدا 
از تامين س��رپناه به س��رمايه گذاري در بازار مس��كن 
مي پردازند. رييس سابق سازمان نظام كارداني كشور 
با بيان اينكه مس��كن به دليل ارتب��اط نزديكي كه با 
صنايع توليدي مانند محصولات س��اختماني و فلزي 
دارد همواره نقش تاثيرگذاري در اقتصاد و بخش توليد 
داشته است، گفت: با اينكه دولت معتقد است، كنترل 
تورم و كاهش نرخ س��ود تسهيلات وام مسكن بانكي 
براي خانه اولي ها تا حدي در سال ۹۵ به احياي تقاضا 
در اي��ن بازار كمك ك��رده اما در مقابل كاهش قدرت 

خريد مردم كفه سنگين تري را داشته باشد. 
ساختماني گفت: يكي از نشانه هاي ركود در بخش 
مسكن، كاهش ساخت وساز در اين بخش است. تعداد 
پروانه هاي س��اختماني در مناطق شهر از سال۹0 رو 
به كاهش گذاش��ته به  نحوي  كه در سال ۱۳۹۱ اين 
كاهش 2.4درصد، س��ال ۹2 حدود 7.6درصد، س��ال 
۹۳ كه س��ال اوج ركود اس��ت ۳2.۱درصد و در سال 
۹4 اين ميزان نسبت به سال قبل ۱۳.4درصد كاهش 
پيداك��رده و اين روند در س��ال ۹۵ متوقف  ش��ده اما 

شاخص سرمايه گذاري همچنان منفي باقي ماند. 
وي گفت: بخش��ي از ركود بازار مسكن به كاهش 
قدرت وام دهي بانك براي تامين مالي در بخش مسكن 
نسبت داده مي شود. رويدادي كه بخشي از آن ناشي از 
انجماد قسمتي از دارايي هاي بانك ها در بخش مسكن 

و معوقات بانكي است. 

2تصويرازرشدارزشافزودهمسكن
حال بايد گفت: با تفاس��ير و آمارهاي گفته  ش��ده 
چطور ممكن اس��ت كه بازار مسكن بدون تقاضا رشد 
مطلوبي داشته باشد. در مواجهه با اين پرسش 2 پاسخ 
را مي توان متصور شد. اول اينكه آمارهاي بانك مركزي 
قابل اس��تناد نيس��ت. دوم اينكه نهاده هاي مرتبط با 
مسكن گران تر ش��ده و بازار مسكن را از نظر قيمتي 
با رش��د ارزش افزوده مواجه كرده اس��ت كه اين رشد 
افزوده بدون حضور تقاضا قابل  پذيرش نيست و باعث 

سنگين تر شدن ركود مسكن خواهد شد. 

مسيرنادرستدرطرفتقاضا
در همي��ن زمينه محمدعلي مهري، كارش��ناس 
شهرس��ازي با بي��ان اينكه در فاصله س��ال هاي ۹0تا 
۹2 اهم س��رمايه ساختماني صرف ساخت خانه هايي 
با متراژ بالا ش��ده كه با كاهش ميانگين خانوار ايراني 
همخوان��ي ندارد، گفت: اين امر به تش��كيل حباب و 
ايجاد ركود در بازار كمك كرده اس��ت. درحال حاضر 
بيش از ۵0 درصد پروانه ها بالاي خيابان انقلاب است 
كه به  واس��طه قيمت هاي سنگين آنها براي سكونت 

ساخته نشده است. 
 مه��ري افزود: هدف عمده از اين ساخت وس��ازها 
اهداف س��وداگرانه اس��ت بنابراين اگر آمارهاي بانك 
مركزي درخصوص رش��د ارزش سرمايه گذاري بخش 
خصوصي در مناطق شهري به قيمت هاي جاري دقيق 
باشد اين س��رمايه گذاري س��ود چنداني براي بخش 

مصرفي نداشته و اوضاع را وخيم تر خواهد كرد. 
اين كارش��ناس با بيان اينكه اين ساخت وس��ازها 
در كن��ار خانه ه��اي خال��ي و لوكس تنه��ا مي تواند 
ارزش افزوده كاذب براي اقتصاد ايجاد كند، اظهار كرد: 
اگر ارزش مادي اين س��اختمان ها را در كنار معوقات 
بانك��ي بگذاريم، اين دو همديگر را پوش��ش مي دهد 
بنابراين س��وال اينجاست كه آيا رشد ارزش اقتصادي 
حاصله از بازار مس��كن اس��ت يا اين رش��د متعلق به 

معوقات بانكي است !
مهري با بي��ان اينكه در حال حاض��ر بزرگ ترين 
مشكل بازار مسكن تعداد املاك خالي از سكنه است، 
گفت: تعداد كل خانه هاي كشور طي ۵ سال اخير تنها 
۱7درصد افزايش داش��ته و تعداد خانه هاي خالي ۵۵ 
درصد رش��د داشته اس��ت تا جايي كه از هر ۱0خانه 
در كش��ور حداقل يك  خانه در كشور خالي از سكنه 

است. اين درحالي است كه از 8 خانه در تهران 2عدد 
آن و در جه��ان از هر 2۵خانه تنها يك  خانه خالي از 
سكنه است بنابراين مي توانيم بگوييم ارزش افزوده بازار 
مس��كن درحال حاضر بلوكه  شده و سهم واقعي رشد 

اقتصادي از آن بسيار پايين است. 
اين كارش��ناس با انتقاد از رفتار مسوولان در حل 
مشكل مس��كن گفت: با تس��هيلات بانكي همه اين 
واحدهاي خالي مي توانس��تيم بخش بزرگي از تقاضا 
را پاس��خ داده و به رش��د توليد و اقتصاد كمك كنيم 
ام��ا ارائه وام ب��ه بخش تقاضاي مصرف ب��ا انحرافات 
متعددي روبه رو ش��د. وي گفت: يك��ي از راهكارهاي 
واقعي افزايش ارزش افزوده مسكن در احياي بافت هاي 
فرسوده نهفته است. با توجه به شرايط خاص بافت هاي 
فرسوده ازجمله پوشش همزمان بخش قابل  توجهي 
از واحدهاي س��اخته  ش��ده با تقاضاي موجود در اين 
بافت ها همچنين لزوم بازسازي بافت هاي فرسوده به 
دليل مسائل و مشكلات اين بافت ها حتي در شرايط 
فعلي ه��م بايد ساخت و س��از در بافت هاي فرس��وده 
ش��هري و روس��تايي مورد حمايت قرار گي��رد و در 
صورت حمايت مي توان انتظار داشت از اين ناحيه نيز 

ارزش افزوده بخش ساختمان افزايش يابد. 
اين كارش��ناس با بيان اينكه درحال حاضر قيمت 
نفت خام ايران نزديك 70دلار است، اظهار كرد: نبايد 
اجازه بدهيم بيماري هلندي وارد صنعت ساخت وساز 
شود. با ارائه درآمدهاي حاصله از اين فروش به بودجه 
عمران مي ت��وان سروس��اماني به بخش تولي��د داد. 
همچنين نقدينگي از ۱424هزارميليارد تومان عبور 
كرد؛ حجمي كه اگر درست هدايت نشود كم كم بايد 

براي صعودي شدن تورم نگران شويم. 

نشانههايورودتورمبهبازارمسكن
وي گفت: رس��يدن قيمت دلار ب��ه 4۵00تومان 
مي تواند يكي از نش��انه هاي اين نگراني باش��د. سكه 
هم يكه تازي كرد و به يك ميليون و ۵07 هزار تومان 
رسيد. شاخص ها نشان مي دهد با توجه به رشد 4.۵ 
درصدي اقتصاد در نيمه اول امس��ال ش��رايط براي 
رونق تورمي مهياس��ت و به نظر مي رس��د بازارهاي 
سنگيني مانند مسكن يكي از مسيرهاي هجوم تورم 
اس��ت. در كنار اين موارد بايد گفت طي چند س��ال 
اخي��ر دولت يازدهم با تزري��ق دلار به بازار به دنبال 
توقف يا رش��د اندك تورم بود اما درحال حاضر اين 
افسار لجام گسيخته تناسب خوبي براي بازار ركودي 

مسكن ندارد. 
وي گفت: ارز در چند سال اخير به صورت مصنوعي 
پايين نگه  داش��ته اند، اين درحالي است كه نرخ سود 
بانكي نيز ب��ه  صورت مصنوعي باعث خواهد ش��د با 

افزايش نقدينگي ها و درآمدها يك باره به سمت مسكن 
هجوم پيدا كند بنابراي��ن بايد به دنبال راهكار جدي 
براي بحران مسكن باشيم. البته افزايش قيمت نفت به 
طور منطقي مي توان چشم انداز مطلوبي را براي رشد 

اقتصادي و در نهايت رشد مسكن داشته باشد. 
مه��ري گف��ت: براس��اس تحقيقات مس��تمر و 
كارشناس��ي ش��ده، ايجاد رونق غيرانحرافي در بازار 
مس��كن را مي توان از طرق چن��د اقدام حل  و فصل 
كرد. پايان دادن به سياست سركوب نرخ ارز و تعديل 
قيمت ارز متناس��ب با تحولات ن��رخ تورم كه منجر 
ب��ه محور قرار گرفتن و تقوي��ت صادرات غيرنفتي و 
تشويق به توليد و سرمايه گذاري صنعتي خواهد شد؛ 
به طوري  كه بازدهي سرمايه گذاري در صنعت قابل 
 رقاب��ت با بازدهي س��رمايه گذاري در بخش املاك و 
مستغلات مي شود. وي گفت: وضع ماليات هاي كارا و 
موثر در بخش مسكن، توجه به شفاف سازي در بازار 
زمين، محدود ش��دن فعاليت در عرصه ساخت وساز 
ب��ه فعالي��ت بخ��ش خصوص��ي و اعم��ال مديريت 
هوش��مندانه در بازار زمين از طريق تدوين سياست 
ملي زمين اقداماتي اس��ت كه دولت، سياس��ت گذار 
پولي، سياست گذار بخش مسكن و فعالان بازار ملك 
مي توانند با كمك به اجراي آنها از بروز رونق انحرافي 
در بازار ملك در مقطع زماني فعلي جلوگيري كنند. 

شرطجذابيتبافتهايقديمي
در همين راس��تا مديركل راه و شهرسازي استان 
هم��دان با اش��اره به اينكه تحرك در بافت فرس��وده 
ارزش افزوده ساختماني به همراه داشته باشد، گفت: 
اما متاسفانه درحال حاضر سرمايه گذاران رغبتي براي 

نوسازي بافت هاي فرسوده از خود نشان نمي دهند. 
فره��اد فرزان��ه درخص��وص دلاي��ل بي رغبت��ي 
س��ازندگان و س��رمايه گذاران ب��راي ورود ب��ه بافت 
فرس��وده تصريح كرد: يك بخش��ي از اين مساله به 
سياست هايي برمي گردد كه در ساليان گذشته اتخاذ 

شده است. 
وي ادامه داد: براي مثال وقتي پاي طرحي به اسم 
مسكن مهر به ميان مي آيد؛ نخستين مساله اين است 
كه اگر به  جاي ساخت اين واحدها در حاشيه شهرها، 
آنها را وارد بافت هاي فرس��وده مي كرديم يا به عبارتي 
بافت هاي فرسوده را به اين روش احيا مي كرديم ضمن 
اينكه هزينه كمتري مصرف مي ش��د؛ با مش��كلاتي 
هم كه امروزه گريبانگير جامعه ش��ده اس��ت، مواجه 
نمي شديم. فرزانه نكته دوم را مربوط به ارائه تشويقات 
مالي و شهرسازي به انبوه سازان برشمرد و تاكيد كرد: 
به عن��وان مثال قانوني وج��ود دارد كه طبق آن بايد 
در بافت فرسوده در بخش عوارض شهرداري بايد ۵0 

درصد تخفيف داده شود و به  جاي آن يارانه پرداخت 
شود. از همين رو محقق نشدن اين تشويقات مي تواند 

به تحقق اين هدف ضربه بزند. 
اين مسوول در عين حال با انتقاد از ديد كالبدي 
ب��ه بافت فرس��وده بيان ك��رد: ما هميش��ه به بافت 
فرسوده به ديد كالبدي نگاه مي كنيم. يعني وقتي در 
نظ��ر داريم تا افرادي را كه به محلات قديمي هويت 
مي بخشند از آن محلات به ساير مناطق انتقال داده 
و اف��راد ديگري در آپارتمان ها مس��تقر كنيم به اين 
مفهوم اس��ت كه هويت آن مناطق و ساكنان داراي 

ريشه و تاريخ آن منطقه را به  نوعي پاك كرده ايم. 
مديركل راه و شهرس��ازي استان همدان در اين 
زمينه ادامه داد: اما بحث اين است آيا افراد جديدي 
كه وارد همان بافت ها مي شوند؛ با همان آداب محله 
آش��نا هستند و خود را با فرهنگ آن منطقه تطبيق 
داده اند يا خير و اين س��والي است كه بايد ريشه يابي 
ش��ود. فرزانه با اش��اره به اينكه در اجراي طرح هاي 
قبلي بخشي از اين مشكلات عيان و بارز بوده است، 
تاكي��د كرد: با اي��ن مفهوم به نظر مي رس��د كه اگر 
بافت هاي قديمي ما به درستي طراحي و برنامه ريزي 
شوند قطعا بسيار بيشتر از حاشيه شهرها براي زندگي 
جاذب تر هس��تند و ممكن است اين لزوما به مفهوم 
آپارتمان سازي نباشد. وي با تاكيد بر ضرورت احياي 
مح��لات قديمي اظهار كرد: مراكز و محلات قديمي 
در ش��هرها بايد احيا و نوسازي ش��وند و به تعبيري 
ما بايد در ه��ر منطقه يك پروژه محرك اجرا كنيم. 
براي نمونه اگر يك حمام قديمي به يك رس��توران 
تبديل شود، ناخودآگاه سطح كيفيت و ارزش املاك 
اطراف آن هم ارتقا مي يابد. فرزانه اظهار كرد: بنابراين 
يك س��ري اقدامات اينچنيني با نگاه فرهنگي اگر در 
بافت هاي فرسوده انجام شود، مي تواند كم كم به اين 

بافت هاي قديمي رنگ و بوي زندگي ببخشد. 
وي همچنين خاطرنش��ان كرد: اصلاح بافت هاي 
مي تواند ميزان توليد س��اخت وساز را افزايش داده و 
عرضه را بيش��تر از تقاضا كند بنابراين با اين معادله 
س��ه وجهي مي توان شاهد رشد ارزش افزوده واقعي 
در صنع��ت س��اختمان بود. اين مس��وول همچنين 
گفت: به طور كلي تمركز بر صنعت توليد به صورت 
يك برنامه اس��تراتژيكي مي توان��د تاثيرات مطلوبي 
در اقتصاد كش��ور داشته باش��د و مي تواند بر ارزش 
افزوده مس��كن تاثيرگذار باش��د. وي گفت: بنابراين 
در يك كلام مي توانيم بگوييم با رش��د احياي بافت 
فرسوده و ارائه تسهيلات ويژه به بخش توليد مي توان 
انتظار داشت، بازار ساختمان از دوران منفي يا رشد 
نامحس��وس خود عب��ور كرده و به رش��د منطقي و 

تاثيرگذار برسد. 

چالشهايكوچكسازي
مسكندرايران

گروهراهوشهرسازيناهيدنعيمي
»حمايت از كوچك س��ازي و اص��لاح الگوي مصرف 
مس��كن« جزو برنامه ه��اي عملياتي اقتص��اد مقاومتي 
وزارت راه و شهرس��ازي است كه در سال ۹۳ در شوراي 
اقتصاد مص��وب و به دنبال آن، اين وزارتخانه موظف به 
پيگيري سياست »كوچك س��ازي مسكن« شد. بر اين 
اساس در فروردين س��ال گذشته از سوي معاونت امور 
مسكن وزير راه و شهرسازي اعلام شد كه ساخت وسازها 
بايد به س��مت كوچك س��ازي بروند. حامد مظاهريان 
با اش��اره به رتبه س��وم ايران از لح��اظ ميانگين متراژ 
گفت:»درحال حاضر ميانگين متراژ مس��كن در كشور 
بيش از ۱00متر اس��ت و تقريبا بعد از امريكا و كانادا از 
اين جنبه سومين كشور دنياست و ساخت وسازها بايد به 
سمت كوچك سازي برود.« با گذشت نزديك به دو سال 
از ابلاغ اين مصوبه در ماه گذش��ته نيز عباس آخوندي، 
وزير راه و شهرس��ازي گفت:»نرخ رشد جمعيت شهري 
تقريبا كند شده و در آينده رشد قابل توجهي در شهرها 
نخواهيم داش��ت. در ۵0 سال گذشته جمعيت شهري 
كش��ور به 6۵ ميليون نفر رس��يده و تعداد خانوارها رو 
به كاهش اس��ت. با توجه ب��ه افزايش طلاق، ميزان نياز 
به واحدهاي مس��كوني افزايش يافته است و با توجه به 
كاهش نفرات خانوار امروز به تعداد واحد مسكوني زياد 

با متراژ كم نياز داريم.«
سياس��ت  شهرس��ازي  و  راه  وزارت  درحال��ي 
كوچك س��ازي مسكن را در دستور كار خود قرار داده و 
اين سياست از جنبه هاي مورد اشاره وزير راه همچنين 
از جنبه پوشش نياز متقاضيان فاقد توانايي مالي كافي 
ب��راي خريد واحدهاي بزرگ تر قابل قبول اس��ت. اما از 
س��وي ديگر از ديدگاه بسياري از صاحب نظران، اجراي 
اين سياس��ت علاوه بر اينكه موجب افزايش تقاضا براي 
خريد واحدهاي مسكوني كوچك تر و در نهايت افزايش 
قيمت بيش��تر آنها در مقايس��ه با واحده��اي بزرگ تر 
مي شود همچنين در تناقض با فرهنگ و معماري ايراني 
اسلامي است. امروز الگوي كوچك سازي مسكن درحالي 
در دس��ت اجراس��ت كه اين الگو از سبك زندگي غربي 
كپي برداري شده و در كش��ورهاي اروپايي، اغلب مردم 
در يك مسكن حداقلي زندگي مي كنند و مسكن فقط 
محل خواب آنهاس��ت. چراكه برخلاف مردم ما در اين 
كشورها مردم بيرون از خانه از فضاهاي پارك، طبيعت 
و جاهاي گردشگري بهره بسياري مي برند؛ ضمن اينكه 
فضاهاي جمعي مرسوم در اروپا و امريكا براي تعاملات 
اجتماعي در ايران رايج نيست. بر اين اساس، كارشناسان 
بر اين باورند كه در كشور ما مسكن تنها محل استراحت 
و خوابگاه نيست و برخي از افراد جامعه ازجمله خانم هاي 
خانه دار يا افرادي كه ش��غل آنها در درون خانه اس��ت، 
اكثر عمر خ��ود را در محيط خانه مي گذرانند. بنابراين 
اينكه امروز وزارت راه و شهرس��ازي مردم و س��ازندگان 
و تس��هيلات را براي س��اخت واحدهاي كمتر از 40 و 
۵0 متري س��وق مي دهد بدون اينكه فضاهاي عمومي 
لازم را ايجاد كند؛ سياس��ت صحيحي نيست و آرامش 
و س��كون و اش��تغال و عبادت در چنين خانه هايي رقم 
خواه��د نخورد و با اين تفاس��ير، مدل درس��تي در اين 
بخش معرفي نشده است. اين صاحب نظران با بيان اينكه 
تربيت نسل آينده از مسكن شروع مي شود و در جامعه 
اسلامي ايراني، مسكن يك مكان مقدس و جمعي است 
بر اين عقيده اند ك��ه در خانه عبادت، تعليم و تربيت و 
محبت اعضاي خانواده به همديگر ش��كل مي گيرد اما 
سياست متراكم سازي و كوچك سازي، ديگر حريم هاي 
خانوادگي و جنس��يتي را در بر نخواهد داش��ت. حتي 
مي بينيم امروز به واسطه نوع سكونت گاه ها كه به دليل 
محدوديت فضا پذيراي آن روابط اجتماعي سابق نيستند 
و ديگر تعاملات و رفت و آمدها و درنتيجه آن صميميت 
س��ابق بين خانواده هاي ايراني كه از طريق رفت وآمد با 
دوستان و نزديكان به وجود مي آمد، وجود ندارد. اگرچه 
قسمتي از اين معضل به مشكلات اقتصادي برمي گردد 
اما يك بخش��ي ه��م به اين دليل اس��ت ك��ه در يك 
آپارتمان فرضا ۵0 متري امكان توسعه روابط اجتماعي 
وجود ندارد. بنابراين مردم��ي كه در خانه هاي كوچك 
با اين ش��رايط و كيفيت زندگي مي كنند از ش��ادابي و 
س��ر زندگي ناش��ي از اين روابط بي بهره مي مانند و در 
نهاي��ت به افرادي افس��رده و منزوي تبديل مي ش��وند. 
از ط��رف ديگ��ر، آپارتمان ه��اي كوچك در ش��هرهاي 
كش��ور، پاس��خگوي اس��باب و اثاثيه زياد و تجملاتي 
نظير مبلمان و ميز غذاخوري، لوس��تر، وسايل دكوري 
و تزييني و... نيس��ت كه اكثريت خانواده هاي ايراني در 
خانه هاي خود اس��تفاده و نگهداري مي كنند. علاوه بر 
اين، رعايت معيارهاي معماري ايراني اس��لامي در يك 
مس��كن حداقلي موضوعي اس��ت كه ب��ه اذعان برخي 
كارشناسان به ندرت امكان پذير است چراكه در معماري 
ايراني، معيارهايي نظير عدم اشرافيت و توجه به فضاي 
ورودي خانه يا ساير فضاها به گونه يي است كه بعضا در 
يك مسكن كوچك قابل اجرا نيست. چراكه پيش بيني 
مي شود كه بسياري از سازندگان سودجو و واسطه گران 
در اين آشفته بازار با سوءاستفاده از شرايط فشرده  سازي 
س��اختمان ها بيش از پيش به فروش تراكم بي ضابطه و 
عدم توجه به بحث معماري و نماي شهري روي بياورند 
و از اين مس��ير سودهاي كلاني را به جيب بزنند. با اين 
حال برخي استادان حوزه معماري نيز با اعتقاد به اينكه 
وزارت راه و شهرس��ازي حفظ روح معنوي ساختمان ها 
را در كنار ساخت مسكن كوچك دنبال مي كند بر اين 
باورند كه مي توان مسكن كوچك و حداقلي اما خوب به 
معناي مسكن تقليل يافته و تلطيف شده، احداث كرد 
و وقتي صحبت از مسكن كوچك تلطيف شده و تقليل 
يافته مي شود، اين تلطيف و تقليل بايد در جهت تحقق 
اهداف فكري، معنوي، ديني و مذهبي  ايراني بايد باشد 
نه در جهت اهداف اروپاي��ي كه ابعاد ديگري براي آنها 
اصل اس��ت. بنابراين اگر متراژ مسكن تقليل پيدا كند 
اما همزمان تلطيف شود، مشكلي ايجاد نمي كند و مردم 
هم مي توانند به راحتي در آن زندگي كنند و آينده نيز 
به همين سمت پيش مي رود؛ اما مشكل اينجاست كه 
در ساخت و سازهاي امروز فقط متراژها تقليل مي يابد 
اما خانه ها ديگر از لطافت خاص خود برخوردار نيستند 
و آنچ��ه در يك معماري مطل��وب و مقبول بايد موجود 
باش��د در آنها ديگر وجود ندارد. همانطور كه در مسكن 
مهر به اين موضوع توجه نش��د و اگرچه مس��اكن مهر 
مي توانستند كوچك و لطيف باشند اما كوچك هستند 
و لطيف نيستند و روح معماري در آنها زنده نيست. در 
مجموع بايد گفت، معماري انسان ها را شكل مي دهد و 
تربيت مي كند بدون اينكه خود انسان ها اين موضوع را 
بفهمند. بنابراين اگر به مس��اله طراحي اصولي و رعايت 
معيارهاي معماري در ساخت وسازها با توجه به فرهنگ 
حاكم بر زندگي ايراني، توجه و براي آن چاره انديش��ي 

نشود، آينده مطلوبي پيش رو نخواهد بود. 
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شنود اطلاعات با ميكروفون موبايل
ايس�نا   برخي از بازي هاي اندرويد بي س��روصدا با اس��تفاده از 
ميكروفون خود، عادات تلويزيوني شما يا هر چيزي را كه از طريق 

گوشي هوشمند مشاهده مي كنيد رديابي مي كند. 
 چندي پيش گزارش هايي منتش��ر ش��د مبني بر اينكه هكرها 
با نفوذ و دسترس��ي به اسباب بازي هاي كودكان از طريق اينترنت، 
توانس��ته اند ميكروفون آن را فعال كرده و با كودك مكالمه كنند و 

همچنين صداهاي محيط اطراف را ضبط و ثبت كرده اند. 
بر اين اس��اس كارشناسان بر اين باور بودند كه اسباب بازي هاي 
مجهز به اينترنت قادر هس��تند اطلاعات متعددي از كودكان نظير 
موقعيت مكاني و صداهاي اطراف آنها را ش��نود و جاسوسي كنند 
و به عبارتي ديگر، ش��ركت هاي سازنده اين اسباب بازي ها با مجهز 
ك��ردن آنها به اينترنت، اس��باب بازي ك��ودكان را هك مي كنند تا 
بتوانند اطلاعات ارزش��مندي از آنها را به س��رقت ببرند.  همچنين 
با وجود اينكه اين روزها بازار گجت هاي هوشمند نظير ساعت هاي 
هوش��مند داغ ش��ده اس��ت، اما برخي گزارش هاي منتش��ر شده 
حاكي از آن اس��ت كه آژانس ارتباطات و فناوري آلمان اس��تفاده 
از س��اعت هاي هوش��مند براي كودكان و نوجوانان را ممنوع اعلام 
كرده و از والدين آنها نيز درخواس��ت كرد كه ساعت هاي هوشمند 

كودكانشان را از آنها باز پس بگيرند. 
آژان��س ارتباطات و فناوري آلم��ان علت اين تصميم را احتمال 
هك كردن سيس��تم رديابي و GPS و همچنين احتمال شنود در 
اين ساعت هاي هوش��مند اعلام كرده است. اين آژانس در تشريح 

اين موضوع همچنين افزوده است كه كودكان و نوجوانان بسياري 
در معرض خطر هك ش��دن سيس��تم س��اعت هاي هوشمندشان 
ق��رار دارند كه در اين باره، والدين و م��دارس نقش پررنگي را ايفا 
خواهند كرد و موظف هس��تند كه بازرسي و پيگيري هاي بيشتري 
داش��ته باش��ند.  اكنون در جديدترين خبرها اعلام شده كه برخي 
از بازي هاي گوش��ي هاي هوش��مند ه��م در حال گ��وش دادن به 
چيزي هايي اند كه از طريق ميكروفون گوشي دريافت مي شوند. اما 
آنچه شما مي گوييد را درك نمي كند. درعوض، آنها تلاش مي كنند 

تا آنچه را كه شما در حال تماشا هستيد را بشنوند. 
 اين چيزي  است كه برنامه هاي گوشي هاي هوشمند تا حدودي 
انجام مي دهند: ميكروفون با دسترسي به آنچه شما تماشا مي كنيد، 
تبليغاتي كه شما مي شنويد و هرآنچه مي بينيد را مورد استفاده قرار 
مي دهد. اما، با اين عمل ممكن  است به اطلاعات  سري و محرمانه 
مصرف كنن��دگان دس��ت  يافت. بي��ش از ۲۵۰ بازي در فروش��گاه 
Google Play شناس��ايي ش��ده كه فقط از يك ن��وع خاصي از 
نرم افزار براي نظارت بر عادات تلويزيوني كاربران استفاده مي شود. 
البته اكثر برنامه ها، اطلاعات خود را افش��ا نمي كنند و آنها را پشت 

يك دكمه »بيشتر بخوانيد« پنهان مي كنند. 
اگر شما هشدار اوليه را از دست دهيد، پس از باز كردن برنامه، 
متوجه نمي ش��ويد كه چه اتفاقي افتاده  است. به عنوان مثال بازي 
پازل Endless ۹*۹، بلافاصله پس از نصب، دسترسي به موقعيت 
مكاني و دسترسي به ميكروفون شما را درخواست مي كند. در ادامه 

ب��ا ورود به تنظيمات بازي مي توان، جزييات تماش��اي تلويزيون را 
رديابي كرد تا از اين طريق به محتوا و تبليغات مربوط به تلويزيون 

دست  يافت. 
ب��ه گفته بس��ياري از كارشناس��ان نرم افزاره��اي اندرويدي، با 
اس��تفاده از يك سري نرم افزار مش��ابه، مانند SilverPush، نياز 
اس��ت كه كاربران نوع اطلاعات خود را ب��ه نرم افزار اعلام كنند. از 
اي��ن رو مجموعه يي از اطلاع��ات كاربران در اختي��ار نرم افزار قرار 
مي گيرد.  بر اساس اطلاعات سايت پليس فتا، در مورد جمع آوري 
داده ها توس��ط اين برنامه ها به كاربران هشدار داده  نشده، درحالي 
كه برنامه هاي شناسايي شده، حتي اطلاعات پنهان را هم مي توانند 
ارائه دهند. از طرفي، توصيفِ افش��اي اطلاعات يك فايل ويديويي 
درYouTube، هيچ��گاه قابل قبول نيس��ت، زي��را هر بيننده يي 
ممكن اس��ت آن را ببيند. از آنجا كه مردم مي توانند اين بازي ها را 
بدون مشاهده افشاگري دانلود كنند، مسائل مشابهي ممكن است 
به وجود آيد.  به گفته كارشناسان، برخي از اين برنامه ها حتي پس 
از بس��ته ش��دن نيز، نظارت بر ميكروفون گوشي را ادامه مي دهند 
 و ب��ه نظر مي رس��د كه اكثر اي��ن برنامه ه��ا روي اندرويد و برخي
App Storeه��ا قرار دارند. هر دو ش��ركت اپ��ل و گوگل نياز به 
برنامه هايي براي درخواس��ت دسترس��ي به ميكروفون دارند، پس 
كاربران بايد مجوز گوش دادن از طريق ميكروفون را، قبل از اينكه 
برنامه شروع به كار كند به آن بدهد، اما هيچگاه مشخص نيست كه 

آيا برنامه ها حتي بدون آن مجوز هم كار خواهد كرد. 
براي سال ها، فرضيات توطئه انگيز زيادي در مورد برنامه هاي 
ب��زرگ ب��ه وي��ژه فيس بوك وج��ود داش��ته ك��ه از ميكروفون 
گوش��ي هاي هوشمند براي گوش دادن به آنچه مردم مي گويند، 

استفاده مي كرد و س��پس تبليغات خود را براساس مكالمات به 
دست آمده به نمايش مي گذاشت. اگرچه اين برنامه ها مي توانند 
همه چيز را بش��نوند، اما آنها فقط بايد يك صوت قابل تشخيص، 
نظي��ر نمايش هاي تلويزيوني، فيلم ها و تبليغاتي را كه بعداً براي 
ه��دف قراردادن تبليغ اس��تفاده مي كنند، گوش دهند. البته هر 
چند اين رفتار خوش��ايند نيست، اما حداقل درصد خطر و ترس 

آن كمتر است. 
 در پاي��ان مي توان گفت ك��ه فيس بوك و برنامه هايي نظير آن، 
ني��ازي به گوش دادن ندارند. زي��را در حال حاضر اطلاعات زيادي 
از داده ها را در وب س��ايت و برنامه هاي خود و حتي در س��ايت ها و 
برنامه هاي ديگر كه در تبليغات شان قرار مي گيرند، رديابي مي كنند. 

دريچه

 عملكرد بهتر ماشين ها
با هوش مصنوعي

نيواطل�س   ب��ا ارتقاي هوش مصنوعي مش��خص 
ش��ده، ماش��ين ها در آينده مي توانند در بسياري از 
زمينه ه��ا بهت��ر از انس��ان ها عمل كنن��د و حالا اين 

موفقيت به عرصه هاي تازه يي كشيده شده است. 
گروه��ي از محقق��ان بين الملل��ي ب��ا مليت هاي 
متف��اوت الگوريتم هوش مصنوع��ي جديدي را ابداع 
كرده اند كه اجراي بازي بر مبناي الگوهاي مبتني بر 

همكاري و تفاهم و سازش را ممكن مي كند. 
محقق��ان مي گوين��د ماش��ين ها ب��ا اس��تفاده از 
الگوريتم مذكور مي توانند تفاهم و دوس��تي بيشتري 
با هم در مقايسه با انسان ها برخوردار باشند و جلوي 

وقوع رفتارهاي خصمانه و دشمني را بگيرند. 
در دنياي واقعي تعامل ميان انس��ان ها وماشين ها 
مس��تلزم همكاري هاي طولاني مدت و درك متقابل 
اس��ت و اميد مي رود اين الگوريتم جديد تحقق اين 
هدف را س��اده تر كند. محققان مي گويند ماش��ين ها 
مي توانن��د از اين طريق مهارت هاي اجتماعي خود را 
تقويت كنند و تعامل بهتري با انسان ها داشته باشند. 
ه��وش مصنوعي از اي��ن طريق پيون��د بهتري با 
افراد برقرار مي كند و پيشبرد امور مختلف را تسهيل 
مي كن��د. اين الگوريتم جديد S# ن��ام گرفته و فعلا 
براي اجراي بازي هاي دونفره با موفقيت به كار گرفته 
ش��ده است. نتايج اين بررسي در نشريه نيچر منتشر 

شده است. 

 ساخت باتري هاي بهتر
با گرافين مچاله

گيزم�گ   پژوهش��گران امريكايي در نظر دارند با 
اس��تفاده از گرافين مچاله شده، امكان ذخيره انرژي 

را در باتري هاي جديد افزايش دهند. 
باتري ه��اي فلز-ليتيوم پتانس��يل بالاي در بهبود 
باتري هاي ليتيوم-يون كه نيروي دس��تگاه هاي سيار 

و خودروهاي الكتريكي را فراهم مي كنند، دارند. 
با وج��ود اميد به ذخي��ره انرژي بيش��تر در هر 
ش��ارژ، اي��ن باتري ه��ا در ش��كل كنوني خ��ود به 
خصوص هنگامي كه موضوع ايمني مطرح مي شود، 

كمبودهايي دارند. 
اكنون، مهندسان دانشگاه »نورث وسترن« امريكا، 
ادعا مي كنند كه با استفاده از گوي هاي مچاله شده 
گرافين كه هنگام ش��ارژ بات��ري، مانند چارچوب در 
يك خط ق��رار مي گيرن��د، اين نقص ه��ا را برطرف 
كرده ان��د. »جياژين��گ هوانگ«، مهندس دانش��گاه 
نورث وسترن توضيح مي دهد: در باتري هاي كنوني، 
ليتي��وم به ط��ور اتوماتي��ك در ماده ديگ��ري مانند 
گرافيت يا س��يليكون در »آند«، پخش مي ش��ود اما 
استفاده از يك ماده اضافي، عملكرد باتري را ضعيف 
مي كن��د. ليتيوم خود يك فلز اس��ت بنابراين چرا از 

خود آن استفاده نكنيم؟
دلي��ل اي��ن ام��ر، دندريت ه��ا يعن��ي فيبرهاي 
ميكروس��كوپي هس��تند كه هنگام شارژ باتري، روي 

سطح اند انباشته مي شوند. 
دندريت ه��ا در هنگام گس��ترش، مان��ع عملكرد 
بات��ري و در نهاي��ت موج��ب اتصال كوت��اه يا آتش 

گرفتن مي شوند. 

سوءاستفاده از 
آسيب پذيري هاي آفيس

زددي نت   هكرها با سوءاستفاده از آسيب پذيري هاي 
برنامه آفيس مايكروس��افت در حال انتشار بدافزارهاي 
خطرن��اك و پيچيده يي هس��تند كه قادر به س��رقت 
اطلاعات حساس است.  اين بدافزارها مي توانند كلمات 
عب��ور، بيت كوين ها و ديگ��ر انواع ارزه��اي ديجيتال، 
كليدهاي استفاده از انواع نرم افزار و غيره را سرقت كنند. 
بدافزارهاي��ي كه به همين ش��يوه توزيع مي ش��وند 
ش��ركت هاي مخابراتي، بيمه و موسسات مالي را هدف 
حملات خود قرار مي دهند. از اين بدافزارها براي اجراي 

حملات گسترده دي او اس هم استفاده مي شود. 
بدافزارهاي مبتني بر آفيس از س��ال ۲۰16 فعال 
بوده اند و در فروشگاه هاي هكري زيرزميني به قيمت 
ان��دك 7۵ دلار خري��د و فروش مي ش��وند. محققان 
ش��ركت امنيتي فاي��راي مي گويند اي��ن بدافزارها از 
طريق هرزنامه ها براي كاركنان ش��ركت هاي مختلف 
ارس��ال مي ش��وند و كاربران بايد در زمينه باز كردن 
فايل ه��اي ضميم��ه موجود در ايميل هاي ناش��ناس 
هوش��يار باش��ند. براي رفع يكي از آسيب پذيري هاي 
مورد سوءاستفاده هكرها در ماه دسامبر وصله يي به نام 
CVE-۲۰17-1188۲ توسط مايكروسافت عرضه شد. 
نصب وصله ديگري به ن��ام CVE-۲۰17-87۵۹ هم 
آس��يب پذيري NET Framework مايكروسافت را 

برطرف مي كند. 

خريد در فروشگاه آمازون 
فقط با قدم زدن

اندرويد پليس   شركت آمازون سرانجام خريد مردم 
از فروشگاه آمازون گو را ممكن مي كند، فروشگاهي كه 
خري��د از آن تنها با نصب برنام��ه تلفن همراه ممكن 
اس��ت. ش��ركت آمازون از مدتي قبل يك فروش��گاه 
فيزيكي در مركز ش��هر س��ياتل تاسيس كرده بود كه 

تنها براي كارمندان اين شركت قابل استفاده بود. 
افراد براي خريد از اين فروش��گاه بايد از حس��اب 
كارب��ري خود در آم��ازون اس��تفاده ك��رده و برنامه 
آمازون گو را هم روي گوش��ي نصب مي كردند. سپس 
در زمان ورود به فروش��گاه گوشي را در برابر دستگاه 
فعال كننده برنامه مذكور قرار مي دادند و فرآيند خريد 

را آغاز مي كردند. 
در اين فروش��گاه پ��س از ق��راردادن كالاي مورد 
علاق��ه در س��بد خريد، هزينه آن به طور مس��تقيم از 
طريق كارت اعتباري متصل به برنامه آمازون گو كسر 
مي ش��ود و اگر فرد آن كالا را در س��ر جاي خود قرار 
دهد هزينه ب��ه كارت اعتباري بازمي گردد. لذا در اين 
فروش��گاه خب��ري از صف هاي طويل انتظ��ار در برابر 
صندوق براي پرداخت هزينه نيس��ت. اين فروشگاه از 
روز دوش��نبه با ش��عار براي خريد فقط راه برويد كار 
خود را آغاز كرده اس��ت. فروشگاه يادشده براي ثبت 
دقيق مش��خصات كالاهاي خريداري شده به انبوهي 
از حس��گرها و دوربين ها مجهز است. فعلا برخي اقلام 
خوراكي محدود براي خريد در آمازون گو موجود است 

كه تعداد و تنوع آنها در آينده افزايش مي يابد. 

اخبار

بازي پنهان شستا در آشفته بازار تلفن همراه

رانت يا رابطه دولتي؟
گروه دانش و فن  مرجان محمدي 

واردات گوشي آيفون توسط يك شركت وابسته 
به شس��تا جنجال آفرين شده اس��ت، اينكه چگونه 
اين ش��ركت توانسته اس��ت از وزارت صنعت مجوز 
واردات بگي��رد و از اين واردات س��ود ميلياردي به 

جيب بزند. 
خبر اين واردات كار را به جايي رس��اند كه وزير 
ارتباط��ات و فناوري اطلاعات به آن واكنش نش��ان 
داد و در توييت��ي اع��لام كرد كه ش��ركت بازرگاني 
بين المللي تامين اجتماعي دولتي نيس��ت و س��هام 
آن متعلق به بازنشس��تگان تامين اجتماعي اس��ت. 
مس��اله يي كه رييس اتحاديه صن��ف فناوران رايانه 
تهران آن را قبول ندارد و معتقد اس��ت كه به وزير 

ارتباطات اطلاعات غلط داده اند. 
وي معتقد است مسوولان اين شركت اساسنامه 
و آيين نام��ه آن را منتش��ر كند. مگر مي ش��ود يك 
ش��ركت س��رمايه گذاري در اين حجم با ميليون ها 

بازنشسته در اختيار بخش خصوصي باشد!
مير مهدي با اش��اره به اينك��ه واردات آيفون از 
طريق اين شركت تخلف محض است و بايد توضيح 
دهند كه چرا به عنوان بخش دولتي وارد اين عرصه 

شده و در كار بخش خصوصي دخالت كرده اند؟ 
از س��ويي ديگر طبق قانون فقط ش��ركت هايي 
مي توانن��د اقدام ب��ه واردات كالا كنن��د كه كالاي 
خود را گارانتي كنند، حال اينكه گوش��ي وارد شده 
توسط شستا را ش��ركت ديگري گارانتي مي كند و 
اين تخلف ديگري اس��ت كه اين ش��ركت در حال 

انجام آن است. 
وي به واردات و ثبت س��فارش 1۰ هزار گوشي 
توس��ط اين شركت اشاره كرد و گفت:  رقم هايي كه 
از س��وي وزير اعلام مي ش��ود درس��ت نيست، چرا 
ك��ه آمار باي��د از گمرك گرفته ش��ود. وآيا گمرك 
و واردات كالا دس��ت وزي��ر ارتباطات اس��ت؟! چرا 
گوش��ي ها را بدون دغدغه وارد مي كنند و درجا به 
نماينده هاي شهرس��تان مي دهند و سود آن را نقدا 

دريافت مي كنند؟
ريي��س اتحادي��ه صنف فن��اوران رايان��ه تهران 
تصري��ح ك��رد: در حال حاض��ر رجيس��تري فقط 
و فقط ب��راي محص��ولات اپل ص��ورت مي گيرد و 
برند هاي ديگر ش��امل رجيس��تري نمي شوند و اين 
هم مس��اله يي اس��ت كه وزير ارتباطات هنوز به آن 
جواب درستي نداده است و ابهام هاي موجود باعث 

شده است تا مردم متضرر اصلي اين طرح باشند. 
وي گفت:  با اجراي رجيس��تري گوشي برند هاي 
ديگر 3۰۰ تا 4۰۰ هزار تومان گران ش��د، دولت در 
جيب مردم دس��ت كرد و پ��ول را از مردم درآورد. 
اگر غير از اين است چرا هنوز برند هاي ديگر شامل 
رجيستري نشده اند و هنوز هم قاچاق و غير قاچاق 

وارد مي شوند؟
مير مهدي گفت: رانتي كه رجيس��تري در بازار 
ايجاد كرده اس��ت،  تنظيم بازار را به هم زده است، 
مس��وولان شستا در عذر بدتر از گناه اعلام كرده اند 

ك��ه مي خواهن��د ب��ازار را تنظيم كنن��د و اقدام به 
واردات گوش��ي آيفون كرده اند،  مگ��ر ميوه يا تخم 
مرغ يا برنج و مواد خوراكي اس��ت كه مردم مشكل 

داشته باشند؟!
وي اف��زود: بخش خصوص مي توان��د بازار تلفن 
هم��راه را تنظيم كند و نياز به دخالت بخش دولتي 
نيس��ت، بهتر است مسوولان شستا دليل ديگري را 

براي كار خود بياورند. 

 سود 700 هزار تومان از واردات هر گوشي آيفون
پي��ش س��يدمهدي  روز  دو  اس��ت  گفتن��ي 
ميرمهدي كمجاني، رييس اتحاديه صنف فناوران 
رايان��ه ته��ران در گفت وگو ب��ا ايلنا گفت��ه بود: 
براساس اطلاعات موجود، شركت سرمايه گذاري 
تامين اجتماعي يا همان شس��تا ن��ه تنها با يك 
شركت بلكه چند شركت از اين مجموعه در حال 
سرمايه گذاري در صنعت موبايل و واردات موبايل 
به ايران هس��تند چرا كه س��رمايه گذاري در اين 
صنعت س��ود بس��يار بالايي دارد اما بايد بدانند 
ورود آنه��ا با رانت مي توان��د صنعت موبايل يا هر 

كالاي ديگري را به خطر بياندازد. 
ريي��س اتحاديه صنف فن��اوران رايانه تهران با 
اشاره به محموله موبايل شركت هاي سرمايه گذاري 
تامي��ن اجتماع��ي اظه��ار داش��ت: ش��ركت هاي 
س��رمايه گذاري تامين اجتماع��ي محموله بزرگي 
از گوش��ي هاي برند آيفون را خريداري كرده است 
كه ش��امل 1۰هزار دس��تگاه تلفن همراه برند اپل 
است كه بيشتر محموله را گوشي هاي گران قيمت 

آيف��ونX تش��كيل داده و بخش كوچك��ي از اين 
محموله وارداتي به گوشي هاي آيفون 8 و آيفون 8 

پلاس اختصاص دارد. 
وي افزود: با احتس��اب اينك��ه ارزش ميانگين 
هر دستگاه موبايل آيفونX و 8 حدود ۵ ميليون 
تومان باش��د، ارزش محموله موبايل گروه شستا 

بالغ بر ۵۰ميليارد تومان است.
همچنين سود فروش هر دستگاه آيفونX در 
بازار ايران 6۰۰ تا 7۰۰ هزار تومان است و همين 
مساله باعث ش��ده تا گروه سرمايه گذاري تامين 
اجتماعي وارد اين صنعت ش��ود تا بتواند درآمد 

بالايي كسب كند. 
رييس اتحادي��ه صنف فن��اوران رايانه تهران 
تاكي��د ك��رد: هي��چ اطلاعات��ي از كش��ور مبدا 
واردات اين گوش��ي هاي آيفون در دست نيست 
و مش��خص نيست كه اين گوش��ي ها از امارات يا 

چين خريداري شده است. 
مير مه��دي درباره چگونگ��ي واردات آيفون 
توس��ط تامين اجتماعي گف��ت: تامين اجتماعي 
فق��ط يك س��رمايه گذار اس��ت و به اي��ن دليل 
ك��ه پ��ول بس��يار زي��ادي دارد وارد اين صنعت 
ش��ده و در انتها س��ود خود را برداشت مي كند. 
ش��ركت هاي س��رمايه گذاري تامين اجتماعي با 
رانتي كه رجيس��تري ايجاد كرده به سراغ يكي 
از نماينده ه��اي برن��د اپل در اي��ران مي روند و 
پول خ��ود را در اختيار آنها ق��رار مي دهند و از 
س��ود كلان واردات اين گوش��ي ها درآمد كسب 

مي كنند. 

وي تاكي��د كرد: در ايران س��رمايه گذاري در 
واردات گوشي آيفون بهترين فرصت براي درآمد 
زايي اس��ت چرا كه بس��ياري از تلفن هاي آكبند 
برند اپل كه به ن��ام كالاي اصلي وارد بازار ايران 
مي ش��ود و داراي گارانتي معتبري است، كالاي 
ريفر يا همان دس��ت دومي اس��ت كه مش��كلي 
داش��ته و توسط كارخانه بازسازي شده است. در 
هيچ نقطه يي از دنيا نمي خواهند مشتري كالاي 
نامناسب اس��تفاده كند اما سودجوياني در ايران 
برايشان مهم نيست كه آيفون اصلي به مشتري 

تحويل دهند يا كالا ريفر باشد. 
مير مهدي با اشاره به طرح رجيستري موبايل 
گفت: رجيستري موبايل يك اشتباه محض است 
كه توس��ط وزي��ر ارتباطات و فن��اوري اطلاعات 
اجرايي ش��د و ح��الا به لطف وزي��ر يك عده در 
بخ��ش خصوصي و دولت��ي با رانت ه��ا ميلياردر 
ش��ده اند. طرح رجيس��تري تلفن همراه به دليل 
اينك��ه با برند اپل ش��روع ش��د، باعث وسوس��ه 
س��رمايه گذاران در واردات گوش��ي هاي آيف��ون 
و ايجاد انحصار در بازار موبايل ش��ده اس��ت كه 
مي تواند ب��ازار را از ثبات خارج كند و به صنعت 

ضربه وارد كند. 

 واردات آيفون را به خاطر تنظيم بازار انجام داديم
در همي��ن حال مدير روابط عمومي ش��ركت 
بين الملل��ي بازرگاني تامين اجتماعي در واكنش 
ب��ه اخب��ار منتش��ره پيرام��ون واردات گوش��ي 
آيفون از س��وي س��ازمان تامين اجتماعي گفت: 

در راس��تاي تنظيم ب��ازار و جلوگيري از كاهش 
واردات گوش��ي هاي تلفن همراه قاچاق، مدت ها 
قبل از اجراي طرح رجيس��تري و افزايش قيمت 
تلف��ن همراه در بازار، اين ش��ركت در خردادماه 
جاري اقدام ب��ه اخذ مج��وز واردات محصولات 
اپ��ل كرده و فعاليت اين ش��ركت در حوزه تلفن 
همراه هيچ ارتباطي با اجراي طرح رجيستري و 

افزايش قيمت تلفن همراه در بازار ندارد. 
ش��ركت بازرگاني بين المللي تامين اجتماعي 
زيرمجموعه س��ازمان تامين اجتماعي در پاسخ 
به اظهارات ريي��س اتحاديه صنف فناوران رايانه 
تهران درباره فعاليت يكي از شركت هاي سازمان 
تامين اجتماعي درخصوص واردات گوشي آيفون 
كه در برخي رس��انه ها منعكس شده است، اعلام 
كرد: ش��ركت بازرگاني تامين اجتماعي بصورت 
قانوني و رس��مي پس از دريافت كليه مجوزهاي 
لازم از مراجع مربوطه به ويژه س��ازمان حمايت 
مصرف كنن��دگان و توليد كنن��دگان نس��بت به 
واردات و پش��تيباني اين نوع گوشي اقدام كرده 

است. 
 مدي��ر رواب��ط عموم��ي ش��ركت بازرگان��ي 
بين الملل��ي تامي��ن اجتماعي با اش��اره به اعلام 
اسامي شركت هاي داراي مجوز از سوي سازمان 
حماي��ت از مصرف كنن��دگان و توليد كنن��دگان 
خاطرنش��ان كرد: بيش از ۲۰ ش��ركت مجاز به 
ثب��ت س��فارش، واردات و ارائ��ه خدمات پس از 
فروش گوشي هاي آيفون در ايران هستند كه از 
جمله اين شركت ها، شركت بازرگاني بين المللي 
تامي��ن اجتماع��ي )ب��ا گارانتي س��يب طلايي 
هوش��مند( داراي تمامي مجوزها و ضوابط لازم 

است. 
وي اف��زود: يكي از وظايف ش��ركت بازرگاني 
بين الملل��ي تامي��ن اجتماعي به عنوان ش��ركت 
تخصص��ي بازرگان��ي و امانتداري بيمه ش��دگان 
تامين اجتماعي، اقدام در راس��تاي سياست هاي 
كلي دولت و س��ازمان تامي��ن اجتماعي و حفظ 
و صيان��ت از اموال عموم��ي در چارچوب قوانين 

جاري كشور است. 
مدي��ر رواب��ط عموم��ي ش��ركت بين المللي 
بازرگان��ي تامين اجتماعي تصري��ح كرد: بر اين 
اساس و براي تنظيم بازار و جلوگيري از كاهش 
واردات گوش��ي هاي تلفن همراه قاچاق، مدت ها 
قبل از اجراي طرح رجيس��تري و افزايش قيمت 
تلفن همراه در بازار، اين شركت وفق نامه شماره 
37۰/۹6/1۰۲86 در تاريخ ۹6/۰3/13 س��ازمان 
حماي��ت از مصرف كنن��دگان و توليد كنن��دگان 
اق��دام به اخذ مجوز واردات محصولات اپل كرده 
و فعاليت اين ش��ركت در حوزه تلفن همراه هيچ 
ارتباطي ب��ا اجراي طرح رجيس��تري و افزايش 
قيمت تلفن همراه در بازار ندارد و صرفا به عنوان 
بازوي ياري رسان دولت در راستاي تنظيم بازار 

و جلوگيري از قاچاق بوده است. 

مهر   معاون وزير ارتباطات از آغاز ثبت اطلاعات هويتي مشتركان 
تلفن ثابت در »ش��بكه احراز هويت كاربران ايران« خبر داد و گفت: 
تكميل اطلاعات هويتي اين خطوط از طريق پيامك اطلاع رس��اني 
مي شود.  حسين فلاح جوشقاني اظهار داشت: همان گونه كه پيش از 
اين، اطلاعات مشتركان موبايل در سامانه »شاهكار« به ثبت رسيده، 
ثبت و به روزرساني اطلاعات مشتركان تلفن ثابت نيز در اين سامانه 
آغاز شده است.  وي گفت: براين اساس براي خطوطي كه اطلاعاتشان 
هنوز به ثبت نرس��يده يك پيامك از س��وي رگولات��وري حاوي اين 
مضمون كه »يك عدد خط تلفن ثابت به ش��ماره و كد ملي شما در 
اپراتور مخابرات ايران ثبت ش��ده و در صورت مغايرت به اين اپراتور 
مراجعه كنيد«، به صاحب خط ارسال مي شود.  رييس سازمان تنظيم 
مقررات و ارتباطات راديويي با بيان اينكه اين پيامك بدون توجه به 
س��ابقه زماني خريد خط تلفن به صاحب خط ارسال مي شود، ادامه 
داد: مشتركان در صورتي كه از خطوط اعلام شده، اطلاعي ندارند يا 
مغايرتي در اين زمينه وجود دارد، بايد به مركز مخابرات منطقه خود 
مراجعه كنند.  معاون وزير ارتباطات با اشاره به اينكه ثبت اطلاعات 
سيم كارت هاي تلفن همراه و احراز هويت مشتركان موبايل، تكميل 
شده است، افزود: اطلاعات بسياري از خطوط تلفن ثابت ثبت نيست 
و براين اس��اس هم اكنون در حال اح��راز هويت خطوط تلفن ثابت 
هس��تيم.  وي توضيح داد: ثبت اطلاع��ات و احراز هويت تلفن ثابت 
به دليل آنكه اين خطوط داراي آدرس مش��خصي اس��ت با خطوط 

موبايل تا حدي متفاوت اس��ت اما از آنجايي كه اطلاعات متمركزي 
از تلفن هاي ثابت در كش��ور در دس��ت نبود، مطابقت اين اطلاعات 
و س��اماندهي آن در س��امانه »ش��اهكار« در حال انجام است.  فلاح 
جوش��قاني با بيان اينكه هم اكنون اپراتورهاي ارتباطي روي خطوط 
تلفن ثابت، س��رويس هاي اينترنت ارائه مي دهند، اضافه كرد: براين 
اساس اطلاعات اين خطوط بايد در سامانه شاهكار ثبت و كامل شود.  
وي گفت: ممكن اس��ت بسياري از مشتركان با تغيير مكان و محل 
زندگي خود، فراموش كرده باش��ند كه خط تلفني به نامش��ان است 
كه درص��ورت دريافت اين پيامك، اط��لاع مي يابند كه اين خطوط 
در سيستم مخابراتي كش��ور به نامشان به ثبت رسيده و در صورت 

مغايرت و درخواست تغييرنام مي توانند به مخابرات مراجعه كنند.

زد دي نت   پليس فدرال امريكا )FBI( اعلام كرده است كه در 
س��ال ۲۰17 ميلادي نتوانسته به اطلاعات رمزنگاري شده بيش از 
7۰۰۰ دس��تگاه الكترونيكي دسترسي پيدا كند.  كريستوفر وراي 
– رييس پليس فدرال امريكا يا اف بي اي – در كنفرانس��ي كه در 
دانش��گاه فوردام نيويورك برگزار ش��د، عنوان كرد كه دستگاه هاي 
الكترونيكي و گوشي هاي هوشمندي را كه اطلاعات آنها رمزنگاري 
شده بود، نتوانسته رمزگش��ايي كند و تعداد اين دستگاه ها نيز در 
مقايس��ه با سال گذش��ته ميلادي افزايش بي سابقه يي يافته است.  
اين س��ازمان در تش��ريح اين موضوع همچنين خاطرنش��ان كرد 
كه تعداد 777۵ دس��تگاه الكترونيكي رمزنگاري ش��ده وجود دارد 
كه اين س��ازمان نتوانسته اس��ت به اطلاعات محرمانه و رمزنگاري 
ش��ده آنها دسترسي پيدا كند.  طبق سخنان وي، اين دستگاه هاي 
رمزنگاري شده مذكور همگي به طور مستقيم يا غيرمستقيم مربوط 
ب��ه موضوع يا تهديد خاص��ي بوده اند اما وي جزئي��ات و اطلاعات 
بيش��تر و دقيق تري را در اين خصوص به زبان نياورد.  اين مس��اله 
كه به اصطلاح »حالت تاريك« ناميده مي شود، يكي از بزرگ ترين 
چالش هاي پيش روي اف بي اي به شمار مي رود و اين آمار و ارقام 
هم نخستين باري نيست كه توسط روسا و مقامات بلندپايه پليس 
فدرال امريكا )اف بي آي( ش��نيده مي ش��ود بلكه دفعه هاي گذشته 
نيز رمزنگاري دستگاه هاي الكترونيكي روند تحقيقات اين سازمان 
را با مش��كلات و دش��واري هاي بس��ياري مواجه كرده بود.  وي در 

ادامه س��خنانش افزود: البته بايد خاطرنشان كرد كه هدف سازمان 
ما جاسوس��ي و دستيابي به اطلاعات خصوصي و شخصي كاربران 
عادي و نقض حريم شخصي آنان نيست و نخواهد بود بلكه هدف ما 
دسترسي به دستگاه هاي الكترونيكي آن دسته از كاربراني است كه 
به خرابكاري، اقدامات افراطي، تروريستي و جرم و جنايات مختلف 
دس��ت مي زنند و صلح و امنيت كشور و جهان را تهديد مي كنند.  
وي ضمن اش��اره به »معضل امنيتي بزرگ در جهان« عنوان كرد: 
»تعداد دستگاه هاي رمزنگاري شده كه اف بي آي نتوانسته است به 
اطلاعات آن دست يابد، نسبت به دو سال گذشته به دو برابر رسيده 
است و اين آمار مي تواند گوياي اين حقيقت باشد كه در سال جاري 

ميلادي اين تعداد به 1۵هزار دستگاه نيز افزايش خواهد يافت. 

اعتراف FBI به ناتواني در دسترسي به اطلاعات رمزنگاري شدهآغاز ثبت اطلاعات مشتركان تلفن ثابت در شبكه احراز هويت

فراسوكاربر
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چهره هاي استاني

  كش�ف اختلاس ميلياردي در روانس�ر؛ كرمانشاه  
فرمانده انتظامي شهرس��تان روانسر از كشف اختلاس 
ميلياردي در يكي از ش��عب بانكي اين شهرستان خبر 
داد. س��رهنگ »محمد قنبري« در اين رابطه گفت: در 
پي اعلام سازمان بازرسي كل كشور مبني بر اختلاس 
مبالغي از حس��اب مشتريان توسط دو نفر از كارمندان 
يكي از شعب بانكي در روانسر پيگيري موضوع به جد در 
دستور كار گارآگان پليس آگاهي شهرستان قرار گرفت. 
فرمانده انتظامي شهرستان روانسر ادامه داد: كارمندان 
متخلف پ��س از هماهنگي به پلي��س آگاهي احضار و 
در بازجويي هاي اوليه منكر بزه انتس��ابي شدند كه در 
نهايت با بررس��ي هاي علمي و جمع آوري دلايل متقن 
و مستدل متهمان چاره يي جز بيان حقيقت نداشتند و 
به اختلاس و سوءاستفاده از موجودي حساب مشتريان 
به مبلغ يك ميليارد و 230 ميليون ريال اعتراف كردند. 
اي��ن مقام انتظامي يادآور ش��د: پس از جمع آوري علل 
كافي و اعت��راف متهمان، پرونده ب��راي اتخاذ تصميم 

قضايي در اختيار مرجع صالحه قرار گرفت. 
  توليد سالانه 728كيلوگرم زعفران در لرستان؛ 
خرم آباد  مدير باغباني سازمان جهاد كشاورزي لرستان 
گفت: س��الانه 728 كيلوگرم زعفران در اس��تان توليد 
مي ش��ود.  اس��فنديار حس��ني مقدم با تاكيد بر توسعه 
كشت زعفران در استان خاطرنشان كرد: زعفران گياهي 
چندس��اله بوده و از خانواده گل زنبق محسوب مي شود.  
او يادآور شد: سابقه كشت و كار اين گياه به 3000 سال 
قبل برمي گردد و يكي از قديمي ترين گياه هايي اس��ت 
كه مورد استفاده قرار مي گيرد. حسني مقدم مدعي شد: 
زعفران لرس��تان از نظر كيفيت، طعم و خواص دارويي 
نسبت به ساير نقاط كشور ممتازتر است.  مدير باغباني 
سازمان جهاد كش��اورزي لرس��تان يادآور شد: زعفران 
خ��واص داروي��ي زي��ادي دارد و اگر وارد جامعه ش��ود، 
افس��ردگي و پرخاش��گري كاهش خواهد يافت، چرا كه 

گياهي شادي آور است. 
  انه�دام باند كلاهب�رداري كارت ب�ه كارت در 
قزوي�ن؛ قزوي�ن  فرمان��ده انتظامي اس��تان قزوين از 
دس��تگيري اعض��اي يك بان��د س��ه نفره كلاهبرداري 
كارت ب��ه كارت به مبلغ يك ميلي��ارد و 320 ميليون 
ري��ال در قزوين خبر داد.  س��ردار »مهدي محمودي« 
اظه��ار كرد: در پي وقوع ي��ك فقره كلاهبرداري كارت 
به كارت از يك ش��هروند در قزوين به مبلغ 47ميليون 
ريال موضوع شناس��ايي و دس��تگيري كلاهب��ردار يا 
كلاهب��رداران به صورت ويژه با تش��كيل كارگروهي در 
دستور كار كارآگاهان پليس آگاهي استان قرار گرفت.  
اين مقام ارش��د انتظامي افزود: در بررسي و تحقيقات 
اوليه مشخص شد، كلاهبرداران با شگرد دادن پيامك 
و تماس با ش��خص مبني بر اينكه شماره تلفن همراه 
ش��ما طي قرعه كش��ي از طريق ش��ركت همراه اول يا 
راديو جوان برنده هزينه س��فر عتبات عاليات شده ايد، 
افكار مجرمانه خود را جهت كلاهبرداري از شهروندان 
پياده مي كردند. وي تصري��ح كرد: كلاهبرداران جهت 
پرداخت هزينه سفر به برندگان، افراد را به  پاي دستگاه 
ATM كش��انده و با راهنمايي ف��رد و انجام عمليات 
بانكي جهت واريز هزينه س��فر به  جاي انتقال مبلغ از 
حساب شهروندان با شگردهاي خاصي مبالغي برداشت 

و به حساب موردنظرشان واريز مي كردند. 
  عملياتي ش�دن پرداخ�ت الكترونيكي كرايه 
تاكس�ي تا عيد نوروز؛ همدان  س��خنگوي ش��وراي 
ش��هر همدان گفت: زيرساخت هاي لازم براي پرداخت 
الكترونيكي كرايه تاكس��ي ها در حال تكميل است و تا 
پايان سال جاري عملياتي خواهد شد.  »كامران گردان« 
با بيان اينكه كميس��يون خدمات شهري شورا سازمان 
تاكسيراني را موظف به الكترونيكي كردن پرداخت كرايه 
كرده است، افزود: در حال رايزني با بانك ها هستيم تا در 
ازاي تهيه رايگان دستگاه هاي الكترونيك و نصب آنها بر 
تاكسي ها، گردش حسابي نيز براي بانك ها فراهم شود.  
سخنگوي شوراي شهر همدان يادآور شد: قول مي دهيم 
تا پايان سال جاري كرايه تاكسي ها در همدان به صورت 

الكترونيكي پرداخت شود. 
  يك م�اه از 11م�اه معوق�ه پرس�تاران فارس�ي 
پرداخت خواهد شد؛ شيراز  مسوول مديريت خدمات 
پرستاري دانشگاه علوم پزشكي شيراز گفت: به مناسبت 
روز پرس��تار، يك ماه از معوقات پرس��تاران استان فارس 
پرداخت خواهد شد. محبوبه ظريف كارفرد گفت: ميزان 
معوقات پرستاران موضوعي كش��وري است و در فارس 
هم با حدود 11 ماه معوقه روبه رو هستيم و اميدواريم كه 
حداقل يك ماه از اين معوقه ها به مناس��بت روز پرستار 
پرداخت ش��ود.  او با بيان اينكه پرستاران وظيفه انجام 
مراقبت هاي تخصصي از بيماران را عهده دار هس��تند و 
بايد به اين وظيفه بپردازند، گفت: براي انجام مراقبت هاي 
اولي��ه از بهياران و كمك بهياران اس��تفاده مي ش��ود و 
دانش��گاه علوم پزش��كي ش��يراز هم تلاش مي كند تا با 
دريافت مجوزهاي لازم نس��بت به جذب بهيار و كمك 

بهيار اقدام كند اما هنوز اين امكان فراهم نشده است. 
  رتبه نخست لرس�تان در توليد ماهي قزل آلا 
در كش�ور؛ خرم آباد   موس��س طرح توليد تخم چشم 
زده لارو بچه ماهي گفت: لرستان رتبه اول توليد ماهي 
ق��زل آلا را در كش��ور دارد.  محمدي اظه��ار كرد: اميد 
مي رود كه با س��طح تكنولوژي بالاي اين شركت، نوع 
مولدها و همچنين روش هاي توليدي مناس��ب بتوانيم 
وضعي��ت صنعت تكثير و پ��رورش ماهيان س��ردآبي 
مخصوصا قزل آلا را در كش��ورمان با همكاري اين گروه 
توسعه دهيم.  او خاطرنشان كرد: لرستان رتبه اول توليد 
ماهي قزل آلا را در كش��ور دارد و شركت شيلات گستر 
سبلان و آكوالند فرانسه در اين استان نيز سرمايه گذاري 
ك��رده و اقدام به خريداري ي��ك مزرعه پرورش ماهي 
كرده است.  موسس و سرمايه گذار اين طرح اضافه كرد: 
اميدواريم تا چند ماه ديگر مزرعه توليد تخم چشم زده 

ماهيان سردآبي در استان لرستان نيز تكميل شود. 
  لزوم ايجاد كلينيك تخصصي توريس�م درماني 
در ماك�و؛ ماك�و  مديركل آم��وزش تخصصي جمعيت 
هلال احمر كشور گفت: ظرفيت هاي پزشكي كشورمان 
در مقايس��ه با كش��ورهاي همس��ايه قابل رقابت است.  
مه��راب ش��ريفي در جلس��ه يي ك��ه با هدف بررس��ي 
ظرفيت هاي جمعيت هلال احمر شهرس��تان ماكو براي 
ارتقاي خدمات آموزش��ي، تخصصي و درماني در محل 
فرمانداري ترتيب يافت، افزود: هزينه هاي درماني پايين 
و توان علمي پزشكان ايراني يكي از مهم ترين مولفه هايي 
اس��ت كه ب��ا توجه ب��ه آن مي ت��وان صنعت توريس��م 
درمان��ي را در اين شهرس��تان گس��ترش داد. مديركل 
آموزش تخصصي جمعيت هلال احمر كشور با اشاره به 
هم مرزي شهرستان ماكو با كشور هاي تركيه، ارمنستان 
و جمه��وري خودمختار نخجوان بر لزوم ايجاد كلينيك 
تخصصي در زمينه توريس��ت درمان��ي تاكيد كرد.  وي 
تصريح كرد: مسوولان شهرستاني و استاني مي توانند با 
ارائه توجيه هاي اقتصادي، سياسي و فرهنگي و اشاره به 

ظرفيت هاي موجود از اين امكانات برخوردار باشند. 

اخبارشهرستانها

معاون اول رييس  جمهوري تاكيد كرد

مقابله با رانت بازي در طرح اشتغال روستايي
گروه بنگاه   ها  

»2 نشست با يك هدف«؛ عنوان مناسبي است 
كه مي ت��وان براي برنامه روز گذش��ته معاون اول 
رييس جمهوري انتخاب كرد. نشس��ت هايي كه هر 
چن��د هر كدام از آنها عن��وان متفاوتي را بر تارك 
خود نش��انده بودند ام��ا محتواي اصل��ي هر 2 را 
يك ضرورت غيرقابل انكار جامعه ايراني تش��كيل 
م��ي داد؛ عنواني كه جهانگي��ري از آن ذيل عنوان 
»توسعه پايدار« از طريق اشتغال زايي و رونق توليد 
ياد مي كند و در طول تمام سال هاي گذشته براي 
تحقق آن در ابعاد و زواياي گوناگون اقتصاد كشور 

تلاش كرده است. 
 اينگونه اس��ت كه جهانگيري دي��روز ابتدا در 
جلس��ه پيگيري اجراي قانون حمايت از توسعه و 
ايجاد اشتغال پايدار در مناطق روستايي و عشايري 
با اس��تفاده از منابع صندوق توس��عه ملي مي رود 
تا درباره ض��رورت مقابله با رانت ب��ازي و تخلفات 
اقتصادي صحبت كند و به فاصله چند ساعت بعد 
از آن به نشس��ت ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي 
م��ي رود تا راهكارهاي اجرايي براي تحقق اين نوع 
اقتصاد درون زا را بررسي و تصميمات مورد نظر را 

درخصوص آن اتخاذ كند. 
اما با توجه به اهميت بحث توس��عه روس��تايي، 
جهانگي��ري از ض��رورت ش��فافيت در عملكردها 
سخن مي گويد؛ شفافيتي كه به دليل تزريق بيش 
از 1.5ميلي��ارد دلار از بودجه صندوق توس��عه به 
توس��عه روستايي بيش��تر از هر زمان ديگري بايد 
مورد توجه قرار بگيرد تا سرمايه هاي كشور كه  بايد 
براي افزايش دامنه هاي اش��تغال زايي در روستاها 

مورد استفاده قرار بگيرد به هدر نرود. 
 معاون اول رييس جمهوري تاكيد كرد: سازوكار 
اجراي طرح اشتغال روستايي بايد به صورت كاملا 
ش��فاف و روشن و از طريق سامانه باشد تا راه هاي 

تخلف و سوءاستفاده بسته شود. 
ب��ه گ��زارش پايگاه اطلاع رس��اني مع��اون اول 
رييس جمه��وري، اس��حاق جهانگي��ري ديروز در 
جلس��ه پيگيري اجراي قانون حمايت از توسعه و 
ايجاد اشتغال پايدار در مناطق روستايي و عشايري 
با استفاده از منابع صندوق توسعه ملي افزود: طرح 
1.5ميليارد دلاري كه از منابع صندوق توسعه ملي 
براي ايجاد اش��تغال در مناطق روستايي و مناطق 
محروم كشور اختصاص داده شده و زمينه استفاده 
از ران��ت در اي��ن طرح وجود دارد، لازم اس��ت كه 
وزارت تع��اون، كار و رف��اه اجتماع��ي، بانك ه��ا 
و دس��تگاه هاي مرتب��ط ضم��ن مراقب��ت كافي با 
حساسيت فراوان نحوه اجراي طرح را رصد كنند. 
وي ب��ا تاكيد بر اهميت س��رعت بخش��يدن به 
روند بررسي و تصويب طرح هاي متقاضي دريافت 
تس��هيلات خاطرنشان كرد: روند بررسي طرح ها و 
پرداخت تسهيلات بايد با حداكثر سرعت و در عين 
حال س��نجيده و با دقت انجام شود به خصوص در 
مواردي كه واحدهاي توليدي متقاضي سرمايه در 
گردش براي طرح هاي كوچك و روستايي هستند 

نبايد زمان زيادي صرف بررسي و تصويب شود. 
اول رييس جمه��وري رون��د تدوي��ن  مع��اون 
آيين نامه ه��ا و دس��تورالعمل هاي اج��راي ط��رح 
اش��تغال روستايي را رضايت بخش دانست و افزود: 
در اجراي اين طرح بايد ضمن استفاده از تجربيات 
مثبت دوره هاي گذشته، مراقبت كافي انجام شود 
تا خطاها و اش��كالاتي كه در گذشته وجود داشته، 

تكرار نشود. 
جهانگي��ري افزود: موضوع اش��تغال همواره در 
همه دولت ها موضوعي مهم بوده و در همه دوره ها 
طرح هاي كوتاه مدتي كه س��ريع تر منجر به ايجاد 
اشتغال شود در دستور كار دولت ها قرار گرفته اما 
گاه��ي برخي از اين طرح ها با آس��يب هايي همراه 
بوده كه ما بايد از اين تجربيات اس��تفاده كنيم تا 

خطاهاي گذشته تكرار نشود. 
مع��اون اول رييس جمه��وري همچنين با بيان 
اينكه س��قف تس��هيلات در اجراي طرح اش��تغال 
روستايي بايد متناس��ب با اقتصاد روستاها تعيين 
ش��ود،  تصريح ك��رد: بايد ت��لاش كنيم ت��ا تعداد 
واحده��اي توليدي و صنعتي بيش��تري بتوانند در 

قال��ب اين طرح راه اندازي ش��وند و ب��ا اجراي اين 
طرح در روستاها و مناطق محروم توسعه و تحول 

صورت گيرد. 
رييس ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي اهميت 
نظ��ارت و دق��ت در اج��راي ط��رح اش��تغال زايي 
روس��تايي را در تم��ام مدت اج��راي طرح و حتي 
پس از پرداخت تسهيلات به متقاضيان مورد تاكيد 
قرار داد و گفت: لازم اس��ت حتي پس از پرداخت 
تس��هيلات نظارت وجود داشته باشد تا از عملكرد 
مناس��ب متقاضيان در نحوه به كارگيري تسهيلات 

اطمينان حاصل شود. 
وي خاطرنش��ان كرد: اگر واحدهاي توليدي 
بزرگ و صاحب برند تش��ويق ش��وند كه در اين 
ط��رح مش��اركت كنن��د، واحده��اي توليدي و 
صنعتي كوچك مي توانند در مناطق روس��تايي 
و عش��ايري به عن��وان زيرمجموع��ه واحدهاي 
تولي��دي بزرگ فعال ش��وند تا ضم��ن اطمينان 
از بازار فروش محصولات ش��اهد برند س��ازي در 

كشور نيز باشيم. 
جهانگيري از استانداران سراسر كشور خواست 
با جديت هر چه بيش��تر پاي اجراي طرح اشتغال 
روس��تايي بايس��تند و گفت: لازم است مسوولان 
اصلي اج��راي اين طرح، جلس��اتي را ب��ا مديران 
اس��تان ها و شهرس��تان هاي مختلف كشور برگزار 

و ضم��ن توجيه آنه��ا جزييات و الزام��ات اجراي 
اي��ن طرح را اطلاع رس��اني كنند. در اين جلس��ه 
ك��ه وزيران جهاد كش��اورزي، تع��اون، كار و رفاه 
اجتماع��ي و رييس هيات عامل صندوق توس��عه 
ملي نيز حضور داشتند، نماينده وزارت تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي گزارش��ي از برنامه توسعه اشتغال 
روس��تايي و عش��ايري ارائه كرد و به تشريح نحوه 
توزيع منابع، آموزش و مكانيس��م هاي ضمانت در 

اجراي اين طرح پرداخت. 
وي افزود: در اين طرح بانك هاي عامل پس��ت 
بان��ك، بان��ك كش��اورزي، بانك توس��عه تعاون و 
صندوق كارآفريني اميد مش��اركت دارند و تاكنون 
50 هزار نفر متقاضي در س��امانه مربوطه ثبت نام 
كرده ان��د كه از اين تعداد درخواس��ت هاي بيش از 
8هزار نفر مورد بررسي قرار گرفته و طرح هايي كه 
عمدتا  در بخش كش��اورزي و صنايع دستي است 

درحال بررسي و در دست اقدام است. 
مدي��ران عامل بانك هاي كش��اورزي، توس��عه 
تعاون، پس��ت بانك و صندوق كارآفريني اميد نيز 
در اين جلسه با اشاره به برگزاري جلسات مستمر 
ب��راي برنامه ريزي در جهت اجراي طرح اش��تغال 
روس��تايي  از هماهنگي ه��اي ص��ورت گرفته براي 
اج��راي اين طرح و آمادگي كام��ل براي پرداخت 

تسهيلات به متقاضيان خبر دادند. 

 ميزان برداشت از ميادين مشترك نفت و گاز
اما جلس��ه مهم ديگر جهانگيري در ستاد اقتصاد 
مقاومتي برگزار شد؛ زماني كه گزارش هاي مربوط به 
ميادين مشترك از سوي وزارت نفت روي ميز رييس 
س��تاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي قرار گرفت. معاون 
اول رييس جمهوري در واكنش به اين گزارش با بيان 
اينكه پيش��رفت طرح هاي اقتصاد مقاومتي در حوزه 
وزارت نفت چش��مگير بوده اس��ت، گفت: دس��تاورد 
كش��ور در موض��وع برداش��ت نف��ت و گاز از ميادين 
مش��ترك قابل توجه است و بايد در اجراي طرح هاي 

مرتبط با اين صنعت سريع تر و جدي تر بود. 
جهانگيري ديروز)دوش��نبه( در جلس��ه س��تاد 
فرمانده��ي اقتص��اد مقاومتي با اش��اره به موضوع 
جلس��ه و ميزان پيش��رفت طرح هاي نفتي توس��عه 
ميادين مش��ترك غرب كارون اف��زود: ما در ميزان 
برداش��ت از اي��ن ميادي��ن در مقطع��ي ب��ه دلايل 
مختلف از عراق عقب افتاديم كه درحال حاضر اين 
عقب ماندگي جبران ش��ده و طرح هاي خوبي براي 

توسعه در اين منطقه درحال انجام است. 
مع��اون اول رييس جمهوري با تاكي��د بر اينكه 
باي��د از همه ظرفيت كش��ور به وي��ژه توان بخش 
خصوص��ي و نهاده��اي غيردولتي براي دس��تيابي 
به هدف برداش��ت نف��ت به ميزان ي��ك ميليون و 
220هزار بش��كه در روز استفاده ش��ود، ادامه داد: 

همه دستگاه ها اعم از صندوق توسعه ملي، سازمان 
برنامه و بودجه و وزارت اقتصاد بايد در كنار وزارت 
نفت كمك كنند تا اين طرح كه نماد واقعي اقتصاد 

مقاومتي است هر چه بهتر و سريع تر تحقق يابد. 
فرمانده س��تاد اقتصاد مقاومتي با اشاره به اينكه 
وزرات نف��ت بايد تمام توان خود را براي فراورش و 
بازياف��ت چاه هاي منطقه به كار گيرد، بيان كرد: هر 
ي��ك درصد بازيافت در اين ح��وزه، درآمدي حدود 
33ميليارد دلار براي كشور ايجاد مي كند كه نبايد 

از اين مساله به سادگي عبور كرد. 
معاون اول رييس جمه��وري همچنين از وزارت 
نفت خواست تا با توجه به وجود توان فني و دانش 
بومي در كشور براي جلوگيري از هدررفت گاز اين 

ميادين برنامه ريزي لازم را انجام دهد. 
در اين جلس��ه كه وزراي نيرو، دفاع، پشتيباني 
و نيروهاي مس��لح، امور اقتصادي و دارايي، فرهنگ 
و ارش��اد اس��لامي، راه و شهرس��ازي و ارتباطات و 
فن��اوري اطلاعات و ني��ز رييس س��ازمان برنامه و 
بودج��ه، رييس س��ازمان ميراث فرهنگ��ي، صنايع 
دس��تي و گردش��گري و رييس اتاق بازرگاني ايران 
حضور داش��تند، مقرر شد براي جبران تاخير پروژه 
احداث كارخان��ه گاز و گاز مايع 3200و جلوگيري 
از سوزاندن گازهاي همراه، وزارت نفت قراردادهاي 
س��رمايه گذار موجود را بازنگري ك��رده به گونه يي 
ك��ه تا نيمه اول س��ال 98 پ��روژه NGL3200 به 

بهره برداري برسد. 
همچنين مقرر ش��د، ش��ركت ملي نف��ت ايران 
براي اس��تفاده حداكثر و بهينه از ظرفيت چاه هاي 
تولي��دي ميادين مش��ترك غرب كارون نس��بت به 
تهيه دس��تگاه هاي فراورش نفت در ميدان آزادگان 

جنوبي اقدام كند. 
س��تاد، وزارت نف��ت را مكل��ف ك��رد تمهيدات 
لازم درخص��وص اس��تفاده از ظرفيت و س��ازوكار 
قرارداده��اي جديد نفتي در توس��عه فازهاي بعدي 

ميادين مشترك غرب كارون را به عمل آورد. 
در اين جلس��ه نماينده وزارت نفت در گزارشي 
از توس��عه ميادين مش��ترك نفتي غرب كارون در 
راس��تاي اجراي بند 14 سياس��ت هاي كلي اقتصاد 
مقاومت��ي كه بر افزايش ذخاير راهبردي نفت و گاز 
كشور به ويژه در ميادين مشترك تاكيد دارد، گفت: 
با برنامه ريزي و اجراي طرح هاي توس��عه يي ميزان 
برداش��ت ما از ميادين مشترك غرب كارون شامل 
ميادين يادآوران، آزادگان جنوبي، آزادگان شمالي، 
ياران جنوب��ي و ياران ش��مالي در منطقه مرزي با 
عراق امسال به 320هزار بشكه در روز رسيده است. 
وي با بيان اينكه ميزان ذخاير نفت درجا در ميادين 
مش��ترك غرب كارون 67 ميليارد بشكه است، افزود: 
توليد از فاز 1 توس��عه ميدان مشترك غرب كارون به 
ميزان 535 هزار بشكه در روز برنامه ريزي شده است. 
همچنين پتانسيل نهايي)فاز2( توليد با ظرفيت يك 
ميليون و دويست و بيست )1220هزار( بشكه در روز 

لحاظ شده است. 
در اين گزارش با اش��اره به تاثير سياس��ت هاي 
كلي اقتصاد مقاومتي بر توس��عه ميادين مش��ترك 
غرب كارون تصريح شد: از آثار پيشرفت اين طرح ها 
تجهيز منابع مالي كشور و حداكثر سازي استفاده از 
ظرفيت ها، توجه به اس��تفاده از توان ساخت داخل، 
تاثير مس��تقيم بر افزايش اشتغال و تاكيد بر دانش 

بنياني بوده است. 
نماين��ده وزارت نف��ت با بيان اينك��ه در جهت 
به كارگي��ري فناوري هاي روز دني��ا با هدف افزايش 
ضري��ب بازيافت از ميادي��ن مذك��ور قراردادهايي 
با موسس��ات معتبر داخلي و خارجي منعقد ش��ده 
است، گفت: براي اجراي توس��عه ميادين مشترك 
در غرب كارون بالغ بر 70درصد از پروژه ها توس��ط 
پيمانكاران، مشاوران و سازندگان داخلي اجرا شده 

است. 
همچنين وزارت نفت در راستاي مسووليت هاي 
اجتماعي منطقه در قالب طرح كمك در بخش هاي 
بيمارس��تان و درمانگاه، بهداش��ت، آب و فاضلاب، 
مدرسه سازي،  راه و شهرسازي، بيابان زدايي، ورزش 
و جوان��ان... اعتباراتي بالغ ب��ر 4900ميليارد ريال 

لحاظ كرده است. 

كرمانشاه  نماينده تهران در مجلس 
دهم و رييس فراكس��يون اميد، رويكرد 
نماين��دگان مجلس ش��وراي اس��لامي 
ب��راي تصويب لايحه منطقه آزاد تجاري 

قصرشيرين را مثبت ارزيابي كرد. 
محمدرض��ا عارف ديروز در حاش��يه 
بازديد از مرزهاي رس��مي خس��روي و 
پرويزخ��ان قصرش��يرين در گفت وگو با 
ايرنا افزود: انگيزه اصلي مناطق آزاد تجاري از زماني كه تاسيس شد، 
رونق اقتصادي بود اما در روند فعاليت ها آنها انحرافاتي ايجاد شد كه 
نياز به اصلاح دارد.  او اظهار كرد: يكي از مس��ائلي كه مجلس در آن 
حساسيت دارد، اين است كه مناطق آزاد در رويكرد اصلي خود قرار 
بگيرد كه در بازنگري در آن و وظايف آن از اين امكان براي توس��عه 
اقتصادي و ايجاد اشتغال در مناطق مرزي استفاده كنيم.  عارف اضافه 
كرد: لايحه يي كه دولت در بحث مناطق آزاد تجاري، تقديم مجلس 
شوراي اسلامي كرده است، بحث هايي جدي در كميسيون تخصصي 
داش��ته ايم و قرار بر اين اس��ت در جلسه يي با مس��وولان دبيرخانه 
كميسيون اقتصادي، تصميمي اتخاذ شود كه در مناطق آزاد تجاري، 
منافع اقتصاد ملي همچنين مردم مناطق مرزي نيز از مزاياي منطقه 
آزاد تجاري بهره مند شوند.  او با بيان اينكه مناطقي كه براي تصويب 
منطقه آزاد تجاري پيشنهاد ش��ده است از ظرفيت بالايي برخوردار 
اس��ت، بيان كرد: استان كرمانش��اه و ازجمله قصرشيرين با توجه به 
حجم بالاي صادرات كالا و مبادلات مرزي با عراق از ظرفيت بالايي 
برخوردار اس��ت.  رييس فراكسيون اميد مجلس دهم ابراز اميدواري 
كرد كه نمايندگان مجلس ب��ا نگاه مثبت، طرح منطقه آزاد تجاري 
قصرشيرين را تصويب كنند تا شاهد شكوفايي و رونق بيش از پيش 

و ايجاد اشتغال پايدار در اين منطقه مرزي باشيم. 

رويكرد مجلس براي تصويب منطقه آزاد تجاري 
قصرشيرين مثبت است

خراس�ان رضوي  عضو هيات علمي 
گروه علوم اجتماعي دانش��گاه فردوس��ي 
مشهد گفت: نهادهاي قدرت در مشهد هر 
ك��دام نظام منحصر به خود را دارند و اين 
شرايط باعث موازي كاري در كار دستگاه ها 
و ايجاد ساختاري ملوك الطوايفي مي شود.  
حس��ين اكبري در گفت وگو با ايس��نا با 
بيان اينكه فرهنگ چندتكه مشهد نتيجه 
مديريت چندپاره اس��ت، تصريح كرد: به دليل وجود مديريت چندپاره 
در ش��هر هر س��ازماني حوزه نفوذ ويژه خود را دارد بنابراين هيچ نوع 
هم��كاري و هم افزايي وجود ندارد. اين ش��رايط باعث مي ش��ود كه در 
مقابله با آس��يب هاي اجتماعي عملا هيچ همكاري يكپارچه يي نباشد. 
در حاشيه شهر يك ستاد حمايتي وابسته به امام جمعه، ستادي ديگر 
وابسته به شهرداري، ستادي وابسته به آستان قدس و... درحال فعاليت 
اس��ت كه باعث بروز موازي كاري براي حمايت از نيازمندان مي ش��ود.  
عضو هيات علمي دانش��گاه فردوس��ي مش��هد توضيح داد: عدم اتفاق 
نخبگاني باعث شده عملا طرح هايي كه در زمينه آسيب هاي اجتماعي 
و توسعه شهري وجود دارد هيچ تاثيري در شهر نداشته باشند. متاسفانه 
استراتژي وجود ندارد. ش��هرداري، استانداري و آستان قدس هر كدام 
مجوزهايي براي ساخت وسازهاي خودشان صادر مي كنند. بايد دانست 
ك��ه اين اقدامات، س��رمايه ها و منابع مالي را ه��در مي دهد و هيچگاه 
برنامه منس��جمي براي رفع مشكلات حاشيه شهر تدوين نشده است.  
اكبري اظهار كرد: ازجمله طرح هاي دولتي كه هزينه هاي بسياري را در 
برداشته و نتيجه يي نداشته است، تقسيم كار بين سازمان هاي گوناگون 
دولتي ازجمله شوراي هماهنگي موادمخدر، سازمان تربيت بدني جوانان 
و سيستم هاي سپاه و... مشهد براي مقابله با آسيب هاي اجتماعي است 

كه تقريبا هماهنگي مناسبي بينشان وجود ندارد. 

ملوك الطوايفي  مشهد 
اداره مي شود

لرستان  استاندار لرستان از تشكيل 
ستاد تسهيل سفرهاي نوروزي در استان 
خبر داد.  به گزارش ايس��نا، سيدموسي 
خادمي در حاش��يه جلسه ستاد تسهيل 
س��فرهاي نوروزي اظهار ك��رد: طي ايام 
نوروز چندين برابر جمعيت مس��افر وارد 
شهرها مي ش��ود كه بايد به آنان خدمات 
ارائ��ه ش��ده و امنيت، رفاه و اسكانش��ان 
تامين شود.  او با بيان اينكه ارائه خدمات به مسافران نوروزي نيازمند 
برنامه ريزي است، افزود: در همين راستا طبق مصوبه دولت جلسه با 
حضور دستگاه هاي اجرايي، مديران و فرمانداران شهرستان ها تشكيل 
همچني��ن وظايف دس��تگاه ها به تفكيك اع��لام و كميته هاي فرعي 
ايجاد ش��د.  استاندار لرس��تان با بيان اينكه اين جلسه مصوباتي نيز 
داش��ت، تصريح كرد: قرار شد كميته ها هر هفته جلسه تشكيل داده 
و دو هفته يك بار نيز جلس��ه يي با معاون عمراني داش��ته باشند. اين 
ستاد تا پايان سال نيز دو جلسه ديگر خواهد داشت. او با بيان اينكه 
اميدواريم با آمادگي كامل به استقبال مهمانان نوروزي برويم، گفت: 
بخش��ي از وظايف مربوط ب��ه دولت بوده و البته عم��ده آن به عهده 
مردم اس��ت كه بايد فرهنگ مهمان نوازي استان را به خوبي نمايش 
دهند. اميدواريم با همكاري مردم و مهمان نوازي آنان شعار تبديل از 
معبر به مقصد گردش��گري را به منصه ظهور بنشانيم.  در ادامه امين 
قاسمي، سرپرست ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري استان 
نيز گفت: نخس��تين جلسه اين س��تاد با هدف ارائه خدمات نوروزي 
در س��ال آينده برگزار ش��د.  وي با بيان اينكه در اين جلسه ساختار 
كميته ه��ا با توجه به دس��تورالعملي كه از مركز آمده بود بررس��ي و 
اصلاحات��ي صورت گرفت، افزود: همچنين مصوباتي داش��تيم كه در 

قالب چارت كلي مشخص شدند.

 لرستان 
از معبر تا مقصد گردشگري

هرمزگان  مديركل شيلات هرمزگان 
گفت: 15هزار تن ميگو پرورش��ي س��ال 
جاري در مزرعه هاي پرورش ميگوي بخش 
خصوصي اين اس��تان توليد و به بازارهاي 
هدف عرضه شد.  سيدپرويز محبي ديروز 
در گفت وگ��و با خبرنگاران اظهار كرد: اين 
ميزان ميگوي توليدي در همسنجي با سال 
گذشته 5 هزار تن افزايش را نشان مي دهد.  
وي افزود: س��ال گذش��ته 10هزار تن ميگو از مزرعه هاي پرورشي اين 
اس��تان برداشت ش��د كه افزون بر 70درصد آن به خارج از كشور صادر 
شد.  مديركل ش��يلات هرمزگان با اشاره به ارتقاي مثبت شاخص هاي 
توليد ميگو پرورش��ي در اين اس��تان ابراز كرد: در 4سال گذشته ميزان 
توليد ميگو پرورش��ي از 3هزار و200تن در س��ال 93 به 15هزار تن در 
س��ال جاري افزايش يافته است.  محبي، وسعت مزارع پرورش ميگوي 
هرمزگان را در سال جاري سه هزار و 600هكتار عنوان كرد و از افزايش 
وس��عت مزرعه ها، اس��تفاده از ش��بكه هاي هوادهي و غذادهي خودكار 
همچنين خدمات بهداش��تي به عنوان دلايل اصلي افزايش توليد ميگو 
در اين اس��تان نام برد.  در اطلاعات منتش��ر شده ش��يلات ايران آمده 
است: همه ساله افزون بر80 درصد از ميگوهاي توليد شده در مزرعه هاي 
پرورش��ي هرمزگان به خارج از كش��ور صادر مي شود به طوري كه سال 
گذش��ته 30ميليون دلار ارزآوري داش��ته و پيش بيني مي شود اين رقم 
در س��ال جاري به حدود 50 ميليون دلار افزايش يابد. در اين اطلاعات 
از كشورهاي امارات متحده عربي، عمان، ويتنام، فرانسه، اسپانيا، روسيه، 
كويت، هنگ كنگ و لبنان به عنوان وارد كننده عمده ميگوهاي پرورشي 
هرمزگان نام برده شده است.  ميگوي پرورشي در مزرعه هاي هرمزگان 
از نوع وانامي است كه توليد آن از سال  88به صورت آزمايشي در سطح 

20هكتار آغاز شده و تاكنون نتايج مطلوبي داشته است. 

 15 هزار تن ميگو پرورشي
در هرمزگان توليد شد

س��خنگوي دولت از افزايش توليد ميدان هاي مشترك نفت و گاز تا پايان 
امس��ال به 350هزار بش��كه خبر داد.  محمدباقر نوبخت پس از پايان جلسه 
فرمانده��ي اقتص��اد مقاومتي در مصاحبه ب��ا خبرنگاران با اش��اره به اجراي 
طرح ه��اي اقتصاد مقاومت��ي در حوزه نفت و گاز گفت: با توجه به اينكه براي 
س��ال 1396، افزايش توليد ميدان هاي مش��ترك براي ميدان هاي يادآوران، 
ياران و آزادگان تا 350هزار بشكه هدف گذاري شده بود، خوشبختانه در اين 
ميدان ها توانس��ته ايم با ضرورتي كه در تس��ريع در افزايش ظرفيت برداشت 
از اي��ن ميدان ه��ا بود از اهدافمان پي��ش بيفتيم و اين نگران��ي كه در توليد 

ميدان هاي مشترك عقب بوديم برطرف شده است. 
وي افزود: آنچه از سال 1392 براي افزايش توليد در ميدان هاي مشترك 
آغاز ش��ده است تا مهر امسال از 70 هزار به 277 هزار بشكه افزايش داده ايم 

و بايد تا پايان سال اين ظرفيت را به 350 هزار بشكه برسانيم. 
نوبخ��ت با بيان اينكه براي اين كار بيش از 8ميليارد دلار س��رمايه گذاري 
صورت گرفت، خاطرنش��ان كرد: آنچه براي ما در اجراي سياست هاي اقتصاد 
مقاومت��ي حايز اهمي��ت بود، اولويت ميدان هاي مش��ترك ما با كش��ورهاي 

همسايه بود. 
وي اف��زود: اكنون ب��ه ويژه درباره اي��ن طرح ها كه 350 هزار بش��كه در 
ميدان هاي مش��ترك غرب كارون است، از برنامه پيشي گرفته ايم و مي توانيم 
تا پايان س��ال رقم 277هزار بش��كه را به 350هزار بشكه برسانيم و مطابق با 

اهداف سياست هاي اقتصاد مقاومتي پيش برويم. 

 ايجاد بيش از يك ميليون فرصت شغلي با اجراي 12 طرح در سال 97
ريي��س س��ازمان برنام��ه و بودجه گف��ت: در س��ال آينده ب��ا 73هزار و 
400ميليارد تومان س��رمايه گذاري زمينه اش��تغال يك ميليون و 33هزار نفر 

در كشور فراهم مي شود. 
نوبخت تصريح كرد: سال آينده در قالب 12طرح در بخش هاي كشاورزي، 
توسعه گردشگري، بازسازي بافت هاي فرسوده شهري و خروج ناوگان فرسوده 
درون و برون شهري زمينه اشتغال يك ميليون و 33 هزار نفر در كشور فراهم 

مي شود. 
نوبخت ميزان اش��تغال ايجاد ش��ده در 6ماهه نخست امسال را 795 هزار 
فرصت شغلي اعلام كرد و گفت: در 6 ماهه نخست امسال در مقايسه با مدت 
مش��ابه سال گذشته براي نخس��تين بار تعداد مش��اغل ايجاد شده از ورودي 

متقاضيان كار پيشي گرفت. 
رييس س��ازمان برنامه و بودجه افزود: در س��نوات گذشته در برابر 700 تا 
750 هزار فرصت ش��غلي ايجاد ش��ده 850 تا 900 هزار متقاضي كار وجود 
داش��ت و با وجود تمام تلاش ها حدود 120هزار نفر ش��غلي پيدا نمي كردند، 
اما در 6ماهه نخس��ت امسال با اجرايي ش��دن تكاليف تعيين شده براي تمام 
دس��تگاه هاي اجرايي در برابر 650هزار متقاضي كار 795هزار فرصت شغلي 
ايجاد شد كه اين روند منجر به كاهش يك و يك دهم واحد درصدي بيكاري 
در مقايس��ه با مدت مش��ابه سال گذشته ش��د و اين روند سال آينده شتاب 

بيشتري خواهد گرفت. 

افزايش برداشت از ميدان هاي مشترك نفتي به ۳۵۰ هزار بشكه
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اقتصاد اجتماعي12
  ادغام مركزمشاوران

قوه قضاييه با كانون وكلا 
مركز مش��اوران قوه قضاييه طب��ق قانون حق اعطاي 
مج��وز وكالت ب��ه وكلا را ندارد و به همين دليل با توجه 
به اختلافاتي كه در اين زمينه به وجود آمده است، عضو 
كميسيون قضايي و حقوقي مجلس گفت: مركز مشاوران 
در كانون وكلا ادغام مي ش��ود. او با تاكيد براينكه كانون 
وكلا درجذب وكيل و كارشناس به هيچ عنوان انحصاري 
عم��ل نمي كند، گفت: حذف آزمون وكالت تعداد وكلاي 
بيكار را افزايش مي ده��د. محمدعلي پورمختار در مورد 
برخي انتقادها نس��بت به انحصاري عم��ل كردن كانون 
وكلا در ج��ذب وكيل، به خانه ملت گفت: اين مس��ائل 
درخص��وص كان��ون وكلا قاب��ل قبول نيس��ت، زيرا اگر 
بحث انحصاري طلبي مطرح باش��د، بايد اين موضوع را 
نه تنها به كانون وكلا بلكه به س��ازمان سنجش و جذب 
افراد دربرخي رشته هاي دانشگاهي، دفاتر اسنادرسمي و 
كارشناسان رسمي دادگستري هم تعميم داد؛ اما بايد به 
اين نكته توجه داش��ت كه همه اين بخش ها براي جذب 
افراد داراي ظرفيت تعيين شده يي هستند. نماينده مردم 
به��ار و كبودرآهنگ درمجلس ش��وراي اس��لامي افزود: 
ضم��ن اينكه درح��ال حاضر جوي عليه كان��ون وكلا با 
هدف جذب آزمون پذيرش ايجاد شده است، اما در طرح 
جامع پذيرش و آموزش وكالت به اين موضوع توجه شده 
اس��ت؛ بطوري كه براي جذب بيشتر وكيل، كارشناس و 
فارغ التحصيلان جلس��اتي تاكنون برگزار شده و ازنظرات 
دس��تگاه هاي ديگرب��راي تدوي��ن طرح جامع اس��تفاده 
مي شود. او با بيان اينكه يكي ازمسائل مورد توجه دراين 
طرح رتبه بندي وكلا اس��ت، اظهار كرد: طبق اين طرح 
وكلا در4 رتبه دسته بندي مي شوند، ضمن اينكه وكالت 
جنبه تخصصي پيدا كرده و وكلا بايد به صورت تخصصي 
در رش��ته هاي مختلف فعاليت كنند؛ بنابراين اين طرح 
كمك موثري به جذب تعداد بيش��تري از افراد دركانون 
وكلا مي كند؛ البته فارغ التحصيلان حقوق مخالف حذف 
آزمون هس��تند زيرا در اين شرايط تعدادبسياري از وكلا 
بيكار مي ش��وند، هرچن��د كه درحال حاض��ر نيز برخي 
وكلا دركشوربيكارهس��تند. اين نماينده مردم درمجلس 
دهم، گف��ت: همچنين ظرفيت ها و نوع ج��ذب افراد از 
س��وي كانون وكلا تدوين نمي ش��ود، بلكه كميته يي با 
حضورفردي از كانون وكلا و دو نفر ازدادگس��تري دراين 
حوزه فعاليت مي كنند، بنابراي��ن انحصاري عمل كردن 
كانون وكلا درجذب وكيل به هيچ عنوان قابل قبول نبوده 
و براساس ظرفيت هاي تعيين شده اقدامات درجهت وكلا 
انجام مي شوند. عضو كميسيون قضايي و حقوقي مجلس، 
با بيان اينكه مركزمشاوران قوه قضاييه با كانون وكلا بايد 
ادغام ش��وند، افزود: دوساختارموازي نمي توانند همزمان 
باهم فعاليت كرده و درهيچ حوزه يي دو نهاد موازي فعال 
نيستند، به عنوان مثال س��ازمان نظام پزشكي، سازمان 
نظام مهندس��ي به تنهايي دركش��ور فعاليت مي كنند، 
بنابراي��ن جلوگيري از فعاليت نهاده��اي موازي ظرفيت 

جذب وكلا را افزايش داده و مشكلات را رفع مي كند. 

 فراخوان مشمولان غايب 
براي تعيين تكليف 

مع��اون احضار و اعزام س��ازمان وظيفه عمومي ناجا 
گفت: مش��مولان غايب تنها تا بيس��ت و دوم بهمن ماه 
امسال مهلت دارند تا با تعيين تكليف وضعيت خدمتي 
خود از بخش��ش اضافه خدمت بهره مند شوند. سرهنگ 
رحمان عليدوس��ت با اش��اره به اينكه مهلت بخش��ش 
اضافه خدمت مش��مولان غايب رو به پايان است، اظهار 
كرد: مش��مولان غايب تا بيست و دوم بهمن ماه امسال 
مهل��ت دارند كه با تعيين تكليف وضعيت خدمتي خود 
از بخش��ش اضافه خدمت بهره مند شوند. او اظهار كرد: 
كليه مش��مولان غايبي ك��ه تاكنون نس��بت به تعيين 
تكليف وضعيت خدمتي خود اقدام نكرده اند، مي بايست 
هر چه س��ريع تر از طري��ق دفاتر خدم��ات الكترونيك 
انتظامي )پلي��س+۱۰( براي اعزام به خدمت اقدام كنند 
تا بتوانند از تس��هيلات مربوط به بخشش اضافه خدمت 
برخوردار ش��وند. اين مقام مسوول افزود: اضافه خدمت 
سنواتي و انضباطي تمامي كاركنان وظيفه حين خدمت 
و همچنين مش��مولان غايبي كه تا بيست و دوم بهمن 
ماه س��ال ۹۶ براي اعزام به خدمت خود را معرفي كنند 
بطور كامل بخشيده خواهد ش��د. معاون احضار و اعزام 
اين س��ازمان اظهار كرد: مشمولان غايب در صورتي كه 
وضعيت خدمتي خود را مشخص نكنند با محروميت ها 
و محدوديت ه��اي اجتماعي كه در ماده ۱۰ و ۵۸ قانون 
خدمت وظيفه عمومي در نظر گرفته شده از جمله عدم 
دريافت تس��هيلات و خدمات بانكي، خدمات بيمه يي و 

اشتغال به كار مواجه خواهند شد. 

 اختصاص بخشي از شهريه 
مدارس به برنامه هاي مهارتي

مدي��ركل م��دارس غيردولت��ي وزارت آم��وزش و 
پ��رورش اعلام ك��رد: از س��ال ۹7 درصدي از ش��هريه 
مدارس در حوزه كيفيت بخش��ي به برنامه هاي مهارت 
مح��ور اختصاص مي ياب��د. مجيد تهرانيان با اش��اره به 
سياس��ت مهارت محوري در م��دارس اظهار كرد: امروز 
بحث مهارت بس��يار حائز اهميت و دغدغه مهم جامعه 
است، متاس��فانه مدارس ما در بسياري موارد فقط نگاه 
تئوريكال دارند و دانش آموزان را تحت كمپرس و فشار 
يادگيري هاي��ي قرار مي دهند كه برخي از آنها در آينده 
كاربردي برايشان ندارد. او افزود: از سوي ديگر خانواده ها 
هزينه هاي س��نگيني ص��رف آموزش هايي مي كنند كه 
شايد ضرورتي نداشته باشد. مديركل مدراس غيردولتي 
وزارت آموزش و پرورش با بيان اينكه بايد به تدريج اين 
رويكرده��ا را تغيير دهيم و بر مه��ارت آموزي متمركز 
ش��ويم گفت: مهارت فني، مه��ارت اجتماعي و مهارت 
زندگي، مهارت اقتصادي و ساير مواردي كه فرزندانمان 
در آينده به آن احتياج پيدا مي كنند از جمله آنهاس��ت. 
تهرانيان افزود: از س��ال ۹7 درصدي از شهريه مدارس 
در حوزه كيفيت بخش��ي را به برنامه هاي مهارت محور 
اختص��اص مي دهيم، بر اين اس��اس به تدريج ش��روع 
مي كني��م و از ضريب برنامه هاي تئوري محور كاس��ته 
و ضري��ب برنامه هاي مه��ارت محور را ب��الا مي بريم و 
مدارس را به اين س��مت هدايت كني��م. او تاكيد كرد: 
باي��د خانواده ها را نيز آگاه كني��م. خانواده هاي نبايد در 
سال ۹۶ با نگاه دهه ۶۰ فرزندان خود را تربيت كنند در 
حالي كه بايد اين آگاهي را داشته باشند كه دهه ۹۰ با 
دهه ۶۰ به ش��دت متفاوت است، در دهه ۶۰، 4۰۰ هزار 
نفر در كنكور ش��ركت مي كردند و 2۰ هزار نفر پذيرفته 
مي شدند اما امروز دانشگاه هاي ما صندلي خالي دارند و 

حساسيت كنكور همانند قبل نيست. 

اخبار

10سال انتظار براي اجراي يك قانون

خدمات پرستاري هنوز تعرفه ندارد
يك دهه از تصويب قانون تعرفه گذاري خدمات 
پرس��تاري مي گذرد، قانوني كه به موجب آن براي 
خدمات��ي كه از س��وي پرس��تاران به بيم��ار ارائه 
مي ش��ود،  تعرفه مش��خصي در نظر گرفته شده و 
س��بب مي ش��ود حقوق پرس��تاران زير پا گذاشته 
نش��ود اما در تمام اين س��ال ها نب��ود منابع مالي 
عاملي بوده اس��ت كه ازاجرايي ش��دن اين قانون 
جلوگيري كرده اس��ت. قانوني كه در برنامه ششم 
توس��عه مصوب ش��ده و دولت مكلف به اجراي آن 
است اما تاكنون هيچ اقدامي براي اجراي آن نشده 
است. تعويق ۱۰س��اله اجراي اين قانون كه امروز 
به مهم ترين مطالبه جامعه پرستاري كشور تبديل 
ش��ده، در حالي اس��ت كه در راستاي اجراي طرح 
تحول س��لامت  به دليل كمبود نيروي پرس��تاري، 
ش��يفت هاي اجب��اري پرس��تاران افزاي��ش يافته 
در حال��ي كه فش��ارهاي مالي هم هر روز بيش��تر 
مي ش��ود. معوقات مال��ي آنها افزاي��ش مي يابد و 
كمبود منابع اعتباري، دس��ت به دس��ت هم داده 
ت��ا پرداختي هاي اضافه كار و كارانه پرس��تاران، با 
تاخيرهاي چند ماهه و بعضا يك ساله همراه باشد. 
در شرايط فعلي نظام پرستاري كشور چشم انتظار 
نظ��ر نهايي كميس��يون تلفيق بودجه اس��ت چرا 
كه در راس��تاي اجرايي ش��دن قانون تعرفه گذاري 
 ۱۰۰۰ اعتب��ار  پيش��نهاد  پرس��تاري،  خدم��ات 
ميليارد توماني براي اجرايي ش��دن آن، با موافقت 
كميسيون بهداشت و درمان مجلس به كميسيون 
تلفي��ق رفته و جامعه پرس��تاري انتظ��ار دارد اين 
كميسيون با تصويب اين اعتبار، به ۱۰سال انتظار 
آنها پايان دهد اما شواهد نشان مي دهد امسال هم 
خبري از اجراي اين قانون نيست، تنها خبر خوش 
براي جامعه پرس��تاري كشور اظهارات روز گذشته 
وزير بهداشت مبني بر پرداخت معوقات اين قشر تا 

پايان سال است. 

 پرستاران در لابي قدرت جايي ندارند
محمد ش��ريفي مقدم، قائم مقام س��ازمان نظام 
پرستاري مي گويد: »تابستان امسال پيشنهادي با 
اعتبار 2۰۰۰ ميليارد تومان براي اجراي اين قانون 
ارائه داديم كه در نهايت به ۱۰۰۰ ميليارد كاهش 
يافت. اما همين پيش��نهاد در كميسيون اجتماعي 
س��ازمان مديري��ت مورد مخالفت ق��رار گرفت كه 

علت آن را نبود بودجه عنوان كردند. 
ش��ريفي مق��دم دي ماه امس��ال درب��اره نظر 

مجلس پيرامون تصويب بودجه قانون تعرفه گذاري 
خدمات پرستاري اعلام كرد: متاسفانه در مذاكرات 
متع��ددي كه ب��ا نماين��دگان كميس��يون تلفيق 
داش��تيم، در نهايت ب��ه نتيج��ه اميدوار كننده يي 
منتج نش��د. در ساختار دولتي كساني تاثيرگذار بر 
تصميمات هس��تند كه قدرت و منابع را با هم در 
اختيار دارند، انتظار داشتيم مجلس به عنوان نماد 
مردم بتواند به پرستاران به عنوان بخشي از مردم، 
توجه داشته باشند. متاس��فانه تخصيص اعتبارات 
در حوزه س��لامت بر اساس لابي است و پرستاري 

در لايه هاي قدرت جايگاهي ندارد.

 اظهارات ضد و نقيض
ب��ا وجود اينك��ه محمدنعيم امين��ي فرد، عضو 
كميس��يون تلفيق بودجه ۹7، روز گذش��ته تاكيد 
بر آن داش��ته ك��ه اعتبار ۱۰۰۰ ميلي��اردي براي 
اج��راي قان��ون تعرفه گ��ذاري خدمات پرس��تاري 
در اي��ن كميس��يون مطرح ش��ده و تلاش ها بر ان 
اس��ت كه در صحن عل��ي مجلس تصويب ش��ود 

اما نا اميدي جامعه پرس��تاري كش��ور با اظهارات 
محمد ش��ريفي مقدم تكميل ش��د و آنطور كه به 
نظر مي رس��د اجراي اين قانون يكس��ال ديگر هم 
به تعويق مي افت��د چرا كه بنابه اظهارات قائم مقام 
س��ازمان نظام پرس��تاري كشور، پيش��نهاد اعتبار 
۱۰۰۰ ميلي��اردي ب��راي اجراي تعرفه پرس��تاري 
در كميس��يون تلفيق بودجه مطرح نش��ده است. 
او درباره اين خب��ر مي گويد: »ما خبر موثق داريم 
كه اين پيشنهاد هرگز در كميسيون تلفيق مطرح 
نش��ده اس��ت و اگر اين اتف��اق مي افت��اد، اعضاي 
كميس��يون تلفيق ب��ه آن راي مي دادن��د. چگونه 
مي توان انتظار داشت كه پيشنهادي در كميسيون 
تلفيق مطرح نش��ود، اما راي بياورد. بنابراين، اين 
ادعا كه پيش��نهاد اعتب��ار ۱۰۰۰ ميلياردي براي 
اج��راي تعرفه پرس��تاري در كميس��يون تلفيق از 
س��وي نمايندگان كميس��يون بهداش��ت و درمان 

مطرح شده است، واقعيت ندارد.«
در حال��ي كه ش��واهد حكاي��ت از آن دارد كه 
امس��ال هم به دليل نبود منابع مالي، قانون تعرفه 

خدمات پرستاري اجرايي نمي شود، وزير بهداشت 
در واكن��ش به اي��ن وضعيت اعلام ك��رد اگر پول 
نداريم، قان��ون تصويب نكنيم. حس��ن قاضي زاده 
هاش��مي ب��ا اع��لام اينكه معوق��ات پرس��تاران تا 
پايان س��ال پرداخت مي ش��ود،  بي��ان كرد: “ يكي 
از مطالبات حوزه پرس��تاري تعرفه گذاري خدمات 
پرس��تاري است، در اين باره بايد گفت كه مجلس 
هر چق��در بخواهد، قان��ون تصوي��ب مي كند، اما 
اجراي آن مهم اس��ت. نبايد مردم را مقابل خود و 
دولت قرار دهيم و اگر پولي نداريم، قانون تصويب 
نكني��م. بي عدالتي در نظام پرداخت از ۳۰ س��ال 

پيش شروع شده است.«
او افزود: »قانون تعرفه گذاري خدمات پرستاري 
ك��ه مصوب مجلس اس��ت، اعتبار مال��ي ندارد، از 
سازمان برنامه و بودجه انتظار داريم كه اين قانون 
را مطالعه كن��د. مجلس قوانيني تصويب كرده كه 
بايد اعتبار آن هم تصويب شود و بين مردم انتظار 
ايجاد نشود. وظيفه ش��وراي نگهبان نيز اين است 
كه در اين زمينه نظارت كند و قوانيني را تصويب 

كند كه بار مالي آن را بتواند تحمل كند. 
وزير بهداش��ت بيان كرد: »امس��ال پيشنهادي 
براي بودجه اجراي قان��ون تعرفه گذاري در دولت 
نبود. پيشنهاد آن نيز در كميسيون تلفيق تصويب 
نشد كه تصور مي كنم مربوط به تامين منابع باشد. 

 اجراي قانون به بيمه فشار وارد نمي كند
تعويق ده س��اله قانون تعرفه خدمات پرستاري 
ب��ه بهانه نب��ود مناب��ع مال��ي در حالي اس��ت كه 
محمودعمي��دي، معاون پش��تيباني س��ازمان نظام 
پرستاري كشور درباره منابع مالي اجراي اين قانون 
مي گوي��د: »در اين پروس��ه بيمه ها دچ��ار افزايش 
پرداختي نخواهند ش��د چون در ح��ال حاضر پول 
اغلب تعرفه هاي پرس��تاري را به ن��ام صنفي ديگر 
پرداخت مي كنن��د. از طرفي وزارت بهداش��ت هم 
نياز نيس��ت پ��ول از جايي تهيه كند ت��ا به اجراي 
ي��ك قانون ده س��اله بپردازد چرا ك��ه مبالغ صرفه 
جويي ش��ده به راحتي مي تواند اي��ن قانون را اجرا 
كن��د و اي��ن مبالغ به اضافه كارانه يي اس��ت كه در 
ح��ال حاضر پرداخ��ت مي گردد. اگ��ر بپذيريم كه 
در حاض��ر كارانه غير پزش��كان طبق ادعاي وزارت 
بهداش��ت ۵/27 درصد جزو فني است، از اين مبلغ 
بيش از ۱۵ درصد بر اساس آمار پرستاران نسبت به 
بقيه كاركنان به كاركنان واحد پرس��تاري پرداخت 
مي شود كه البته از روي آمار قابل محاسبه دقيق تر 
اس��ت. اگر به همين مبلغ كه ح��دود هزار ميليارد 
در س��ال است يك مبلغي در همين حدود از محل 
صرف��ه جويي هاي انجام ش��ده طبق اع��لام وزارت 
بهداشت با تعيين سقف پرداخت شصت ميليون به 
پزش��كان و از محل ذخيره عدم پرداخت اين تعرفه 
به چند برابر به پزش��كان، قان��ون بدون افزايش بار 
مالي بر بيمه ها و چه بس��ا ب��ا كاهش بار مالي قابل 

اجراست. 
او افزود: »بدون ش��ك توجي��ه مقرون به صرفه 
ب��ودن خريد خدم��ات از پرس��تاران ك��ه در واقع 
انجام دهنده خدمات نيز هستند مي تواند به كاهش 
هزينه ها، افزايش انگيزه پرس��تاران و بهبود كيفيت 
خدمات بيانجامد، در جايي كه يك ش��به هفت هزار 
تعرفه را به ۱۰ه��زار تعرفه تبديل مي كنند و مبلغ 
متوسط را سيصد درصد در سكوت بيمه ها افزايش 
مي دهن��د عجيب اس��ت كه حدود دويس��ت تعرفه 
راغير قابل اجرا و بودجه خوار و… معرفي مي كنند، 

به نظر مي آيد مسائلي جز بودجه مطرح است. 

ج��دول ش��ماره ۱7 از لايح��ه بودجه حذف ش��ده و بودجه 
نهادهاي فرهنگي موازي با وزارت ارش��اد به اين وزارتخانه تعلق 
مي گيرد تا وزارت ارش��اد ب��ا صلاحديد خود، اي��ن بودجه را به 
نهادها تخصيص دهد. گرچه بودجه اين نهادها قطع نش��ده و از 
كانال وزارت ارشاد پرداخت مي شود اما با اين اقدام، دستگاه هاي 
نظارتي مي توانند به عملكرد اين نهادهاي فرهنگي خارج از دولت 

نظارت كنند. 
عضو كميس��يون تلفيق بودجه ۹7 درب��اره اينكه چرا بودجه 
نهاده��اي خاص قطع ش��د و چرا به جاي ام��ور فرهنگي به وام 
مس��كن رزمن��دگان و معلولان اختص��اص ياف��ت، توضيح داد. 
غلامعلي جعفرزاده ايمن آبادي با اش��اره به حذف بودجه نهادهاي 
خاص و اختصاص آن به س��ود وام مسكن رزمندگان و معلولان 
گفت: حذف جدول ۱7 خواس��ته جامعه، روشنفكران و اصحاب 
فرهنگ��ي بود بنابراين دولت در لايح��ه بودجه ۹7 اين جدول را 
حذف كرد. نماينده رشت در مجلس شوراي اسلامي اظهار كرد: 
اعضاي كميس��يون فرهنگي با وج��ود اينكه از حذف اين جدول 
مطلع بودند اما برنامه يي براي اعتبار اين جدول نداشتند و سناريو 
جايگزيني براي آن ننوشتند بنابراين نمايندگان عضو كميسيون 
تلفيق در زمان بررس��ي لايحه بودجه ۹7 اي��ن جدول را حذف 

كردند. 
او با بيان اينكه دلايل بس��ياري مانند نظارت ناپذير بودن اين 
ج��دول عام��ل حذف آن بوده اس��ت، بيان ك��رد: اگرچه بودجه 
نهادهاي خاص در كميسيون تلفيق حذف شد اما اعتبار آن آزاد 
شد و كميسيون فرهنگي براي اين رقم برنامه  مناسبي ارائه نداد؛ 
س��ناريويي براي كار بهتر فرهنگي نوش��ته نشده بود بنابراين در 
كميسيون تلفيق بايد براي آن تصميم گيري مي شد كه اين اعتبار 

براي مسكن رزمندگان اختصاص يافت. 
عض��و كميس��يون تلفي��ق بودجه س��ال ۹7 با بي��ان اينكه 

به كارگي��ري اعتبارات نهادهاي خاص در مس��ائلي جز مس��ائل 
فرهنگ��ي بي تدبيري متوليان حوزه فرهنگ اس��ت به خانه ملت 
گفت: چ��ون برنامه يي براي اي��ن اعتبار پيش بيني نش��ده بود، 
گروه ديگ��ري براي آن تصميم گيري كرد؛ اگ��ر برنامه يي وجود 
داش��ت چنين اتفاقي نمي افتاد. نايب رييس فراكسيون مستقلين 
ولاي��ي مجلس تاكيد كرد: اعضاي كميس��يون فرهنگي در زمان 
تحويل لايحه بودجه تصور مي كردند كه مي توانند اين جدول را 
بازگردانند اما نه تنها در اين اقدام ناموفق بودند بلكه براي اعتبار 
موج��ود در اين جدول نيز برنامه جايگزين��ي در حوزه فرهنگي 
پيش بيني نكردند در نتيجه هنگام بررسي اين موضوع خلع سلاح 
شدند و پس از حذف اعتبار نهادهاي خاص نتوانستند براي اعتبار 
موجود برنامه يي در حوزه فرهنگي ارائه دهند. عضو كميس��يون 
برنامه، بودجه و محاس��بات مجلس شوراي اسلامي افزود: اگر از 
قبل براي اين اعتبار پيش بيني صورت مي گرفت، بودجه نهادهاي 
خاص به آن سمت هدايت مي شد. عضو كميسيون تلفيق بودجه 
۹7 تاكيد كرد: از آنجا كه اعتبار اين موضوع در مسكن رزمندگان 

و معلولان هزينه شده امكان برگشت آن ديگر وجود ندارد. 

پن��ج ك��ودك دس��تفروشِ بروجردي توس��ط 
ش��هرداري بروجرد به فردي كه خود را از آشنايان 
اين ك��ودكان معرفي مي كرد و فق��ط مدارك گرو 
گذاش��ت، تحويل داده شد و گفته مي شود؛ مدارك 
اي��ن ف��رد در س��ازمان مي��وه و تره بار ش��هرداري 
موجود اس��ت. انتشار تصوير دس��تگيري كودكان 
دستفروش��ي كه براي امرار معاش خود و به ناچار 
اقدام به فروش تنقلات مي كردند، در كمتر از يك 
س��اعت واكنش هاي بسياري را به دنبال داشت كه 
شهرداري بروجرد را وادار به عذرخواهي كرد و در 
  نهايت منجر به ورود س��ازمان بهزيستي كشور به 
اين موضوع ش��د، اما مساله اصلي نحوه جمع آوري 

و همچني��ن تحويل آنها به يكي از آش��نايان اين 
كودكان اس��ت كه هنوز اطلاع��ات دقيقي در اين 
رابط��ه وجود ندارد، ب��ا وجود اينك��ه طبق قانون 
در ابت��دا باي��د عمليات ج��ذب )نه دس��تگيري( 
توس��ط بهزيس��تي انجام ش��ود و اگر هم اين كار 
توس��ط بهزيس��تي انجام نش��د؛ اين كودكان بايد 
پ��س از جمع آوري به بهزيس��تي س��پرده ش��وند 
تا در نهايت اين س��ازمان با بررس��ي وضعيت اين 
كودكان تش��خيص دهد بايد تحويل خانواده داده 
شوند ياخير، اما ش��اهد بوديم كه هيچ يك از اين 
اتفاقات رخ نداده است. داوود گودرزي، مدير روابط 
عمومي ش��هرداري بروجرد در اي��ن رابطه به ايلنا 

گفت: عكس جمع آوري اين كودكان توس��ط يكي 
از كارمن��دان ش��هرداري در خروجي س��ايت قرار 
مي گيرد و يكي از كانال هاي تلگرامي سريعا آن را 
منتشر مي كند، اما بايد به اين نكته اشاره كنم كه 
اين خبر سريعا از روي خروجي شهرداري حذفشد. 
او اف��زود: اي��ن پنج ك��ودك را از ش��هر ملاير 
ب��ه بروجرد مي آوردن��د، آنه��ا را در نقاط مختلف 
ش��هر توزيع مي كردند و غروب ه��م به دنبال آنها 
مي آمدند. به مدت دو هفته به دنبال سردسته اين 
گ��روه بوديم كه در   نهايت قادر به دس��تگيري اين 
ش��خص نشديم. قصد ما دس��تگيري اين كودكان 
نب��ود، بلكه مي خواس��تيم به سرمنش��أ اين گروه 
دس��ت پيدا كني��م، به همين خاط��ر اين كودكان 
را با احترام به ش��هرداري منتق��ل كرديم و حتي 
از آنه��ا عكس هايي گرفتيم تا از اين طريق بتوانيم 
خانواده آنها را پيدا كنيم تا مشخص شود اين افراد 
متعلق به چه خانواده هايي هستند. آيا بي سرپرست 
يا بدسرپرست هس��تند يا خير؟ و اين كودكان در 
  نهايت به شخصي كه به ش��هرداري مراجعه كرده 

بود، تحويل داده شدند. 
گ��ودرزي در پاس��خ به اين س��وال ك��ه بر چه 
اساس��ي اين كودكان به جاي تحويل به بهزيستي 
به يك فرد تحويل داده شدند، بيان داشت: اين فرد 
مدارك خود را گرو گذاش��ت و خود را از آشنايان 
اي��ن كودكان معرفي كرد و م��ا اين پنج كودك را 

تحوي��ل فرد دادي��م. مدارك اين فرد در س��ازمان 
مي��وه و تره ب��ار ش��هرداري موجود اس��ت. تاكيد 
مي كن��م كه بچه ها در هيچ جايي زنداني نش��دند، 
حتي در س��ازمان باز بود و مي توانستند از سازمان 
خارج ش��وند، اما از ترس   همان ف��رد كه موفق به 

دستگيري آن نشديم در سازمان ماندند. 
او اف��زود: كوچك ترين فرد در بين اين كودكان 
۱2 س��اله بود. برخي نس��بت ب��ه عكس هايي كه 
گرفته شد واكنش نشان دادند، اما مساله اين است 
كه بايد براي شناسايي از اين كودكان عكس گرفته 
مي شد؛ چاره يي نداشتيم. گودرزي گفت: سازمان 
بهزيس��تي كل كشور بعد از انتش��ار اين خبر با ما 
تماس گرفت و نماينده يي نيز از طرف بهزيستي به 
ش��هرداري آمد ما فكر نمي كرديم كه اين موضوع 
تا اين حد س��روصدا به پا كند وگرنه آنها را تحويل 
بهزيستي مي داديم. متاسفم كه فضاي مجازي اين 
خبر را تا اين حد بحراني كرده است. ما قبول داريم 
كه اش��تباه كرديم و با فرد خاطي نيز برخورد شده 

است. 
او ادامه داد: مدتي طولاني اس��ت كه متكديان 
و كودكان كار با س��ن پايين در ش��هر هستند و ما 
اين را به س��ازمان هاي مختلف اط��لاع مي دهيم، 
اما متاس��فانه هي��چ اقدامي صورت نگرفته اس��ت. 
در گذش��ته ي��ك مكاني را به صورت اش��تراكي با 
بهزيستي داشتيم و در حال حاضر اين مكان وجود 
ندارد. اصل كار اش��تباه نبوده است، اما در حقيقت 
انتش��ار اين عكس ها در خروجي شهرداري اشتباه 

بوده است كه با آن برخورد شد. 

همچنين فريبا درخشان نيا، مديركل دفتر امور 
آسيب ديدگان اجتماعي بهزيستي كشور، در رابطه 
با اي��ن ماجرا به خبرنگار ايلن��ا گفت: خبر مربوط 
ب��ه جمع آوري كودكان متكدي كه اقدام به فروش 
تنقلات مي كردند به س��رعت از س��ايت شهرداري 
بروجرد حذف و بنا به اظهار مس��وولان مربوطه با 

فرد خاطي نيز برخورد شده است. 
او افزود: سازمان بهزيستي همواره ضمن تاكيد 
بر لزوم نگاه انس��اني نسبت به مسائل و آسيب هاي 
اجتماعي ب��ه ويژه در خصوص گروه هاي آس��يب 
پذير كودكان در معرض آسيب، با هرگونه برخورد 
قهري كه كرامت انس��اني افراد را خدش��ه دار كند، 
مخالف است، از س��وي ديگر هرگونه سوءاستفاده 

و بهره كشي از كودكان را نيز محكوم مي كنيم. 
درخش��ان نيا تاكي��د كرد: ب��ا توجه ب��ه نتايج 
بررس��ي هاي انجام ش��ده در اين خص��وص، خبر 
مذكور به س��رعت از س��ايت ش��هرداري بروجرد 
ح��ذف و بن��ا به اظهار مس��وولان مربوط��ه با فرد 
خاطي نيز برخورد ش��ده است. مديركل دفتر امور 
آسيب ديدگان اجتماعي بهزيستي كشور در ادامه 
گفت: طبق اظهارات مسوولان شهرستان، موضوع 
مربوط ب��ه سوءاس��تفاده بانده��اي تكدي گري از 
ك��ودكان و انتق��ال آنها از شهرس��تان هاي مجاور 
براي تكدي گري بوده اس��ت كه پيگيري هاي لازم 
در حال انجام اس��ت. او افزود: س��ازمان بهزيستي 
آمادگي دارد با معرفي كودكان مذكور نس��بت به 
بررسي وضعيت اجتماعي و خانوادگي آنان اقدام و 

در صورت لزوم از آنها حمايت  كند. 

چرايي تخصيص بودجه نهادهاي خاص به وام مسكن رزمندگان 

تحويل كودكان دستفروشِ به فردي كه فقط مدارك گرو گذاشت

وزارت كار، نظارت كافي به كارگاه ها ندارد و تنها در صورتي 
به عملكرد كارفرما نظارت مي كند كه ش��كايتي از طرف كارگر 
رخ داده باش��د. اي��ن ضعف نظارت ه��م در بخش حق و حقوق 
كارگ��ر و هم در بخش ايمني محل كار اس��ت. البته وزارت كار 
در صورت ورود به مس��اله ايمني و تذكر ب��ه كارفرما، اقدام به 
تعطيل��ي كارگاه مي كند. عضو كميس��يون بهداش��ت و درمان 
مجلس، با بيان اينكه تعطيلي كارگاه هاي ناايمن تنها به افزايش 
بي��كاري كمك مي كند، گفت: برخي كارفرمايان انگيزه يي براي 

افزايش ايمني كارگاه ها ندارند. 
محمدنعي��م اميني ف��رد درب��اره اظه��ارات وزيربهداش��ت، 
درم��ان و آموزش پزش��كي مبني بر اينك��ه 4۰درصد كارگاه ها 
دركش��ور ايمن��ي لازم را ندارند، گفت: اين آم��ار به دليل طرح 
از يك مقام مس��وول قابل اعتماد اس��ت، حوادث كار متاسفانه 
بارها اتفاق رخ داده و نمونه آن س��ال گذش��ت درمعدن يورت 
درگ��رگان اتف��اق افت��اد؛ البته ابع��اد برخي ح��وادث به دليل 
 گستردگي بسيار پررنگ مي شود، اما برخي حوادث ديگر خيلي

رسانه يي نمي شود.
نماينده ايرانشهر در مجلس شوراي اسلامي با اشاره به اينكه 
به لحاظ قانون مشكلي براي نظارت بر ايمني كارگاه ها و معادن 
وجود ندارد، به خانه ملت گفت: اما درصورت وجود خلأ قانوني 
بايد موارد به مجلس ش��وراي اس��لامي اعلام ش��ود، اما به نظر 
مي رسد مشكلات بيشتر درحوزه نظارت بوده و با توجه به ركود 
اقتصادي ممكن اس��ت با نظارت ها اش��تغال فعلي هم با مشكل 
روبه رو مي شود؛ بنابراين مقاومت هايي از سوي سازمان ها دراين 

شرايط به وجود مي آيد. 
او با بي��ان اينكه وزارت كار متولي اصل��ي نظارت بر ايمني 
كارگاه هاي توليدي است، اظهار كرد: البته وزارتخانه هايي مانند 
صنعت و معدن نيز در اين حوزه نقش محوري و اساس��ي دارد، 

ضمن اينكه مش��كل ديگر نوع تعريف مش��اغل زيان آور است؛ 
درشرايطي كه درمجلس برخي مشاغل زيان آور تلقي مي شود، 
به ط��ور طبيع��ي انگيزه ايجاد محيط ايمن و خروج مش��اغل از 
حالت زيان آور كاهش پيدا مي كن��د؛ زيرا متولي كارگاه معتقد 
اس��ت كه عوارض اضافي را بابت زيان شغل به تامين اجتماعي 
پرداخت مي شود؛ بنابراين اقدامي در جهت ايمن كردن محيط 

كاري صورت نمي گيرد.
عضو كميس��يون بهداشت و درمان مجلس با تاكيد بر اينكه 
نظارت بر ايمن��ي محيط هاي كاري تنها بايد بازرس��ان وزارت 
كار ميس��ر نيس��ت، گفت: در اين حوزه بايد از بخش خصوصي 
هم اس��تفاده كرد، به طور حتم بايد اعتباربخشي و تاييد ايمني 
لازم به ش��كل خريد خدمات انجام ش��ود؛ اما مهم ترين مشكل 
آن اس��ت كه ش��رايط اش��تغال بحراني بوده و در اين وضعيت 
اخط��اردادن و تعطيل كردن واحدهاي كارگاهي هيچ س��ودي 
ن��دارد؛ زيرا واحدهاي تولي��دي را مي توان با م��دارا ترغيب به 
افزاي��ش ايمني ك��رد، اما تعطيلي آن در اين ش��رايط و بحران 

كاري تنها به افزايش بيكاري كمك مي كند. 

ايمني كارگران قرباني بي انگيزگي كارفرمايان كارگاه ها
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حجم خريد و فروش مس��كن در دي ماه سال 
جاري نسبت به مش��ابه سال گذشته 12.8 درصد 
و در مقايس��ه با آذر ماه امس��ال 7.1 درصد رش��د 
داشته اس��ت. اين درحالي است كه براساس آمار 
رس��مي، حج��م معام��ات در آذر ماه نس��بت به 
ماه مش��ابه س��ال قبل 50  درصد و نسبت به آبان 
ماه 20 درصد رش��د داشته اس��ت. حجم معامات 
خريد و فروش مس��كن از نيمه دوم س��ال جاري 
رش��د قابل توجهي را نسبت به نيمه نخست سال 
همچنين س��ال گذشته تجربه كرد به گونه يي كه 
افزايش قراردادهاي امضا شده از سوي كارشناسان 
اقتصادي به عنوان س��يگنال هاي مثبت مس��كن 

براي خروج 4ساله از ركود تلقي شد. 
در همين حال براس��اس آمارهاي اوليه منتشر 
ش��ده از س��وي دفتر اقتصاد مس��كن در دي  ماه 
امسال متوسط قيمت هر متر مربع واحد مسكوني 
ش��هر تهران به 5 ميليون و 150هزار تومان رسيد 
كه نس��بت به ماه قبل و ماه مش��ابه سال قبل به 

ترتيب ۳و 15 درصد رشد داشته است. 
حجم خريد و فروش مسكن در مهر ماه امسال 
۳4درص��د، در آبان 18.5 درص��د و در آذر 50.2  
درصد نس��بت به ماه هاي مشابه س��ال قبل خود 
رشد داشت اما در دي ماه تعداد قراردادهاي خريد 
و فروش تنها 12.8 درصد نس��بت به دي ماه سال 
95 رشد كرد. اين درحالي است كه كاهش سرعت 
رشد قراردادهاي خريد و فروش پس از آذر ماه كه 
بيش��ترين رش��د حجم معامات در سال 96 را به 
خود اختصاص داده ب��ود، واكنش بازار به افزايش 

بي رويه قيمت هاي پيشنهادي ارزيابي مي شود. 
سوالي كه در اينجا مطرح مي شود اين است كه 
كاهش س��رعت رش��د معامات در دي ماه نتيجه 
اثرگ��ذاري چه فاكتوري بر بازار مس��كن اس��ت؟ 
نگاه��ي به قيمت خريد و فروش مس��كن در دي 
ماه و مراجعه به نتايج مشاهدات ميداني كف بازار 
مس��كن حكايت از افزايش خ��ارج از عرف قيمت 
مس��كن در برخي مناطق غربي، شرقي و مركزي 
پايتخ��ت دارد. با توجه به اينكه بيش��ترين حجم 
معامات طي ماه هاي گذش��ته همواره به مناطق 
2،  4و 5 ته��ران اختصاص داش��ته اس��ت و نتايج 
ميداني »تعادل« نش��ان مي دهد كه طي دي ماه 
س��ال جاري قيمت مسكن در اين مناطق افزايش 
چشمگيري داشته اس��ت، مي توان رشد بي حد و 
مرز قيمت واحدهاي مس��كوني در نخس��تين ماه 
از فصل چهارم س��ال 96 را علت كاهش چشمگير 

معامات در اين ماه دانست. 

افزايشفعاليتسازندگانمسكن
اگرچه نايب رييس انجمن انبوه س��ازان تهران، 
رش��د حج��م معامات خري��د و فروش مس��كن 
در پايي��ز را عام��ل موثري بر افزاي��ش پروانه هاي 
ساخت و ساز مي داند اما برخي كارشناسان بخش 
مسكن معتقدند كه روي كارآمدن شهردار جديد 
و پيش بين��ي س��ازندگان از اعمال سياس��ت هاي 
انقباضي توسط او موجب شد كه در تابستان سال 
ج��اري و پيش از آغاز فعالي��ت محمدعلي نجفي، 
س��ازندگان اقدام به دريافت پروانه هاي س��اخت و 
ساز كنند اما افزايش صدور پروانه هاي ساختماني 
ب��ه هر دليلي كه رخ داده اس��ت، مي تواند موجب 
افزايش عرضه مس��كن در س��ال 97 ش��ود. ايرج 
رهب��ر، نايب رييس انجم��ن انبوه س��ازان با تاكيد 

ب��ر اينكه رش��د 50 درص��دي ص��دور پروانه هاي 
ساختماني نش��ان دهنده افزايش انگيزه سازنده ها 
ب��راي ورود ب��ه بخش مس��كن اس��ت، مي گويد: 
نوسانات نرخ دلار بر رشد قيمت برخي نهاده هاي 
مس��كن تاثي��ر مي گ��ذارد. رهب��ر در گفت وگو با 
فارس در پاس��خ به اينكه نوس��انات اين روزهاي 
نرخ دلار مي تواند بر قيمت تمام ش��ده مس��كن و 
افزايش قيمت برخي مصالح س��اختماني اثرگذار 
باش��د، مي افزاي��د: آهن آلات به دليل اس��تفاده از 
شمش هايي كه با ارزهاي خارجي به خصوص دلار 
وارد مي شود، توليد مي ش��وند بنابراين آهن آلات 
كه يكي از نهاده هاي اصلي در س��اختمان است با 
نوس��انات نرخ دلار دچار تغيير و تحولات قيمتي 

خواهد شد. 

رهبر درب��اره اينكه نش��انه هاي روش��ن رونق 
مس��كن ديده مي ش��ود، اظه��ار مي كن��د: رونق 
س��اخت و س��از به رونق معامات بس��تگي دارد، 
وقتي س��ازنده ها ب��ه اين درك برس��ند كه طرف 
تقاضا تقويت ش��ده و قصد ورود به بازار مسكن را 
دارند قطعا اقدام به ساخت وساز و اتمام واحدهاي 

نيمه كاره مي كنند. 
نايب ريي��س انجمن انبوه س��ازان ب��ا تاكيد بر 
اينك��ه در س��ال هاي گذش��ته ه��م روال اينگونه 
بوده كه وقتي معامات مس��كن رونق مي گرفت، 
ساخت وس��از هم به تب��ع آن از وضعيت مطلوبي 
برخوردار مي شد، اظهار مي كند: رونق معامات را 
نبايد با اين تفس��ير اشتباه بگيريم كه با اين رونق 
يعني رش��د و جهش قيمت مسكن رخ خواهد داد 

بنابراين بايد اعام كرد، سال آينده بهترين حالت 
براي قيمت مسكن افزايش در حد نرخ تورم است. 
رهبر تصريح مي كند: رشد قيمت در حد نرخ تورم 
قطعا انگيزه س��ازندگان را براي ساخت وساز حفظ 

خواهد كرد. 

جهشقيمتمسكنبيمعناشدهاست
افزاي��ش بي ح��د و مرز قيمت مس��كن در دي 
م��اه س��ال ج��اري در ش��رايطي رخ داد كه روند 
معامات خريد و فروش مس��كن مثبت بود و اين 
افزايش چش��مگير قيمت ها اين روند رو به رش��د 
را با مش��كل مواجه كرد. به عب��ارت ديگر اگرچه 
نش��انه هاي مثبت خروج از ركود طي پاييز س��ال 
جاري به خوبي نمايان شده بود اما افزايش قيمت 
مسكن در نخستين ماه زمستان اين روند را تغيير 

داده است. 
البته براس��اس گفت وگويي كه رييس اتحاديه 
مش��اوران اماك تهران در اين ب��اره با »تعادل« 
داش��ت اين افزايش قيمت مسكن نتيجه تصميم 
خودس��رانه برخي مالكان و سازندگان در مناطق 
غربي و ش��رقي تهران بوده اس��ت ام��ا با توجه به 
اينكه رشد قيمت با قدرت خريد و توان اقتصادي 
خانوارها تناس��بي ندارد طي ماه هاي آينده شاهد 

بازگشت قيمت ها خواهيم بود. 
در همين حال مهدي روانش��ادنيا، كارش��ناس 
مس��كن هم درباره افزايش حجم معامات خريد 
و فروش مس��كن در پاييز گفته است: آينده بازار 
مس��كن با توجه به نرخ تورم نشان دهنده تقاضاي 
جدي��د مص��رف در جامعه اس��ت كه نس��بت به 
قيمت ها حساس اند و همين مساله يك محدوديت 
جدي ايج��اد مي كند بنابراين جه��ش قيمت در 
اين بازار جديد بي معناس��ت. به گزارش تس��نيم، 
روانش��ادنيا افزوده است: رفتار بازار نشان مي دهد 
كه با افزايش معامات رونق در بخش تقاضا ايجاد 
و عرضه هم براي سرمايه گذاران تحريك مي شود 
كه اين موج از تهران و از آذر ماه آغاز و در نهايت 

به كل كشور تسري مي يابد. 
او ادامه داده اس��ت: قيم��ت ملك 15 درصد از 
آذر تاكن��ون افزايش يافته و در گذش��ته افزايش 
قيمت مسكن در شمال شهر زياد بود درحالي كه 
امس��ال تنها در منطقه 5 شاهد 24 درصد افزايش 
قيمت ها هس��تيم. روانش��ادنيا اظهار كرده است: 
رونق هاي گذش��ته همراه ب��ا افزايش قيمت ها بود 
كه متاثر از سوداگري بوده كه اصولا مطلوب نبوده 
اما رونق كنوني از جانب مصرف كنندگان است كه 

مطلوب است. 

مانعمالياتيواگذاريمسكن
مهرپرديسبهمتقاضيان

مديرعامل شركت عمران شهر جديد پرديس گفت: 
يكي از دلايل اصلي به تاخير افتادن واحدهاي مسكن 
مهر شهر جديد پرديس، فشارهاي غيرقانوني است كه 

اداره ماليات به اين شركت تحميل مي كند. 
سعيد غفوري در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: ماليات 
تكليفي مورد ادعاي سال 1۳91 اداره كل مالياتي شرق 
اس��تان تهران از ش��ركت عمران ش��هر جديد پرديس 
در رابطه با آماده س��ازي و ساخت مسكن مهر بيش از 
10ميليارد تومان است. غفوري افزود: اين درحالي است 
كه طب��ق مصوبه مورخ 15 ارديبهش��ت 1۳92 هيات 
وزيران، س��اخت و آماده سازي پروژه هاي مسكن مهر از 
پرداخ��ت ماليات معاف بوده و تنها بايد مبلغ ۳00هزار 
تومان ماليات از هر واحد مسكن مهر وصول و پرداخت 
شود. او ادامه داد: در اين رابطه واحد اجرايي ماليات بارها 
نس��بت به انسداد حساب هاي ش��ركت عمران پرديس 
اقدام و مبلغي را خاف مقررات برداش��ت كرده است و 
مجددا بدون توجه به ش��رايط موجود در تاريخ 20دي 
 ماه 1۳96 نس��بت به انس��داد كليه حساب هاي بانكي 
شركت عمران پرديس اقدام و متاسفانه به تازگي نسبت 
به برداشت بيش از 600 ميليون تومان از حساب درآمد 
غيرقابل برداش��ت خزانه اقدام كرده كه اين امر موجب 
وقفه در عمليات اجرايي مسكن مهر و به تعويق افتادن 
حقوق حقه متقاضيان مسكن مهر پرديس شده است. 
مديرعامل ش��ركت عمران ش��هر جديد پرديس تاكيد 
كرد: موضوع اختاف بين شركت عمران پرديس و اداره 
كل امور مالياتي شرق استان تهران طبق مصوبه هيات 
وزيران براي رفع اختاف پيش آمده به معاونت حقوقي 
رياس��ت جمهوري منعكس و نظر به معاونت حقوقي با 
توجه به مصوبه هيات وزيران مبني بر معافيت مالياتي 

آماده سازي و ساخت مسكن مهر اعام شده است.
 

برگزاريمانورطرحاضطراري
در17فرودگاهكشور

مدي��ركل مق��ررات فرودگاهي، مديري��ت بحران و 
پدافند غيرعامل شركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران 
گفت: مانور 2س��الانه طرح اضط��راري در 17فرودگاه 
كش��ور از ابتداي امسال تاكنون برگزار شده كه تا پايان 
سال در ۳ فرودگاه ديگر هم اين مانور انجام خواهد شد. 
فرش��يد گلي��ج در گفت وگ��و ب��ا ايرن��ا اظهاركرد: 
مانور 2س��الانه طرح اضطراري براس��اس الزام سازمان 

هواپيمايي در فرودگاه ها برگزار مي شود. 
او با بيان اينكه مانور 2س��الانه به ۳دس��ته تقسيم 
مي ش��ود، گفت: مانور دورميزي هر 6 ماه يك  بار، مانور 
يك ساله و مانور كامل)مانور 2سالانه( در فرودگاه هاي 
بين المللي و فرودگاه هاي با مرز هوايي برگزار مي شود. 

گليج ادام��ه داد: اين مان��ور در برخي فرودگاه هاي 
كشور مثل فرودگاه بم و لنگه به صورت دوره يي برگزار 
مي شود. اين مسوول تصريح كرد: براساس برنامه ريزي 
كه از سال 95 براي امسال انجام شده بود تمام مانورها 
طبق برنامه زمان بندي در فرودگاه ها انجام شده است. 

مدي��ركل مق��ررات فرودگاهي، مديري��ت بحران و 
پدافند غيرعامل ش��ركت فرودگاه ه��ا و ناوبري هوايي 
ايران گفت: مانور 2سالانه براساس يك فرآيند 90روزه 
از شروع جلسات هماهنگي، سناريونويسي، تمرين هاي 

روميزي، روز اجرا و آناليز ارزيابي ها انجام مي شود. 
گليج بيان ك��رد: هدف از برگزاري مانور 2س��الانه 
تنها اطفاي حريق نيس��ت بلكه بحث فرماندهي واحد، 
ارتباطات، هماهنگي ه��ا و تعامات در مديريت بحران 
و كنترل يك س��انحه مطرح اس��ت. به گفته او در اين 
مانور از تمام ظرفيت هاي استاني براي مديريت و كنترل 

بحران استفاده مي شود. 

ايرانشهر

آگهيابلاغوقترسيدگيودادخواستوضمائم
خواهان معصومه عباسي ستايش وكيل بانك مهر اقتصاد دادخواستي به طرفيت خواندگان رامين رادنيا 
فرزند باباكرم و امير رادنيا فرزند رامين به خواسته مطالبه وجه مطرح كه به اين شعبه ارجاع و به شماره 
پرونده كاس��ه 9609988601600172 شعبه 16 حقوقي شوراي حل اختاف مجتمع شهيد مطهري 
)بانك ها و تصادفات شهرس��تان كرمانش��اه ثبت و وقت رسيدگي مورخ 1۳96/11/17 ساعت 11 تعيين 
كه حس��ب دستور دادگاه طبق موضوع ماده 7۳ قانون آئين دادرسي مدني به علت مجهول المكان بودن 
خوانده و درخواس��ت خواهان مراتب يك نوبت در يكي از جرايد كثيرالانتش��ار آگهي مي گردد تا خوانده 
ظرف يك ماه پس از تاريخ انتشار آگهي به دفتر دادگاه مراجعه و ضمن اعام نشاني كامل خود نسخه ثاني 

دادخواست و ضمائم را دريافت و در وقت مقرر فوق جهت رسيدگي در دادگاه حاضر گردد. 
دبيرشعبه16حقوقيشورايحلاختلافمجتمعشهيدمطهري
)بانکها– وتصادفات(شهرستانكرمانشاه– موناخانهزادان

آقاي عظيم شرفي فرزند صيد عزيز طبق وكالتنامه شماره 6142۳-91/1/22 دفتر 44 از سوي صيدعزيز شرفي 
برابر درخواست به شماره وارده 701/47921-96/10/20 و با تقديم دو برگ فرم استشهاديه محلي مصدق شده 
به شماره 112۳5-96/10/20 دفتر 44 مدعي است سند مالكيت ششدانگ پاك ۳5 فرعي از 1826 اصلي واقع 
در بخش دو كرمانش��اه كه ذيل ثبت 9598 و صفحه 70 دفتر2/64 بنام حبيب محمدي صادر و تسليم سپس 
مع الواسطه طبق سند قطعي 27899-89/4/9 دفتر 58 بنام صيد عزيز شرفي منتقل گرديد بعلت سهل انگاري 
س��ند مالكيت به سريال 87 4980 مفقود ش��ده است لذا مراتب طبق ماده 120- آيين نامه قانون ثبت در يك 
نوبت آگهي مي شود تا چنانچه فرد يا افرادي مدعي انجام معامله يا وجود سند مالكيت در نزد آنان مي باشد از 
تاريخ انتشار اين آگهي به مدت 10 روز مراتب را به اين اداره اعام دارند در غير اينصورت نسبت به صدور سند 

مالكيت طبق مقررات اقدام و سند مالكيت اوليه از درجه اعتبار ساقط و ابطال خواهد شد.
جعفرنظري– سرپرستثبتاسنادواملاکشهرستانكرمانشاهناحيهيک

 خواهان: ايرج احمدي نفته با وكالت آقاي محمدرضا شهبازيان به آدرس: كرمانشاه - بلوار 
آيت اله نجومي نبش كوي خسروپرويز ساختمان آسيا طبقه فوقاني

خوانده: محمد رمضانپور كريمي فرزند: ابراهيم
به آدرس مجهول المكان

مرجع رس��يدگي: شعبه ۳7 شوراي حل اختاف مجتمع شهيد بهشتي شهرستان كرمانشاه 
بتاريخ 96/10/7 در وقت فوق العاده ضمن تشكيل جلسه پرونده شماره فوق تحت نظر است 
با عنايت به نظريه شورا و مفاد پرونده با اعام ختم رسيدگي به شرح ذيل مبادرت به صدور 

راي اصاحي مي نمايد.

راياصلاحي
حس��ب محتويات پرونده آقاي محمدرضا شهبازيان به وكالت از آقاي ايرج احمدي نفته به 
طرفيت آقاي محمد رمضان پور كريمي به خواس��ته مطالبه وجه چك ش��ماره 9۳4416 با 
احتس��اب خس��ارت تاخير تاديه طرح دعوي نموده به موجب راي 95/11/۳-۳7/789/95 
درخصوص اصل خواس��ته راي مقتضي صادر ليكن در خصوص خواس��ته مطالبه خس��ارت 
تاخير تاديه اظهار نظر نشده است لذا به استناد ماده 522 قانون آئين دادرسي مدني حكم 
به محكوميت خوانده به پرداخت خس��ارت تاخير تاديه چك شماره 94/10/15-9۳4416 
از تاريخ چك لغايت اجراي حكم براس��اس ش��اخص س��اليانه تورم در ح��ق خواهان صادر 
مي نمايد. خواهان مكلف اس��ت حين اج��را مابه التفاوت هزينه دادرس��ي را پرداخت نمايد 
ضمنا وجه چك موصوف 87/500/000 ريال مي باشد. راي صادره به مبلغ راي اصلي غيابي 
و ظرف بيس��ت روز از تاريخ اباغ قابل واخواهي در اين ش��عبه و بيست روز پس از آن قابل 

تجديد نظر در دادگاه عمومي كرمانشاه مي باشد.
محمدقيطاسي-قاضيشورايحلاختلافكرمانشاه

ش�ركتتوزيعنيرويبرقاستانچهارمحالوبختياريدرنظرداردمزايدهعمومیرابشرحمندرجدرجدول
ذيل،بهافراد/شركتهایواجدصلاحيتواگذارنمايد:

1-نامونشانیمزايدهگزار:شركتتوزيعنيرويبرقاستانچهارمحالوبختياريبهآدرسشهركرد– بلوار
شريعتی– تقاطعخيابانفردوسی– اموربازرگاني-ادارهتداركات.

2-موضوعمزايده:

موضوع مزايدهنوع مزايدهشماره مزايده
مبلغ تضمين 

)سپرده(شركت در 
مزايده )ريال(

ساعات بازديد از 
انبار شركت

آخرين مهلت 
تحويل پاكات به 
دبيرخانه شركت

تاريخ، زمان و مكان 
گشايش پيشنهادها

105.000.000فروش اجناس راكديك مرحله ای عمومی5-96
از روز دو شنبه 

مورخ 96/11/16 
لغايت روز شنبه 
مورخ 96/11/28 
در ساعات اداری

پايان ساعت 
اداری  روز شنبه 

مورخ
96/11/28

10 صبح روز  
يكشنبه مورخ 

96/11/29 – سالن 
جلسات شركت 

توزيع نيروی برق 
استان

يك مرحله ای عمومی6-96

فروش اجناس 
اسقاط )1-گروه 
تابلو، كابينت، 
شمش مسی 

2-گروه 
ترانسفورماتور (

گروه تابلو، كابينت، 
شمش مسی

45.000.000

گروه ترانسفورماتور 
141.000.000

۳- زمان، مهلت، مبلغ و محل دريافت اس��ناد: متقاضيان می توانند از تاريخ انتش��ار آگهی لغايت پايان وقت اداری روز يكشنبه مورخ 15 / 11 / 
96 با در دس��ت داش��تن فيش بانكي مبني بر واريز مبلغ100،000 ريال برای هركدام از اسناد، بحساب سيبا شماره 0104777450002 نزد 
بانك ملي مركزي ش��عبه ش��هركرد بنام شركت توزيع نيروی برق اس��تان چهارمحال وبختياری، مراجعه و يا جهت دريافت الكترونيكی اسناد، 

درخواست و مشخصات و آدرس پست الكترونيكی خود را به همراه فيش واريزی به شماره 0۳8۳2226277 دورنگار فرمايند.
4- مدت اعتبار پيشنهادها: اعتبار پيشنهادها از زمان افتتاح پاكت ها سه ماه و قابل تمديد تا سه ماه ديگر می باشد.

5- نوع و مبلغ تضمين ش��ركت در مزايده: مبلغ تضمين ش��ركت در مزايده بصورت ضمانتنامه بانكی معتبر و يا واريز وجه نقد و... به حس��اب 
بانكی شركت توزيع نيروی برق استان چهارمحال وبختياری می باشد.

6- نام و نشانی دستگاه نظارت: اداره تداركات شركت توزيع نيروی برق استان چهارمحال و بختياری
7- ساير شرايط:

محل بازديد: انبار مركزی شركت واقع در شهركرد – ابتدای جاده چالشتر- مقابل پايانه مسافربری غرب –ابتدای بلوار يادگار امام   ) شماره 
تماس 0۳8۳2221898 ( و انبار بروجن واقع در شهر بروجن می باشد.

به پيش��نهادات فاقد امضا، مش��روط، مخدوش و پيش��نهاداتی كه بعد از انقضای مدت مقرر در فراخوان واصل ش��ود، مطلقاً ترتيب اثر داده 
نخواهد شد.

به پيشنهادات فاقد سپرده، سپرده های مخدوش، سپرده های كمتر از ميزان مقرر، چك شخصی و نظاير آن ترتيب اثرداده نخواهدشد.
هزينه چاپ آگهي درروزنامه )دردو نوبت( به عهده برندگان مزايده مي باشد.

كارفرما در رد يا قبول هر يك يا كليه پيشنهادها مختار است.
ساير اطاعات و جزئيات مربوط در اسناد مزايده مندرج است. 

تلفن تماس: 0۳8۳2226277 اداره تداركات 
روابطعمومیشركتتوزيعنيرویبرقاستانچهارمحالوبختياری

آگهيمزايدهعمومي

شرکت توزیع نیروی برق
 

استان چهارمحال وبختیاری )سهامی خاص(                

ادامهازصفحه8
وي تاكي��د ك��رد: گ��زارش تهي��ه ش��ده از وضع 
موجود به نوعي آمادگي ش��هر ب��راي تغيير در قالب 
برنامه ريزي دقيق را مش��خص مي كند. وضعيت امروز 
شهر متاس��فانه محصول اقدامات آزمون و خطايي، و 
بدون مطالعه بوده است. از اين رو، از همه شهروندان 
و رسانه ها درخواس��ت مي كنم با دادن مهلت لازم به 
ما اجازه دهند وضعيت موجود را به درستي بررسي و 
چارچوب اصلي را تهيه كنيم. بي ترديد اين چارچوب 
حداكثر تا خرداد س��ال آينده تهيه خواهد شد. البته 
در اين مدت شهرداري بيكار نبوده است و اقداماتي را 
با فوريت انجام مي دهد. از جمله تعطيلي خط 7 مترو 
ك��ه از يك خطر جدي كه امكان رخداد آن در ش��هر 

وجود داشت، جلوگيري كرد. 
ميرزاي��ي با تاكي��د بر اينكه در س��ال آينده 220 
پروژه بر اساس اولويت بندي خاتمه پيدا خواهد كرد، 
گفت: تا پايان امس��ال نيز 57 پروژه به اتمام مي رسد. 
بي تردي��د وقتي منابع مالي مح��دودي داريم، بايد با 
اولويت بن��دي رون��د تكميل پروژه هاي نيم��ه كاره را 

دنبال كنيم. 

حذف50درصدازكمکهايغيرماموريتي
وي در خص��وص كمك ه��اي ش��هرداري ته��ران 
به برخي موسس��ات فرهنگي گف��ت: اين رديف هاي 
بودجه يي از سال هاي گذشته وجود داشته است اما در 
بودجه سال 97 ما 50 درصد كمك هاي غيرماموريتي 
را ح��ذف كرديم. اميدواريم بتوانيم با ش��يب مايمي 
تا پايان 4 س��ال آينده همه هزينه هاي غيرماموريتي 
ش��هرداري تهران را حذف كني��م اما واقعيت هايي در 
اطراف ما وج��ود دارد كه امكان ح��ذف يك باره اين 
هزينه ها را نمي دهد اما در همين رابطه، تعيين تكليف 

نهايي بر عهده شوراي شهر تهران است. 
معاون ش��هردار تهران در خص��وص بودجه بخش 
حمل و نقل عمومي به ويژه متروي تهران گفت: يكي 
از اولويت هاي س��ال آينده ش��هرداري تهران حمل و 
نقل و ترافيك است كه قطعا شاهد جهش هاي جدي 

در اي��ن حوزه خواهيم بود. ب��راي تجهيز، نگهداري و 
تعمي��ر مجدد )اورهال كردن( مترو بودجه مناس��بي 
در نظر گرفته ش��ده اس��ت و به نوعي حمل و نقل و 
س��رمايه گذاري هاي عام المنفعه در بودجه سال آينده 
س��قفي ندارند. در همين راس��تا 500 ميليارد تومان 
در اين حوزه در نظر گرفته شده كه حدود 20 درصد 
نس��بت به بودجه س��ال جاري افزايش مي يابد. قطعا 
ب��ه اندازه يي ك��ه فضاي عمومي اج��ازه دهد و امكان 
عرضه اوراق مش��اركت باشد، در بخش حمل و نقل از 
اي��ن فرصت بهره  خواهيم گرف��ت. با تغيير در طرح و 
ترافيك شهر تهران درآمد چنداني به معاونت حمل و 
نقل و ترافيك افزوده نخواهد شد اما حدود 50 درصد 
از اين درآمد براي تجهيز ش��بكه حمل و نقل عمومي 

كان شهر تهران صرف مي شود. 

تفاوتهايماهويدربودجهسالآينده
معاون برنامه ريزي و توس��عه ش��هري ش��هرداري 
ته��ران در خص��وص بودجه پيش��نهادي ش��هرداري 
تهران براي سال 1۳97 گفت: اين بودجه در مقايسه 
با عملكرد بودجه س��ال جاري رشد داشته اما بودجه 
مصوب كاهش پيدا كرده است. تفاوت هاي ماهوي در 
بودجه س��ال آينده رخ داده اس��ت از جمله شفافيتي 
كه در تمام سازمان ها و شركت هاي شهرداري تهران 
ب��ه علت واريز درآمدهايش��ان به خزان��ه اتفاق افتاده 
اس��ت. به اين ترتيب از سال 1۳97 همه سازمان ها و 
ش��ركت ها موظف هستند درآمدهاي خود را به خزانه 
ش��هرداري واريز و هزينه هايش��ان را بر اس��اس آنچه 

مصوب شده از خزانه دريافت كنند. 
وي اف��زود: در س��ال هاي گذش��ته بودجه عمراني 
واقعي نبوده است و مواردي از جمله لايروبي جوي ها 
- ك��ه در هيچ كش��وري جزو بودجه عمراني نيس��ت 
- در خال بودجه س��ال 96 آمده بود. ما براي س��ال 
آين��ده اين م��وارد را از بودجه ج��دا كرديم تا همانند 
س��ال هاي قبل در زمينه بودج��ه عمراني براي بزرگ 
نش��ان داده شدن س��هم پروژه هاي عمراني عمل و به 
اصطاح »آب در آن بس��ته نش��ود.« وي تاكيد كرد: 

پروژه ها ب��ا معيارهاي ارتقاي كيفيت زندگي و عدالت 
اجتماع��ي همچنين زم��ان اتمام ش��ان اولويت بندي 
ش��دند، اما در حوزه مديريت بحران - كه براي س��ال 
جاري تنها بخشي اس��ت كه پروژه هاي جديد خواهد 
داش��ت- تدابير ويژه يي ديده شده است تا براي مقابله 

با بحران ها و حوادث آماده شويم. 

همدرديباقاليباف!
ميرزايي در خصوص كمك هاي دولت به شهرداري 
تهران گفت: در همه جاي دنيا س��هم قابل توجهي از 
منابع دولتي به ش��هرداري ها كمك مي ش��ود اما اين 
موضوع در كش��ور ما رعايت نشده؛ به شكلي كه رقم 
كل كمك هايي كه در سال هاي گذشته به شهرداري 
تهران شده است به 100 ميليارد تومان هم نمي رسد. 
ل��ذا دولت هاي گذش��ته با كم لطف��ي و بي مهري به 
كان ش��هرها به ويژه تهران ن��گاه كرده اند و حتي در 
مواردي از ايجاد تضمين براي اخذ فاينانس ها نيز سر 
ب��از زده اند. از اين رو، در اين م��ورد به آقاي قاليباف 
همدردي مي كنيم. متاسفانه ش��هرداري ها همواره با 

در بسته يي به نام كمك هاي دولتي مواجه بوده اند. 

2000ميلياردتومانهزينهفاقدسند
ميرزاي��ي در خص��وص اصاحي��ه بودجه س��ال 
ج��اري ش��هرداري تهران ني��ز اظهارك��رد: به محض 
اينكه رس��يدگي به بودجه سال آينده به اتمام برسد، 
اصاحيه يي حدود 2000 ميليارد تومان براي كاهش 
س��قف بودجه س��ال جاري در بهمن ماه در ش��وراي 
اسامي شهر تهران مورد بررسي قرار خواهد گرفت. 

ميرزايي با اش��اره به وج��ود 2000 ميليارد تومان 
هزينه فاقد سند از مديريت شهري قبلي گفت: برخي 
مواقع هزينه هاي سال گذش��ته از بودجه سال آينده 
برداشته شده است. براي مثال تمام منابع سال 1۳96 
در حوزه روابط عمومي ش��هرداري تهران با اس��تناد 
هزينه يي سال 1۳95 پيش خور شده است. كل منابع 
اختصاص داده شده به حوزه روابط عمومي شهرداري 

تهران 9 ميليارد بود كه همه هزينه شده است.

رشد35درصديمعاملاتاوراقتسهيلاتمسكندرديامسال
حجم و ارزش معامات اوراق گواهي تس��هيات مس��كن در دي ماه امس��ال 

نسبت به مدت مشابه پارسال به ترتيب ۳5و ۳1 درصد افزايش يافت. 
به گزارش تسنيم، نگاهي به كارنامه فرابورس ايران در دهمين ماه امسال 
نش��ان مي دهد طي 21روز معاماتي تعداد 8 ميلي��ارد و ۳76ميليون ورقه 

به��ادار در 94۳هزار نوبت به ارزش 42هزار و 72۳ميليارد ريال در بازارهاي 
فراب��ورس خريد و فروش ش��ده اس��ت كه به ترتي��ب از افزايش 55، 107و 
۳1درص��دي حجم، دفعات معامات و ارزش دادوس��تدها نس��بت به مدت 

مشابه سال گذشته حكايت دارد. 

امضافروشيمهندسانناظرساختمانرانفينميكنمخيزشهرداريتهرانبرايجذبسرمايهخارجي
رييس س��ازمان نظام مهندسي با اعام اينكه من نفي نمي كنم كه مهندسان امضا فروشي مي كنند، 
گفت: نبايد فراموش كنيم كه به مهندسان در مقياس انساني نگاه كنيم هر چند كه كم كاري و كم فروشي 
در هر صنفي وجود دارد و تنها مختص به مهندسان و ناظران نيست.  فرج الله رجبي در گفت وگو با خانه 
ملت به طور شفاف درخصوص اينكه آيا امضا فروشي شده است يا خير افزود: امضا فروشي مانند هر اتفاق 
ديگري كه هر جا ممكن است رخ دهد، امضا فروشي مهندسان ناظر هم محتمل است، اما اين كار جريان 
غالب نيست بلكه به صورت استثنا با اين موضوع مواجه هستيم. عضو كميسيون عمران مجلس شوراي 
اسامي ادامه داد: معتقدم با تغيير آيين نامه نظام مهندسي مي توان تا حدودي امضا فروشي را كاهش داد.
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صنعت، معدن و تجارت14
روند افزايشي صادرات 

ايران به آفريقا
سازمان توسعه تجارت ايران   مديركل دفتر عربي و 
آفريقايي سازمان توسعه تجارت ايران از رشد 23درصدي 
ص��ادرات ايران به آفريقا طي 9 ماهه س��ال جاري خبر 
داد.  ف��رزاد پيلتن با اعلام اين خبر افزود: صادرات ايران 
به آفريقا طي 9 ماهه س��ال ج��اري به رقم 518ميليون 
دلار رس��يد كه در مقايسه با مدت مشابه سال گذشته، 
96ميليون دلار افزايش داش��ته است. وي با بيان اينكه 
س��طح فعلي ص��ادرات به ق��اره آفريقا به هي��چ عنوان 
متناس��ب با ظرفيت هاي صادراتي كشور نيست، بر قرار 
گرفتن توسعه روابط تجاري ايران و آفريقا در دستور كار 
سازمان توسعه تجارت ايران تاكيد و ابراز اميدواري كرد 
با اجرايي شدن مصوبات جلسه اخير ستاد آفريقا، شاهد 
رشد روزافزون صادرات ايران به اين قاره باشيم. پيلتن در 
ادامه گفت: افزايش پذيرش و اعزام هيات هاي تجاري به 
ويژه با همراهي وزير امور خارجه در س��فرهاي دوره يي 
به آفريق��ا، برگزاري همايش هاي ش��ناخت فرصت هاي 
همكاري تجاري با كشورهاي آفريقايي در تهران و برخي 
اس��تان ها با حضور رايزنان بازرگاني و س��فراي ايران در 
كش��ورهاي آفريقايي و همچنين افزايش همكاري هاي 
نمايش��گاهي در تحقق رش��د فوق موثر بوده است. وي 
افزود: ت��لاش و جديت رايزنان بازرگاني و كارشناس��ان 
حوزه آفريقايي س��ازمان توس��عه تجارت ايران، سفرا و 
كارشناسان اقتصادي وزارت امور خارجه و همكاري اتاق 
بازرگاني و شوراي مش��ترك ايران و آفريقا از مهم ترين 

عوامل زمينه ساز افزايش صادرات به آفريقاست. 

انتقاد از سيستم صدور 
كارت هاي بازرگاني

فارس  قائم مقام وزير اس��بق صنعت، معدن و تجارت 
گفت: سيستم صدور كارت بازرگاني معيوب و عقب افتاده 
تلقي مي ش��ود كه 1۰سال است به نتيجه نرسيده است. 
محمدصادق مفتح قائم مقام وزير اسبق صنعت، معدن و 
تجارت در مورد كارت بازرگاني گفت: صدور و استفاده از 
اين كارت ها عقب  افتاده ترين سيستمي است كه مي توان 
ب��راي مجوز فعاليت بازرگاني يك فعال اقتصادي در نظر 
گرفت.  وي اف��زود: وظيفه نظارت ب��ر فعاليت بازرگاني 
را باي��د به تش��كل ها و اتحاديه هاي صنف��ي واگذار كرد. 
مش��كلاتي هم كه ام��روز در مورد كارت ه��اي بازرگاني 
به وجود مي آيد، ريش��ه در روش غلط و منس��وخ كارت 
بازرگاني دارد كه به واس��طه اين كار مجوز فعاليت براي 
صادرات يا واردات يك تاجر صادر شود. بحث كارت هاي 
بازرگاني ش��ايد بيشتر از 1۰سال است در كشور مطرح و 
در مورد حذف آن صحبت مي ش��ود، ولي متاسفانه اين 
موضوع تا به امروز به نتيجه يي نرس��يده است.  قائم مقام 
وزير اس��بق صنعت، معدن و تج��ارت در مورد علت آن 
بيان داش��ت: اين روش منس��وخ و غلطي است كه يك 
كارمند بتواند تش��خيص دهد، فردي صلاحيت بازرگاني 
دارد يا خير، اين موضوع غلط اس��ت. اين موضوع بايد در 
اختيار تشكل ها و اتحاديه ها قرار گيرد. به گفته مفتح، اين 
موضوع وظيفه ذاتي وزارت صنعت، معدن و تجارت است 
كه با كمك تش��كل ها و اتحاديه ها در خصوص نظارت و 

روند صدور مجوز بازرگاني ورود كند. 

ممنوعيت ورود سيب زميني 
ايران به عراق

تعادل  سفارت جمهوري اسلامي ايران در عراق، در 
نامه يي به مدير امور بين الملل و سازمان هاي تخصصي 
وزارت جه��اد كش��اورزي، از ممنوعيت واردات س��يب 
زميني به عراق و همچنين ممنوعيت قريب الوقوع گوجه 

فرنگي به استان هاي بصره و ميسان خبر داد. 
در اي��ن نامه آمده اس��ت: »پيرو نام��ه اي در مورخ 
1396/1۰/7، به اطلاع مي رس��اند علاوه بر محصولات 
كشاورزي كه قبلًا اش��اره شد، وزارت كشاورزي عراق 
اعلام نموده اس��ت در راس��تاي سياس��ت حمايت از 
تولي��دات داخلي، تا اطلاع ثانوي ورود س��يب زميني 
به اين كش��ور ممنوع گرديده است. ضمناً معاون فني 
وزارت كش��اورزي عراق نيز اعلام كرده است محصول 
گوجه فرنگي در دو اس��تان بصره و ميس��ان افزايش 
يافته و واردات به اين دو استان ممنوع شده است و به 
زودي ني��ز ورود گوجه فرنگي از خارج ممنوع خواهد 
ش��د.« شايان ذكر اس��ت كه در ماه هاي اخير، واردات 
برخ��ي محصولات ايراني، به كش��ور عراق، به ويژه در 
بخش كش��اورزي با محدوديت هاي مواجه شده است. 
اين در حالي است كه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
قول رايزني مستقيم با مسوولان عراقي جهت رفع اين 

مشكلات را داده است. 

لزوم اجراي ماده ۳۷ قانون 
رفع موانع توليد

 مه�ر   عض��و كميس��يون صنايع مجلس ش��وراي 
اس��لامي گفت: اجراي ماده 37 قانون رفع موانع توليد 
و آيين نامه اجرايي آن به ويژه عرضه محصولات معدني 
از طريق بورس كالا به شكسته شدن انحصار و تنظيم 
بازار اين محصولات خواهد انجاميد. سيدمهدي مقدسي 
درباره قان��ون رفع موانع توليد و م��اده 37 اين قانون، 
گفت: اجراي ماده 37 قانون رفع موانع توليد و آيين نامه 
اجراي��ي آن به ويژه عرضه محص��ولات از طريق بورس 
كالا اقدامي راهگش��ا در حوزه معدن اس��ت زيرا باعث 
شفاف سازي در بازار ش��ده و به كشف واقعي قيمت ها 
كمك مي كند. عضو كميسيون صنايع مجلس شوراي 
اسلامي افزود: براي جلوگيري از خام فروشي مواد اوليه 
و صادرات آن، عرضه در بورس كالا طبق ماده 37 قانون 
رفع موانع تولي��د رقابت پذير را مي توان يكي از راه هاي 
مناسب براي اين موضوع دانست بطوري كه اجراي اين 
ماده قانوني به تشخيص نياز داخل به سنگ آهن از بستر 
بورس كالا منجر مي ش��ود.  وي تاكي��د كرد: با عرضه 
محص��ولات معدني از طريق ب��ورس كالا نه تنها نحوه 
قيمت گذاري و خريد و فروش روش��ن خواهد شد بلكه 
انحصارها در اين بازار شكسته شده و به تنظيم بازار اين 
محصولات كمك بس��زايي خواهد كرد. مقدسي گفت: 
مجلس با اس��تفاده از ابزاره��اي نظارتي خود بر بازارها 
از جمله ب��ازار محصولات معدني نظارت كامل و دقيق 
دارد. به طوري كه در حال حاضر در جلسات كميسيون 
صناي��ع و معادن مجلس و به وي��ژه كارگروه معدن به 
ص��ورت جدي در حال پيگيري اج��راي دقيق و كامل 
ماده 37 قانون رفع موانع توليد رقابت پذير هس��تيم تا 
محصولات معدني به ويژه سنگ آهن براساس اين ماده 

قانوني در بورس كالا عرضه شود. 

اخبار

نقشه راه توسعه همكاري ايران و بلاروس تا 2020 ترسيم شد

خودرو ايراني در راه اوراسيا
تعادل   

نقشه راه توس��عه همكاري هاي ايران و بلاروس 
در ب��ازه زمان��ي 2۰2۰- 2۰18 )1399- 1396( 
ترس��يم ش��د. متوليان صنعت��ي دو كش��ور از اين 
طريق به دنبال توسعه روابط در بخش هاي مختلف 
اقتص��ادي، صنعت��ي و تجاري هس��تند. در همين 
راس��تا وزير صنع��ت، معدن و تجارت روز گذش��ته 
در چهاردهمي��ن اج��لاس كميس��يون مش��ترك 
همكاري هاي اقتصادي ايران و بلاروس از فهرس��ت 
علاقه مندي هاي ايران براي توس��عه همكاري با اين 
كشور پيشرفته صنعتي در شرق اروپا رونمايي كرد. 
بر اين اس��اس در عرصه  خودروس��ازي مقرر شده، 
»س��مند« ايراني در بلاروس توليد ش��ود تا از اين 
طريق اين محص��ول به بازارهاي اوراس��يا راه پيدا 
كند. همچنين ميان ش��ركت هاي اي��ران خودرو و 
يونيس��ون همكاري هاي��ي در زمينه س��اخت انواع 
كاميون  ها، ماش��ين آلات معدني و در آينده نزديك 
براي س��اخت اتوبوس برقي صورت گرفته كه براي 
ارتق��اي س��طح همكاري ه��ا، حماي��ت دولتمردان 
صنعتي دو كش��ور ضروري اس��ت. همچنين براي 
توس��عه رواب��ط بانكي دو كش��ور، اي��ران يك خط 
اعتب��اري 5۰ميلي��ون يورويي ب��راي فعاليت تجار 
ايراني در بلاروس تخصيص داده كه البته همكاري 
ط��رف بلاروس��ي را مي طلبد. از ديگ��ر زمينه هاي 
همكاري مي توان به امضاي سند همكاري در زمينه 
تاس��يس يك شركت مش��ترك دارويي در بلاروس 
اش��اره كرد. در مقابل وزير صنع��ت بلاروس نيز از 
برنامه ريزي براي گس��ترش فعاليت هاي تجاري دو 
كشور تا س��قف 5۰۰ميليون دلار خبر داد. مقامات 
بلاروسي همچنين به توسعه روابط تجاري با ايران 
ب��ه خصوص در صنعت خودروس��ازي و مونتاژ ابراز 

علاقه مندي كردند. 

 ليست همكارهاي ايران با بلاروس 
هيات بلاروسي روز گذش��ته به سرپرستي وزير 
صناي��ع كش��ورش وارد ته��ران ش��د. در افتتاحيه 
چهاردهمين اجلاس كميس��يون مشترك همكاري 
اقتصادي طرف ه��اي مذاكره كننده يعني بلاروس و 
ايران براي گسترش س��طح همكاري ها به وضعيت 
ج��اري و دورنماي توس��عه همكاري هاي تجاري و 

اقتصادي تاكيد كردند. 
بر اين اس��اس قرار ش��د ت��ا در ادامه تلاش هاي 
مشترك براي افزايش مناسبات تجاري ليست اقلام 
تجاري دوجانبه متنوع شود و همچنين هر دوطرف 
براي اج��راي تعه��دات در خص��وص حمايت هاي 
اعتب��اري جه��ت عرض��ه محص��ولات از »بلاروس 
ب��ه اي��ران« و بالعكس به توافق رس��يدند. از اين رو 
بلاروس��ي ها پيش��نهاد دادند، ط��رف ايراني امكان 
پذيرش گواهي انطباق صادر ش��ده در مراكز تست 
ماش��ين آلات كش��اورزي بلاروس��ي معتبر را مورد 

بررسي قرار دهند. 
در مقابل طرف مذاكره كننده ايراني نيز پيشنهاد 
داد ت��ا طرف بلاروس��ي ني��ز مش��كلات مرتبط با 
ارزش گ��ذاري گمركي كالاه��اي صادراتي ايران به 
بلاروس را بررس��ي كن��د و موانع پي��ش رو در اين 

زمينه را براي تجار برچيند. 
از سوي ديگر كارنامه تجارت ايران با بلاروس در 
سال هاي 2۰1۰ تا 2۰14 به ترتيب ارقام 85، 82، 
96، 65، 54 ميليون دلار را نشان مي دهد. از سوي 
ديگر آمار واردات ايران از بلاروس در 5 س��ال اخير 
ب��ه ترتيب به ارزش 49، 59، 91، 78 و 79 ميليون 
دلار بوده كه به نظر مي رس��د در اين س��ال هاي پر 
افت و خيز، س��هم واردات بلاروس به ايران در سال 

2۰12 بيشتر بوده است. همچنين براساس آخرين 
آماره��ا طي 11ماهه س��ال 2۰17 ش��اهد افزايش 
حجم مب��ادلات بازرگاني به بي��ش از 14۰ميليون 
دلار و همچني��ن حجم مب��ادلات خدمات به بيش 
از 15 ميلي��ون دلار بوده ايم كه اين حجم مبادلات 
بازرگان��ي 155ميليون دلار اس��ت ك��ه يك ركورد 
محس��وب مي ش��ود. ب��لاروس يكي از كش��ورهاي 
پيش��رفته صنعتي پس از فروپاشي شوروي در سال 
1991 به ش��مار مي رود كه در حال حاضر مقامات 
اين كش��ور قصد دارند، وارد فاز جديدي از توس��عه 

همكاري ها در بخش هاي مختلف با تهران شوند. 
بر همين اس��اس روز گذش��ته در چهاردهمين 
اجلاس كميسيون مشترك همكاري هاي اقتصادي 
با جمهوري بلاروس نقشه راه توسعه همكاري هاي 
دوجانب��ه بين جمهوري ب��لاروس و ايران در جهت 
تحكيم و تعميق روزافزون روابط دوجانبه طي يك 
دوره متوس��ط زماني در آينده، يعني در س��ال هاي 
1399- 1396 براب��ر ب��ا 2۰2۰- 2۰18 مي��لادي 
به امض��اي محم��د ش��ريعتمداري وزي��ر صنعت، 
معدن و تجارت جمهوري اس��لامي ايران و ويتالي 
ميخايلووي��چ ووك وزير صناي��ع جمهوري بلاروس 
رسيد. بر اين اساس افزايش ارزش روابط اقتصادي 
از س��الانه 75 ميلي��ون دلار كنوني به 25۰ميليون 
دلار تا پايان سال 2۰17 هدف گذاري و تاكيد شد. 
وزي��ر صنع��ت، مع��دن و تج��ارت در افتتاحيه 
چهاردهمين اجلاس كميس��يون مشترك همكاري 
اقتصادي با جمهوري ب��لاروس با مقامات دولتي و 

بخش خصوصي اين كشور ديدار كرد. 
محم��د ش��ريعتمداري در اين دي��دار به روابط 
فيمابين »ايران« و »بلاروس« اش��اره كرد و گفت: 
روابط اقتصادي را بايد همپاي روابط سياس��ي رشد 
و توس��عه داد، اگرچ��ه در گذش��ته قدم هاي خوبي 
برداشته شده، اما اين گام ها كافي نبوده است. وزير 
صنع��ت، معدن و تجارت با اش��اره به همكاري هاي 
دوجانبه مي��ان »ايران« و »ب��لاروس« اظهار كرد: 
بدون ترديد روابط سياس��ي بين دو كش��ور و اراده 
مستحكم رهبران و گس��ترش همه جانبه مناسبات 

در به تحقق رس��اندن اهداف رهبران دو كشور يكي 
از مهم تري��ن پتانس��يل ما براي توس��عه همه جانبه 

ايران و بلاروس خواهد بود. 
 او با تاكيد بر اينكه در گذش��ته قدم هاي خوبي 
برداشته شده، اما اين گام ها كافي نبوده است، گفت: 
بايد روابط اقتصادي را همپاي روابط سياس��ي رشد 
و توسعه دهيم. ش��ريعتمداري همچنين به تشريح 
مبادلات تجاري ايران با دنياي خارج اش��اره و بيان 
ك��رد: ايران با دنيا در هر س��ال چيزي حدود 18۰ 
ميليارد دلار تبادل تجاري دارد كه براساس آمارها، 
س��طح همكاري هاي ايران و ب��لاروس 16۰ميليون 

دلار است. 
بنا به اظهارات وزير صنعت، كميسيون مشترك 
چهاردهم داراي نقش��ه راه براي توس��عه همكاري 
دو كش��ور در س��ال هاي آتي است كه از اين طريق 
هم��كاري گوناگوني در زمينه »مس��ائل سياس��ي، 
حمل و نق��ل،  صنع��ت،  تج��ارت،  س��رمايه گذاري، 
كشاورزي و بهداشت« مورد توجه قرار گرفته است.

همچنين در اين نقش��ه راه بر تش��كل س��الانه 
كارگروه ه��اي تخصص��ي همكاري دو كش��ور براي 

پيگيري موضوعات دوجانبه تاكيد شده است. 
او ب��ا بيان اينكه در حال حاضر همكاري ايران و 
بلاروس از س��طح همكاري ساده به سطح همكاري 
پيچيده فني و مهندسي ارتقا يافته كه قدم موثري 
اس��ت، گفت: همكاري خوبي در حوزه صنعت ميان 
دو كشور آغاز شده است؛ ساخت كاميون، تجهيزات 
و ماشين آلات معدني از جمله اقداماتي است كه در 
دس��تور كار و در آينده براي س��اخت اتوبوس هاي 
برق��ي نيز اقدام مي ش��ود. به گفته ش��ريعتمداري، 
حماي��ت دولت و وزارت صنايع بلاروس از همكاري 
مش��ترك اي��ران خ��ودرو، يونيس��ون و تقويت اين 
همكاري ها مورد تاكيد است و اميدوار هستيم، اين 
شركت مشترك صادرات محصولات توليدي خود را 

به اوراسيا ارتقا دهد. 
وزير صنع��ت ايران همچنين با بي��ان اينكه در 
توليد تجهيزات پزش��كي پتانس��يل ها و توانمندي 
خوب��ي داريم، اظه��ار كرد: ش��ركت هاي ايراني در 

زمينه توليد دارو با حمايت وزارت بهداشت بلاروس 
مي توانن��د همكاري كنند. ش��ريعتمداري به روابط 
كارگزاري بانك ها نيز اش��اره ك��رد و گفت: با توجه 
ب��ه رفع تحريم ها و وجود زمينه  مناس��ب همكاري 
مي توان روابط كارگزاري بانك هاي دو كشور را ارتقا 
داد. بانك توسعه صادرات ايران نيز حدود 5۰ميليون 
يورو خط اعتب��اري براي صادرات كالاهاي ايران به 
ب��لاروس اختصاص داده كه اميدواريم در اين مورد 
بلاروس همكاري لازم را انجام دهد. فرآيند »صدور 
ويزا« ني��ز از ديگر موضوعات مطرح ش��ده در اين 
نشس��ت بود كه ش��ريعتمداري در اي��ن باره گفت: 
باي��د در صدور وي��زا به خصوص ب��راي نيروي كار 
متخصص مورد نياز در پروژ هاي مشترك تسهيلات 
لازم اعمال ش��ود و لغو رواديد ميان دو كشور مورد 

بررسي قرار گيرد. 
وزير صنعت، معدن و تجارت همچنين با اشاره به 
برنامه خودروسازي مشترك گفت: در خودروسازي 
كار مش��ترك خ��ود را در بلاروس آغ��از كرده ايم و 
راهيابي خودروهاي ايراني به بازار اوراسيا در دستور 

كار ماست و دنبال تحقق اين هدف هستيم.
او افزود: يكي از زيرس��اخت هاي مورد نياز براي 
توس��عه روابط دو كش��ور روابط بانكي گس��ترده تر 
نس��بت به چيزي است كه امروز داريم. خوشبختانه 
رواب��ط كارگزاري بين بانك تجارت س��رمايه ايران 
مس��تقر در كش��ور بلاروس با بانك هاي اين كشور 
داريم و ص��دور ضمانتنامه انتقال و س��وييفت بين 
آن بانك و مجموعه بانكداري بلاروس انجام ش��ده 
اما س��طح روابط كارگزاري بين بانك ها هنوز قابل 

قبول نيست. 

 انتظار بلاروسي ها
در  ب��لاروس  وزي��ر صناي��ع  ديگ��ر  از س��وي 
مش��ترك  كميس��يون  اج��لاس  چهاردهمي��ن 
همكاري ه��اي اقتص��ادي ب��ا جمه��وري بلاروس 
افزود: اين اجلاس گام مهمي در س��طوح اقتصادي 
و بازرگاني دو كش��ور است و مس��ووليت بزرگي را 
بر عهده ش��ركت كنندگان اين اج��لاس مي گذارد. 

ما منتظريم س��ال 2۰18 موافقتنام��ه بين ايران و 
اوراسيا انجام شود و اين سند به امضا برسد. 

»ويتالي ميخايلوويچ ووك« با بيان اينكه س��ال 
2۰17 گام جدي در رابطه با توس��عه همكاري ها با 
ايران برداشته ش��د، گفت: همچنين گروه مشترك 
كاري مرب��وط به همكاري نفت��ي را ادامه داديم. او 
اظهار كرد: نخستين اجلاس گروه كاري را در رابطه 
ب��ا خودرو و حم��ل و نقل بين الملل��ي خودرويي و 
صنعت��ي برگزار كرده ايم و همكاران ما روي نقش��ه 
راه مب��ادلات تجاري ايران و ب��لاروس كار كرده اند 
و اين نقش��ه راه براي سال 2۰18 تا 2۰2۰ طراحي 
شده است. »ووك« به برقراري خط هوايي مستقيم 
بين دو كش��ور نيز اشاره كرد و گفت: نماينده ويژه 
از سوي دو كش��ور براي اين منظور تعيين مي شود 
تا خطوط هوايي دو كشور و شركت هاي هواپيمايي 
اعلام كنند كه چه اقدامي را مي توان براي برقراري 

پروازهاي مستقيم انجام داد. 
همچني��ن »ويكتور ريباك« رييس بخش آس��يا، 
آفريقا و امريكاي لاتي��ن وزارت امور خارجه بلاروس 
ني��ز در اين نشس��ت گفت: كمت��ر از دو م��اه ديگر 
ما ش��اهد برگزاري بيس��ت و پنجمين س��ال روابط 
ديپلماتيك ميان دو كش��ور ايران و بلاروس خواهيم 
ب��ود و در عمل مي خواهم تاكيد كن��م، در طول اين 
زمان روي ما فشارهاي فزاينده مي آورند، مخصوصا در 
طول تحريم هاي ناعادلانه، اما ما با ش��ما ايستادگي را 
نش��ان داده و استقلال را حفظ كرديم و در اين تاريخ 
به نتاي��ج مطلوبي از جمله در چارچوب كميس��يون 
مشترك رسيديم. او با بيان اينكه ما مي دانيم انتظارات 
رييس جمهور بلاروس و ايران از توسعه حجم مبادلات 
چيز ديگري اس��ت، گفت: س��وال اين اس��ت كه آيا 
مي توان اين حجم از مبادلات بازرگاني در ظرف چند 
سال آينده را چندبرابر كرد كه بايد بگويم جواب واضح 
است. البته در اين زمينه هم افراد خوشبين و هم افراد 

غيرخوشبين وجود دارد. 

 به شايعات توجه نكنيم
از آن سو رييس سازمان توسعه تجارت كه در اين 
مراسم حضور يافته بود، در مورد روابط بانكي ايران و 
بلاروس گفت: در ح��ال حاضر بانك تجارت ايران در 
بلاروس شعبه دارد و مقدمات همكاري ساير بانك هاي 

ايران با بانك هاي بلاروس هم فراهم شده است.
مجتبي خسروتاج همچنين در حاشيه اين مراسم 
ب��ا بيان  اينكه س��ود 25۰۰ ميليارد توم��ان 9 نفر از 
محدوديت ثبت س��فارش واردات خودرو ش��ايعه يي 
بيش نبوده اس��ت، گفت: شايعه س��ازاني ك��ه با اين 
شايعات جامعه را نس��بت به كل سياست هاي كشور 
زير سوال مي برند، بايد پاسخگوي دستگاه قضا باشند. 
او ادامه داد: در اين رابطه نبايد مصاحبه با دادس��تان 
كل كش��ور را فراموش كرد و چنانچه قرار باشد با يك 
سري ارقام و ش��ايعات جامعه را نسبت به كل كشور 
و سياس��ت هاي كشور زير سوال ببريم، بايد نسبت به 
دستگاه قضايي پاسخگو باشيم. او بيان كرد: به دنبال 
تغيير تعرفه در هر كالايي ممكن است، بحث هايي از 
جمله ايجاد رانت هم به وجود بيايد و اين طبيعت نظام 
تجاري است. در هر دوره يي يك سري مقررات تجارت 
و تعرفه ها عوض مي ش��ود و در سال گذشته تغييرات 
سود بازرگاني و تغييرات تعرفه يي انجام نشد و طبيعي 
بود كه امسال اين كار انجام شود. خسروتاج تاكيد كرد: 
تغييرات تعرفه يي براي نظام تجاري كشور لازم است و 
هر قدر ميزان ثبات آن بيشتر باشد، بهتر است و حتي 
خود واحدهاي صنفي خواهان اين تغييرات تعرفه يي 
هس��تند. او بيان كرد كه تجارت خودرو در كشور رقم 

2ميليارد دلاري دارد.

رييس كميته اقتصاد كلان خانه معدن ايران پيشنهاد كرد

مدل نفتي جذب سرمايه در معدن
گروه معدن   

»بخش معدن مي تواند به يكي از پيش��ران هاي 
توسعه در ايران بدل شود.« اين جان كلام سخنان 
رييس كميته اقتصاد كلان خانه معدن ايران اس��ت 
كه در نشستي در خانه معدن ايران ايراد شده است. 
در سال هاي اخير درآمدهاي دولت به شدت محدود 
ش��ده و عمدتا به درآمدهاي نفتي و مالياتي متكي 
است و س��هم درآمدهاي نفتي هم به دليل شرايط 
خاص اين محصول احتمالا بالاتر نخواهد رفت. همه 
اينه��ا را اگ��ر در كنار برهوت مال��ي اي بگذاريم كه 
فضاي عمومي اقتصاد كلان كش��ور را تحت الشعاع 
خ��ود ق��رار داده، احتم��الا اهميت بيش��تري براي 
س��خنان حمي��د آذرمند قائل خواهي��م بود: بخش 
معدن در ايران هنوز پتانس��يل هاي بس��ياري براي 
ش��كوفا شدن دارد و با توجه به عدم سرمايه گذاري 
كافي در اين بخش، توس��عه آن مي تواند اثر خود را 
به شكل مس��تقيم در توسعه اقتصادي كشور نشان 
دهد. آذرمند افزون بر اين پيشنهاد تازه يي هم براي 
بخش معدن دارد. او مي گوي��د: قراردادهاي جذب 
س��رمايه گذاري خارجي در اين بخ��ش مي تواند از 

روي قراردادهاي نفتي الگوبرداري شود. 
آذرمن��د از بخش معدن به عن��وان حوزه يي ياد 
كرد كه توانايي بدل ش��دن به يكي از پيشران هاي 
توس��عه اقتصادي در كش��ور را داراست. از اين رو او 
با اش��اره به لزوم اس��تفاده از ظرفيت س��رمايه هاي 
خارجي در بخش معدن پيشنهاد كرد، قراردادهاي 
اين بخش با اس��تفاده از الگ��وي قراردادهاي نفتي 
تنظي��م ش��ود. او در عين ح��ال با اش��اره به نقش 
زيرساخت هاي حمل و نقل در توسعه بخش معدن، 
اي��ن موضوع را يكي از دلاي��ل عقب ماندگي بخش 

معدن در كشور دانست. 

 ماندگاري سرمايه در بخش معدن
ريي��س كميته اقتصاد كلان خان��ه معدن ايران 
در ابتداي سخنراني خود با »محوريت نقش معادن 
در رش��د اقتصادي« با بيان اينكه اقتصاد ايران نياز 

به رش��د پايدار و بلندم��دت دارد، اظهار كرد: زمان 
آن رس��يده كه ظرفيت هاي موج��ود بخش معدن 
و صناي��ع معدني را در رش��د اقتصادي فعال كنيم، 
چراك��ه بخش مع��دن مي تواند زيرس��اخت رش��د 

بخش هاي ديگر را فراهم كند. 
آذرمند گف��ت: پيش بيني هاي مختلف حاكي از 
كاهش رش��د اقتصادي ايران درمقايسه با ميانگين 
بلندمدت اس��ت و به اي��ن ترتيب مي توان گفت كه 
صرف نظ��ر از رقم پيش بيني ها، رش��د اقتصادي در 
س��ال هاي آينده از ميانگين بلندمدت رش��د كمتر 
خواه��د ب��ود. عوامل مختلف��ي بر رش��د اقتصادي 
اش��تغال زا اثرگذار اس��ت كه در اين بين تمركز بر 
ظرفيتي كه بخش هاي اقتص��ادي فراهم مي كنند، 

بسيار حايز اهميت است. 
بن��ا به اظهارات او در اي��ن ميان بخش هايي كه 
جنبه زيرس��اختي دارند مانند حمل و نقل و بخش 
معدن مي توانند در بالا بردن رش��د اقتصادي ايفاي 
نقش بس��ياري داشته باش��ند. آذرمند همچنين با 
طرح اين پرسش كه بخش معدن به طور خاص چه 
مزيت هاي��ي را براي ما فراهم مي كند؟ گفت: بخش 
مع��ادن اگر بتواند، نقش بالاي��ي در توليد ناخالص 
داخلي داش��ته باشد، مي تواند تقاضاهايي در صنايع 

ديگر براي خود ايجاد كند. 
ريي��س كميته اقتصاد كلان خان��ه معدن ايران 
ب��ر اين باور اس��ت كه بخش معدن ظرفيت رش��د 
سريع و قابليت تبديل شدن به يكي از پيشران هاي 
رش��د اقتصادي را دارد و به اين ترتيب مي تواند به 
پايداري رش��د اقتصادي كمك كند. علاوه بر اينها 
بخش معدن مي تواند ب��ه بهبود تراز تجاري كمك 
كن��د و ظرفيت بالاي��ي در ج��ذب FDI حتي در 
دوره ه��اي ركود اقتصادي داش��ته باش��د. دليل آن 
هم اين اس��ت كه ما از مزيت ذخاي��ر معدني قابل 
توجهي در كشور برخورداريم. علاوه بر اين ماهيت 
فعاليت ها در بخش معدن به شكلي است كه موجب 

ماندگاري طولاني سرمايه گذاري ها خواهد شد. 
به گفت��ه او، دولت براي افزاي��ش نقش معدن در 

اقتصاد در وهله اول بايد محيط كسب و كار نامناسب 
اين بخش و حقوق اكتش��افي آن را سامان دهد. بهتر 
است براي سياست هاي ارزي و رابطه مالي با دولت و 
دخالت هاي قيمتي در بخش معدن فكر اساسي كرد. 
توسعه بخش اكتشافات تكميلي و استخراج معدني ما 
مشروط بر اين است كه جريان جذب سرمايه سرعت 
بگيرد و تقس��يم كاري دقيقي صورت گيرد. علاوه بر 
اينها، عدم حضور ش��ركت هاي معدني بزرگ خارجي 
و فرامليتي در ايران و نيز ناكافي بودن زيرساخت هاي 
اصلي توس��عه معادن به ويژه زيرساخت هاي حمل و 
نق��ل ريلي از جمله دلايل عدم رش��د كافي در بخش 

معدن هستند. 
ريي��س كميته اقتصاد كلان خانه معدن با اش��اره 
ب��ه موان��ع و چالش ه��اي توس��عه مع��ادن و صنايع 
معدني هم گفت: ملاحظات توس��عه پايدار، ركود در 
صنعت س��اختمان و نيز ضعف زيرساخت ها از جمله 
چالش هايي هس��تند ك��ه هر چند ب��ر بخش معدن 
اثرگذارند، اما س��كان هدايت اي��ن عوامل در خارج از 
ح��وزه كاري معدن قرار دارد. در حوزه درون بخش��ي 
نيز شكاف فناوري و فرس��ودگي ماشين آلات، ضعف 
اكتش��اف و اطلاع��ات پايه، مع��دن كاري در مقياس 
خرد كه موجب هدررفت منابع مي ش��ود و نيز شيوه 
واگذاري معادن را مي توان نام برد. در حوزه كلان نيز 
مي توان به سياست هاي ارزي دولت، رابطه مالي ميان 
بخش صنع��ت و دولت و دخالت هاي��ي كه در زمينه 

قيمت گذاري دستوري رخ مي دهند، اشاره كرد. 
آذرمند با تاكيد بر اينكه افزايش سرمايه گذاري 
در بخش معدن و صنايع معدني با مشاركت دولت، 
بخش خصوصي و بخش خارجي ميس��ر مي ش��ود، 
گفت: توس��عه اطلاعات پايه يكي از الزامات بخش 
معدن اس��ت و ارتقاي س��طح علمي، ظرفيت سازي 
و بهره گيري، تقس��يم كار دقيق، تس��ريع در تهيه 
اطلاعات پايه زمين شناس��ي و تدوي��ن برنامه هاي 
پنج س��اله از اولويت ه��اي سياس��ت گذاري ب��راي 
توس��عه معادن كشور است. او ادامه داد: در راستاي 
گس��ترش همكاري ه��اي بين الملل��ي معدني بايد 

الگ��وي اقتص��ادي تعريف كنيم و زيرس��اخت هاي 
اصل��ي را توس��عه دهيم. در اين زمين��ه مي توان از 
مشاركت بخش خصوصي استفاده بسياري شود. از 
س��ويي لازم اس��ت، بهبود محيط كسب و كار يكي 

از برنامه هاي اصلي دولت و سياست گذاران باشد. 

 الگويي مشابه قراردادهاي نفتي
آذرمند به تقس��يم كاري اش��اره كرد كه بخش 
مس��كن از »دولت، بخش خصوصي و نيز طرف هاي 
خارج��ي« انتظار دارد و ادام��ه داد: دولت مي تواند 
ب��ا تقويت توان علم��ي، مديريتي و مالي س��ازمان 
زمين شناس��ي، تهي��ه و انتش��ار عمومي و ش��فاف 
اطلاعات پايه زمين شناختي، مديريت پايدار منابع 
انس��اني و نيز بهب��ود فضاي كس��ب و كار، ارتقاي 
شفافيت در حقوق اكتشافات معدني به توسعه اين 

بخش كمك كند. 
رييس كميته اقتصاد كلان خانه معدن ايران در 
بخش ديگري از س��خنان خود اظهار كرد: انتظاري 
كه معدن كاران مي توانند از بخش خصوصي داشته 
باشند، س��رمايه گذاري در توس��عه زيرساخت هاي 
م��ورد نياز مع��ادن به وي��ژه در بخش هاي حمل و 
نقل، انرژي و آب اس��ت. سرمايه گذاران خارجي هم 
مي توانند با س��رمايه گذاري در اكتشاف و استخراج 

معادن به توسعه بخش معدن كمك كنند. او ادامه 
داد: گسترش همكاري هاي بين المللي براي استفاده 
از ظرفيت هاي اقتص��ادي خارجي در بخش معدن، 
موض��وع ديگري اس��ت كه حتما باي��د به آن توجه 
ش��ود. تدوين الگوي اقتصادي و حقوقي مش��اركت 
ش��ركت هاي خارجي در معدن ايران و الگوبرداري 
قرارداده��اي اي��ن بخ��ش از قرارداده��اي نفت��ي 
مي تواند راهگش��ا باشد. علاوه بر اين تدوين و اعلام 
سياست هاي بلندمدت كشور در جلب همكاري هاي 
بين المللي و سياست هاي مربوط به توسعه معادن و 
نيز معرفي حوزه ها و پروژه هاي قابل سرمايه گذاري 
در ايران به ش��ركت هاي معدن��ي فرامليتي از ديگر 
راهكارهاي جلب همكاري و س��رمايه هاي خارجي 

هستند. 
فعاليت��ي  اس��تخراج مع��ادن،  داد:  ادام��ه  وي 
بس��يار پرهزينه و بس��يار زمانبر اس��ت و مس��تلزم 
س��رمايه گذاري هاي بلندمدت اس��ت، ل��ذا معادن 
ب��زرگ دنيا )به لحاظ مالكيت و عمليات( در اختيار 
كنسرس��يوم هاي بزرگ بين المللي است. به همين 
جهت، توس��عه معادن ايران نيازمن��د بهره گيري از 
ظرفيت ه��اي بين الملل��ي اس��ت و البت��ه به لحاظ 
قانون��ي، ممنوعيتي براي گس��ترش همكاري هاي 

بين المللي وجود ندارد. 
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15 نفت و انرژي
مديركل روابط عمومي نيرو 

منصوب شد 
ايرن�ا| »رض��ا اردكاني��ان« وزير ني��رو در حكمي 
»صديقه ببران« را به عنوان مديركل روابط عمومي اين 
وزارتخانه منصوب ك��رد. مديركل جديد روابط عمومي 
وزارت نيرو، دانش آموخته رش��ته عل��وم ارتباطات در 
مقط��ع دكتري و عض��و هيات علمي گ��روه ارتباطات 
دانش��كده علوم ارتباطات و مطالعات رسانه است. وي 
همچنين مدير گروه مطالعات توس��عه پايدار و محيط 
زيس��ت مركز تحقيقات اس��تراتژيك مجمع تشخيص 

مصلحت نظام است. 

 تاثير قيمت نفت
از نشست مسقط

ايسنا| قيمت نفت روز دوشنبه تحت تاثير اظهارات وزير 
انرژي عربس��تان كه از ادامه همكاري ميان توليدكنندگان 

پس از سال ۲۰۱۸ خبر داد، افزايش يافت. 
به��اي معام��ات آتي نف��ت برن��ت با ۲۵س��نت يا 
۰.4درصد افزايش نس��بت به قيمت نهايي روز جمعه به 
6۸.۸9دلار در هر بش��كه رس��يد. برنت هفته گذشته به 
7۰.37دلار صعود كرده بود كه بالاترين قيمت در س��ه 

سال گذشته بود. 
بهاي معامات آتي وست تگزاس اينترمدييت امريكا با 
۲4س��نت يا ۰.4درصد افزايش نس��بت به روز جمعه به 

63.6۱ دلار درهر بشكه رسيد. 
عربستان س��عودي كه بزرگ تري��ن صادركننده نفت 
اوپك است، روز يك شنبه اعام كرد: توليدكنندگان نفتي 
بزرگ موافق هس��تند كه همكاري آنه��ا در زمينه توليد 
پس از اينكه توافق فعلي در زمينه كاهش عرضه در پايان 
سال ۲۰۱۸ منقضي شد، بايد ادامه پيدا كند. خالد الفالح 
وزير انرژي عربستان سعودي در عمان اظهار كرد: آمادگي 
براي ادامه همكاري پس از س��ال ۲۰۱۸ وجود دارد. اين 
مكانيسم هنوز نهايي نشده، اما توافق براي تداوم همكاري 
وجود دارد. گروهي از توليدكنندگان نفت شامل اوپك و 
روسيه با هدف حمايت از قيمت ها از ژانويه سال ميادي 
گذش��ته كاهش توليد را آغاز كردند. اين توافق قرار است 
تا پايان سال ۲۰۱۸ ادامه پيدا كند. به گفته معامله گران، 
رش��د اقتصادي جهاني مطلوب و كاهش فعاليت حفاري 
امريكا نيز از قيمت هاي نفت پشتيباني كرده است. طبق 
آمار گروه خدمات انرژي بيكرهيوز، ش��ركت هاي حفاري 
امريكايي شمار دكل هاي حفاري نفت را در هفته منتهي 
ب��ه ۱9 ژانوي��ه پنج حلق��ه كاهش داده و ب��ه 747حلقه 
رس��اندند. با وجود اين ش��مار دكل ها در س��ال ۲۰۱7 و 
اوايل امسال بس��يار بالاتر از سال ۲۰۱6 مانده و به رشد 
۱6درصدي توليد امريكا از اواس��ط سال ۲۰۱6 و رسيدن 
آن به ركورد 9.7۵ميليون بشكه در روز منجر شده است. 
عاوه بر محدوديت عرضه رشد اقتصادي جهاني قوي نيز 

از قيمت هاي نفت حمايت كرده است. 

انتصاب

طلاي سياه

وزير نفت و اعضاي كميسيون انرژي خواستار برداشت از صندوق توسعه براي پيشبرد طرح هاي پارس جنوبي شدند

چشم ياري عسلويه به صندوق توسعه
گروه انرژي|

شايد از همان س��ال 9۲ كه دولت روحاني روي كار 
آم��د، مهم ترين اهداف و برنامه ه��اي قوه مجريه متعلق 
به وزارت نفت بود. اين مس��اله با توافق هسته يي و رفع 
تحريم ها برجسته تر شد و مسووليت هاي مهم اقتصادي 
دول��ت از ايجاد اش��تغال گرفته ت��ا درآمدزايي به وزارت 
نف��ت واگذار ش��د. وزارت نفت در گام نخس��ت، تمركز 
اصل��ي خود را بر افزايش توليد نفت و به دس��ت آوردن 
مشتريان قديمي كش��ور قرار داد و در اين راه نيز موفق 
بود. اما اكنون كه تقريبا افزايش جهش��ي توليدات نفتي 
امكان پذير نيست، توسعه طرح هاي گازي كشور، اولويت 
نخست دولت و وزارت نفت شده است. بيژن زنگنه وزير 
نفت و معاونان او بارها وعده داده اند كه س��ال هاي 96 و 
97 س��ال هاي بزرگي براي صنعت گاز كشور خواهد بود 
و فازهاي باقيمانده پارس جنوبي در اين سال ها به اتمام 
خواهد رس��يد. مشكل آنجاست كه كمبود منابع مالي و 
بدقولي برخي پيمانكاران داخلي باعث شده تا همچنان 6 
فاز به بهره برداري نرسيده باشند. در اين ميان سه شنبه 
گذش��ته )۲6 دي( وزير نفت ميهمان اعضاي كميسيون 
ان��رژي مجلس بود تا راه چاره ي��ي براي برون رفت از اين 
تنگنا پيدا شود. روز گذشته، همان جمع به همراه معاونان 
زنگنه راهي عس��لويه شدند تا ضمن بازديد از طرح هاي 
باقيمانده پارس جنوبي و اطاع يافتن از كاستي هاي كار، 
زمينه متقاعد ك��ردن نمايندگان مجلس براي همكاري 
ب��ا وزارت نف��ت را فراه��م كنن��د. برداش��ت از صندوق 
توس��عه ملي يكي از اصلي ترين گزينه آنها براي جبران 
كمبوده��اي مالي اس��ت كه البته نيازمند نظر مس��اعد 

رهبري و نمايندگان مردم است. 
بي��ژن زنگنه با وج��ود كمبود مناب��ع مالي و محقق 
نشدن سرمايه گذاري هاي خارجي مورد نياز، روز گذشته 
ب��از هم بر اهداف تعيين ش��ده در برنامه تقديمي اش به 
مجلس تاكيد كرد. او پس از بازديد از فازهاي ۲۲ تا ۲4 
پارس جنوبي به همراه اعضاي كميسيون انرژي مجلس 
بيان ك��رد: از 6 فازي ك��ه از پارس جنوبي در گذش��ته 
مانده ۵ فاز آن در س��ال 97 به بهره برداري مي رسد. وي 
همچنين اطمينان داد: تنها فاز باقيمانده از پارس جنوبي 

يعني فاز ۱4 نيز در سال 9۸ به بهره برداري مي رسد. 
وزير نفت همچنين با اش��اره به اينكه در س��ال 9۵، 
نصب و راه اندازي ۸عرشه انجام شده و به توليد رسيده اند، 
افزود: تاش ما بر اين اس��ت كه در زمان زير 4س��ال فاز 
۱۱ پارس جنوبي را هم به توسعه برسانيم. وي با اشاره به 
پيش��رفت فازهاي پارس جنوبي در سال هاي اخير تاكيد 
كرد: مزيت كشور ما حوزه انرژي است و منطقه عسلويه 
از ابتدا با زنجيره توليد، بهره برداري شد و عاوه بر توليد 

گاز، صنايع پايين دستي مرتبط با گاز در نظر گرفته شد. 
وزير نفت با بيان اينكه سال آينده 6 ميليون تن اتان 
توليد مي ش��ود، افزود: ظرف 3 س��ال آينده ميزان توليد 
اتان به ۱۰تن مي رس��د كه تقاضاي كشور در بخش اتان 
۵.۵ميليون تن است لذا مابقي اتان توليدي را بايد صادر 
كنيم. وي با بيان اينكه تا پايان سال 96 براي نيروگاه ها 
زير۱۰درصد از سوخت مايع استفاده مي شود، ادامه داد: 
اين در حالي اس��ت كه سالي ۱۰ درصد مصرف برق در 

كشور افزايش مي يابد و نياز به گاز بيشتري دارد. 
 وزي��ر نف��ت در پايان گ��زارش وضعي��ت طرح هاي 
پارس جنوبي به مشكل بيكار ش��دن ۲۰هزار نفر در پي 
اتمام فازها اش��اره كرد و وعده داد كه با ش��روع ش��دن 
طرح ه��اي گازي و نفت��ي ديگر مي ت��وان از اين نيروها 
اس��تفاده كرد تا نرخ بيكاري كشور افزايش نيابد. وي با 
اين س��خن، صحبت هاي خود را ب��ه پايان برد و مطلبي 
مبني بر نياز به منابع مالي و س��رمايه هاي داخلي براي 
اتم��ام پروژه هاي پارس جنوبي مطرح نكرد تا اين وظيفه 

بر دوش رييس كميسيون انرژي بيفتد. 
فريدون حس��نوند رييس كميس��يون انرژي مجلس 
ش��وراي اس��امي كه پس از بازدي��د از طرح هاي ناتمام 

پارس جنوبي در نشس��ت بررسي پيشرفت ها و مشكات 
فازهاي مختلف اين منطقه حضور يافته بود، موضوع نياز 
به منابع مالي را از طريق رسانه ها مطرح كرد. با اين حال 
او هم احساس نياز كرد كه پيش از عنوان كردن موضوع 
اصلي گزارشي از وضعيت فازهاي باقيمانده پارس جنوبي 

و سرعت پيشرفت آنها ارائه دهد. 
ب��ه گ��زارش خانه مل��ت، وي گفت: بيش��تر فازهاي 
پارس جنوبي ظرف سال آينده به بهره برداري مي رسند. 
در اين ميان تنها فاز ۱4 باقي مي ماند كه بهره برداري آن 

هم در نيمه نخست سال 9۸ خواهد بود. 
رييس كميس��يون انرژي مجلس ش��وراي اسامي 
ب��ا بيان اينك��ه هر ايراني ب��ه اين عظمت ك��ه در كنار 
خليج فارس بنا نهاده شده افتخار مي كند، افزود: اين همه 
عظمت با دلسوزي و تاش كارگران، كارمندان و مديران 

اين منطقه ميسر شده است. 

 تلاش هاي مجلس براي تامين مالي پارس جنوبي
حس��نوند در ادام��ه صحبت هاي خود به مش��كات 
تامين مالي پيش آمده بر سر راه وزارت نفت اشاره كرد و 
نسبت به آمادگي نمايندگان مجلس شوراي اسامي براي 

غلبه بر اين مش��كات ابراز اميدواري كرد. وي با اش��اره 
به گزارش دو ساعته وزير نفت در نشست هفته گذشته 
كميسيون انرژي پيرامون طرح ها و برنامه هاي كان اين 
وزارتخانه ادامه داد: برخي از اين طرح ها به پشتوانه مالي 
نياز دارد لذا اعضاي كميس��يون ان��رژي در بحث بودجه 
تاشش��ان اين بود كه ۱4.۵درصد سهم بودجه شركت 
ملي نفت پرداخت ش��ود اما اين امر ميس��ر نش��د لذا به 
رييس مجلس ش��وراي اسامي اظهار شد كه در صحن 

علني مجلس اين موضوع دوباره مطرح مي شود. 
نماينده انديمش��ك در مجلس ش��وراي اس��امي با 
بيان اينك��ه يك نامه مبني بر اينكه ۸۵درصد طرح هاي 
توس��عه يي پارس جنوبي به اتمام رس��يده و براي اتمام 
۱۵درصد باقيمانده، 3ميليارد و ۲۰۰ميليون دلار سرمايه 
نياز اس��ت، براي سران سه قوه نوش��ته شده يادآور شد: 
افتتاح اين پروژه ها هر س��اله ۱۲ميلي��ارد دلار به درآمد 
كشور اضافه مي كنند لذا اين 3 ميليارد دلار بايد پرداخت 
ش��ود. به همين دليل رونوش��تي نيز از اين نامه به مقام 
معظم رهبري و دفتر ايشان ارسال شد كه اگر قرار است 
از صندوق توس��عه ملي برداشت ش��ود اسم مقام معظم 

رهبري را داشته باشد. 

رييس كميس��يون انرژي مجلس شوراي اسامي با 
اش��اره به تهيه ۲ طرح دوفوريتي در كميس��يون انرژي 
مجلس شوراي اسامي تصريح كرد: يكي از اين دو طرح 
در زمينه توليد و اش��تغال زايي ب��ا محوريت نفت و نيرو 
اس��ت و ديگري در زمينه خط اعتب��اري و تامين منابع 
مالي براي طرح ها ب��وده كه با دوفوريت به صحن علني 

مجلس ارائه مي شود. 

 نگاهي به جلسه هفته گذشته وزير در مجلس
اوج گرفت��ن مباحث مربوط به تامين مالي طرح ها و 
پروژه هاي پارس جنوبي به جلسه هفته گذشته وزير نفت 
با اعضاي كميس��يون انرژي مجلس شوراي اسامي باز 
مي گردد. پس از آن جلس��ه اسدالله قره خاني سخنگوي 
اين كميس��يون از ناتمام ماندن برخي پروژه ها به دليل 
بدقول��ي پيمانكاراني مانند ق��رارگاه خاتم الانبياء)ص( و 
ايدرو سخن گفت. وي به اين موضوع اشاره كرد كه با اين 
ح��ال، وزارت نفت قصد ندارد در حال حاضر با تمركز بر 
اين مسائل از پيشرفت طرح هاي شش گانه باقيمانده در 
پارس جنوبي غافل ش��ود. وي بيان كرد: وزير درخواست 
داش��ت كه مجوزهاي مختلف را اخ��ذ كند و طرح هاي 
مختلف را به پايان برساند، چرا كه اين 6 طرح سالانه ۱۲ 
ميليارد دلار مي تواند درآمد نصيب كشور كند كه با اتمام 
آنها مي توان از محل عاي��دات آنها بازپرداخت ها صورت 
بگي��رد. وي با بيان اينكه رويكرد وزارتخانه كه اتمام اين 
فازهاست، بسيار رويكرد خوبي است، ادامه داد: ۸۵ درصد 
سرمايه ملي در اين فازها معطل مانده است و سبب شده 

كه ما از درآمدها محروم شويم. 
نماينده علي آبادكتول در مجلس ش��وراي اس��امي 
با اش��اره ب��ه اينك��ه وزير نفت در نشس��ت ب��ا اعضاي 
كميس��يون انرژي تاكيد كرد كه ما نبايد تنها متكي به 
سرمايه گذاري هاي خارجي باشيم، اظهار داشت: ما بايد 
س��رمايه گذاري هاي داخلي را مدنظر قرار دهيم كه وزير 
نفت حدود 3۰ طرح بالادس��تي را در اين بخش تعريف 
كرد كه با اس��تفاده از ش��ركت ها و فاينانس داخلي اين 
طرح ها به ثمر مي رس��د و مشوق هايي براي اين طرح ها 
مي توان در نظر گرفت كه مي تواند اسباب توليد را فراهم 
كند. حس��نوند با بيان اينكه كميس��يون انرژي درصدد 
اس��ت كه منابع جديدي را براي وزارت نفت آماده كند، 
اف��زود: طرحي به نام ايجاد خط اعتباري اس��ت و طرح 
ديگر كه كميسيون اعام كرده دو فوريت آن را به صحن 
علني مجلس مي برد، در ايجاد درآمد، صادرات، پيشران 
اقتصادي، ايجاد اش��تغال، رفع محروميت از استان هاي 
جنوبي تاثيرگذار اس��ت كه اين اقدامات با فعال س��ازي 

طرح هاي وزارت نفت رخ مي دهد. 

آگهي مناقصه عمومي يك مرحله اي نوبت سوم
)تجديد شده(

»ضمنا هزينه درج آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد«. دستگاه نظارت: مهندسين مشاور نگار آب سيمره تلفن تماس: ۰۸433367۵۵4
http://iets.mporg.ir :ضمناً جهت كسب اطاعات بيشتر به سايت زير مراجعه فرماييد

روابط عمومي شركت آب و فاضلاب استان ايلام

شركت آب و فاضاب استان ايامدستگاه مناقصه گذار:

بهسازي چشمه سرابكانموضوع مناقصه:

شهر لومارمحل اجرا:

۸ ماهمدت زمان اجرا:

۲۸7، ۸۵9، ۰73، 7 ري��ال )فهرس��ت به��اء ابنيه، انتق��ال و توزيع آب برآورد اجراي پروژه:
روستايي و تاسيسات مكانيكي سال 96(

۰۰۰، 693، 3۵3 ريال )ضمانت نامه بانكي برابر نمونه شماره ۱(مبلغ تضمين:

طرح هاي عمراني شركت بصورت اوراق )مشاركت، اسناد خزانه و...(محل پرداخت:

96/۱۱/۱3آخرين مهلت دريافت اسناد:

ارائ��ه  آخري��ن مهل��ت 
96/۱۱/۲4پيشنهادات

96/۱۱/۲۵زمان گشايش پاكت ها:

دفتر مديرعامل شركتمحل گشايش پاكت ها:

حداقل پايه ۵ رشته آبرشته و پايه:

محل دريافت اسناد و ارائه پيشنهادها:
www.setadiran.ir )عاوه بر ثبت اس��ناد و پيش��نهادات در س��ايت ارائه يك نس��خه بصورت 

فيزيكي بهمراه اصل ضمانت نامه به دفتر حراست شركت الزامي است(

محل تحويل اسناد و پيشنهادها:
ايام- ميدان دفاع مقدس- شركت آب و فاضاب استان ايام- دفتر حراست 

مركز آموزش��ي درماني 7۱4 تختخوابي امام رضا)ع( كرمانش��اه در نظر دارد نس��بت به واگذاري امور راهبري و 
نگهداش��ت تاسيس��ات برقي و مكانيكي مخابراتي خود اقدام نمايد لذا ازكليه متقاضيان واجد ش��رايط )اشخاص 
حقوقي( دعوت مي شود جهت خريد اسناد مناقصه با در دست داشتن فيش واريزي به حساب ۲۱7۸4۲37۰۵۰۰۸ 
نزد بانك ملي به نام درآمدهاي غيربهداش��تي و درماني دانشگاه علوم پزشكي كرمانشاه به مبلغ ۲۰۰/۰۰۰ريال 
از تاريخ 96/۱۱/7 لغايت 96/۱۱/۱4 به مدت 7 روز كاري به نشاني كرمانشاه بلوار پرستار مركز آموزشي درماني 

امام رضا)ع( امور مالي مراجعه نمايند. 
۱-مهلت تحويل پيشنهادات: تا پايان وقت اداري روز سه شنبه 96/۱۱/۲4 ساعت ۱4

۲-محل تحويل پيش��نهادات: دبيرخانه محرمانه دانش��گاه – واقع در بلوار ش��هيد بهش��تي – ساختمان شماره 
يك – طبقه سوم 

3-تاريخ بازگشايي پيشنهادات: راس ساعت ۸/3۰ صبح روز چهارشنبه تاريخ 96/۱۱/۲۵ در محل سالن كنفرانس 
ساختمان شماره يك دانشگاه علوم پزشكي كرمانشاه مي باشد. 

گاه علوم پزشکي دانش

 

شتي درماني کرمانشاه   و خدمات بهدا

وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکي 
دانشگاه علوم پزشکي و خدمات بهداشتي درماني كرمانشاه 

مركز آموزشي و درماني 714 تختخوابي امام رضا ) ع(
www.emamreza.kermanshah.hospital.ir

 آگهي مناقصه يك مرحله اي
 امورراهبري تاسيسات برقي – مکانيکي و مخابراتي 

همکاري دانشکده نفت تهران و هلدينگ خليج فارس
شانا| دانشكده نفت تهران و شركت صنايع پتروشيمي 
هلدينگ خليج فارس براي ايجاد زمينه يي مناس��ب جهت 
گس��ترش همكاري هاي تحقيقاتي و آموزشي در صنعت 
پتروش��يمي و نيز مهارت افزايي و تربيت نيروي انس��اني 

توانمند و كارآمد، تفاهمنامه همكاري  امضا كردند. 
از مهم ترين اهداف اين تفاهمنامه، همكاري در طراحي، 
برنامه ريزي و اجراي پروژه هاي پژوهشي كاربردي، برگزاري 
دوره ه��اي حرفه يي و آموزش هاي مورد نياز براي تربيت و 

پرورش مديران و نيروي انس��اني شاغل، تعيين چارچوب 
آماده  سازي و ارتقاي مهارت دانش آموختگان دانشكده براي 
جذب و به  كارگيري در ش��ركت  هاي زيرمجموعه صنايع 
پتروشيمي خليج فارس، حمايت صنعتي از پايان نامه هاي 
دانشجويان تحصيات تكميلي دانشكده براي رفع نيازهاي 
مطالعات��ي صنعت پتروش��يمي و افزايش س��طح تعامل 
صنعت نفت و دانشگاه است. براساس اين گزارش، صنايع 
پايين دس��تي نفت و گاز از جمله صنعت پتروش��يمي در 

سياست  هاي كان بخش انرژي كشور و وزارت نفت جايگاه 
ويژه يي دارد و گس��ترش پژوهش هاي كاربردي و توس��عه 
كمي و كيفي س��رمايه انساني براي توسعه ارزش افزوده و 
اش��تغال در صنعت پتروشيمي بسيار با اهميت است. اين 
تفاهمنامه با حضور رييس دانش��كده نف��ت تهران، مدير 
توسعه منابع انساني شركت صنايع پتروشيمي خليج فارس 
و تعدادي از مس��وولان ذي ربط در محل ش��ركت صنايع 

پتروشيمي هلدينگ خليج فارس امضا شد. 
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عكسروز

عكس:ايرنا كوچكوليهايزابلبهحاشيهتربتحيدريهبرايكاردرزمينكشاورزي

مرامنامهاخلاقيروزنامهتعادلدروبسايترسميروزنامهدردسترساست

محسنسليمانيدرگذشت
محس��ن سلیماني نويس��نده، مترجم و رايزن فرهنگي ايران در بلگراد در ۵۸سالگي درگذشت. سلیماني در زمینه نقد ادبي، اصول 
داستان نويسي و نیز داستان در حدود ۷۰ كتاب ترجمه و تالیف كرده  است. همچنین چند سالي در دانشكده هنرهاي زيباي دانشگاه 
تهران داستان نويسي تدريس كرده  است. وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي در ۱۸ تیرماه ۱۳۹۴ به سلیماني نشان درجه يك هنري در 
زمینه ادبیات داستاني اعطا كرد. از آثار محسن سلیماني به اين عنوان ها مي توان اشاره كرد: مجموعه داستان سالیان دور، آشناي پنهان، 
مجموعه نقد و يك گفتار چش��م در چش��م آينه، تاملي ديگر در باب داستان )ترجمه(، رمان چیست؟ )ترجمه و نگارش(، درس هايي 
درباره داستان نويس��ي )ترجمه(، فن داستان نويسي )ترجمه(، از روي دست رمان نويس )ترجمه(، شاهكارهاي ادبیات جهان )۶ جلد(، 
۲۸ اشتباه نويسندگان )ترجمه(، واژگان ادبیات داستاني )انگلیسي - فارسي و فارسي- انگلیسي(، چگونه زندگینامه بنويسیم؟ اسرار و 
ابزار طنزنويسي )نگارش و ترجمه(، شوخي هاي دختران حوا، شوخي هاي پسران آدم، جادوي زاويه ديد )ترجمه(، طرح و ساختار رمان 

)ترجمه(، آموزش داستان نويسي به دانش آموزان ابتدايي، ۲ جلد )ترجمه(، رمان نويسي در وقت اضافه، طنزپردازي به زبان ساده و... 

چهرهروز

بررسينگاهمردمامريكادرموردتغييرپيشبينيهاييكهازترامپداشتند

ترامپ؛فراترازانتظار
گروهگوناگون

در نخس��تین س��الگرد آغ��از به كار 
دونالد ترامپ، برخلاف تصور او از جشن 
س��الگرد، ه��زاران نفر از امريكايي ه��ا در اعتراض به 
عملك��رد او به خیابان ها آمدند؛ طبق اخبار منتش��ر 
ش��ده، اين در حالي اس��ت كه اختلاف��ات بودجه در 

امريكا منجر به تعطیلي دولت شده است. 
درحالي كه تنها يك س��ال از دوران فعالیت دونالد 
ترامپ در كاخ س��فید مي گذرد، نگراني هاي بسیاري 
درب��اره آينده رياس��ت جمهوري او پ��س از برگزاري 
انتخاب��ات مجل��س نماين��دگان در س��ال ۲۰۱۸ و 
شكس��ت ح��زب جمهوري خواه ايجاد ش��ده اس��ت. 
طبق پیش بیني ه��اي صورت گرفت��ه، در صورتي كه 
جمهوري خواه��ان در انتخاب��ات مجل��س نمايندگان 
امريكا در س��ال آينده شكست بخورند، اعضاي حزب 
دموك��رات، فرصت خواهند داش��ت ت��ا بینش و رويه 
سیاس��ي ترامپ و حامیان او را تغییر دهند. در واقع، 
آن طور كه گفته ش��ده، حامیان دونالد ترامپ، بر اين 
باورند كه اعضاي ح��زب دموكرات، در صورت تصرف 
مجلس نماين��دگان امريكا، به س��مت قوانیني پیش 
مي روند كه بتوانند ترامپ را اس��تیضاح كنند. به نظر 
ياران ترامپ، او بايد برنامه يي را در دس��تور كار خود 
قرار دهد كه كس��ب اكثريت كرس��ي ها را در كنگره 
ب��راي جمهوري خواه��ان تضمین كند؛ ام��ا به گفته 
اين حامیان، ظاهرا ترامپ بي تجربه تر از آن اس��ت كه 
وخامت اوضاع پیش روي خود و رياست جمهوري اش 

را درك كند. 
علاوه بر اين، كمتر از يك چه��ارم امريكايي ها، از 
عملك��رد ترامپ در يك س��ال اول رياس��ت جمهوري 
رضايت دارند؛ عملكرد ش��خصي ك��ه از روزهاي اول 
فعالی��ت خود، مرتب از موفقیت ها و تحقق وعده هاي 
انتخاباتي خود سخن مي گفت. اين در حالي است كه 
پیش از انتخابات ۲۰۱۶، بسیاري از دموكرات ها، بسیار 
ب��ه او بدبین بودند. طبق آخري��ن گزارش ها، بدبیني 
دموكرات ها در نخس��تین س��الگرد ريیس جمهوري 
ترامپ، نه تنها كم نش��ده بلك��ه افزايش قابل توجهي 

داش��ته است. براساس نتايج نظرس��نجي اعلام شده 
از س��وي موسس��ه گالوپ، به طور كل��ي ۳۵درصد از 
امريكايي ها كه در انتخابات ۲۰۱۶ ش��ركت كرده اند، 
بر اين باورند كه دونالد ترامپ بسیار بدتر از تصور آنها 
عمل كرده اند. همان طور كه گفته ش��د، دموكرات ها 
پیش از انتخابات نیز، نگراني هاي بسیاري از عملكرد 
ترامپ داش��تند كه براس��اس اين نظرسنجي، حدود 
۵۲درص��د اعلام كرده اند كه ترامپ، بیش��تر از تصور 
آنه��ا امريكا را با مش��كل روبه رو كرده اس��ت. آنها بر 
اي��ن باورند ك��ه عملك��رد ريیس جمهوري، بس��یار 
نگران كننده تر از چیزي است كه پیش بیني مي كردند. 
اين در حالي اس��ت كه ۴۶درصد از جمهوري خواهان 
اعلام كرده اند ك��ه ترامپ بهتر از پیش بیني هاي آنها 
عم��ل كرده اس��ت؛ جمهوري خواهاني ك��ه در زمان 
باراك اوباما، با رويكردهاي او مش��كل داشته و ترامپ 
را گزينه يي مناسب براي قدرت امريكا مي شناختند. 
با اين حال در بس��یاري از گزارش ها گفته ش��ده كه 
ترامپ در ماه هاي اخی��ر، با بي پروايي ها و تصمیمات 
غیرقابل پیش بیني خ��ود، چهره جمهوري خواهان را 

مخدوش كرده است. 

آن ط��ور كه در اين گ��زارش نیز اعلام ش��ده، در 
میان جمهوري خواهان كه از حامیان ترامپ به ش��مار 
مي رفتن��د، حدود ۱۱درص��د از عملك��رد او ناراضي 
هس��تند و ب��ر اي��ن باورند ك��ه ترام��پ ضعیف تر از 
پیش بیني آنها عمل كرده اس��ت. همان طور كه گفته 
شد، دموكرات ها پیش از انتخابات ۲۰۱۶، نگراني هاي 
بس��یاري از ريیس جمهوري دونالد ترامپ داش��تند. 
طبق نتايج نظرسنجي موسسه گالوپ، حدود ۵درصد 
از دموكرات ها اعلام كرده اند كه عملكرد ترامپ، بهتر 

از پیش بیني  و نگراني هاي آنها بوده است. 
در اي��ن میان، حدود ۴۴درص��د از افرادي كه در 
انتخابات ۲۰۱۶ ش��ركت كرده اند نی��ز بر اين باورند 
كه ترام��پ را همان طور كه نش��ان داده، پیش بیني 
ك��رده بودند. به ط��ور كلي، در میان اف��رادي كه در 
انتخابات ۲۰۱۶ ش��ركت  كرده  بودند، پس از گذشت 
يك سال از رياست جمهوري ترامپ، او را خطرناك تر 
از نگراني هاي خود معرفي كرده اند. به نظر بس��یاري 
از امريكايي ها، دردس��رهاي ترامپ براي كشورش��ان 
بسیار بزرگ تر و بیش��تر از پیش بیني هايي است كه 

پیش از انتخابات درباره او داشته اند. 

آمارنامه

بازارهنر

شكلگيري»اسپينوزا«مقابلتماشاگران
»اس��پینوزا،  اج��راي  تمري��ن 
ديگران و ما« در روز چهارم س��ي 
و شش��مین جش��نواره تئاتر فجر 
تجربه يي متفاوت را براي مخاطب 
تئاتر رق��م زد؛ تجربه يي كه كمتر 

ديده شده است. 
و  مخاطب��ان  ذهنی��ت 
علاقه مندان به تئات��ر درباره روند 
ش��كل گیري و تمري��ن ي��ك اثر 

نمايشي از الگوي عمومي شكل گرفته است، اينكه 
براي تمرين يك اثر نمايش��ي گروه گرد هم جمع 
مي ش��وند و بعد از انجام تمرين هاي بدني و بیاني 
به خواندن متن و نقش هاي خود زيرنظر كارگردان 
نمايش مي پردازند. البته اين ذهنیت از آنجا شكل 
مي گیرد كه اكثر آثار نمايشي با استفاده از همین 
روند تكراري و گاه بي تاثیر در پرورش ذهن و تفكر 
بازيگ��ران و كارگردان يك اثر ب��ه محصول نهايي 
خود دس��ت پی��دا مي كنند. گروه ه��اي مختلف و 
معتب��ر اروپاي��ي و امريكايي در مقاط��ع مختلف 
زمان��ي، مخاطب را به تمرين و پ��رورش ايده ها و 
آث��ار خود دعوت مي كنند تا فضايي ناش��ناخته را 
ب��راي خود و مخاطبان فراه��م كنند. اين روند در 

تئاتر اي��ران كمت��ر رخ مي دهد و 
ش��ايد يكي از دلايل آن نداش��تن 
جس��ارت تجربه ي��ي مش��ترك با 
مخاطب پیش از شكل گیري كامل 

يك اثر نمايشي است. 
به گ��زارش مه��ر، در س��ي و 
شش��مین جش��نواره بین الملل��ي 
تئاتر فجر و در روز يك ش��نبه اول 
براي  متف��اوت  تجربه يي  بهم��ن، 
مخاطباني كه به تماشاي تمرين اجراي »اسپینوزا، 
ديگران و ما« نشس��تند، ش��كل گرفت كه توسط 
گروهي جوان میسر ش��د. اين اثر به نويسندگي و 
كارگردان��ي محمدرضا علي اكبري روند متفاوتي از 
تمرين يك ايده يا نمايشنامه را در مقابل ديدگان 
مخاطب رقم زد. تماشاخانه خصوصي »آفتاب« در 
۲ نوبت س��اعت ۱۱ و ۱۵ میزبان اين تمرين اجرا 
بود ك��ه طي آن مخاطب از بدو ورود به س��الن با 
گروهي متش��كل از محمدرض��ا علي اكبري، میلاد 
اف��واج، معصومه بیگ��ي، مهرن��وش حاجي خاني، 
فرزان��ه زينتي و طاه��ره هزاوه به عن��وان اجراگر 
مواجه مي ش��د كه با تش��كیل يك حلقه در حال 

آماده سازي خود بودند. 

نبودمكاننمايش،مشكلجشنوارهتجسمي
از  س��یاهكارزاده  عبدالرحی��م 
پیگی��ري مذاك��ره ب��ا ش��هرداري 
تهران براي اس��تفاده از فضاي باغ 
كتاب تهران و همچنین مسوولان 
براي  تهران  بین المللي  نمايش��گاه 
برپايي جشنواره هنرهاي تجسمي 

فجر خبر داد. 
س��یاهكارزاده  عبدالرحی��م 
دبی��ر اجراي��ي دهمین جش��نواره 

بین المللي هنرهاي تجس��مي فجر درباره جانمايي 
آثار تجس��مي فجر با توجه ب��ه كمبود مكان براي 
ارائه اين آثار به مهر گفت: اين يك مشكل اساسي 
اس��ت و ما چندين س��ال اس��ت به دنبال حل آن 
هس��تیم كه م��كان مناس��بي را ب��راي بي نال ها، 
جش��نواره هاي تجسمي از جمله جشنواره  هنرهاي 
تجسمي فجر داير كنیم و اين موضوع نقل جلسات 

مديريتي و جامعه هنري است.
او بی��ان ك��رد: ما امس��ال از ابت��داي برگزاري 
جشنواره به همه مكان هاي موجود مراجعه كرديم 
اما هیچ يك از آنها فضاهاي مناسب و ايده آلي براي 
برپايي جش��نواره فجر نبودند چون نمي توانیم آثار 
متن��وع و درخور هن��ر ايران را در آنه��ا به نمايش 
بگذاريم و هر يك مشكلاتي نظیر كوتاهي سقف ها، 
ديوارهاي نامناس��ب و... داشتند. س��یاهكارزاده از 

مذاك��ره با ش��هرداري تهران براي 
اس��تفاده از فضاي باغ كتاب تهران 
و همچنین مس��وولان نمايش��گاه 
بین المللي تهران خبر داد و افزود: 
مكاتباتي با مس��وولان نمايش��گاه 
بین الملل��ي ته��ران و ش��هرداري 
تهران براي اس��تفاده از اين فضاها 
ب��راي نمايش آثار جش��نواره هاي 
تجسمي ش��ده كه هنوز به نتیجه 

نرسیده است. 
ب��ه گفته او، به دلیل نبود مكاني مناس��ب براي 
ارائه آثار جشنواره هنرهاي تجسمي فجر و در نظر 
گرفت��ن مجموعه صبا براي نماي��ش آثار دبیرخانه 
جش��نواره ناگزي��ر ش��ده تع��داد آث��ار راه يافته به 
جشنواره هنرهاي تجس��مي فجر را كم كند. دبیر 
اجراي��ي دهمین جش��نواره بین الملل��ي هنرهاي 
تجس��مي فجر در پايان گفت: مجی��د ملانوروزي، 
مجتبي آقايي، علي مرادخاني معاون س��ابق هنري 
و من مكاتباتي با آقاي ش��ريعتمداري وزير صنعت 
و مع��دن انج��ام داده ايم ت��ا مجموعه ب��اغ كتاب 
تهران براي جش��نواره هاي تجسمي در نظر گرفته 
ش��ود ولي هنوز به نتیجه يي نرسیده ايم و در حال 
پیگیري آن هستیم تا براي سال آينده اين مشكل 

كمبود جا رفع شود. 

اظهاراتشفيعيبرايحذف»روزعقيم«
مدي��ركل هنره��اي نمايش��ي 
وزارت فرهنگ و ارش��اد اس��لامي 
گف��ت: با توج��ه به اينك��ه نكات 
اصلاحي نماي��ش »روز عقیم« به 
كارگردان��ي حس��ین كیاني براي 
اجرا در جشنواره بین المللي تئاتر 
فجر اعمال نشده بود، پس از اينكه 
نمايش را به همراه دبیر جشنواره 
ديدم ب��ه اين نتیجه رس��یدم كه 

پروانه اجراي آن در جشنواره صادر نشود. 
مه��دي ش��فیعي در پ��ي منتفي ش��دن اجراي 
نمايش »روز عقیم« با اش��اره به اظهارات حس��ین 
كیاني كه درباره اين اتفاق رس��انه يي ش��ده اس��ت 
و اينك��ه او در صحبت هاي خود ت��لاش كرده دبیر 
جشنواره تئاتر فجر )فرهاد مهندس پور( را روبه روي 
مديركل هنرهاي نمايشي قرار دهد، بیان كرد: دبیر 
جش��نواره به لحاظ حرفه يي كار خود را انجام داده 
اما صدور پروانه اجرا بر عهده دبیر نیست. او با تاكید 
بر اينكه هیچ مس��اله و اتفاق پش��ت پرده يي وجود 

ندارد به ايس��نا گف��ت: طبق روال 
تم��ام جش��نواره هاي تئاتر فجر كه 
هر سال انجام مي ش��ود، نمايش ها 
ب��راي اجرا در اين روي��داد بازبیني 
مي ش��وند و براي اي��ن نمايش نیز 
همی��ن اتف��اق افت��اده اس��ت ام��ا 
نظر ش��ورا ب��ر اين بود ك��ه نكاتي 
 در نماي��ش وج��ود دارد ك��ه بايد

اصلاح شوند.
ش��فیعي ادام��ه داد: ب��ا اين حال م��ن به نظر 
منفي شورا اكتفا نكردم و شب گذشته )يك شنبه، 
اول بهمن م��اه( به همراه يكي از اعضاي ش��وراي 
ارزش��یابي و نظارت اداره كل هنرهاي نمايش��ي و 
همچنین دبیر جش��نواره به احترام آقاي كیاني و 
براي اينكه كار تس��هیل ش��ود به تماشاي نمايش 
نشس��تیم ام��ا متوجه ش��دم هیچ ي��ك از نكات 
اصلاح��ي اعلام ش��ده در اجرا رعايت نش��ده و به 
همین دلیل به اين نتیجه رسیدم كه »روز عقیم« 

در جشنواره اجرا نشود. 

24ساعتخشونتوخون
نيويوركتايمز:

اين روزنامه در صفحه 
اول خ��ود خبر از كنترل 
اينتركنتینانتال«  »هتل 
به دس��ت نیروهاي ويژه 
افغانستان داد. به گزارش 
نیروهاي  نیويورك تايمز، 
وي��ژه افغانس��تان پ��س 
۲۴س��اعت  گذش��ت  از 
مهاجم��ان  كش��تن  از 

و البت��ه جان باخت��ن ۵ غیرنظام��ي كنترل هتل 
»اينتركنتینانت��ال« كاب��ل را ك��ه م��ورد هجوم 
ش��به نظامیان قرار گرفته بود، به دس��ت گرفتند. 
طب��ق اين گ��زارش، فرمانده پلی��س كابل اعلام 
كرده كه شمار كشته شدگان غیرنظامي در حمله 
به اين هتل به ۱۸ نفر رس��یده، همچنین ش��مار 
زخمیان اين رويداد ۱۰ نفر از جمله ۴غیرنظامي 
اعلام شده است. سخنگوي طالبان پس از به عهده 
گرفتن مسوولیت اين حمله اعلام كرد: اين حمله 
قرار بود پنج شنبه هفته گذشته انجام شود اما به  
دلیل جش��ن عروسي كه در اين هتل برگزار شده 

بود به تعويق افتاد. 

والاستريتژورنال:
س��نا به تواف��ق براي 
پاي��ان تعطیل��ي دول��ت 
مي ش��ود.  نزدي��ك 
ب��ا  وال اس��تريت ژورنال 
اعلام اين خبر گزارش��ي 
از نتاي��ج مذاكرات س��نا 
منتش��ر ك��رد. طبق اين 
گزارش، روند تامین مالي 
امريكا  دولت��ي  نهادهاي 

روز ش��نبه پس از آنكه س��ناي امريكا نتوانس��ت 
لايحه بودجه را تصويب كند، قطع ش��د. قرار بود 
ديروز ب��ار ديگر درباره لايح��ه بودجه راي گیري 
ش��ود. طبق اين گ��زارش دي��روز تعطیلي دولت 
امريكا وارد س��ومین روز خود شد. اين اتفاق پس 
از آن رخ داد كه انتظار مي رفت سناتورها بتوانند 
به نوعي مصالحه برسند اما سناتورهاي دموكرات 
اعلام كردند، توافقي در كار نیس��ت. طبق خبري 
كه ديروز منتش��ر شد، صد ها هزار كارمند فدرال 
در امريكا دوشنبه در خانه ماندند، چراكه تعطیلي 
نهاد ه��اي دولتي امري��كا به روز ه��اي كاري نیز 
كشیده شده است. شماري از سناتورهاي میانه رو 
از هر دو حزب پش��ت درهاي بس��ته در حال كار 
ك��ردن روي اي��ن موضوع و رس��یدن به مصالحه 
هس��تند. آنها در حال گفت وگ��و درباره اقداماتي 
براي بازگش��ايي موقتي نهاده��اي دولتي تا روز 

هشتم ماه فوريه هستند. 

فايننشالتايمز:
در صفح��ه اول اي��ن 
از  گزارش��ي  روزنام��ه 
آمادگي حزب سوس��یال 
دموك��رات آلم��ان براي 
ادام��ه مذاكرات با مركل 
منتش��ر ك��رد. طبق اين 
حزب  كنگ��ره  گ��زارش 
سوسیال دموكرات آلمان 
با اكثريت ۵۶درصدي به 

از س��رگیري مذاكرات »ائتلاف ب��زرگ« با بلوك 
محافظ��ه كار آنگلا م��ركل صدراعظم آلمان طبق 
توافق اوايل ماه راي داد. راي سوسیال دموكرات ها 
اندكي از نگراني  سرمايه گذاران داخلي و خارجي 
كاست. ممكن اس��ت مذاكرات كامل از سه شنبه 
يا چهارش��نبه پ��س از ديدار مركل، ش��ولتس و 
هورست س��یهوفر رهبر متحد آغاز شود. سیهوفر 
پیش بیني كرده است كه دولت جديد از نیمه اول 
مارس روي كار بیايد. با اين وجود، تضمیني براي 
توافق نهايي بر سر ائتلاف وجود ندارد. فاصله زياد 
موافقان و مخالفان در حزب سوس��یال دموكرات 
بی��ش از پیش بیني تحلیلگران ب��ود و احتمالا به 
رهبران اين حزب جرات بیش��تري مي بخش��د تا 

سخت تر در مذاكرات كوشش كنند. 

كيوسك

ميراثنامهايستگاه

حملهپليسهندوراسبهيكخبرنگار
دفتر كمیس��ارياي عالي حقوق بش��ر 
س��ازمان ملل متحد در هندوراس، حمله 
پلیس اين كش��ور به »داس��ايف آگیلار« 
خبرنگار شبكه هیسپان تي وي را محكوم 
و ب��ه منزله نق��ض آزادي بیان دانس��ت. 
خبرنگار ش��بكه هیس��پان در حال تهیه 

گزارش از اعتراضات مردمي به نتیجه انتخابات هندوراس بود كه توسط پلیس 
اين كش��ور و براثر برخورد گاز اش��ك آور به پاي او، زخمي و روانه بیمارستان 

شد. 
روابط عمومي ش��بكه هیسپان تي وي گزارش داده كه شنبه ۲۰ ژانويه در 
ادامه اعتراضات و تظاهرات مردمي در شهر »تگوسیگالپا« پايتخت هندوراس 
به نتیجه انتخابات رياست جمهوري، »داسايف آگیلار« خبرنگار شبكه هیسپان 
كه مشغول تهیه گزارش و ضبط تصاوير بود، براثر پرتاب گاز آشك آور توسط 

پلیس و اصابت به پاي او، مجروح و براي درمان به بیمارستان منتقل شد. 
در اي��ن تظاهرات، افراد پلیس با گاز اش��ك آور، خبرنگار هیس��پان تي وي 
و چن��د خبرن��گار ديگر حاض��ر در صحنه را م��ورد هدف ق��رار داده و برخي 

شركت كنندگان را بازداشت و گاز اشك آور به داخل خانه ها پرتاب كردند. 
دفتر كمیس��ارياي عالي حقوق بشر س��ازمان ملل متحد در هندوراس در 
جري��ان اعتراضات مخالفان در روز ش��نبه، حمله مام��وران پلیس به خبرنگار 
ش��بكه هیس��پان تي وي را محكوم كرده و در پیامي كه از طرف اين دفتر در 
روز يك ش��نبه منتشر شد، س��ازمان ملل متحد مقامات هندوراسي را به عدم 

رعايت آزادي بیان و عدم تضمین ايمني و حقوق روزنامه نگاران متهم كرد. 
 براس��اس اي��ن گ��زارش، ب��ا گذش��ت نزدي��ك ب��ه دو م��اه از انتخابات 
رياس��ت جمهوري هندوراس، طرفداران نامزد چپ گراي انتخابات، س��الوادور 
نصرالا، كماكان دس��ت از اعتراضات خود برنداش��ته و به خیابان ها آمده و به 
نتايج انتخابات اعتراض دارند. انتخاباتي كه در ۲۶ نوامبر ۲۰۱۷ برگزار شد و 
در پايان اعلام پیروزي خوان اورلاندو هرناندز راست گرا و طرفدار سیاست هاي 

امريكا را به دنبال داشت. 

دستوررسيدگيبهخانهنيما
 كمتر از يك ماه پیش، خبرهايي مبني بر 
خروج از ثبت خانه »نیما يوشیج« در منطقه 
شمال تهران و در چند متري خانه »سیمین 
و جلال« منتشر ش��د؛ خبرهايي كه بیشتر 
نشان از تخريب اين بنا توسط مالك جديد 
آن داشتند، اما همه كاري كه تا امروز انجام 

شده بود درخواست هاي نهادهاي مختلف و دوستداران میراث فرهنگي و هنر و ادب 
براي نگه داشتن خانه اين شاعر و هنرمند بود. 

ريیس س��ازمان می��راث فرهنگي در نامه يي به معاون میراث  فرهنگي كش��ور 
خواس��تار سامان دهي و رس��یدگي به وضعیت خانه نیما يوشیج شد. در متن نامه 
علي اصغر مونس��ان مع��اون ريیس جمهوري و ريیس س��ازمان می��راث  فرهنگي، 
صنايع دستي و گردشگري، يك شنبه اول بهمن ۹۶ خطاب به محمدحسن طالبیان 
معاون میراث  فرهنگي آمده است: »باتوجه به اتفاقات اخیر درخصوص تهديد خانه 
نیما يوشیج، وظیفه روشن سازمان میراث  فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري در 
حفظ آثار تاريخي و فرهنگي، ضروري اس��ت اقداماتي عاجل درخصوص حفظ اين 
اثر صورت گیرد. با عنايت به ثبت خانه نیما يوشیج در سال ۱۳۸۰ ازسوي سازمان 
میراث  فرهنگي به شماره ۴۶۰۳ در فهرست آثار ملي ايران، با وجود راي اخیر ديوان 
عدالت اداري مبني بر خروج اثر مذكور از اين فهرست، اين خانه همچنان از منظر 
كارشناس��ي واجد ارزش هاي ثبتي اس��ت. لذا از جناب عالي انتظار مي رود از تمام 
امكانات و اختیارات قانوني و حقوقي بهره جس��ته و مانع هرگونه تخريب و آسیب 
به ارزش هاي اين اثر ش��ويد و در اس��رع وقت نیز گزارش اقدامات انجام ش��ده را به 

اينجانب اعلام كنید.«
پیش از اين نیز جمعي از اهل قلم و هنر با امضاي بیانیه يي خواستار حفظ خانه 
»نیما يوشیج« در تهران شدند، همچنین گروهي تلگرامي با نام »خانه ام ابري است« 
با هدف جلوگیري از تخريب خانه  نیما يوشیج در تهران، راه اندازي شد و در اين بین  
علاوه بر هشدارهاي شوراي شهر تهران و برخي مسوولان میراث  فرهنگي، همگي 
بر لزوم حفظ اين خانه تاكید كرده بودند، اما هیچ نهاد يا دستگاهي تا پیش از اين 

خود را موظف به انجام اقدامي در اين زمینه نمي ديد. 

تاريخنگاري

امام به مردم قم: از خانه بيرون نياييد
امام خمیني )ره( از مردم قم خواستند در چهارم 
بهمن كه روز س��فر محمدرضا پهلوي به قم است از 

خانه هاي خود بیرون نیايند. 
در همین روز مردم ش��هر قم در اعتراض به سفر 
محمدرض��ا پهل��وي به اين ش��هر و لايحه اصلاحات 
ارضي، در يك تظاه��رات مردمي طاق نصرتي را كه 
براي اس��تقبال از وي به وسیله ماموران تهیه و نصب 
شده بود، به آتش كشیدند. نظامیان، مدرسه فیضیه 
را به محاص��ره در آوردند و با طلاب و مردم به زد و 

خورد پرداختند. 
اما دلیل س��فر شاه به قم چه بود؟ پس از ارتحال 
آي��ت الله بروج��ردي، محمدرض��ا پهل��وي درص��دد 
انج��ام اصلاحاتي برآمد. يك��ي از اين برنامه ها اصول 
ش��ش گانه ش��اه و ملت بود كه با تبلیغات و س��ر و 
ص��داي فراواني عنوان و قرار ش��د در شش��م بهمن 
۱۳۴۱ به رفراندوم گذاشته شوند. از اين رو شاه ظاهرا 
براي تقسیم املاك قم و در اصل براي قدرت نمايي، 

تصمیم به مسافرت به اين شهر گرفت.
بامداد روز س��وم بهمن، ش��هر قم ب��ه يك پايگاه 
نظامي و امنیتي تبديل ش��د و عده يي از شهر تهران 
براي اس��تقبال ظاهري از ش��اه به قم آم��ده بودند. 
محمدرضا ش��اه كه مي خواس��ت تكلیف خ��ود را با 
روحانیان روش��ن كن��د و نفوذ و ق��درت خود را در 

شهر مذهبي قم به رخ حوزه علمیه بكشد، در چهارم 
بهمن س��ال ۱۳۴۱ به قم رفت، ولي چون حضور در 
مراس��م استقبال از شاه توسط علما تحريم شده بود، 
ج��ز عده يي كه از تهران آم��ده بودند و تعداد اندكي 
از مردم قم كس��ي در سخنراني شاه حاضر نشد. شاه 

از ش��دت خشم حتي وارد حرم نشد. او به زعم خود 
مي خواس��ت به جامعه روحانیت پاسخ دهد و آنها را 
تهدي��د و ارعاب كند. اين س��فر اما، صفوف مخالفان 
رژيم را فش��رده تر كرد و اختلاف شاه و روحانیان را 

آشتي ناپذير. 
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